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معاون هماهنگي امور اقتصادي و توسعه منطقه اي 
وزارت كش��ور گفت: ن��رخ مش��اركت اقتصادي با 
افزاي��ش 6 ،0 درص��دي از  9 ،39درص��د در پاييز 
س��ال 96 به 40 و نيم درصد در پاييز 97 رس��يده 
است. به گزارش پايگاه اطلاع رساني وزارت كشور، 
بابك دين پرس��ت افزود: اس��تان هاي كرمانشاه، 
چهارمحال و بختياري، خراس��ان جنوبي، همدان 
و فارس بيشترين كاهش نرخ بيكاري و همچنين 
اس��تان هاي اصفهان، هرمزگان، خراسان رضوي، 
قزوي��ن و كرمانش��اه، اي��لام، البرز و سيس��تان و 
بلوچس��تان بيش��ترين افزاي��ش نرخ مش��اركت 
اقتصادي را در پاييز نسبت به مدت مشابه در سال 
گذش��ته به خود اختصاص داده اند. دين پرس��ت 
اظهار كرد: ب��ا توجه به اهميت موضوع اش��تغال و 
تاكيد دولت تدبير و اميد بر افزايش رشد اقتصادي 
و كاهش نرخ بيكاري، گزارش تغييرات ش��اخص 
نرخ بيكاري و مش��اركت اقتصادي بطور مستمر از 
سوي حوزه اقتصادي وزارت كشور رصد مي شود. 
وي خاطرنش��ان كرد: بر اس��اس گزارش واصله از 
مركز آمار ايران روند بررسي تغييرات نرخ بيكاري 
جمعيت بالاي 10 سال كل كشور، در پاييز 97 در 
مقايسه با پاييز سال گذشته حاكي از آن است كه 
شاخص  موصوف در سال 97 نسبت به مدت مشابه 
س��ال قبل بدون تغيير بوده و عدد 7 ،11 براي اين 
شاخص ثبت شده اس��ت. دين پرست تاكيد كرد: 
در همين بازه زماني، براي 15 اس��تان افزايش نرخ 
بيكاري و 16 اس��تان ديگر كاهش ن��رخ بيكاري 
ثبت ش��ده اس��ت. 15 اس��تاني كه با افزايش نرخ 
بيكاري مواجه شده اند عبارتند از آذربايجان شرقي، 
اصفه��ان، البرز، اي��لام، تهران، خراس��ان رضوي، 
خراسان شمالي، خوزستان، سيستان و بلوچستان، 
قزوين، قم، كردس��تان، كهگيلوي��ه و بوير احمد، 
لرستان و هرمزگان و 16 استاني كه با كاهش نرخ 
بيكاري مواجه بوده ان��د، آذربايجان غربي، اردبيل، 
بوشهر، چهار محال و بختياري، خراسان جنوبي، 
زنجان، سمنان، فارس، كرمان، كرمانشاه، گلستان، 

گيلان، مازندران، مركزي، همدان و يزد است.
معاون هماهنگي امور اقتصادي و توسعه منطقه اي 
وزير كشور تصريح كرد: بررس��ي روند بيكاري به 
تفكيك استان ها حكايت از آن دارد كه استان هاي 

البرز ب��ا افزايش 5، 5، سيس��تان و بلوچس��تان با 
افزايش3 ،4، هرمزگان با افزايش 6 ،2، كردس��تان 
با افزايش 5 ،2، خراس��ان ش��مالي با افزايش1 ،2 
درصد، بيش��ترين افزايش نرخ بيكاري را در پايان 
پاييز س��ال 1397 نس��بت به مدت مش��ابه سال 
قبل داشته اند و همچنين استان هاي كرمانشاه با 
كاهش 9، 6، چهارمحال و بختياري با كاهش2 ،4، 
خراس��ان جنوبي با كاهش 5 ،3، همدان با كاهش 
1 ،3 و فارس با كاهش 3 درصد به ترتيب بيشترين 
كاهش نرخ بيكاري را در پاييز 97 نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته به خود اختصاص داده اند. دين 
پرست در خصوص تغييرات شاخص نرخ مشاركت 
اقتص��ادي در همين بازه زماني گف��ت: گزارش ها 
نشان مي دهد كه نرخ مشاركت اقتصادي با افزايش 
0، 6 درصدي از 9 ،39 درصد در پاييز س��ال 96 به 
40 و نيم درصد در پاييز 97 رس��يده است. معاون 
هماهنگي امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزير 
كشور گفت: بر اين اس��اس در بازه زماني ياد شده؛ 
15 اس��تان اصفهان، البرز، ايلام، خراسان رضوي، 
خوزستان، زنجان، سيستان و بلوچستان، قزوين، 
كردستان، كرمانشاه، گلس��تان، گيلان، لرستان، 
هرمزگان و يزد با افزايش نرخ مشاركت اقتصادي 
و تعداد 16 استان آذربايجان ش��رقي، آذربايجان 
غرب��ي، اردبي��ل، بوش��هر، ته��ران، چهارمحال و 
بختياري، خراس��ان جنوبي، خراس��ان ش��مالي، 
سمنان، فارس، قم، كرمان، كهگيلويه و بويراحمد، 
مازندران، مركزي و همدان با كاهش نرخ مشاركت 
اقتصادي مواج��ه بوده اند. وي خاطرنش��ان كرد: 
بررس��ي روند تغييرات نرخ مش��اركت اقتصادي 
به تفكيك استان ها نش��ان مي دهد كه به ترتيب 
اس��تان هاي اصفهان و هرمزگان ب��ا افزايش 5،3، 
خراسان رضوي با افزايش 2.9، قزوين و كرمانشاه با 
افزايش 2.8، ايلام با افزايش 2.3 و البرز و سيستان 
و بلوچس��تان با افزاي��ش 1.5 درصد بيش��ترين 
افزايش نرخ مشاركت اقتصادي را در پاييز سال 97 
نسبت به مدت مشابه سال قبل داشته و همچنين 
استان هاي قم با كاهش 2.6، مركزي با كاهش 1.9، 
خراس��ان ش��مالي با كاهش 1.8 درصد به ترتيب 
بيشترين كاهش نرخ مشاركت اقتصادي را در پاييز 

97 نسبت به پاييز 96 به خود اختصاص داده اند.

معاون هماهنگي امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزارت كشور:

نرخ مشاركت اقتصادي افزايش يافته است هادي حق شناس|
تحلیلگر اقتصادي|

بي��ان آرزوهاي سياس��تمداران تبديل ب��ه يك رويه 
هميش��گي در ايران شده اس��ت. به عنوان نمونه روز 
گذشته محمد باقر نوبخت رييس س��ازمان برنامه و 
بودجه با اصرار از نمايندگان مجلس خواست تا سقف 
جذب فاينانس را تا 30 ميليارد دلار براي سال آينده 
مصوب كنند و البته نماين��دگان مجلس نيز چنين 
كردند. با اين همه مس��اله اين است كه اگر در شرايط 
تحريمي سال آينده امكان جذب اين ميزان تسهيلات 
خارج��ي وج��ود دارد، چگونه امكان فروش بيش��تر 
نفت يا جذب مستقيم سرمايه گذاري خارجي وجود 
ندارد. به نظر مي رسد چنين گفته هايي تنها كاركرد 
سياسي دارند اما توقعات مردم را بالا خواهد بود. براي 
بررسي آن چه در س��ه روز گذشته در مجلس جريان 
دارد، شايد نياز باشد دوباره به تعريف بودجه دست زد. 
بودجه سند دخل و خرج يك س��ال كشور است و در 
اين سند هم در سمت دخل و هم بخش خرج دولت ها 
به پيش بيني دس��ت مي زنند. با اي��ن وجود معمولا 
دستگاه هاي اجرايي دخل يا همان درآمدهاي دولت 
را پيش بيني تلقي مي كنند ول��ي خرج يا هزينه هاي 
دولتي را به شكل قطعي بر كاغذ مي آورند. به همين 
دليل ساده اس��ت كه دولت در پايان س��ال عمدتا با 
كسري مواجه مي ش��ود و براي جبران آن با استفاده 
از اهرم بودجه عمران��ي و تخصيص ندادن بودجه اين 
بخش، دخ��ل و خرج خود را به تعادل مي رس��اند. در 
سمت دخل لايحه بودجه س��ال آينده از حدود 407 
هزار ميليارد تومان درآمد، 142 هزار ميليارد تومان 
آن مربوط به منابع حاصل از فروش نفت و گاز اس��ت 
و 156 هزار ميليارد تومان ني��ز ماحصل درآمدهاي 
مالياتي و گمرك. به نظر مي رسد با توجه به مشكلات 
و محدوديت فروش نفت كه س��بب اخلال در بخش 
درآمدهاي نفتي مي شود و از سوي ديگر روي واردات 
كالا اثر گذار است. درنتيجه حتي بخش هاي ديگري 
از درآمد دولت مانند 30 ه��زار ميليارد تومان حقوق 
ورودي كالا را ه��م متاثر خواهد ش��د. چنانچه فرض 
كنيم تمام منابع نفت و ماليات وصول ش��وند مابقي 
منابع بودجه دولت كه بيش از يكص��د هزار ميليارد 
تومان است، با فروش اس��ناد خزانه، اوراق مشاركت 
يا ف��روش دارايي دولت ممكن خواهد ش��د. هر چند 
كه اين مهم نيز قطعي تلقي نمي شود. در سال آينده 

منابع دولت كه با تجارت خارجي ارتباط دارد با شك و 
ترديد مواجه است حال اگر بخشي از هزينه هاي دولت 
را نه به منابع نفت و ماليات و فروش اسناد خزانه بلكه 
به تسهيلات خارجي مرتبط كنيم، طبعا بيش از پيش 
دور از ذه��ن خواهد بود. دولت اگر موفق ش��ود همه 
منابع فروش نفت را به داخل كشور منتقل كند، يقينا 
گام موثري براي تحقق ارقام بودجه برداش��ته است 
ولي نبايد فراموش ش��ود جذب فاينانس يا استفاده 
از تس��هيلات خارجي در يك ش��رايط عادي و بدون 
تنش سياس��ي خارجي عملي خواهد شد. هنگامي 
كه مشكلات سياس��ي به اندازه اي افزايش يافته كه 
رس��ما دولت امريكا قصد اخلال در اقتص��اد ايران را 
دارد، پيش بين��ي 30 ميليارد دلار فاينانس بيش��تر 
ايجاد يك توقع عمومي و در بهترين حالت بيان آمال 
و آرزوهايي است كه تحقق آن به سختي ممكن است. 
علاوه بر اين دولت براساس مصوبات بودجه سنواتي 
مي تواند از باقيمانده فاينانس س��ال هاي گذشته نيز 
استفاده كند. به نظر مي رس��د لايحه بودجه هر قدر 
با واقعيات اقتصادي تنظيم ش��ود، انتظ��ارات كاذب 
را نيز كاه��ش خواهد داد. در ذهن م��ردم ايران دايما 
اين پرس��ش وجود دارد كه پول نفت در كجا هزينه 
مي ش��ود يا با وجود اين همه منابع درآمدي دولت از 
نفت، چ��را بايد همچنان قوه مجريه ب��ه دنبال منابع 
ديگري باشد؟ در حالي كه نه درآمدهاي نفتي دولت 
جوابگوي اقتصاد اس��ت و نه اصولا اين همه فاينانس 
كه در بودجه هاي دولتي، شهرداري ها و شركت هاي 
دولت��ي از آن صحبت مي ش��ود، امكان پذير اس��ت. 
شايد با يك برآورد س��اده مي توان گفت بيش از يك 
صد ميليارد دلار فاينانس مصوب س��ال هاي گذشته 
در لايحه بودجه هس��ت كه هنوز دولت به دلايلي كه 
ذكر شد از آن استفاده نكرده است و اگر استفاده از آن 
امكان پذير باشد، حتي بدون تصويب ميزاني جديد، از 
آن استفاده خواهد شد. لذا جاي نگراني است كه طرح 
اين موضوعات موجب افزايش انتظ��ارات در جامعه 
ش��ود بدون آنكه عوايدي براي اقتصاد و مردم داشته 
باشد. هر چند تنها فايده اين بحث ها مي تواند از بعد 
سياسي قابل فهم باشد و دولت مي خواهد اين اختيار 
را داشته باشد كه در صورت تمايل يك كشور خارجي 
براي س��رمايه گذاري با محدوديت مواجه نباشد كه 
البته اين مس��اله در قانون س��رمايه گذاري خارجي 

پيش بيني شده است.

بيان آرزوها يا پيش بيني واقعيات؟
گزارشسخن نخست

 همين صفحه  

سخن نخست

بيان آرزوها يا پيش بيني 
واقعيات؟

آرزوه��اي  بي��ان 
سياس��تمداران تبديل 
به يك رويه هميشگي 
در ايران ش��ده اس��ت. 
به عن��وان نمون��ه روز 
گذش��ته محم��د باقر 
نوبخت رييس سازمان 
برنام��ه و بودج��ه ب��ا 
اصرار از نمايندگان مجلس خواس��ت تا س��قف 
جذب فاينانس را تا 30 ميليارد دلار براي س��ال 
آينده مص��وب كنند و البت��ه نمايندگان مجلس 
نيز چنين كردند. با اين همه مساله اين است كه 
اگر در شرايط تحريمي س��ال آينده امكان جذب 
اين ميزان تسهيلات خارجي وجود دارد، چگونه 
امكان ف��روش بيش��تر نفت يا جذب مس��تقيم 
س��رمايه گذاري خارجي وج��ود ن��دارد. به نظر 
مي رس��د چنين گفته هايي تنها كاركرد سياسي 

دارند اما توقعات مردم را بالا خواهد بود.

هادي حق شناس

 صفحه 9  

راه و شهرسازي

 تجربه شرق آسيا
در بازآفريني شهري

 شهلا روشني|
همين چند وقت پيش بود كه محمد اسلامي، وزير 
راه و شهرسازي در حاشيه جلسه هيات دولت گفت 
بزرگ ترين دغدغه ما در هيات دولت، تأمين مسكن 
مورد نياز مردم است و اميدواريم با توجه به واگذاري 
زمين، مجوز س��اخت به همراه تس��هيلات مالي 
به خصوص در بافت هاي فرسوده شهري، شهرهاي 
جديد و ش��هرهاي بالاي 50 ه��زار نفر جمعيت، 

ساخت وساز در كشور تحرك بيشتري پيدا كند. 

بانك و بيمه

شرايط تحريم نظم 
مي خواهد نه بي نظمي

محسن    شمشیري|
به دنبال اجراي سياس��ت هاي بان��ك مركزي از 
مرداد 97 تاكنون كه با برخ��ي محدوديت ها در 
بازار ارز، س��قف تراكنش، چك هاي تضميني و 
همچنين الزام صادركنندگان به عرضه ارز حاصل 
از صادرات همراه بود و نتيجه آن ثبات نس��بي در 
نرخ هاي ارز بوده اس��ت، برخ��ي صادركنندگان 
از جمله اسداله عس��گراولادي رئيس اتاق ايران و 
چين، با انتقاد از سياست هاي اخير بانك مركزي، 
معتقدند كه س��امانه نيما و راهكاره��ا و اقدامات 
اخير بانك مركزي، مش��كلاتي را براي صادرات 
ايجاد كرده است.  به گزارش تعادل، بانك مركزي 
در پاسخ به اظهارات اخير عسگراولادي در مورد 
سامانه نيما و چالش هاي صادرات، در جوابيه اي 
واكنش نشان داده و بر اين نكته تاكيد كرده است 
كه در شرايط تحريم، بايد با نظم و انضباط، بازار را 

به سمت تعادل نسبي هدايت كرد و ...
4

 با حضور معاون اول رييس جمهور مراسم نكوداشت
 سيد علاء الدين ميرمحمدصادقي برگزار شد

رييس جمهور  در مراسم افتتاح فاز 3 ستاره خليج فارس :

تقدير ازالگوي كارآفرين اخلاق مدار 

پيشرفت كشور با تحريم متوقف نشد

خبر

رييس كميس��يون امنيت ملي مجلس گفت: 
يكي از دلايل كندي تصوي��ب لوايح چهارگانه 
بخشي نگري اس��ت؛ يعني به هر حال افرادي 
سعي مي كنند؛ مسووليت تصميمات را نپذيرند 
يا اينكه جنبه هاي مثب��ت را تصاحب كنند و 

جنبه هاي منفي را بر عهده ديگران بگذارند.
حش��مت الله فلاحت پيش��ه در گفت وگ��و با 
خبرگزاري خان��ه ملت، به اظه��ارات برخي از 
دولتمردان مبني ب��ر اينكه اگر س��ي اف تي و 
پالرمو از س��وي مجمع تصويب نشوند؛ عواقب 
اين مساله را هم بپذيرند، گفت: معتقدم نبايد 
نسبت به مسائل و مصوبات كشور بخشي نگري 
نگاه كرد به هرحال اين لوايح در هر مرحله اي با 

يك ديدي مورد بررسي قرار مي گيرند.
وي ادامه داد: در حال حاضر هم لوايح س��ي اف 
تي و پالرمو با يك مصلحتي در مجمع تشخيص 
در حال بررس��ي هس��تند و لذا ط��رح چنين 
مسائلي سبب اختلاف مي شود در حالي كه در 
مجمع تشخيص مصلحت نظام همه تفكرات 

حق صحبت و راي دارند.
عضو كميسيون امنيت ملي مجلس به روند كند 
بودن بررسي لوايح سي اف تي و پالرمو اشاره و 
تصريح كرد: يكي از دلايل كندي تصويب لوايح 
چهارگانه بخشي نگري است؛ يعني به هر حال 
افرادي س��عي مي كنند؛ مسووليت تصميمات 
را نپذيرند يا اينكه جنبه هاي مثبت را تصاحب 
كنند و جنبه ه��اي منفي را بر عه��ده ديگران 
بگذارند.نماينده مردم كرمانش��اه تاكيد كرد: 
معتقدم يكي از نش��انه هاي ضعف توس��عه در 
بعضي از كشورها كند بودن روند تصميم گيري 
اس��ت به ويژه اينكه اگ��ر اين كن��د بودن ها با 
تصميم گيري ه��اي دو پهل��و و غيرش��فاف و 
فرافكنانه همراه باشد.رييس كميسيون امنيت 
ملي مجلس در ادامه تاكيد كرد: در مورد لوايح 
چهارگانه اين مس��اله وجود دارد چرا كه هدف 
برخي از اي��ن افراد بخش��ي نگري اس��ت و ما 
نمي توانيم با ديد بخشي نسبت به مسائل كشور 
تصميم گي��ري كنيم.وي اظهار ك��رد: در حال 
حاضر هم كنوانس��يون هاي پالرمو و س��ي اف 
تي در مجمع در حال بررسي هستند و افرادي 
هم از مجلس و دولت حضور دارند اما همه بايد 

طبق مصلحت راي دهند.
فلاحت پيش��ه تصريح كرد: هر رايي كه مجمع 
به اين لوايح بدهد راي نظام است و همگان هم 
بايد از آن حمايت كنند بالاخره دولت و مجلس 
هم بايد ادله مصلحتي لازم را داش��ته باشند تا 
از خود دفاع كنند و اگ��ر نتوانند مجمع را قانع 
كنند آن موقع مجمع هر نظري مبني بر رد يا 

تصويب اين لوايح داشت نظر كلي است.

يكي از دلايل كندي تصويب 
لوايح مالي بخشي نگري است

بودجه

نمايندگان مجلس اجراي تبص��ره 38 قانون اصلاح 
قانون بودجه سال 1395 كل كشور در سال 1398 
را تمديد كردند كه بر اين اس��اس مج��وز اخذ وام 5 
ميليارد دلاري از دولت روسيه براي طرح هاي تملك 
دارايي هاي سرمايه اي تمديد شد. به گزارش خبرنگار 
پارلماني ايرنا، نمايندگان در جلسه علني نوبت عصر 
روز دوش��نبه مجلس بند ب تبصره 3 لايحه بودجه 
سال 98 كل كشور را تصويب كردند. اجراي تبصره 
)38( قان��ون اصلاح قانون بودجه س��ال 1395 كل 
كش��ور مصوب 1395/6/3 در س��ال 1398 تمديد 
مي ش��ود. در تبصره 38 قانون اصلاح قانون بودجه 
س��ال 1395 كل كشور آمده اس��ت: به دولت اجازه 
داده مي شود با رعايت سقف مقرر در تبصره )3( قانون 
بودجه سال 1395 كل كش��ور تا مبلغ پنج  ميليارد 
دلار وام از دول��ت روس��يه ب��راي طرح هاي تملك 

دارايي هاي سرمايه اي با شرايط زير أخذ نمايد: 
1- وام دريافت��ي  صرف��اً براي طرح ه��اي تملك 
دارايي هاي س��رمايه اي ام��ور زيربنايي و توليدي 
پيوس��ت ش��ماره يك قانون بودجه كل كشور با 
اولويت انرژي  هاي نو، هس��ته  اي، ني��رو، راه  آهن، 
بزرگراه ها، سدها، ش��بكه هاي آبياري و طرح هاي 

انتقال آب اختصاص مي يابد. 
2- طرح ه��اي موض��وع بن��د )1( با پيش��نهاد 
سازمان برنامه و بودجه كشور به تصويب هيات 

وزيران مي  رسد. 
3- نح��وه اعمال حس��اب وام دريافت��ي، تعيين 
مدت بازپرداخت و ميزان س��هم ساخت داخلي 
و ساير ش��رايط وام به پيشنهاد مش��ترك وزارت 
امور اقتصادي و داراي��ي، بانك مركزي جمهوري 
اسلامي ايران  و س��ازمان برنامه و بودجه كشور به 

تصويب هيات وزيران مي  رسد.
همچنين يك عض��و هيات رييس��ه مجلس گفت: 
مجلس در گذشته در بودجه سنواتي به دولت مجوز 
اخذ وام 5 ميلي��اردلاري را داد كه طبق گفته معاون 
وزير اقتصاد تاكنون حدود 2 ميليارد دلار از روسيه 
دريافت شده است. عليرضا رحيمي در حاشيه جلسه 
علني عصر دوشنبه در جمع خبرنگاران در توضيح 
مصوبه مجلس درباره مجوز پارلم��ان به دولت براي 
تمديد اخ��ذ وام 5 ميليارد دلاري از روس��يه، افزود: 
مجلس درگذشته در بودجه سنواتي به دولت مجوز 
اخذ وام 5 ميليارد دلاري را داد كه طبق گفته معاون 
وزير اقتصاد تاكنون حدود 2 ميليارد دلار از روسيه به 
صورت مستقيم يا سرمايه گذاري جذب شده است و 
حدود 3 ميليارد دلار باقي مانده است. وي ادامه داد: 
مجلس در مصوبه اي مج��وز وام 5 ميلياردي را براي 
سال 98 تمديد كرد، بر اين اس��اس دولت مي تواند 
در قالب استقراض يا س��رمايه گذاري در پروژه هاي 
مصوب 3 ميلي��ارد دلار باقي مان��ده را جذب كند و 

مجلس چنين ظرفيتي را براي دولت لحاظ كرد.

 تمديد مجوز اخذ 
وام 5 ميليارد دلاري از روسيه

جهان
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روي موج خبر

   ضربه س�پاه به عوامل جنايت تروريستي 
زاهدان؛سپاه نيوز|

روابط عمومي كل سپاه پاسداران انقلاب اسلامي 
در اطلاعيه اي از اقدام قرارگاه قدس در شناس��ايي 
و متلاش��ي كردن خانه هاي تيمي عوامل جنايت 
تروريستي اخير سيستان و بلوچستان، در سراوان 
و خاش و دس��تگيري آنان خبر داد. در پي دستور 
سردار سرلشكر پاسدار محمد علي جعفري فرمانده 
كل سپاه پاسداران انقلاب اسلامي مبني بر پيگيري 
سريع و قاطع قرائن و سرنخ ها براي دستيابي به عوامل 
جنايت تروريستي اخير سيستان و بلوچستان، روابط 
عمومي كل سپاه در اطلاعيه اي اعلام كرد: به فضل 
الهي و با همت و تلاش هاي مجاهدانه نيروي زميني 
سپاه، با پيگيري سرنخ ها توسط نيروهاي اطلاعاتي 
و عملياتي قرارگاه قدس اين نيرو، ش��ب گذش��ته 
طي عملياتي سريع و مقتدرانه چندين خانه تيمي 
در س��راوان و خاش كه برخي عوامل جنايت اخير 
در آن اس��تقرار يافته بودند، شناسايي، متلاشي و 
تروريست هاي مس��تقر در آن دستگير شدند. اين 
اطلاعيه افزوده است: در اين عمليات موفق، سه تن 
از تروريست ها دستگير و 150 كيلوگرم مواد آماده 
انفجار و 600 كيلوگرم مواد انفجاري در حال ساخت 
و مقاديري سلاح و مهمات نيز كشف گرديد. در اين 
اطلاعيه با اشاره به اينكه تروريست هاي دستگيرشده 
همان عواملي بودند كه خ��ودروي انتحاري عامل 
جنايت تروريستي اخير در جاده خاش �� زاهدان را 
تهيه، هدايت و پشتيباني كرده اند، تأكيد شده است: 
اقدامات سپاه در پيگيري سرنخ ها براي انتقام قطعي 
و كامل از هسته مركزي گروهك عامل اين جنايت، 
ادامه داشته و انتظار است با همكاري دولت و ارتش 

پاكستان اين امر به سرعت محقق گردد.

   استقبال فضاي مجازي از سخنان ظريف
در كنفرانس مونيخ؛ايرنا|

 سخنان محمدجواد ظريف وزير امورخارجه ايران 
در متن و حاش��يه كنفرانس امنيتي مونيخ بازتاب 
گسترده اي در شبكه اجتماعي توئيتر با تاكيد بر دو 
موضوع اساس��ي نقد مثبت مواضع ظريف و 'انتقاد 
از مواضع ظريف' داشته است. س��خنان وزير امور 
خارجه ايران در مهم ترين كنفرانس امنيتي دنيا از 
سوي كاربران توئيتر از آن رو مورد توجه قرار گرفته 
كه سخنراني به زبان انگليسي روان در حضور بيش 
از 30 رييس كشور و رييس دولت، 80 وزير دفاع و 
خارجه كشورهاي مختلف جهان؛ تسلط ايشان بر 
اصول ديپلماتيك و دفاع از حقوق بين المللي ايران را 

به اثبات رسانيده است.

   ايران و چين هميش�ه ارتباطات نزديكي با 
يكديگر داشته اند؛ايلنا|

رييس مجلس گفت: ايران و چين هميشه ارتباطات 
نزديكي در س��طوح مختلف با يكديگر داش��ته اند 
و دو پارلم��ان در مجام��ع بين المللي هميش��ه از 
پشتيباني هاي يكديگر اس��تفاده مي كنند. علي 
لاريجان��ي ديروز پيش از عزيمت به كش��ور چين 
در پاويون فرودگاه مهرآباد با بيان اينكه اين س��فر 
به دعوت ريي��س پارلمان چين انجام مي ش��ود، 
تصريح كرد: در اين سفر مذاكرات پارلماني و ساير 
مذاك��رات در زمينه هاي مختلف ب��راي بالا بردن 
سطح روابط سياسي، فرهنگي، علمي و اقتصادي 

صورت مي گيرد.

   تقدي�ر ۱۸۴ نماين�ده در حمايت از س�پاه 
پاسداران؛خانه ملت |

عضو هيات رييس��ه مجل��س بياني��ه 18۴ نفر از 
نمايندگان در حمايت از حركت انقلابي و جهادي 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامي در توقيف و برخورد با 
كشتي هاي صيادي خارجي را قرائت كرد.  در بخشي 
از اين بيانيه آم��ده: »اخيراً صيادان مناطق جنوب 
كشور دغدغه هايي داشتند كه كشتي هاي خارجي 
با حمايت سازمان شيلات و با سيستم ها و تجهيزات 
پيشرفته انواع گونه هاي آبزيان را صيد مي كردند و اين 
اقدام ضمن آسيب جدي به زيستگاه آبزيان، ماهيان 
منطقه و صيادان سنتي، باعث افزايش قيمت ماهي 
و ضعف اشتغال در دريا شده است. اميد است دستگاه 
قضايي نيز اشد مجازات را براي كساني كه با استفاده 
از رانت ها، قصد اخلال و نارضايتي در مردم را داشته 

و دارند را اعمال نمايد.«.

   ورود زائ�ران ايران�ي به س�وريه تس�هيل 
مي شود؛تسنيم|

عضو هيات رييسه كميسيون امنيت ملي مجلس 
جزييات جلس��ه امروز كميسيون متبوعش براي 
بررس��ي آخرين تحولات سوريه را تش��ريح كرد. 
محمدابراهيم رضايي با اش��اره به جلسه ديروز اين 
كميسيون گفت: آخرين تحولات سوريه با حضور 
مسوولان وزارت امور خارجه، اطلاعات و همچنين 
مسوولان سپاه پاسداران بررسي شد. وي افزود: طبق 
گزارش��ات ارايه شده به اعضاي كميسيون شرايط 
سوريه تثبيت شده و دولت سوريه بر سرزمين هاي 
اين كش��ور حاكميت دارد. مقابله با تروريست ها با 
قدرت انجام شده و جريان تروريستي را به انفعال و 

ضعف كشانده است. 

   زب�ان ديپلماتي�ك ب�ه معن�اي س�ازش 
نيست؛ايرنا|

 عضو فراكس��يون اميد مجلس دهم گفت: فضاي 
ديپلماسي گاهي اقتضا مي كند كه كارها با لبخند 
ديپلماتيك پيش رود و گاهي نيز مستلزم جديت 
و حتي قهر انقلابي است؛ زبان ديپلماتيك به معناي 
سازش نيست. محمود صادقي ديروز در خصوص 
مواضع متناقض برخي رسانه هاي داخلي در خصوص 
تيم ديپلماس��ي كش��ور و آقاي ظريف گفت: اين 
اقتضائات نشانه شخصيت كامل يك ديپلمات است 
كه در جاي خود با قاطعيت سخن مي گويد و در جايي 
ديگر با زبان ديپلماتيك اظهارنظر و عمل كند؛ اگر چه 
زبان ديپلماتيك به معناي سازش نيست و استحكام 

خاص خود را دارد.

ايران2

رهبر معظم انقلاب اسلامي در ديدار هزاران نفر از مردم استان آذربايجان شرقي: 

مسوولان مراقب خدعه اروپايي ها باشند
حضرت آيت الله خامنه اي رهبر معظم انقلاب اس��لامي 
صبح ديروز )دوشنبه( در ديدار هزاران نفر از مردم استان 
آذربايجان شرقي، ضمن تشكر صميمانه از حركت بزرگ 
و آگاهانه ملت ايران در راهپيمايي ۲۲ بهمن امسال، نظام 
جمهوري اسلامي را در بهترين موقعيت و جبهه استكبار 
و در رأس آن امريكا را در ضعيف ترين ش��رايط دانس��تند 
و گفتند: مردم به ويژه جوانان و همچنين مس��وولان بايد 
با وقت شناس��ي و اقدام بهنگام، از ظرفيت هاي فراوان به 
منظور حل مشكلات كشور استفاده كنند. به گزارش پايگاه 
اطلاع رس��اني دفتر مقام معظم رهبري؛ حضرت آيت الله 
خامنه اي در ابتداي س��خنان خود با اشاره به راهپيمايي 
عظيم ۲۲ بهمن امس��ال افزودند: من در بيانيه چند روز 
پيش از مردم ايران تشكر كردم اما آن تشكر خيلي كمتر و 
كوچك تر از حق ملت ايران است زيرا مردم در راهپيمايي 
۲۲ بهمن امسال، كار بزرگي انجام دادند. ايشان با اشاره به 
حضور پرحجم و گسترده مردم در راهپيمايي ۲۲ بهمن، 
تأكيد كردند: گزارش ها و ارزيابي ها نشان مي دهند، در اكثر 
شهرهاي كشور حضور مردم نسبت به سال هاي قبل، بيشتر 
و متراكم تر بوده است كه با همه وجود از مردم سپاسگزاري 
مي كنم. رهبر انقلاب اسلامي افزودند: اگرچه دشمن در 
تبليغات خود اين حضور را كتمان يا سعي در كوچك نمايي 
آن مي كند، اما اين واقعيت را مي بينند و معناي اين حضور 
عظيم مردمي را متوجه مي شوند. حضرت آيت الله خامنه اي 
با تأكيد بر اينكه هر كشوري كه مردم آن اين گونه در ميدان 
حضور داشته باشند، از كيد و آسيب دشمن مصون خواهد 
بود، گفتند: حضور گس��ترده مردمي در راهپيمايي ۲۲ 
بهمن امسال، در واقع يك حركت سياسي، امنيتي، انقلابي، 
آگاهانه و پر معنا بود و مردم همان شعار اصلي يعني »مرگ 
بر امريكا« را كه به معناي مرگ بر سلطه گري و توطئه گري و 
تجاوزگري و دست اندازي به حقوق ملت ها است، سردادند.

ايشان افزودند: بايد شكرگزار خداوند بود زيرا دل هاي مردم 
به دست او است و در واقع خداوند متعال بود كه مردم را به 
خيابان ها آورد. رهبر انقلاب اسلامي با اشاره به برخي افراد 
ضعيف و منفعل كه همواره ضعف هاي خود را به مردم نسبت 
مي دهند و مدعي ضعيف شدن انقلاب هستند، خاطرنشان 
كردند: مردم همين هايي هستند كه در روز ۲۲ بهمن در 
خيابان ها ديديد و خداوند اين ملت را كه با بصيرت از هويت 

و كشور خود دفاع مي كنند، مورد لطف قرار خواهد داد.
حضرت آيت الله خامنه اي در ادامه به ش��هادت جمعي از 
پاس��داران حافظ امنيت و مرزها اشاره و تأكيد كردند: اين 
شهادت ها بايد ما را هوشيار و آگاه كند كه امنيت كشور به 
قيمت خون بهترين جوانان كشور به دست مي آيد و همه بايد 
قدردان اين جان فشاني ها باشيم. رهبر انقلاب اسلامي امنيت 
كشور و امنيت مراسم هايي همچون راهپيمايي عظيم ۲۲ 
بهمن و عزت ملي كش��ور را مرهون جان فشاني حافظان 

امنيت در سپاه، ارتش و نيروي انتظامي دانستند. حضرت 
آيت الله خامنه اي همچنين با تجليل از مردم ش��هيدپرور 
اصفهان و حضور پرش��كوه و اعجاب آور آنان در تش��ييع 
شهداي حافظ امنيت، تأكيد كردند: مردم اصفهان همواره 
جزو پيش��گامان نهضت و انقلاب اسلامي بوده و هستند. 
ايشان در ادامه سخنان خود، ۲۹ بهمن سال 1356 و قيام 
مردم تبريز را يوم الله واقعي خواندند و با اشاره به پيشگامي و 
بصيرت و عملكرد انقلابي مردم تبريز و آذربايجان در حوادث 
مهم انقلاب گفتند: اين قيام مردمي دو ويژگي مهم داشت، 

1- وقت شناسي و ۲- اقدام بهنگام.
رهبر انقلاب اسلامي با تأكيد بر اينكه مردم آذربايجان بايد 
در گام دوم انقلاب نيز همچون مراحل قبل پيشگام و پيشتاز 
باشند، افزودند: امروز نظام جمهوري اسلامي از لحاظ فرصت 
و موقعيت و از لحاظ زمان اقدام و حركت در بهترين شرايط 
قرار دارد. حضرت آيت الله خامنه اي گفتند: امروز روز كار و 
حركت دولت، مسوولان، ملت و به خصوص جوانان است 
كه بايد ظرفيت هاي بلا استفاده فراوان و گسترده كشور را 
شناسايي و بهره برداري كنند. ايشان استفاده از ظرفيت هاي 
كشور را نيازمند حركت آتش به اختيار جوانان دانستند و 
خاطرنشان كردند: گروه هاي جوانِ مومن و انقلابي بايد هر 

كاري را كه امكان پذير است در چارچوب قوانين و مصلحت 
كشور انجام دهند و معطل كسي نبايد بمانند. رهبر انقلاب 
اسلامي با اش��اره به موقعيت ضعيف دشمن يعني جبهه 
استكبار و در رأس آن رژيم متجاوز امريكا، تأكيد كردند: ما 
نمي خواهيم خود را به ساده لوحي بزنيم و از دشمن غافل 
شويم اما واقعيات نشانگر آن است كه دشمن به شدت گرفتار 

مسائل داخلي و خارجي است.
حض��رت آي��ت الله خامن��ه اي »مش��كلات اجتماعي«، 
»افسردگي و س��رخوردگي جوانان«، »افزايش آمار قتل و 
جنايت«، »گسترش اعتياد و مواد مخدر«، »درگيري ميان 
سران امريكا« و »بدهي هاي عجيب و غريب« را بخش هايي 
از گرفتاري هاي امريكا برشمردند و افزودند: همه اين موارد 
مستند به آمارها و گزارش هاي رسمي و داخلي امريكا است و 
به دليل همين مشكلات و گرفتاري ها، دچار وضعيت كنوني 
در سوريه و عراق و افغانستان شده اند و به شدت نيز عصباني 
هستند. ايشان با اش��اره به برگزاري ناموفق نشست ورشو 
گفتند: دولتمردان ضعيف العقل امريكا از برخي دولت هاي 
همكار خود و دولت هاي ضعيف و مرعوب براي نشست ورشو 
و تصميم گيري ضد ايران دعوت كردند اما اين نشست به هيچ 
نتيجه اي نرسيد و همه اينها نشانه ضعف است و دشمن كه 

در حالت ضعف دچار عصبانيت مي شود، شروع به جنجال 
و فحاشي مي كند. رهبر انقلاب اسلامي تأكيد كردند: اين 
جنجال ها كه از روي ضعف است، نبايد دل فلان مسوول 
را خالي يا فلان ج��وان را دچار خطا كند. حضرت آيت الله 
خامنه اي خاطرنشان كردند: آن روزي كه اين انقلاب يك 
نهال ضعيف بود، همه دشمنان متحد شدند ولي نتوانستند 
كاري بكنند، بنابراين امروز كه آن نهال تبديل به يك درخت 

تناور شده است، هيچ غلطي نمي توانند بكنند.
ايشان با يادآوري سخنان حضرت زينب سلام الله عليها در 
دربار يزيد، گفتند: امروز هم ما به دشمن مي گوييم، هر غلطي 
مي تواني بكني، بكن اما بدان كه هيچ غلطي نمي تواني بكني.

رهبر انقلاب اس��لامي، نشست شكس��ت خورده ورشو و 
هم نشيني مقامات كش��ورهاي به ظاهر مسلمان با رژيم 
صهيونيستي و هم پيماني با امريكا را موجب رفتن آبروي آنان 
دانستند و تأكيد كردند: اين افراد در ميان ملت خود نيز هيچ 
آبرويي ندارند. حضرت آيت الله خامنه اي، با اشاره به نشاط 
چهل سالگي انقلاب اسلامي و آمادگي و قدرت لازم براي 
حركت رو به جلو خاطرنشان كردند: همه مشكلات كشور 
اعم از گراني ها، كاهش ارزش ريال و مسائل توليد داخلي قابل 
حل است اما نيازمند، صبر، تدبير، اتحاد و جديت مسوولان 

در حركت است. ايشان با تأكيد مجدد بر ظرفيت هاي فراوان 
كشور و ضعف دش��من و لزوم استفاده از فرصتها، خطاب 
به جوانان گفتند: شما جوانان عزيز موتور پيشران حركت 
كشور هستيد و بايد خود را از لحاظ روحي، معنوي، اخلاقي، 
صميمي، علمي و توانايي هاي مديريتي و تشكيلاتي آماده 
كنيد و مديريت كش��ور را به دست بگيريد. البته از تجربه 
پيران نيز بايد اس��تفاده كنيد. رهبر انقلاب اسلامي آينده 
كشور را متعلق به جوانان دانستند و تأكيد كردند: جوانان 
مي توانند كشور را به قله برسانند و بايد آمادگي خود را در 
عمل و همچنين با ثبات قدم نشان دهند. حضرت آيت الله 
خامنه اي يك توصيه هم به مسوولان كردند و گفتند: دشمن 
را درست بشناسيد و مراقب باشيد فريب او را نخوريد، چه 
هنگامي كه مشت و دندان نشان مي دهد و چه هنگامي كه 
لبخند مي زند. ايشان افزودند: بدانيد، دل هاي دشمنان بسيار 
بيشتر از حرفهايي كه بر زبان مي آورند، مملو از بغض و كينه 
نسبت به اسلام و مسلمانان و جمهوري اسلامي ايران است، 

بنابراين نبايد خدعه دشمن را قبول كرد.
رهبر انقلاب اسلامي، رفتار و اقدامات غربي ها را به معني 
واقعي كلمه خدعه آميز خواندند و گفتند: تكليف امريكايي ها 
كه مشخص است زيرا شمشير را از رو بسته اند اما بايد مراقب 

اروپايي ها بود زيرا آنها نيز با خدعه عمل مي كنند.
حض��رت آيت الله خامن��ه اي افزودند: من به مس��وولان و 
دولتي ها نمي گويم چه كنند اما بايد بنشينند، فكر كنند و 
به گونه اي عمل كنند كه فريب آنها را نخورند و به اميد آنكه 

حالا كاري بكنيم، خودشان و ملت را دچار مشكل نكنند.
ايش��ان خطاب به مسوولان گفتند: از دشمن وحشت هم 
نكنيد و بدانيد كه دس��ت خدا بالاي همه دست ها است و 

خداوند پشتيبان ملتي است كه دين او را ياري مي كنند.
رهبر انقلاب اسلامي در پايان سخنان خود، تجليل از شهدا 
و تكريم خانواده هاي ش��هدا را از كاره��اي خوب و اصلي 
برشمردند و تأكيد كردند: بايد نام و اعتبار و جايگاه شهدا 
و خانواده هاي آن��ان را روز به روز افزايش داد زيرا ش��هدا، 
شاخص هاي مسيرحركت انقلاب هستند. حضرت آيت الله 
خامنه اي با گراميداش��ت ياد امام و شهدا، گفتند: به لطف 
خداوند، جوان هاي عزيز روزي را خواهند ديد كه همه آنچه 
به دنبال آن هستيم، محقق و متجلي خواهد شد. پيش از 
سخنان رهبر انقلاب اسلامي، حجت الاسلام والمسلمين 
آل هاشم نماينده ولي فقيه در استان آذربايجان شرقي و امام 
جمعه تبريز، سه درس بزرگ قيام مردم تبريز در ۲۹ بهمن 
سال 56 را »اقدام به موقع«، »نهراسيدن از طاغوت« و »اتحاد 

انقلابيون« دانست.
نماينده ولي فقيه در استان آذربايجان شرقي، جوانان فعال و 
متعهد را مزيت مهمي براي پيشرفت برشمرد و گفت: مردم 
غيرتمند آذربايجان شرقي در راستاي تحقق بخشيدن به 

بيانيه راهبردي گام دوم انقلاب پيشگام خواهند بود.

معاون اول رييس جمهور تاكيد كرد

همه دستگاه ها بايد براي تحقق اهداف تعيين شده در بيانيه گام دوم انقلاب تلاش كنند

برخيدرمسيرخصوصيسازيمانعتراشيميكنند

بهمن ماه سال ۹۲ بود كه مقام معظم رهبري سياست هاي 
كلي اقتصادي مقاومتي را به دستگاه هاي اجرايي و تمامي 
بخش هاي اقتصادي ابلاغ كردند. سياست هايي كه مروري بر 
آنها نشان دهنده عمق درك اين سياست ها از وضعيت كشور 
و همچنين تدوين نقشه راه جامع توسعه ايران است. شايد 
همين مساله موجب شد تا همزمان با ابلاغ اين سياست ها 
بسياري از فعالان بخش خصوصي و كارآفرينان و تجار از 
اين سياست ها استقبال كرده و از اجراي آنها حمايت كنند..

 5 سال بعد از ابلاغ سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي و در 
شرايطي كه اقتصاد كشورمان تحت شديدترين تحريم هاي 
اقتصادي و تجاري قرار گرفته؛ جلس��ه س��تاد فرماندهي 
اقتص��اد مقاومتي ظهر دي��روز همزمان با س��الروز ابلاغ 
سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي برگزار شد. جلسه اي كه 
در جريان برگزاري آن فرمانده ستاد اقتصادي مقاومتي اعلام 
مي كند برخي افراد، جريانات و ارگان هاي خاص در مسير 
خصوصي س��ازي به عنوان يكي از مهم ترين اركان تحقق 

اقتصاد مقاومتي سنگ اندازي مي كنند. 

به گزارش پاد، اسحاق جهانگيري در ابتداي اين جلسه با 
اشاره به بيانيه “ گام دوم انقلاب “ ابلاغي از سوي رهبر معظم 
انقلاب و تاكيد ايشان بر لزوم رفع ضعف ها و نواقص ساختاري 
در اقتصاد كشور، گفت: رهبر معظم انقلاب در بخشي از اين 
بيانيه بر ضرورت تحقق اقتصاد مقاومتي تاكيد ويژه كرده اند 
كه به طور طبيعي وظايف و تكاليفي بر عهده ستاد فرماندهي 
اقتصاد مقاومتي است كه بايد براي اجرايي شدن اقتصاد 
مقاومتي به آنها عمل كند. بنابراين لازم است همه دستگاه ها 
با محوريت دبيرخانه س��تاد با بازنگري در سياس��ت ها و 
برنامه هاي خ��ود در حوزه اقتص��اد مقاومتي براي تحقق 
اهداف تعيين ش��ده در اين بيانيه تلاش كنند.  معاون اول 
رييس جمهور اظهار داشت: اقتصاد كشور از نواقص و عيوب 
ساختاري و مسائلي نظير اتكاء به درآمدهاي نفتي و دولتي 
بودن اقتصاد رنج مي برد و به دليل آنكه طي سال هاي طولاني 
براي حل چالش هاي اساسي كشور اقدامي صورت نگرفته 
است، امروز با انباشت مش��كلات، پيچيدگي ها و مسائل 
بغرنجي در اقتصاد كشور روبه رو هستيم.  او با اشاره به انتظار 

رهبر معظم انقلاب از ستاد فرماندهي اقتصاد مقاومتي و نيز 
مطالبات مردم براي حل مسائل و مشكلات معيشتي تصريح 
كرد: بار سنگيني بر دوش همه ما قرار دارد و دبيرخانه ستاد 
بايد به طور ويژه و با تمركز جدي به مطالبات اخير مقام معظم 
رهبري بپردازد و دستگاه هاي اجرايي نيز بايد با همكاري با 
دبيرخانه ستاد و بهره مندي از ظرفيت كارشناسان اقتصادي 
توانمند در اين راستا حركت كنند.  جهانگيري افزود: يكي 
از مشكلات اقتصاد كشور اين است كه گاهي تصميمات 
صحيح و سياست گذاري هاي مناس��بي در كشور اتخاذ 
مي ش��ود اما در مرحله اجرا با موانعي روبه رو مي ش��ود كه 
نمونه بارز آن در زمينه خصوصي سازي قابل مشاهده است 
و متاسفانه عده اي در مسير خصوصي سازي مانع تراشي 
مي كنند.  او با تاكيد بر اينكه رهبر معظم انقلاب در بيانيه 
گام دوم انقلاب مسووليت روشن و شفافي را بر دوش ستاد 
فرماندهي اقتصاد مقاومتي قرار داده اند، از دبيرخانه ستاد 
خواست ظرف دو هفته ضمن دريافت نظرات و پيشنهادات 
دس��تگاه هاي اجرايي، برنامه اي جامع ب��راي بازنگري در 

سياست ها و ارزيابي اقدامات صورت گرفته، تدوين و به ستاد 
ارايه كند. در اين جلسه كه وزراي كشور، جهاد كشاورزي، 
نيرو، تعاون، كار و رفاه اجتماعي، دفاع و پشتيباني نيروهاي 
مسلح، معاون علمي و فناوري رييس جمهور، رييس سازمان 
امور اداري و استخدامي كشور و معاون رييس جمهور در امور 
زنان و خانواده نيز حضور داش��تند، موضوع بيانيه گام دوم 
انقلاب ابلاغي رهبر معظم انقلاب مورد بحث و تبادل نظر قرار 
گرفت و اعضاي ستاد پيشنهادات خود را در جهت اصلاحات 
ساختاري در اقتصاد كشور براي تحقق منويات مقام معظم 

رهبري ارايه كردند.  در ادامه اين جلسه پس از بحث و بررسي 
در خصوص چالش هاي موجود و نقاط ضعف فعلي در اقتصاد 
كشور، مقرر شد دبيرخانه ستاد ظرف دو هفته آينده پس از 
دريافت نظرات و پيشنهادات دستگاه هاي اجرايي، برنامه اي 
جامع مبتني بر بازنگري و ارزيابي از سياست ها و برنامه هاي 
اجرايي س��تاد، رويكردهاي آتي ستاد فرماندهي اقتصاد 
مقاومتي را براي تحقق اقتصاد مقاومتي در چارچوب اهداف 
تعيين شده كه در بيانيه گام دوم انقلاب به آنها تصريح شده 

است، تدوين و ارايه كند. 

تعطيلی کارخانه ها خلاف امنيت 
ملی و توسعه اقتصادی است

رييس ق��وه قضاييه گفت: 
تمرکز مردم صرفاً بر رفتار 
دش��منان نيس��ت بلک��ه 
اقدامات مسئولان را نيز به 
خوبی رص��د می کنند. به 
گ��زارش مي��زان، آيت الله 
آملی لاريجانی در جلس��ه 
مسئولان عالی قضائی با اش��اره به وضعيت اقتصادی 
کشور و معيش��ت مردم، به صورت خاص به مشکلات 
کارخانه ه��ا و واحده��ای توليدی اش��اره و اظهار کرد: 
متأسفانه گاهی برخی اخبار در خصوص تعطيلی بعضی 
کارخانه ها و واحدهای توليدی شنيده می شود. مکرر در 
اين زمينه تذکر داده ايم اما باز هم عرض می کنم که امروز 
تعطيلی يک کارخانه يا واحد توليدی و بيکاری کارگران، 
بزرگترين خطا در عرصه صنعت و اقتصاد کشور است و 
علاوه بر آسيب های اقتصادی، ابعاد مربوط به امنيت ملی 
و مباحث انس��انی نيز در آن برجسته است. اوادامه داد: 
وقتی يک کارگر با حقوق ناچيز بيکار می شود، با داشتن 
زن و فرزند چگونه بايد زندگی کند؟ بر همين مبنا بايد 
شعار اصلی ما امروز اين باشد که هيچ کارخانه ای تعطيل 
نشود. بانک ها گرچه به لحاظ قانونی در برخی موارد حق 
توقيف کارخانه ها را دارند، اما بايد در اين زمينه تدبير شود.

اروپايی ها سازوکار تبادلات 
تجاری را سريع تر پيش ببرند
    س��خنگوی وزارت امور 
خارج��ه از رون��د کن��د 
س��ازوکار مالی حمايت از 
تبادلات تج��اری با ايران 
- اينستکس- انتقاد کرد 
و گف��ت: اي��ن س��ازوکار 
در ابت��دای کار اس��ت و از 
اروپايی ها می خواهيم هر چه سريع تر آن را به پيش 
ببرند. به گزارش ايرنا ، بهرام قاسمی در نشست خبری 
در باره سازوکار مالی حمايت از تبادلات تجاری با ايران 
گفت: فشارهای امريکا ادامه دارد و اين کشور مخالف 
روابط ايران و اروپا بوده و همچنان به کارشکنی های 
خود ادامه خواهد داد. وی افزود: ما جز ثبت سازوکار 
، موفقيت لازم را از س��وی اروپا نديديم . ساز و کار با 
کندی بسيار پيش رفت، ثبت سازوکار ابتدای کار است 
و خواست ما از اروپا اجرايی کردن هر چه سريعتر آن 
است. درروزهای آينده مذاکرات کارشناسی متشکل 
از وزارت خارجه و دستگاه های اقتصادی را با اروپا آغاز 
می کنيم. سخنگوی وزارت امور خارجه تاکيد کرد: به 
صراحت به اروپا اعلام کرديم مردم و دولت ما صبر و 
تحملشان تا حدی است و لازم است اين موضوع را با 

سرعت پيش ببرند. 

 درمورد لوايح چهارگانه
بهترين گزينه رای مردم است
يک عضو فراکس��يون اميد 
مجل��س گفت: اگ��ر علت 
استيضاح رئيس جمهور يا 
س��وال از او بحث اقتصادی 
اس��ت، خب اين ريش��ه در 
همان هفت قطعنامه دارد. 
يعنی آن قطعنامه هايی که 
با عنوان کاغذپاره از آن نام می بردند. سابقه طرح سوال از 
رئيس جمهور را داريم و سوال هم کردند و رای هم آورد، 
حال نتيجه آن چه بود؟ هيچ اثر مثبتی روی بازار و اقتصاد 
ما نداشت و شايد اثر منفی هم داشت. بهرام پارسايی در 
گفت و گو با ايلنا، درباره اينکه گفته می شود نظر مجمع 
به تصويب نکردن پالرمو است، گفت: آن جايی که الان 
پالرمو بررسی می شود نامش تشخيص مصلحت است 
اما به نظر من حتما بايد نظر کارشناسان را بشنوند و من 
فکر نمی کنم در اين مورد کارشناس تر از بانک مرکزی 
وجود داش��ته باشد که بتواند تبعات عدم تصويب يا رد 
آن را گوشزد کند. به نظر من اگر مجمع اين را تاييد کند 
حداقل باعث تشديد وضعيت فعلی نمی شود يا آن را به 
تعويق می اندازد اما با توجه به نظر کارشناسان امر، اگر رد 
شود قطعا هزينه های سنگين اقتصادی و فشار بر مردم 

را خواهيم داشت.

پاکستانی ها قول داد ند  پايگاه های 
تروريست ها  را محدود کنند

رئيس س��تادکل نيروهای 
مس��لح گفت: پاکستانی ها 
قول داده اند که پايگاه های 
تروريست ها در افغانستان 
را محدود کنند م��ا به آنها 
گفته اي��م "اگ��ر تواناي��ی 
نداريد  خودمان وارد ش��ده 
و اردوگاه ه��ا و پايگاه ه��ای تروريس��ت ها را نابود کنيم 
وانتقام خون اين عزيزان را بگيريم".  به گزارش تس��نيم 
سردار سرلشکر محمد باقری ديروز در ديدار با آيت الله 
نوری همدانی  با اشاره به تشکيل ستاد فرماندهی کل قوا 
بعد از دوران دفاع مقدس از س��وی مقام معظم رهبری 
گفت: در حال حاضر اين ستاد از عناصر سپاهی، نيروی 
انتظامی و ارتشی تشکيل شده که تعدادی از معاونين و 
بنده در اين ستاد مسئول هستيم. سرلشکر باقری با تأکيد 
بر اينکه اوج فناوری، تکنولوژی و دانش فنی در نيروهای 
مسلح وجود دارد، ابراز کرد: در حال حاضر قريب به 80 
الی 85 درصد تسليحات و تجهيزات را در داخل می سازيم 
که قابل مقايسه با قبل از انقلاب نيست. وی گفت جرأت 
حمله نظامی از دش��من تا حد زيادی سلب شده است 
در نتيجه بيشتر به فعاليت های تروريستی، جاسوسی، 
اقدامات فرهنگی و عمليات سايبری و روانی روی آورده اند.

دبيرخانه مرکز پژوهش هاي 
مجلس برای بررسی پيام رهبری
رييس مرکز پژوهش های 
مجلس ده��م با بيان اينکه 
دبيرخان��ه ای در اين مرکز 
برای بررس��ی دقي��ق ابعاد 
پيام مقام معظم رهبری به 
مناسبت چهلمين سالگرد 
پيروزی انقلاب اس��لامی 
تشکيل شده اس��ت، درباره  ورود لاريجانی به انتخابات 
رياست جمهوری گفت: تاکنون هيچ رفتار انتخاباتی از 
لاريجانی به معنای فعاليت برای ورود به انتخابات رياست 
جمهوری نديدم و اطلاعی هم ندارم. به گزارش ايسنا، 
کاظم جلالی در حاشيه جلس��ه علنی ديروز  در جمع 
خبرنگاران با اشاره به پيام مقام معظم رهبری به مناسبت 
چهلمين سالگرد انقلاب، گفت: انقلاب موفقيت های 
بسياری در دهه های مختلف داشته است. دهه اول انقلاب 
توأم با پيروزی های بسيار در دوران دفاع مقدس بود. در 
دهه های بعدی هم جمهوری اسلامی ايران توانست در 
عرصه های سازندگی و اقتصادی پيشرفت هايی داشته 
باشد. البته بايد نارسايی های اين دوران را هم شناسايی 
کرد. او در ادامه درباره احتمال حضور لاريجانی به عنوان 
کانديدای رياست جمهوری 1۴00، گفت: هيچ رفتار 

انتخاباتی از آقای لاريجانی نديدم.
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گزارش »تعادل« از روز سوم بررسي لايحه بودجه 98 در مجلس

مجوز 30 ميليارد دلاري به دولت براي جذب  فاينانس
نمايندگان مجلس در جلس��ه روز گذش��ته بررسي 
لايحه بودجه بيش��ترين وقت خود را بر س��ر تعيين 
س��قف جذب تس��هيلات خارجي در س��ال آينده 
گذاش��تند كه با توضيحات نوبخ��ت در نهايت قانع 
شدند به دولت اجازه جذب اين تسهيلات را تا سقف 
30 ميليارد دلار بدهند. علاوه بر اين نمايندگان در 
بخش ديگر از جلسه بررسي لايحه بودجه سال 98 
به بحث بر س��ر چگونگي تس��ويه بدهي هاي دولت 
پرداختند و در نهايت مقرر ش��د دول��ت با واگذاري 
اموال خود به ارزش هزار ميليارد تومان نسبت به اين 
مهم اقدام كند. علاوه ب��ر اين مجلس به قوه مجريه 
تا پايان ش��هريور ماه فرصت داد تا واگذاري دو تيم 
پرطرفدار پايتخت، يعني اس��تقلال و پرسپوليس را 
نهايي كن��د. همچنين مجلس مصوب كرد 50 هزار 
ميليارد تومان از مجموع بدهي هاي دولت به سازمان 

تامين اجتماعي در سال آينده پرداخت شود.
به گزارش تعادل، محمدباقر نوبخت در جلسه علني 
نوبت صبح روز گذش��ته مجلس در جريان بررسي 
تبصره 3 لايحه بودج��ه ۱398 در مخالفت با حذف 
بند مربوط به تعيين سقف جذب تسهيلات خارجي 
)فاينان��س(، بيان كرد: ما اج��ازه داريم براي اجراي 
طرح ها از منابع خارجي اس��تفاده كني��م و اين امر 
با اس��تقلال ما تضادي ندارد. در قانون برنامه ششم 
توسعه، مجلس شوراي اسلامي دولت را مكلف كرده 
است تا ۶5 ميليارد دلار از منابع خارجي براي توسعه 

طرح ها استفاده كند.
رييس سازمان برنامه و بودجه تصريح كرد: استفاده 
از فاينانس براي احداث و توس��عه طرح ها در قانون 
برنامه ششم توسعه آمده و در راستاي سياست هاي 
اقتصاد مقاومتي اس��ت. اينكه مطرح مي شود چقدر 
از منابع خارجي براي پيشرفت طرح ها و پروژه ها در 
سال گذشته استفاده شده است بنده دستور مي دهم 
ليس��ت آن را تا آخر امروز در اختيار نمايندگان قرار 
دهند. امسال نيز ما از ۶5 ميليارد دلاري كه در قانون 
برنامه به دولت اجازه داده شده براي توسعه و احداث 
طرح ها از فاينانس استفاده كند ما سقف 30 ميليارد 

دلار در نظر گرفته ايم.
نوبخ��ت در ادامه تاكي��د كرد: از س��وي ديگر براي 
اجرايي ش��دن فاينانس ها بايد مراحلي طي شود و 
گاهي يك سال طول مي كشد تا سقف مجوز گرفته 
شده عملي شود. آنگاه ما نمي توانيم در بودجه سال 
بعد بگوييم كه فاينانس هاي س��ال گذش��ته نبايد 
در نظ��ر گرفته ش��ود، چرا كه ما براس��اس مجوزي 
كه مجلس شوراي اس��لامي به ما داده با طرف هاي 
خارجي صحبت كرده ايم و ش��رايط پ��س از مدتي 

فراهم شده است.
رييس س��ازمان برنامه و بودجه اضاف��ه كرد: دولت 
براساس قانون براي رشد اقتصادي خود سعي دارد 
از همه منابع خارجي اس��تفاده كند. سياس��ت هاي 
اقتصاد مقاومتي و برنامه شش��م توسعه نيز اين را از 

ما مي طلبد.
اين گفته هاي رييس س��ازمان برنام��ه و بودجه بر 
تصميم نمايندگان اثر گذاشت و سر انجام آنها سقف 
تس��هيلات تامين مالي خارج��ي )فاينانس( براي 
طرح ها را در سال 98، 30 ميليارد دلار تعيين كردند.

نمايندگان مجلس شوراي اسلامي در جلسه علني 
مجل��س بند الف تبصر 3 لايحه بودجه س��ال 98 را 
بررس��ي كرده و آن را به تصويب رساندند. به موجب 
اين بند، با رعايت بند الف ماده ۴ قانون برنامه ششم 
توس��عه و مصوب��ه ش��ماره 9۴3۴۴/0۱0۱ مورخ 
۲3/ ۱۲/ ۱395  مجمع تشخيص مصلحت نظام، در 
سال ۱398 سقف تس��هيلات تأمين مالي خارجي 
)فاينانس( براي طرح ها علاوه بر باقي مانده سهميه 
س��ال قبل، معادل ريالي 30 ميلي��ارد دلار تعيين 

مي شود.در ادامه نمايندگان مجلس شوراي اسلامي 
بن��د »ب« تبص��ره 3 لايحه بودجه س��ال ۱398 را 
بررس��ي كردند و به تصويب رساندند. به موجب اين 
بند اجراي تبصره 38 قانون اصلاح قانون بودجه سال 
۱395 كل كش��ور مصوب 95.۶.3 در س��ال ۱398 

تمديد مي شود.
در ادامه جلسه روز گذش��ته نمايندگان مجلس در 
مصوبه اي به دول��ت اجازه دادند ۱5 درصد فاينانس 
را از محل منابع صندوق توس��عه مل��ي تامين كند. 
نمايندگان بن��د »د« تبصره ۴ لايح��ه بودجه را به 
تصويب رساندند كه بر اساس آن به دولت اجازه داده 
مي ش��ود پس از عقد قرارداد ب��ا تأمين كننده مالي 
 خارج��ي اقدامات قانوني لازم را براي تأمين س��هم 
۱5 درصد تسهيلات مالي خارجي )فاينانس( از محل 
منابع صندوق توس��عه ملي به عمل آورد.به موجب 
بند الحاقي به تبصره ۴ ماده واحده لايحه بودجه كه 
به تصويب مجلس رس��يد محاسبه كليه منابعي كه 
از محل منابع صندوق توس��عه ملي تبديل به ريال 
مي شود، با نرخ سامانه نظام يكپارچه مديريت ارزي 

)نيما( است.

 بدهي دول�ت از محل واگ�ذاري اموال 
پرداخت شود

مجلس شوراي اسلامي منبع تامين بدهي هاي دولت 
در سال 98 را تعيين كرد. نمايندگان مجلس شوراي 
اس��لامي در جلسه روز دوش��نبه مجلس در جريان 
بررسي تبصره ۲ لايحه بودجه سال 98 كل كشور، بند 
» الف « اين تبصره را به تصويب رساندند كه به موجب 
آن بدهي دولت ب��ه بخش هاي خصوصي و تعاوني و 
نهادهاي عمومي غير دولتي از محل واگذاري اموال و 
دارايي هاي متعلق به دولت و موسسات و شركت هاي 
دولتي به اس��تثناي موارد مصاديق مندرج در اصل 
هشتاد و س��وم قانون اساسي و مش��مول واگذاري 
موضوع قانون اجراي سياست هاي كلي اصل چهل و 
چهارم قانون اساسي مصوب ۲5/ 3/ ۱38۷ و الحاقات 
بعدي از طريق جدول شماره »۱8 « اين قانون قابل 

پرداخت است.
در ادامه  نمايندگان بند » ب « تبصره ۲ لايحه بودجه 
سال 98 را بررسي كرده و به تصويب رساندند كه بر 
اس��اس آن ش��ركت هاي در حال واگذاري در سال 
۱398 مش��مول حكم ماده ۴ قان��ون الحاق برخي 
مواد به قانون تنظيم بخش��ي از مقررات مالي دولت 

)دو( است.
نمايندگان مجلس در مصوبه اي ديگر به دولت اجازه 
دادند كه هزار ميليارد تومان از بدهي هاي مربوط به 
واگذاري به تعاوني ها را از طريق فروش سهام تامين 
كنن��د. اين مصوب��ه در جريان بررس��ي بخش هاي 
درآم��دي بودج��ه 98 بن��د الحاقي ۴ ب��ه تبصره ۲ 

تصويب شد. 
بر اس��اس اين مصوبه به دولت اجازه داده مي ش��ود 
مبل��غ ۱0 هزار ميليارد ريال از بدهي ناش��ي از عدم 
اجراي بند )۲( ماده )۲9( قانون اجراي سياست هاي 
كلي اصل چهل و چهارم )۴۴( قانون اساسي از سال 
۱38۷ تاكنون را از طريق فروش سهام و دارايي هاي 
مال��ي تأمين كند. طبق بند ۲ ماده ۲9 قانون اجراي 
سياست هاي كلي اصل ۴۴ قانون اساسي 30 درصد از 
درآمدهاي حاصل از واگذاري به تعاوني هاي فراگير 

ملي به منظور فقرزدايي اختصاص مي يابد.

 سرخابي ها تا نيمه 98 واگذار شوند
مجل��س وزارت ورزش و جوان��ان را مكل��ف كرد با 
همكاري س��ازمان بورس و اوراق بهادار و س��ازمان 
خصوصي سازي تا پايان شهريور 98 شرايط پذيرش 
باشگاه پرسپوليس و استقلال در بازار پايه فرابورس 

را فراهم كند. مجلس بند الحاقي ۱ تبصره ۲ لايحه 
بودجه سال 98 را بررسي كرده و به تصويب رساندند.

براس��اس اين مصوبه، وزارت ورزش و جوانان مكلف 
اس��ت با همكاري س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار و 
سازمان خصوصي سازي حداكثر تا پايان شهريور ماه 
۱398 شرايط پذيرش دو شركت فرهنگي ورزشي 
پرس��پوليس و اس��تقلال را در بازار پاي��ه فرابورس 
فراهم نمايد. پس از پذي��رش در بازار پايه فرابورس 
و عرضه 5 درصد س��هام هر يك از دو شركت جهت 
كشف قيمت 5۱ درصد سهام آنها به صورت بلوكي و 
باقي سهام به صورت خُرد عرضه مي شود.در جريان 
بررس��ي اين بند از تبصره ۲ لايحه بودجه سال 98 
تعدادي از نمايندگان در موافقت با آن بيان كردند كه 
اكنون تنها باشگاه هاي دولتي در سطح كشور باشگاه 
پرسپوليس و استقلال است و دولت بايد با واگذاري 

آنها از باشگاه داري خارج شود.
عده اي از نماين��دگان در مخالفت ب��ا اين بند بيان 
كردند كه 5۱ درصد از سهام اين دو باشگاه نبايد در 
اختيار يك فرد قرار گيرد. بلكه بهتر است تمام سهام 

اين دو باشگاه به صورت خُرد در بازار عرضه شود.
علي لاريجاني كه رياس��ت جلس��ه علني را بر عهده 
داشت در جريان بررس��ي اين بند بيان كرد: بودجه 
كل كشور ۴50 هزار ميليارد تومان است و از واگذاري 
اين دو باش��گاه رقم ناچيزي ح��دود 500 ميليارد 
تومان براي دولت درآمد خواهد داش��ت. بهتر است 

از بيان ادامه پيشنهادات منصرف شده و از اين وضع 
عبور كنيم.

علاوه بر اين نمايندگان مجلس شوراي اسلامي دولت 
را مكلف به واگذاري باقي  مانده سهام خود در شركت 
بيمه البرز تا پايان سال 98 كردند. بر اين اساس آنها 
بند “ج “ تبصره ۲ لايحه بودجه س��ال 98 را بررسي 

كرده و به تصويب رساندند.
بر اساس اين مصوبه، دولت )خزانه داري كل كشور( 
مكلف است س��ود سهام خود در ش��ركت هايي كه 
سهم دولت در آنها كمتر از 50 درصد است را وصول 
و ب��ه رديف ش��ماره ۱30۱08 جدول ش��ماره پنج 
اين قانون واريز كنن��د.در ادامه  نمايندگان مجلس 
شوراي اس��لامي بند “د “ تبصره ۲ لايحه بودجه را 
بررس��ي كردند كه بر اساس آن دولت مكلف است با 
رعايت قانون اجراي سياست هاي كلي اصل چهل و 
چهارم قانون اساسي مصوب ۱38۷ باقي  مانده سهام 
خود در ش��ركت بيمه البرز را تا پايان س��ال ۱398 
واگذار كند و منابع حاصل را به رديف درآمد عمومي 
3۱080080۱ جدول ش��ماره پنج اي��ن قانون نزد 

خزانه داري كل كشور واريز نمايد.

 50 هزار ميليارد تومان از بدهي هاي تامين 
اجتماعي تسويه شود

نمايندگان مجلس در جريان بررسي جزييات لايحه 
بودجه س��ال 98 در بخ��ش درآم��دي، بندالحاقي 

۲ تبص��ر ۲ ماده واح��ده را به تصويب رس��اندند كه 
براس��اس آن در اجراي ماده )۱۲( قانون برنامه پنج 
ساله ششم توس��عه اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي 
جمهوري اس��لامي ايران مصوب ۱۴/ ۱۲/ ۱395و 
با رعايت قانون اجراي سياست هاي كلي اصل چهل 
و چهارم )۴۴( قانون اساس��ي، دولت مكلف اس��ت 
جهت رد بدهي خود به س��ازمان تأمين اجتماعي و 
صندوق هاي بازنشستگي لشكري و كشوري پس از 
اقدام لازم در اجراي جزء )۱-۲( بند )و( تبصره )5( 
اين قانون، نس��بت به تأديه بدهي ها در سقف پانصد 
هزار ميليارد ريال با احتساب عملكرد جزء مذكور، از 

طريق روش هاي زير اقدام كند: 
۱- اراي��ه حق الامتياز و حقوق مالكان��ه كه به تأييد 
هي��ات وزي��ران مي رس��د در چارچ��وب قوانين و 
مقررات پس از محاسبات دقيق  كارشناسي توسط 

كارشناسان خبره
۲- تأمين خ��وراك و انرژي با قيمت ترجيحي براي 
واحدهاي توليدي موجود در مناطق ويژه اقتصادي 

كه به موجب قانون تشكيل شده اند.
3- واگذاري پروژه ها و طرح هاي تملك دارايي هاي 

سرمايه اي مهم در دست اجراي كشور
۴- واگذاري خانه هاي سازماني دولتي كه بايد مطابق 

قوانين و مقررات به فروش برسد.
به موجب اين مصوبه مس��ووليت اجراي اين بند به 

عهده وزير امور اقتصادي و دارايي است.
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اعلام آمادگي سوييس براي 
توسعه همكاري هاي دوجانبه

س��فير س��وييس در تهران طي ديداري با وزير 
امور اقتصادي و دارايي كشورمان بر علاقه مندي 
كش��ورش براي حفظ و توس��عه روابط با ايران 

تاكيد كرد.
فرهاد دژپسند در اين ديدار كه در محل وزارت 
اقتصاد برگزار شد، طي سخناني، با اشاره به سابقه 
طولاني روابط بين دو كش��ور و تصوير مطلوب 
سوييس به عنوان كشوري مستقل و داراي امنيت 
كامل براي سرمايه گذاري، نزد مردم ايران، اظهار 
داشت: متناسب همين تصوير، انتظار ما، توسعه 
هر چه بيش��تر همكاري ه��اي دوجانبه ايران و 

سوييس است. 
وزير امور اقتصادي و دارايي با اشاره به توافقات 
حاصله در سفر اخير رييس جمهوري كشورمان 
به سوييس، خواستار تسريع در اجراي توافقات 
حاصله از سوي دولت اين كشور شد و نقش سفير 

اين كشور را در اين خصوص قابل توجه خواند.
وي همچنين با توجه به نقش قدرتمند جمهوري 
اسلامي ايران در منطقه و با اشاره به توان اقتصادي 
و سياسي كشورمان در مبارزه ايران با تروريسم 
در اشكال مختلف آن، ياد آور شد: توسعه، صلح 
و ثبات در منطقه در گ��رو عدم دخالت ديگران 
و پرهيز از اقدامات ساختار شكنانه اي است كه 
 منجر به گسترش درگيري و تروريسم مي شود. 
دژپس��ند در ادامه، آمادگي كش��ورمان را براي 
توس��عه مناس��بات اقتصادي به ويژ ه در سطح 
منطقه اي اع��لام كرد.ماركوس لاتينر س��فير 
س��وييس نيز طي سخناني در اين ديدار، ضمن 
اعلام آمادگي براي هر گونه همكاري در زمينه 
توسعه همكاري هاي فيمابين، خواستار حضور 
نمايندگاني از وزارت اقتصاد در كميته مشترك 

اقتصادي دو كشور شد.

تاكيد گمرك بر عدم ترخيص 
خودروهاي قاچاق

فريده زبيدي مديركل مبارزه با جرايم س��ازمان 
يافته، به كليه دفاتر س��تادي و گمركات اجرايي 
كشور در رابطه با نحوه تحويل خودروهاي ثبت 

سفارش تاييد نشده، بخشنامه اي صادر كرد.
در اين بخشنامه آمده است: 

پرونده قاچاق خودروهاي ثبت س��فارش تاييد 
نشده توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت كه در 
شعبه پنجم بازپرسي دادسراي عمومي و انقلاب 
ناحيه ۲8 )كاركنان دولت( تهران، تحت رسيدگي 
 ق��رار دارد، به هي��چ عنوان مش��مول مصوبات 
فوق الذكر هيات محترم وزيران و دستورالعمل بند 
۷ مصوبه شماره ۲89899/۶0 مورخ 9۷/۱۱/9 

وزارت صنعت، معدن و تجارت نيست.
لذا مقتضي اس��ت از هر گونه اقدام در خصوص 
ترخيص خودروهاي موضوع پرونده هاي قاچاق 
ثبت س��فارش هاي تاييد نش��ده توسط وزارت 
صنعت، معدن و تج��ارت در چارچوب مصوبات 

هيات محترم وزيران بطور جد، خودداري شود.
ضمنا از اعلام و تحويل خودروهاي موجود موضوع 
پرونده قاچاق مرتبط با ثبت سفارش هاي تاييد 
نشده، به عنوان كالاي متروكه به نمايندگي هاي 
س��ازمان جم��ع آوري و فروش ام��وال تمليكي 
جلوگيري و خودروهاي قاچاق مورد نظر بايد در 
راستاي اعمال ماده 53 قانون مبارزه با قاچاق كالا 

و ارز، تحويل نمايندگي هاي مذكور شوند.

 مذاكرات دستمزد 98 
به زودي آغاز مي شود

مهر|حاتم شاكرمي، درباره زمان آغاز مذاكرات 
تعيي��ن دس��تمزد 98 كارگران ش��وراي عالي 
كار اظهار كرد: خوش��بختانه هزينه معيش��ت 
ماهيانه در كميته مزد شوراي عالي كار با رعايت 
اصل س��ه جانبه گرايي هفته گذشته استخراج 
شد؛ همچنين در حال گزارش گيري نرخ تورم از 
مراجع ذي صلاح هستيم تا در مذاكرات مزدي 

لحاظ شود. 
وي، با بي��ان اينكه در ح��ال برنامه ريزي براي 
تشكيل جلس��ات ش��وراي عالي كار با دستور 
كار تعيين دستمزد 98 هس��تيم، افزود: اولين 
نشست اين شورا با حضور شركاي اجتماعي به 
زودي برگزار مي شود و طبق قانون فرايند تعيين 

حداقل دستمزد طي خواهد شد.
معاون امور روابط كار وزير كار، همچنين درباره 
زمان تعيين دس��تمزد س��ال آينده با توجه به 
نزديك ش��دن به ماه پاياني س��ال گفت: طبق 
برنامه ري��زي صورت گرفته ان ش��اءالله تا پايان 
اس��فند موضوع تعيين دس��تمزد 98 كارگران 
نهايي مي ش��ود تا مذاكرات دس��تمزد به بعد از 

سال موكول نشود.
ش��اكرمي با اشاره به فاصله دستمزد تا معيشت 
نيز ادامه داد: در جلس��ه شوراي عالي كار به اين 
موضوع پرداخته خواهد شد و با حضور نمايندگان 
كارگ��ري و كارفرماي��ي تواف��ق نهايي حاصل 
مي شود.دستمزد مشمولان قانون كار هر سال 
در جلسات ش��وراي عالي كار مورد بررسي قرار 
مي گيرد و بايد تا پايان اسفند هر سال، دستمزد 
سال آينده كارگران نهايي و از سوي وزير كار ابلاغ 
شود تا در دستمزد فروردين ماه مشمولان اعمال 
شود.بر اساس صورتجلسه هفته گذشته كميته 
دستمزد شوراي عالي كار، هزينه ماهيانه معيشت 
خانوار كارگري 3ميلي��ون و ۷59 هزار و ٢٠٠ 
تومان تعيين شد. بر اين اساس هزينه زندگي در 
سال جاري نسبت به هزينه زندگي در سال 9۷ 
يك ميليون و 80 هزار تومان افزايش يافته است.

هزينه معيش��ت به عنوان يك��ي از معيارهاي 
سنجش هزينه زندگي، در مذاكرات مزدي مورد 

توجه قرار خواهد گرفت.

رييس س�ازمان برنام�ه و بودجه گفت: س�ه 
هزار و ۶۰۰ ميليارد تومان اوراق مالي و س�هام 
كارخانه ها بر اساس لايحه بودجه ۹۸ به فروش 

مي رسد.
محمدباقر نوبخت در جلس�ه علن�ي ديروز 
مجلس شوراي اسلامي در موافقت با حذف بند 
الحاقي چهار تبصره ۲ لايحه بودجه سال ۹۸ 
كل كشور كه درباره تامين بدهي هاي دولت از 
طريق فروش سهام و دارايي هاي مالي است، 

گفت: موضوعي تحت عن�وان بدهي دولت يا 
بدهي ب�ه بنگاه هاي تعاوني و ايجاد اش�تغال 
و كارآفرين�ي درباره بند ۲ از م�اده ۲۹ قانون 
اجراي سياس�ت هاي كل�ي اص�ل ۴۴ قانون 

اساسي وجود ندارد. 
وي با اشاره به اينكه در اين بند آمده است كه 
وقتي دارايي هاي مالي را واگذار مي كنيد از آن 
محل يك درآمد ايجاد مي شود، افزود: آنچه 
در ماده ۲۹ قانون اجراي سياس�ت هاي كلي 

اصل ۴۴ آمده اين است كه 3۰ درصد از درآمد 
حاصل از واگذاري ه�ا را به تعاوني ها بدهند و 
بر اساس قانون ديوان محاسبات عمومي اين 

موضوع بدهي دولت تلقي نمي شود.
رييس س�ازمان برنامه و بودجه تصريح كرد: 
مطابق ب�ا لايحه بودجه و مصوبه كميس�يون 
تلفيق قرار است سه هزار و ۶۰۰ ميليارد تومان 
اوراق مالي و س�هام كارخانه جات را به فروش 

برسانيم.

3 هزار و ۶۰۰ ميليارد تومان اوراق مالي به فروش مي رسد
برش

انتقاد يك اقتصاددان از بي برنامگي دولت براي بهبود معيشتمديرعامل سازمان جمع آوري و فروش اموال تمليكي خبر داد

قدرت خريد مردم ۶۰ درصد كاهش يافته استاحتمال فروش خودروهاي قاچاق به صورت قطعات منفصل در بازار
مديرعامل س��ازمان جم��ع آوري و ف��روش اموال 
تمليكي گفت: هنوز تصميم قطعي براي خودروهايي 
كه ثبت سفارش جعلي دارند، گرفته نشده اما يكي از 
گزينه ها فروش آنها به صورت قطعات در بازار است.

جمش��يد قس��وريان جهرمي، در مورد اينكه آيا از 
خودروهاي دپو ش��ده در گمركات به مناطق آزاد و 
ويژه اقتصادي تاكنون خودرويي به عنوان متروكه يا 
قاچاق به سازمان اموال تمليكي واگذار شده است، 
اظهار داشت: هنوز هيچ خودرويي به ما اعلام نشده، 
فقط بخشي از خودروهاي سال گذشته بوده و به غير 

از آن چيز جديدي وجود ندارد.
مديرعامل س��ازمان جم��ع آوري و ف��روش اموال 
تمليكي اف��زود: گمرك اخيرا در نامه اي اعلام كرده 
تا خودروهايي كه ثبت س��فارش آنها اش��كال دارد 
و پرونده قضايي دارند تح��ت عنوان قاچاق تحويل 
سازمان اموال تمليكي شود. بايد مشخص شود كه 
اين خودروه��ا در كدام گمركات ب��وده و چه تعداد 

هستند. 
وي در مورد اينكه تكليف خودروهاي قاچاق چيست 
و س��ازمان براي آ نها چه برنام��ه اي دارد، به فارس 
گفت: ماهيت خودروهاي قاچ��اق قبلي با آنچه در 
ماه هاي اخير اتفاق افتاده متفاوت است. در گذشته 
اين خودروها حجم بالاي ۲500 سي س��ي داشتند 
و رويه گمرك��ي را طي نكردند، اما خودروهاي دوره 
جديد بخشي از فرآيند را به صورت قانوني پيگيري 
كرده، اما ثبت س��فارش آنها جعلي عنوان ش��د. از 
لحاظ حجم موتور براي واردات به كشور مجاز تلقي 

مي شوند. 

جهرم��ي ادام��ه داد: خودروهايي ك��ه نمي توانيم 
بفروشيم به دليل آن است كه حجم موتور آنها بالاي 
۲500 سي سي بوده و اساساً از مسير قاچاق آمدند. 

مديرعامل س��ازمان جم��ع آوري و ف��روش اموال 
تمليكي در پاس��خ به اين س��وال كه اگر قرار باشد 
خودروهاي كه عنوان قاچاق داشته توسط سازمان 
تمليكي براي فروش داخلي طي طريق كند، اين به 
منزله دور زدن قانون اس��ت، گفت: فلسفه تاسيس 
س��ازمان اموال تمليكي اين اس��ت كالاهايي كه از 
طريق مسير قانوني نيامده يا در مسير قانوني دچار 
مشكل شدند به تمليك دولت درآمده و پس از تعيين 

تكليف مجددا فروخته شود.
وي تاكيد كرد: در حال حاضر يكي از دلايل فروش 
اين خودروها موض��وع ارز بري بوده كه منابع آن به 
خزانه واريز مي شود، منتهي اينكه در رابطه با عنوان 
قاچاق خودروها چ��ه اتفاقي خواهد افتاد، بايد صبر 

كرد تا در رابطه با آن تصميم گيري شود.
اين مقام مس��وول بيان كرد: مقاومت بانك مركزي 
در رابطه ورود اين خودروها به بازار داخلي به دليل 

ايجاد تقاضا در بازار ارز درست است، چون احتمال 
دارد ارز آنها تسويه نشده باشد و به صورت اعتباري 
بوده كه بعدا مشكلاتي و عدم تعادل در بازار ارز ايجاد 
مي كند، مگ��ر آنكه ارز آن به صورت كامل تس��ويه 
شده باش��د. هنوز اطلاعي از شيوه تسويه ارزي اين 

خودروها نداريم. 
جهرمي ادامه داد: يكي از پيشنهاداتي كه در رابطه 
با خودروهاي قاچاق مطرح است اين بوده كه بتوان 
ب��ه صورت قطعات اين خودروه��ا را در بازار داخلي 
فروخت تا علاوه بر حل مشكل كنوني، لوازم يدكي 

در بازار اين خودروها تامين شود. 
مديرعامل س��ازمان جم��ع آوري و ف��روش اموال 
تمليكي در پاس��خ به اين س��وال كه چ��را تاكنون 
آن دس��ته از خودروهايي كه مشكل ثبت سفارش 
نداش��ته اند و مهل��ت قانوني س��ه ماهه آنه��ا براي 
ترخيص گذش��ته، ام��ا تاكنون متروكه  نش��ده اند، 
تصريح كرد: متروكه زماني مي شود كه صاحب كالا 
به هر دليل تشريفات گمركي را طي نكند، اما وقتي 
كه از سمت دولت باشد، مشمول متروكه نمي شود 
و شرايط آن متفاوت است، زيرا از پروسه تشريفات 
گمركي و ترخيص جلوگيري ش��ده و از يد صاحب 

كالا خارج است. 
وي با اش��اره به اينكه براس��اس مصوب��ه دولت در 
مناطق آزاد و ويژه نبايد كالاها دپو بماند و مسووليت 
آن با سازمان هاي مناطق آزاد و ويژه و بنادر است، 
يادآور شد: براين اس��اس فهرست كالاها را بنادر به 
گمرك اعلام مي كند و پس از آن گمرك در اختيار 

سازمان اموال تمليكي مي گذارد.

شقاقي شهري اظهار كرد: بودجه دولت براي سال 98 
فاقد برنامه مشخص براي معيش��ت است. دولت  بايد 
اصلاحات يارانه اي، ماليات��ي و بانكي را به نفع طبقات 
فرودست انجام مي داد كه حاضر به انجام آن نشده است.

وحيد ش��قاقي ش��هري در مورد كاهش قدرت خريد 
آحاد جامعه به ويژه طبقات فرودست گفت: با توجه به 
اينكه قيمت كالاهاي مشمول يارانه ارزي ۴0 درصد و 
كالاهاي غيرمشمول يارانه ارزي نيز ۷0 درصد افزايش 
داشته اند، مي توان از ميانگين اين دو نتيجه گيري كرد 
كه قدرت خريد مردم يعني طبقات متوسط و فرودست 
جامعه تقريبا 55 يا ۶0 درصد كاهش يافته است، البته 
در كنار اين كاهش مي��زان پس انداز مردم نيز همين 
روال را داش��ته اس��ت.وي ادامه داد: در اين شرايط كه 
دولت مي بايست در كنار اين طبقات باشد هنوز هيچ 
برنام��ه اي براي حمايت از اين اقش��ار نمي بينيم. اين 
بسته هاي حمايتي ۲00 هزار توماني هم با مشكلاتي 
مانند عدم شناسايي افراد مستحق و پايين بودن رقم 
نتوانست تاثير ملموس و پايدار داشته باشد. بايد توجه 
داشت كه با يك يا دو بسته حمايتي ۲00 هزار توماني 
نمي توان اين كاه��ش قدرت خريد م��ردم را جبران 
كرد بطوري ك��ه نيازمند يك برنامه م��دون و منظم 
براي بازيابي قدرت خريد هستيم.اين استاد دانشگاه 
خوارزمي تصريح كرد: متاس��فانه بودجه سال آينده و 
برنامه ها دولت هيچ يك گوياي يك بس��ته حمايتي 
براي تامين معيشت نيستند و تاثير اين شرايط براي 
فرودس��تان و كارگران به مراتب سخت خواهد بود و 
البته برنامه ش��وراي عالي كار نيز در اين راستا مبهم 
است چون از س��ويي كارفرمايان به دليل شرايط بازار 

و ركود حاضر به افزايش حقوق ها نيس��تند و از سويي 
قدرت خريد كارگران آسيب ديده است. هرچند دولت 
حقوق كارمندان خود را ۲0 درصد در سال آينده افزايش 
خواهد داد اما بايد توجه داشت كارگران واحدهاي غير 
دولتي با چالش جدي روبرو خواهند شد.اين كارشناس 
اقتصادي با انتقاد از بودجه سال 98 گفت: بودجه دولت 
براي سال 98 فاقد برنامه مشخص براي معيشت است. 
دولت مي بايست اصلاحات يارانه اي، مالياتي و بانكي 
را به نفع طبقات فرودس��ت انجام مي داد كه حاضر به 
انجام آن نش��ده اس��ت. دولت با روال كنوني در سال 
آينده كسري بودجه ۱50 هزار ميليارد توماني خواهد 
داشت و اين يعني دست درازي به منابع بانك مركزي و 
بانك ها كه پيامدهايي مانند تورم را در پي خواهد داشت.

اين كارش��ناس اقتصادي افزود: ما نياز مبرم به اصلاح 
ساختار بودجه به نفع طبقات پايين جامعه داريم كه 
متعادل، بدون كسري بالا، بدون كسري عملياتي است 
تا زمينه دس��ت درازي به منابع بانكي وجود نداشته 
باشد و متاسفانه هنوز دولت تن به هيچ يك از اصلاحات 

ساختاري نداده است.
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پاسخ بانك مركزي به اظهارات برخي صادركنندگان

بررسي گزارش تسهيلات پرداختي بانك مركزي در 10 ماه اول سال 97 نشان مي دهد 

شتاب گرفتن فروش ارز صادركنندگان خصوصي در سامانه نيما

شرايطتحريمنظمميخواهدنهبينظمي

پرداخت 538 هزار ميليارد وام به 7.8 ميليون واحد اقتصادي

گروه بانك و بيمه| محسن شمشيري|
به دنبال اجراي سياس��ت هاي بانك مركزي از مرداد 
97 تاكن��ون كه با برخ��ي محدوديت ها در ب��ازار ارز، 
سقف تراكنش، چك هاي تضميني و همچنين الزام 
صادركنندگان به عرضه ارز حاصل از صادرات همراه 
بود و نتيجه آن ثبات نسبي در نرخ هاي ارز بوده است، 
برخي صادركنندگان از جمله اس��داله عسگراولادي 
رئيس اتاق ايران و چين، با انتقاد از سياست هاي اخير 
بانك مركزي، معتقدند كه س��امانه نيما و راهكارها و 
اقدامات اخير بانك مركزي، مشكلاتي را براي صادرات 

ايجاد كرده است. 
به گزارش »تعادل«، بانك مركزي در پاسخ به اظهارات 
اخير عسگراولادي در مورد سامانه نيما و چالش هاي 
صادرات، در جوابيه اي واكنش نشان داده و بر اين نكته 
تاكيد كرده است كه در ش��رايط تحريم، بايد با نظم و 
انضباط، بازار را به س��مت تعادل نسبي هدايت كرد و 
نبايد ب��ا بي نظمي و عدم عرضه ارز حاصل از صادرات، 

مشكلات را بيشتر كرد.  
بان��ك مركزي اعلام ك��رد كه علاوه بر عرض��ه نزديك به 
۱۰ميليارد دلار از س��وي بانك مركزي، پتروش��يمي ها، 
فولادي ها و شركت ملي گاز در سامانه نيما، صادركنندگان 
غيرنفتي بخش خصوصي نيز فروش ارز ناشي از صادرات 
خود را در نيما افزايش داده اند و از ۱۶مرداد تا به 29 بهمن 
97 عرضه ارز صادركنندگان بخش خصوصي از يك ميليارد 
يورو فراتر رفته است. روابط عمومي بانك مركزي اعلام كرده 
است اين مبلغ علاوه بر عرضه صادركنندگان در صرافي ها و 

اختصاص ارز به واردات خودشان است.
به گزارش »تعادل«، پيش از اين رييس كل بانك مركزي، از 
افزايش عرضه ارز صادركنندگان در يك ماه باقي مانده سال 
خبر داده و تاكيد كرد كه با افزايش عرضه ارز صادركنندگان، 

نرخ ها كاهش خواهد يافت. 
در اين زمينه، برخي كارشناسان و نمايندگان مجلس نيز 
معتقدند كه نرخ دلار تا زير ۱۰ هزار تومان كاهش خواهد 
ياف��ت. اما اخبار روزهاي اخير در م��ورد تاخير در تصويب 
كنوانس��يون پالرمو در مجمع تشخيص مصلحت نظام و 
همچنين نشس��ت FATF در پاريس، موجبات نوس��ان 

قيمت ها را فراهم آورده است. 

  حجم فروش ارز صادراتي در نيما از 8.3 ميليارد 
يورو گذشت

از ابتداي آغاز به كار سامانه نيما تا 27 بهمن، ۸ ميليارد و ۳۴۵ 
ميليون و 77 هزار يورو به فروش رسيده است. از ۱۶ مرداد 
ماه سال جاري تا 27 بهمن ماه ميزان ارز خريداري شده از 
صادركنندگان توسط صرافي ها ۸ ميليارد و ۳۴۵ ميليون و 
77 هزار يورو بوده است. همچنين مجموع فروش ارز براي 
واردات 7 ميليارد و ۱۳9 ميليون و 2۶ هزار دلار درج شده 
است. نرخ يورو در روز معاملاتي 27 بهمن ماه ۸7۵2 تومان و 
نرخ فروش آن 9۵72 تومان بوده است. بدين ترتيب ميانگين 
فروش ماهانه ارز يك ميليارد و ۳2۴ ميليون دلار بوده است.

  واكنش بانك مركزي به ادعاي عسگر اولادي
از سوي ديگر، بانك مركزي در واكنش به ادعاي عسگراولادي 

يكي از صادركنندگان مشهور كشور توضيحاتي ارايه كرد.
 در اين بيانيه بانك مركزي آمده است: يكي از صادركنندگان 
مشهور كه ساليان طولاني از محل منابع و امكانات كشور 
فعاليت تجاري دارد و رييس اتاق مش��ترك ايران و چين 
است اخيرا در اظهاراتي مدعي شده است: سه ماه است كه 
صادراتي نداش��ته ام و با ندانم كاري بانك مركزي صادرات 
كشور قفل شده است؛ وي معتقد است در صورت عدم اصلاح 
اين شرايط، بهار سختي را پيش رو خواهيم داشت، همچنين 
در خصوص سامانه نيما عنوان كرده است نيما دفتر دستكي 
است كه آقايان راه انداخته اند و چند صراف را دور هم جمع 

كرده اند و اسمش را نيما گذاشته اند.
به گزارش روابط عمومي بانك مركزي، در خصوص اظهارات 
مطرح شده توسط اين صادركننده و به منظور روشنگري 
افكار عمومي بايد يادآور شد: وي تاكنون هيچ اطلاعاتي از 
نحوه مصرف ارز صادراتي خود در چرخه اقتصادي كشور 
ارايه نكرده است، بطوري كه دو شركت صادراتي ايشان تا 

پايان آبان ماه سال ۱۳97 بالغ بر ۱۶.۶ ميليون يورو صادرات 
داشته و ارز حاصل از صادرات را وارد چرخه اقتصادي نكرده 
است؛ در حالي كه بخش عمده اي از صادركنندگان متعهد 
به كشور تاكنون بيش از ۱۰ ميليارد يورو ارز در بازار ثانويه 
عرضه و بخشي از واردات كشور از اين محل تامين شده است.

خاطرنشان مي سازد سياس��ت هاي ابلاغي شوراي عالي 
هماهنگي اقتصادي س��ران قوا به بانك مركزي براي اجرا 
در خصوص بازگش��ت ارز حاصل از صادرات كاملًا شفاف 
و روشن اس��ت. آمار صادرات كشور كه حاصل بهره گيري 
از امكانات و منابع مادي و انساني است به صورت شفاف بنا 
به اظهار خود صادركنندگان از مبادي رسمي كشور صادر 
مي شود. ضمن اينكه مردم عزيز كشورمان آگاه هستند كه 
خواسته بانك مركزي به تبع مصوبات شوراي عالي اقتصادي 
است كه ارز حاصل از صادرات كشور به صورت شفاف براي 
تامين نيازهاي وارداتي كالاها و خدمات، از جمله مواد اوليه 
و كالاهاي واسطه اي و سرمايه اي بخش هاي اقتصادي و نيز 

ساير كالاهايي كه ضرورت و اولويت دارد به كار گرفته شود. 
اينكه بانك مركزي در راس��تاي حمايت از توليد داخلي و 
اشتغال خواستار آن است كه مشخص شود ارز صادراتي براي 
چه نوع كالاهايي استفاده مي شود به نظر خواسته و منافع و 

مصالح عامه مردم را تامين مي كند.
جاي تاسف است هر وقت در كشور در جهت شفافيت اقدامي 
شود فشارها و هجمه هاي زيادي با بهانه هاي به ظاهر موجه 
صورت مي گيرد. شرايط تحريم نبايد موجب بي نظمي و عدم 
شفافيت لازم شود، برعكس در زمان تحريم بايد نظم، حساب 
و كتاب و شفافيت هاي سيستمي قابل كنترل افزايش يابد.

س��امانه نظام يكپارچه معام��لات ارزي )نيم��ا( صرفاً به 
منظور ثبت شفاف اطلاعات و بازاري است كه بدون هيچ 
گونه محدوديت و س��قفي، امكان ثبت اطلاعات و قيمت 
خريد و فروش ارز در اين سامانه بر اساس نرخ توافقي بين 
صادركننده و واردكننده وجود دارد. برخي آقايان شفاف و 
صادقانه با مردم صحبت نمي كنند و اينكه تمايلي ندارند 

در فضاي ش��فاف فعاليت كنند و طي ساليان طولاني، در 
اتاق هاي بسته حوزه تجارت خارجي كشور را قبضه كرده اند 
و صرفاً منافع ش��خصي و گروهي خود را مي بينند، بدانند 
كه مردم كاملًا آگاه و هوشيار هس��تند. صادقانه به مردم 
بگويند نيما موجب مي شود كارهاي پنهان ما بر ملا شود. 
بنا بر سياست هاي ابلاغي صادركنندگان عزيز بايد از طريق 
شبكه بانكي، صرافي ها يا ساير شبكه ها، ارز خود را به منظور 
تامين نياز هاي وارداتي كشور قرار دهند. براي آگاهي مردم 
شريف ايران سياست هاي ابلاغي بانك مركزي در برگشت 
ارز حاصل از صادرات عبارتند از: ۱- صادركنندگان محترم 
نس��بت به فروش ارز در سامانه نيما به واردكنندگان اقدام 
كنند. 2- صادركنندگان محترم ارز خود را به واردكنندگان 
داراي ثبت سفارش بطور مستقيم فروخته و هر دو طرف 
اطلاعات شان را در سامانه نيما ثبت كنند. ۳- صادركنندگان 
ارز حاصل از صادرات خود را براي واردات مورد نياز توليدي 
خود استفاده كنند ولي بايد هم ثبت سفارش انجام شود و هم 

مطابقت كامل پروانه صادراتي با ثبت سفارش صورت گيرد. 
۴- صادركنندگان بخشي از ارز خود را كه به صورت نقدي 
وارد مي كنند به صرافي هاي مجاز فروخته و در سامانه سنا 
ثبت كنند. همان گونه كه ملاحظه مي شود راه هاي برگشت 
ارز صادراتي كاملًا ش��فاف اس��ت و صحبت هايي از قبيل 
ناشناخته بودن نيما براي خارجي ها، اساساً حرف بي ربطي 

است و ضرورتي ندارد.

  افزايش نرخ ارز و طلا
بازار ارز و طلا طي سه روز اخير هفته جاري متاثر از تاخير در 
تصويب كنوانسيون پالرمو و همچنين نزديك شدن به بازار 
شب عيد، با نوسان و افزايش قيمت مواجه شده و قيمت دلار 
با افزايش حدود ۸۵۰ تومان در بازار آزاد و ۶۰۰ تومان در بازار 
سنا و صرافي ها، به كانال ۱۳ هزار تومان رسيده است. قيمت 
سكه نيز در اين سه روز حدود 2۰۰ هزار تومان افزايش يافته 
است.  بر اساس قيمت هاي روز دوشنبه 29 بهمن 97، سامانه 
س��نا نرخ لحظه اي دلار را ۱29۰۰تومان و يورو را ۱۴۸۰۰ 
تومان اعلام كرد كه دلار نسبت به ميانگين روز قبل معادل 
۵۳۳ تومان افزايش نشان مي دهد.   همچنين سامانه سنا 
ميانگين نرخ هاي ارز براي روز دوشنبه را براي دلار ۱2۳۵7 
تومان، يورو ۱۳9۸9 تومان، پوند ۱۵ هزار و 7۱۳ تومان، يوان 
۱۸۶7 تومان و درهم ۳۳۸۰ تومان، لير تركيه 2۴۵۴ تومان 
اعلام كرده است.  هم چنين صرافي هاي ملي و بانكي، نرخ 
فروش هر اسكناس دلار امريكا را با ۳۵۰ تومان افزايش ۱2 
هزار و ۶۰۰ تومان و نرخ خريد هر دلار امريكا نيز ۱2 هزار و 
۵۵۰ تومان اعلام كردند كه نسبت به روز يك شنبه معادل 
۳۵۰ تومان افزايش داشته و در دو روز اخير روي هم ۶۰۰ 
تومان گران شده است. در بازار آزاد و نقدي نيز دلار ۱2۵۶۰ 
تومان اعلام شد كه ۵۶۰ تومان بيشتر شده است و در دو روز 
اخير حدود ۸۵۰ تومان افزايش يافته اس��ت. درهم نيز در 
بازار آزاد ۳۵۳۵ معامله شده كه ۱۵۰ تومان افزايش داشت.  
از سوي ديگر، در بازار طلا نيز با اعلام اونس جهاني به نرخ 
۱۳2۴ دلار، و نرخ دلار بازار آزاد ۱۳هزار ۱2۰ تومان، نرخ طلا 
و سكه افزايش يافت و قيمت هر قطعه سكه تمام بهار آزادي 
با ۸۰ هزار تومان افزايش ۴ ميليون و ۴۶۰هزار تومان، نيم 
سكه 2 ميليون و ۴۵۰هزار تومان، ربع سكه ۱ ميليون و ۵۵۰ 
هزار تومان و سكه يك گرمي ۸۰۰ هزار تومان معامله شد 
همچنين مظنه مثقال ۱7 عيار به قيمت يك ميليون و۸۵۰ 
هزارتومان و هر گرم ۱۸ عيار ۴27 هزار تومان داد و ستد شد 
كه هر گرم طلا 2۸ هزار تومان و هر مثقال طلا معادل ۱۰۰ 
هزار تومان افزايش داشته است.  همچنين بانك مركزي 
نرخ ۴7 ارز را اعلام كرد كه طي آن نرخ 2۶ ارز همانند يورو و 
پوند نسبت به روز يك شنبه افزايش، نرخ 9 واحد پولي ديگر 
كاهش و نرخ ۱2 ارز ديگر از جمله دلار نيز ثابت بود. بر اساس 
اعلام بانك مركزي هر دلار امريكا براي دوشنبه 29 بهمن ماه 
97 معادل ۴2 هزار ريال قيمت خورد. هر پوند انگليس با 9۸ 
ريال افزايش ۵۴ هزار و 2۳۸ ريال و هر يورو نيز با 9۳ ريال 

رشد ۴7 هزار و ۵2۰ ريال ارزش گذاري شد

  ارزش ذاتي دلار بس�يار كمت�ر از ارقام كنوني 
است

 كاهش نرخ ارز شدني است و اگر زمينه شفافيت و جلوگيري 
از خروج س��رمايه فراهم ش��ود كاهش نرخ ارز به تدريج بر 
روي نرخ كالا و خدمات نيز تاثيرگذار خواهد بود. مجيدرضا 
حريري، در گفت وگو با ايبنا با اشاره به اظهارات رييس كل 
بانك مركزي مبني بر برنامه كاهش نرخ دلار، گفت: ارزش 
ذاتي دلار و ساير ارزها ارقامي نيست كه اكنون در بازار ارزي 
كشور وجود دارد. حتي ارقامي كه در سامانه نيما هم وجود 
دارد نرخ واقعي دلار نيست. دست بانك مركزي در تزريق 
به بازار ارز چندان باز نيس��ت وي افزود: نرخ كنوني ارز در 
مقابل اندازه هاي اقتصاد ايران بسيار بي ربط است. بازار ارز 
بازار عرضه و تقاضا اس��ت. تاكنون مشخص شده است كه 
دس��ت بانك مركزي در بخش عرضه چندان باز نيست يا 
آنكه ملاحظات��ي دارد كه عرضه ارز به بازار را محدود كرده 
است. حريري گفت: راه حل مديريت بازار ارز كنترل بخش 
تقاضا است. البته بخشي از تقاضا در بازار ارز طبيعي است و 
در بخش كالاهاي اساسي است ناچار به عرضه ارز براي خريد 

اين كالاها هستيم.

گروه بانك و بيمه |  احسان شمشيري |
 تسهيلات پرداختي بانك ها طي ۱۰ ماهه سال ۱۳97 به 
بخش هاي اقتصادي مبلغ ۵۳۸ هزار ميليارد تومان است 
كه در مقايس��ه با دوره مشابه س��ال قبل مبلغ 7۵ هزار و 
7۳۰ميليارد تومان معادل ۱۶.۴درصد افزايش داشته است.
به گزارش تعادل، ميانگين هر فق��ره وام در كل واحدهاي 
دريافت كننده تسهيلات نيز ۶9 ميليون تومان بوده است. به 
عبارت ديگر، 7 ميليون و ۸2۱ هزار واحد اقتصادي در كشور 
در ۱۰ ماه اخير معادل ۵۳۸ هزار ميليارد تومان تسهيلات 
دريافت كرده اند ك��ه ميانگين هر فقره ۶9 ميليون تومان 
بوده و كمترين آن در بخش كشاورزي معادل ۳۶ ميليون و 
بيشترين آن در بخش صنعت و معدن معادل ۶2۳ ميليون 

تومان بوده است. 

  سهم سرمايه در گردش به زير 60 درصد رسيد
هدف از دريافت تسهيلات پرداختي در بخش هاي اقتصادي 
طي ۱۰ ماهه سال ۱۳97 نشان مي دهد كه براي اولين بار 
در چند سال اخير، سهم سرمايه در گردش از كل تسهيلات 
از ب��الاي ۶۳ تا 7۰ درصد به حدود ۵9 درصد كاهش يافته 
و سهم امور توسعه اي شامل ايجاد، توسعه و تعمير كه قبلا 
۱۵ درصد بوده به ۱7.۶ درصد افزايش يافته است. همچنين 
سهم خريد كالاي شخصي و خريد مسكن كه به رشد تقاضا 

و كاهش ركود كمك مي كند، نيز به ۱2.7 درصد افزايش 
داشته است. سهم خريد كالاي شخصي 7.9 درصد، خريد 
مس��كن ۴.۸ درصد، ايجاد واحدهاي جدي��د 9.7 درصد، 
توسعه ۵.۵ درصد و تعميرات 2.۴ درصد از كل تسهيلات 
بانك ها را به خود اختصاص داده است.  اما از نظر رقمي تمام 
اقلام تسهيلات نسبت به مدت مشابه سال قبل رشد كرده 
است. سهم تسهيلات پرداختي در قالب سرمايه در گردش 
در كليه بخش هاي اقتصادي طي ۱۰ ماهه سال جاري مبلغ 
۳۱۶ هزار ميليارد تومان و معادل ۵۸.۸ درصد كل تسهيلات 
پرداختي است كه در مقايسه با دوره مشابه سال قبل مبلغ 
2۸ هزار و 7۰۰ ميليارد تومان و معادل ۱۰درصد افزايش 
داشته است. سهم تسهيلات پرداختي بابت تأمين سرمايه 
در گردش بخش صنعت و معدن در ۱۰ ماهه سال جاري 
معادل۱2۱ هزار و۱۰۰ ميليارد تومان بوده است كه حاكي 
از تخصيص ۳۸.۴ درصد از منابع تخصيص يافته به سرمايه 
در گردش تمام بخش ه��اي اقتصادي به بخش صنعت و 
معدن است.  همچنين ملاحظه مي شود از ۱۵۳ هزار و ۸۰۰ 
ميليارد تومان تسهيلات پرداختي در بخش صنعت و معدن 
معادل 7۸.9 درصد آن مبلغ ۱2۱ هزار و ۳۰۰ ميليارد تومان 
در تأمين سرمايه در گردش پرداخت شده است كه بيانگر 
توجه و اولويت دهي به تأمين منابع براي بخش صنعت و 

معدن توسط بانك ها در سال جاري است.

همچنين مشاهده مي شود تعداد 2۴۶۶۴۸ فقره تسهيلات 
به بخش صنعت و معدن با ميانگين پرداختي هر فقره ۶2۳ 
ميليون تومان پرداخت شده كه بيشتر از ميانگين پرداختي 
ساير بخش ها اس��ت. درضمن در بخش خدمات تعداد ۴ 
ميليون و ۴۳۵ هزار فقره تس��هيلات با ميانگين پرداخت 
هر فقره ۴9.۵ ميليون پرداخت شده است. بررسي اهداف 
تسهيلات پرداختي بانك مركزي نشان مي دهد از مجموع 
۵۳۸ هزار ميليارد تومان تسهيلات پرداختي مبلغ ۵۱ هزار 
و 9۳ ميليارد تومان و معادل 9.7 درصد از كل تس��هيلات 
پرداختي صرف ايجاد واحدهاي جديد اقتصادي شده است 
همچنين مبلغ ۳۱۶ هزار ميليارد توم��ان و معادل ۵۸.۸ 
درصد از كل تسهيلات پرداختي صرف تامين سرمايه در 
گردش شده است مبلغ ۱2 هزار و ۸۰۰ ميليارد تومان معادل 
2.۴ درصد از كل تسهيلات صرف تعمير واحدهاي اقتصادي 
شده است  همچنين مبلغ 29 هزار و ۵7۰ ميليارد تومان 
صرف توسعه واحدهاي اقتصادي شده است كه معادل ۵.۵ 
درصد كل تسهيلات است. سهم خريد كالاهاي شخصي 
نيز كه به رشد تقاضا و خريد توليدات داخلي كمك مي كند، 
۴2 هزار و 2۵۱ ميليارد تومان است كه معادل 7.9 درصد 
از كل تسهيلات است. خريد مسكن نيز از سهم 2۵ هزار و 
7۶۰ ميليارد توماني برخوردار است كه معادل ۴.۸ درصد 
از كل تسهيلات است  سهم ساير وام ها نيز ۵9 هزار و ۵7۰ 

ميليارد تومان است كه معادل ۱۱.۱ درصد از كل تسهيلات 
پرداختي است  ميانگين تسهيلات اعطايي به هر واحد بخش 
كشاورزي ۳۶ ميليون تومان، صنعت و معدن ۶2۳ ميليون 
تومان، مسكن و ساختمان ۴۸ ميليون تومان، بازرگاني 7۶ 
ميليون تومان، خدمات ۴9 ميليون تومان و متفرقه ۱2۱ 
ميليون تومان است . ميانگين هر فقره وام در كل واحدهاي 
دريافت كننده تسهيلات نيز ۶9 ميليون تومان بوده است. به 
عبارت ديگر، 7 ميليون و ۸2۱ هزار واحد اقتصادي در كشور 
در ۱۰ ماه اخير معادل ۵۳۸ هزار ميليارد تومان تسهيلات 
دريافت كرده اند ك��ه ميانگين هر فقره ۶9 ميليون تومان 
بوده و كمترين آن در بخش كشاورزي معادل ۳۶ ميليون و 
بيشترين آن در بخش صنعت و معدن معادل ۶2۳ ميليون 

تومان بوده است.  شايان ذكر است كه همچنان بايد در تداوم 
مسير جاري ملاحظات مربوط به كنترل تورم را نيز در نظر 
گرفت و همواره مراقب قدرت گرفتن پتانسيل تورمي ناشي 
از فشار تقاضاي كل در اقتصاد نيز بود. بر اين اساس ضروري 
است به افزايش توان مالي بانك ها از طريق افزايش سرمايه و 
بهبود كفايت سرمايه بانك ها، كاهش تسهيلات غيرجاري 
و بازگرداندن آنها به مس��ير صحي��ح اعتباردهي بانك ها، 
افزايش به��ره وري بانك ها در تامين س��رمايه در گردش 
توليدي، پرهيز از فش��ارهاي مضاعف بر دارايي بانك ها و 
ترغيب بنگاه هاي توليدي به سمت بازار سرمايه به عنوان 
يك ابزار مهم درتامين مالي طرح هاي اقتصادي )ايجادي( 

توجه ويژه اي كرد.
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چالش ها و راهكارهاي جذب 
سرمايه ايرانيان خارج از كشور

تسهيل در تضامين وام های 
قرض الحسنه مهر ايران

يحيي  لطفي نيا|
جذب س��رمايه ايراني��ان خارج از كش��ور يكي از 
راهكارهاي مطرح شده به منظور رفع چالش هاي 
ناشي كمبود سرمايه گذاري خارجي در كشور است 
كه تحقق آن نيازمند تلاش بيش از پيش براي بهبود 

فضاي كسب و كار است.
ايران به عنوان كش��وري در حال توس��عه با وجود 
ظرفيت ها و فرصت هاي متعدد و متنوع چون منابع 
عظيم زير زميني، جوانان تحصيل كرده، گستره 
جغرافيايي متن��وع و... با چالش ه��اي اقتصادي 
متعددي چون ب��الا بودن نرخ بي��كاري خصوصاً 
در بخش تحصيل كرده، ت��ورم ركودي و... مواجه 
است. در كنار اين موانع و چالش ها در حوزه اقتصاد 
بين المللي نيز با خروج امريكا از توافق هسته اي سال 
2۰۱۵ تحت عنوان برجام شوك هاي ارزي و كمبود 

سرمايه خارجي به آنها افزوده شد.
با وجود فرصت ها و تهديدها مذكور در اقتصاد ملي 
يكي از اهدافي كه سياست گذاران حوزه اقتصادي 
كشور جهت رفع اين موانع و تهديدها و بهره گيري 
مطلوب تر از ظرفيت هاي موجود مطرح نموده اند، 
جذب س��رمايه  خارجي خصوصاً جذب س��رمايه 
ايرانيان خارج از كشور است به گونه اي كه اكثريت 
سياست گذاران در دولت و مجلس به اتفاق بر اين 
نكته تاكيد مي نمايند كه بايد براي جذب سرمايه 
لازم و مناسب براي پيگيري امور عمراني و توليدي 
توجه بيش از پيشي به سرمايه هاي ايرانيان خارج از 
كشور نمود و با ترغيب آنها خلأ وجود سرمايه هاي 
خارجي ناشي از تحريم هاي اقتصادي را تا حدودي 
مرتفع نمود.با اين حال در زمينه جذب س��رمايه 
ايرانيان خارج از كشور چالش هايي وجود دارد كه 
در اين نوش��تار ضمن تبيين مهم ترين اين موارد 
راهكارهايي براي رفع اين موانع و جذب حداكثري 

آنها در بُعد اقتصادي بيان مي شود.
۱. فق��دان اطلاع��ات جامع و دقي��ق در خصوص 
جمعيت ايرانيان خارج از كشور و سرمايه در اختيار 
اين گ��روه از جامعه ايراني اس��ت به گونه اي كه با 
بررس��ي مروري در خصوص اين موضوع مشاهده 
تورش بس��يار بين تعداد ايرانيان خارج از كشور و 
س��رمايه در اختيار آنها خواهيم بود. اين در حالي 
است كه در صورت داشتن اطلاعات جامع و دقيق 
از جمعيت و ميزان سرمايه در اختيار آنها و همچنين 
توزيع جغرافيايي آنها در گسترده جهاني است كه 
مي توان برنامه ريزي دقيقي براي جلب نظر آنها براي 
تخصيص منابع مالي )سرمايه( خود در ايران داشت. 
با اين حال در سال هاي اخير اقدامات مناسبي در 
اين خصوص انجام شده كه نيازمند دقت نظر بيشتر 

و سرعت عمل بالاتر است.
2. تحريم ه��اي اقتصادي يك جانب��ه امريكا عليه 
كش��ورمان بعد از خروج از توافق هس��ته اي سال 
2۰۱۵ )برج��ام(؛ از ديگر چالش ه��ا براي جذب 
سرمايه هاي ايرانيان خارج از كشور جهت تخصيص 
منابع مالي )سرمايه( خود در اقتصاد ايران است. در 
اين زمينه مي توان با ارايه تضمين هاي لازم از سوي 
دولت و بانك مركزي جهت تامين منافع ناشي از 
تخصيص سرمايه خود در ايران اشاره نمود. علاوه 
بر اين مي توان از ظرفيت نهادهاي مالي كشورهاي 
دوست و همگرا با ايران همچون عراق و عمان جهت 
تجهيز منابع ايرانيان خارج از كشور و تخصيص اين 

منابع در داخل ايران اشاره نمود.

بانک قرض الحسنه مهرايران باهدف برخورداری 
بيشتر اقشار نيازمند جامعه از خدمات و طرح هاي 
تسهيلاتي قرض الحسنه بانک، شرايط اخذ ضمانت 

براي وام هاي پرداختي را تسهيل کرده است.
ب��ه گزارش رواب��ط عمومی بانک قرض الحس��نه 
مهرايران، با توجه به خوش حسابی بيشتر مشتريان 
و استفاده کنندگان تسهيلات ارزان قيمت، بانک 
قرض الحس��نه مهرايران همواره در تلاش است تا 
شرايط اخذ وثيقه و ضامن براي پرداخت وام هاي 
قرض الحس��نه را تسهيل کند. در اين راستا، بانك 
قرض الحس��نه مهرايران طي سال هاي اخير الزام 
اخذ س��فته و چك براي ضمانت تس��هيلات را از 
شرايط خود حذف كرده است و با ملاك قرار دادن 
سامانه اعتبارسنجي، مشتريان خوش حساب شبكه 

بانكي را ارج مي نهد. 
بانک ق��رض الحس��نه مهرايران در س��ال جاری 
طرح های تس��هيلاتي مانند: طرح تس��هيلاتي دو 
در ي��ک را تدوين و اجرايي نموده اس��ت که در آن، 
بدون نياز به ضامن و در کمترين زمان ممكن مبلغ 
تسهيلات درخواستي به حساب متقاضيان واريز مي 
شود و همچنين با امضاي تفاهمنامه هايي با شركت 
هاي بيمه اي به منظور پوشش بيمه درمان تكميلي 
تاكسيرانان و اتوبوسرانان و افراد تحت تكفل، بيمه 
آتش سوزي واحدهاي مسكوني، بيمه نامه اتومبيل 
) بيمه ش��خص ثالث و حوادث راننده، بيمه بدنه( و 
بيمه عمر و حوادث گروهي تا سقف ۳۰ ميليون ريال 
تسهيلات قرض الحسنه بدون نياز به ضامن پرداخت 
مي كند.اين بانک در اقدامی ديگر، با هدف تأمين و 
رفع احتياجات ضروري دانش��جويان دانشگاه آزاد 
اسلامي متقاضي سفر به عتبات عاليات در اربعين 
حسيني، تس��هيلات قرض الحس��نه ده ميليون 
ريالي، بدون اخذ ضامن پرداخت کرده است.بانک 
قرض الحسنه مهرايران، در دو سال اخير باتوجه به 
الزامات لازم برای صدور گواهی هاي کسر از حقوق، 
شروط مربوط به ضامنين رسمي و استخدام دولت را 
از شرايط پرداخت تسهيلات خود حذف نموده و تنها 
بر اساس ضوابط و دستورالعمل هاي بانک مرکزي 

جمهوري اسلامي ايران عمل مي كند.

  نشريه فارين پاليسي دينار كويت را قدرتمندترين ارز جهان معرفي كرد. به گزارش ايسنا، بيش از دويست كشور در جهان وجود دارند كه برخي از آنها داراي 
ارزهاي قدرتمندي هستند كه ساير كشورها را نيز نسبت به استفاده از آنها متقاعد كرده است. شايد بسياري از مردم عقيده داشته باشند كه دلار، يورو و پوند 

قدرتمندترين ارزهاي جهان هستند اما نشريه فارين پاليسي اعلام كرده است كه كشورهاي حاشيه خليج فارس داراي قدرتمندترين ارزهاي جهان هستند.
۱۰ ارز قدرتمند جهان عبارت اند از: 

دينار كويت: به دليل صادرات بالاي نفت كويت و انباشت سرمايه، ارزش دينار كويت در برابر دلار بيش از هر ارز ديگري در جهان است به گونه اي كه هر دينار كويت 
بيش از ۳.۲۹ دلار قيمت دارد.

دينار بحرين: يك كشور ديگر در حاشيه خليج فارس كه جمعيت آن به زحمت از يك ميليون نفر فراتر مي رود. با اين حال هر دينار بحرين به ازاي ۲.۶۵ دلار معامله 
مي شود.

ريال عمان: كشوري در همسايگي عربستان و يمن كه ساكنانش از رفاه بالايي برخوردار هستند. هر ريال عماني در بازارهاي جهاني بيش از ۲.۶ دلار قيمت دارد.
 دينار اردن: هر چند با توجه به وضعيت اقتصادي نامناسب اردن توضيح اينكه چرا ارزش پول ملي آنها تا اين حد بالااست كاري دشواري خواهد بود اما هر دينار 

اردني به ازاي ۱.4۱ دلار مبادله مي شود. 
پوند انگليس: قدرتمندترين ارز اروپايي و سومين ارز پرمبادله در سطح جهان كه با وجود كاهش رشد اقتصادي انگليس در ساليان اخير و برگزيت، كماكان از ارزش 

بالايي برخوردار است و هر پوند حدود ۱.۳ دلار قيمت دارد.
 دلار جزاير كايمن: قطعاً ديدن نام چنين كشوري در چنين جايگاهي شما را متعجب خواهد كرد، اما اين جزيره به لطف سياست هاي مالياتي مناسب خود سرمايه 
خارجي زيادي را جذب كرده اس�ت و به دليل ورود مقادير عظيم ارز خارجي، ارزش دلار اين جزيره بالا است به گونه اي كه هر دلار جزيره كايمن به ازاي ۱.۲ دلار 

امريكا مبادله مي شود!
يورو به عنوان دومين ارز پر مبادله جهان شناخته مي شود و در سال هاي اخير، سهم آن از ذخاير ارزي بانك هاي مركزي جهان رو به افزايش است. هر يورو حدوداً 
۱.۱۳ دلار قيمت دارد. فرانك سويس: ارزش فرانك معمولًا با اندكي نوسان مثبت و منفي برابر با ارزش دلار امريكا است. اين ارز به همراه ين ژاپن دو ارز امن جهان 

شناخته مي شوند و در زمان نوسان بازارهاي مالي با ارزش تر مي شوند.
دلار: مهم ترين ارز فعلي جهان كه با وجود تلاش كشورهاي مختلف براي كاهش سلطه آن بر اقتصادهايشان، هنوز هم نقش تعيين كننده اي در جهان دارد. از دلار در 
تراكنش هاي مالي در سطح جهان بيش از هر ارز ديگري استفاده مي شود.  دلار كانادا: با وجود كاهش قيمت دلار كانادا در سال هاي اخير به دليل كاهش بهاي نفت و 
ركود در بازار مسكن اين كشور، اين ارز پنجمين سهم از ذخاير ارزي بانك هاي مركزي جهان را دارد و در حال حاضر هر دلار امريكا حدود ۱.۳۱ دلار كانادا قيمت دارد.

برش
قدرتمندترينارزهايجهانكدامند؟



آمار معاملات

نگاه بازار

نوآوري

5 بازار سرمايه

در دومين همايش تامين مالي مطرح شد

بررسي صنعت پتروشيمي از ابتداي سال جاري تاكنون نشان مي دهد

تامين مالي گسترده بودجه، شاه كليد توسعه بازار سرمايه در سال 98 

ميانگين بازدهي ۵۷ درصدي پتروشيمي هاي بازار سهام

گروه بورس| 
تامين مالي، وظيفه اصلي بازار سرمايه است كه بايد براي 
پروژه هاي بزرگ يا شركت هاي بزرگ نقش آفريني كند 
تا بانك ها بتوانند به س��مت تامين مال��ي مردم عادي و 
شركت هاي كوچك پيش بروند و شرايط اقتصادي كشور 
به محيط ايده آل نزديك تر شود. اكنون بازار سرمايه براي 
توزيع منابع مالي و هدايت آن به بخش هاي مولد اقتصاد 
از ظرفيت گسترده اي برخوردار است و در حالي كه طي 
چند سال گذشته اقدامات بس��ياري براي فعال سازي 
ظرفيت  هاي اين بازار انجام شده اما همچنان بخش زيادي 
از نيازهاي مالي بنگاه هاي اقتصادي كش��ور به صورت 
سنتي و از طريق ش��بكه بانك هاي تجاري و تخصصي 
تامين مي شود. به همين منظور براي شناسايي وضعيت 
اقتصاد كش��ور، ابزارهاي مورد نياز ب��راي تامين مالي و 
اتفاقاتي كه در اين حوزه رخ داده است، دومين همايش 

تامين مالي با حضور مديران برتر اين بازار، برگزار شد. 
در ابتدا حسين عبده تبريزي، عضو شوراي عالي بورس 
در اين همايش با اشاره به مهم ترين علت تمايل جامعه 
و دولت به تامين مالي از بازارس��رمايه، مشكل محوري 
اقتصاد و عوامل افزايش تورم را اعلام و درباره مسائل لازم 

پيش از تامين مالي، توضيح داد.
وي درخصوص دلايل تمايل جامعه به ابزارهاي تامين 
مالي گفت: مشكلات نظام بانكي و كاهش توانايي آنها در 
پرداخت نقدينگي به نهادها را مي توان مهم ترين دليل 
تمايل دولت به ابزارهاي تامين مالي دانست. از سوي ديگر 
افزايش سرمايه در گردش نهادها زمينه را براي افزايش 

نياز اين شركت ها به نقدينگي زياد فراهم كرده است.
عبده تبريزي با اشاره به افزايش تامين مالي دولت از بازار 
سرمايه افزود: پيش بيني تامين مالي ۵۱ هزار ميليارد 
توماني در بودجه ۹۸ نشان مي دهد كه بازار سرمايه نقش 
پررنگي در سياست گذاري هاي دولت براي سال هاي آتي 
و تمايل اين نهاد براي استفاده از ابزارهاي تامين مالي دارد. 
در اين بين نبايد از تاثير گسترش بازار سرمايه در سال هاي 
اخيز نيز غافل شويم. اين مقام مسوول در خصوص علت رو 
آوردن دولت به استفاده از ابزارهاي تامين مالي گفت: كم 
شدن هزينه ريخته گري و توجه به سياست هاي بازارمحور 
از جمله دلايلي است كه دولت را به استفاده از اين ابزارها 
متمايل كرده است. با اين حال استفاده از ابزارهاي مالي 
در هر شرايطي، كارآمد نيست. براي كارا بودن ابزارهاي 
تامين مالي بايد شرايط اقتصادي خاصي وجود داشته 
باشد.پيش از استفاده از اين ابزارها بايد به شرايط موجود 

در اقتصاد توجه كرد.
عبده تبريزي با اشاره به گستره متفاوت ابزارهاي تامين 
مالي در بازار سرمايه گفت: درجه تاثير ابزارها بر اساس 

هدف طراحي آنها متفاوت است و هر ابزاري براي هدف 
خاصي كاربرد دارد. از اين رو براي استفاده از اين ابزارها 
نبايد از اهميت چارچوب  هاي اقتص��ادي، اجتماعي و 

فرهنگي مناطق و جغرافياي مختلف غافل شويم.
وي رشد افسارگس��يخته نقدينگي و تورم را ۲ مساله و 
مشكل محوري اقتصاد ايران دانست و افزود: بدون شك 
تحريم ها بر تامين مالي تاثيرگذار است. از سوي ديگر با 
توجه به تاثيرگذاري نقدينگي بر نرخ تورم، سياست هاي 
پولي و بودجه مي توان گفت افزايش بالاي حجم نقدينگي 

آثار سوء بسياري بر اقتصاد داشته است.

عضو ش��وراي عالي ب��ورس ادامه داد: اي��ران از معدود 
كشورهاي جهان است كه رشد نقدينگي در آن به ۲۰ 
درصد رسيده است. بنابراين ابتند بايد رشد نقدينگي در 
اقتصاد به ۱۰ الي ۱۵ درصد كاهش پيدا كند تا وضعيت 
اقتصاد به شرايط ثابتي برسد. رشد بسيار بالاي نقدينگي 
زمينه افزايش نرخ تورم را فراهم كرد.تقسيم نرخ تورم 
به دو بخش كالايي و خدمات نشان مي دهد رشد بالاي 
تورم در حوزه كالا اتفاق افتاده كه بر قدرت خريد جامعه 
تاثير مستقيم دارد. عبده تبريزي مشكلات نظام بانكي 
و حذف نرخ بالاي سود سپرده ها كه مانع از افزايش رشد 

نقدينگي شده را دو عامل مهم افزايش تورم در اقتصاد 
دانست و گفت: سهم پول در دولت روحاني كاهش پيدا 
كرد كه نشان از تلاش اين دولت براي مهار نقدينگي بود 
با اين حال نقدينگي اقتص��اد از روزنه به وجود آمده به 
دليل رش��د حدود ۸۷ درصدي شبه پول در اين دولت 

نشات گرفت.
وي ادامه داد: از س��وي ديگر، افزايش رشد پايه پولي به 
افزايش بدهي بانك ها به بانك مركزي مربوط است  يعني 
قرمز شدن حساب بانك ها پول مازادي را خلق كرد كه 
در نهايت به افزايش حج��م نقدينگي و به دنبال آن بالا 
رفتن نرخ تورم منجر شد. متوسط نرخ رشد پايه پولي، 
حجم پول، حجم نقدينگي و نرخ ارز در مدت اخير فاصله 
بسياري از هم گرفته اند و زمينه بحران اقتصادي را فراهم 
كردند. براين اس��اس دولت يكسان س��ازي نرخ ارز را به 

عنوان راه حلي براي اين چالش در نظر گرفت.
عبده تبريزي برآورد از دوره زماني تحريم هاي بين المللي، 
تعقيب سياس��ت هاي دولت و بانك مركزي، حركت به 
س��مت صادرات، اتخاذ راهكارهاي ابت��كاري در انتقال 
وجوه، درك درست از سطح تقاضاي داخلي و حساسيت 

نسبت به نرخ ارز و اتخاذ سياست هاي مناسب با آن را از 
جمله مسائلي اعلام كرد كه پيش از تامين مالي از طريق 

ابزارهاي بازار سرمايه بايد به آن توجه كرد.

   اختيار فروش تبعي به مديريت ريسك كمك 
مي كند

در ادامه اين همايش، مهدي پارچيني، سرپرست معاونت 
بازار شركت بورس و اوراق بهادار تهران گفت: در دستور 
العمل جديد اوراق اختيار فروش تبعي تهديدهاي معامله 

به ميزان چشمگيري كاهش داشته است.
پارچيني با اش��اره به كاركردهاي اختيار فروش تبعي 
گفت: پتانسيل اوراق تبعي براي سرمايه گذاري در بورس 
بسيار زياد است و كاركردهاي آن باعث شده تا اين اوراق 
يكي از مهم ترين ابزارهاي بورسي شناخته شود. موضوع 
اوراق اختيار فروش تبعي به عنوان ابزاري اطمينان بخش 
و مبتني بر سهام مطرح ش��د و ابزار از مرداد سال ۹۱ تا 
سال ۹۵ مورد استفاده قرار گرفت. وي ادامه داد: اين ابزار 
از س��ال ۹۵ با ويژگي هاي جديد ارايه شد و با دو كاركرد 
مورد اس��تفاده قرار گرفت. فاز اول آن مبتني بر سهام و 
فاز دوم آن كه از آذر سال ۹۷ فعال شد مبتني بر شاخص 

اوراق بهادار بود.
سرپرست معاونت بازار شركت بورس و اوراق بهادار تهران 
آماري در زمينه تامين مالي از طريق اين ابزار ارايه داد و 
گفت: تا سال ۹۵ ميزان تامين مالي از طريق اوراق تبعي 

به چهار هزار و ۲۴۵ ميليارد ريال رسيد.
وي اف��زود: س��ال ۹۶ نيز مي��زان تامين مال��ي از اين 
 طري��ق به ۲۳ه��زار و ۵۴۴ ميلي��ارد ريال رس��يد و در

۹ ماهه نخست س��ال ۹۷ اين تامين مالي بالغ بر ۲هزار 
و ۶۴۵ ميليارد ريال ش��د. دليل كاهش اين رقم نسبت 
به س��ال قبل نيز، مرب��وط به بازبين��ي و تدوين مجدد 
دس��تورالعمل آن در س��ال ۹۷ بود كه خوش��بختانه با 

موفقيت به پايان رسيد.
اين مدير بورسي دلايل بازنگري در دستور العمل اوراق 
اختيار فروش تبعي را تشريح كرد و گفت: مديريت ريسك 
دارنده اوراق اختيار فروش تبعي، يكي از مهم ترين دلايل 
اين بازنگري بود. صادركنندگان اوراق اختيار فروش تبعي 
تحت تاثير ريسك هاي بسيار زيادي قرار مي گرفتند كه 

در دستور جديد اين موارد برطرف شد.
پارچيني افزود: در شرايط جديد پوشش ريسك به ميزان 
بسيار زيادي افزايش داشت. همچنين در دستورالعمل 
جديد اوراق اختي��ار فروش تبعي معامل��ه دارايي پايه 
توسط مجري تامين مالي و سرمايه گذار صورت مي گيرد 
و اين موضوع تهديدهاي معامله را به ميزان چشمگيري 

كاهش مي دهد.

صنعت پتروشيمي از مهم ترين صنايع بازار سرمايه 
ايران به شمار مي رود، به طوري كه بيش از ۲۳ درصد 
از ارزش بازار، بورس ته��ران متعلق به نمادهاي اين 

شركت است.
بنابر آمار، ميانگين بازدهي نماده��اي اين صنعت از 
ابتداي سال جاري تا آخرين روز كاري هفته اخير بيش 
از ۵۷ درصد بوده در حالي كه برخي از شركت هاي اين 
صنعت نظير پتروشيمي غدير و شيراز بازدهي بيش از 

۱۰۰ درصدي در مدت مزبور داشته اند.
صنعت محصولات شيميايي علاوه بر اينكه از مهم ترين 
صنايع كشور به ش��مار مي رود، سهم قابل توجهي از 
ارزش بازار سرمايه را نيز در اختيار دارد. اين صنعت كه 
۲۷ شركت فعال در بازار سهام دارد با ارزش بازاري بالغ 
بر ۱۵ ميليارد تومان، ۲۳.۸ درصد از ارزش بازار سهام 

را به خود اختصاص داده است.
بر اساس آمارهاي منتشر ش��ده جايگاه كلي صنعت 
پتروشيمي ايران در خاورميانه معادل ۳۸ درصد و در 
دنيا نيز ۵ درصد از كل پتروشيمي هاي دنيا را به خود 

اختصاص داده است.
با توجه به اهميت بس��يار زياد اين صنعت، بررس��ي 
بنيادي اين شركت ها مي تواند جلوه پررنگي از عملكرد 

بازار سهام را نشان دهد. از مهم ترين مولفه هاي اثر گذار 
بر عملكرد اين شركت ها، نوسان نرخ دلار در بازار هاي 
داخلي، نوسان قيمت نفت، متانول و اوره در بازارهاي 
جهاني است. از اين رو توجه به روند قيمت هاي جهاني 
كالاهاي نفتي براي اين ش��ركت ها از اهميت بس��يار 

زيادي برخوردار است.

   ميانگين بازدهي ۵۷ درصدي
بررسي عملكرد اين شركت ها از ابتداي سال تا آخرين 
روز معاملاتي هفته گذشته )۲۴ بهمن( حاكي از ثبت 
ميانگين رشد قيمتي حدود ۵۷ درصد براي نمادهاي 
فعال اين صنعت در بازار س��هام اس��ت. به اين ترتيب 
پتروشيمي ش��يراز به عنوان پربازده ترين شركت، از 
ابتداي س��ال بازده ۱۱۳ درصدي داشته و از رقم ۲۵۴ 
تومان در آخرين روز كاري سال۹۶ به ۵۴۳ تومان در 
روز ۲۴ بهمن سال جاري رس��يده است. با اين وجود 
پتروشيمي غدير كه در اواسط تيرماه سال جاري عرضه 
اوليه ش��د، در بازه مزبور ب��ازده قيمتي ۱۹۱ درصدي 

داشته كه در نوع خود قابل توجه است.
همچنين ميانگين رشد قيمتي شركت هاي پتروشيمي 
آبادان، خارك و كرمانشاه از ميانگين رشد قيمتي ۱۱ 

ماهه بالاتر بوده است. بخشي از رشد قيمتي نمادهاي 
بورسي همسو با رشد بازار بوده است، اما بخش ديگري 

از اين وابسته به عوامل بنيادي است . 

   عبور محتاطانه از جاده تحريم ها
نوسان در بازار جهاني نفت به خصوص نفت برنت يكي 
از مهم ترين متغيرهاي اثرگذار بر اين بازار طي چند ماه 
اخير بوده است. همچنين همزمان با اعلام تحريم هاي 
يكجانبه از سوي دولت دونالد ترامپ موضوع صادرات 
و تولي��دات اي��ن ش��ركت ها فضاي مبهم��ي را براي 

سهامداران اين گروه به وجود آورد.
با اين وجود نگاه اجمالي ب��ه گزارش هاي ۹ ماهه اين 
شركت ها از رشد توليد و فروش عمده شركت ها حكايت 
دارد. چندي پيش نيز شركت ملي صنايع پتروشيمي 
ايران عملكرد توليد و صادرات شركت هاي فعال در اين 
حوزه را منتشر كرد. بر اين اساس در دي ماه سال جاري 
و از ميان شركت هاي فعال بورسي »زاگرس« بيشترين 

صادرات را داشته است.
اما به طور كلي صادرات محصولات شيميايي از ابتداي 
سال تا پايان دي ماه ۱۷ ميليون تن و به ارزش ۹ ميليارد 
و ۷۳۹ ميليون دلار بوده كه نسبت به مدت مشابه در 

سال قبل با رشد همراه بوده است.  اين شركت ها بطور 
كلي به دو دسته اوره ساز و متانول ساز نقسيم مي شوند. 
از مهم تري��ن ش��ركت هاي متانول س��از مي توان به 
پتروشيمي هاي خارك، فن آوران و زاگرس اشاره كرد.

در اين گروه شركت  زاگرس تحت تاثير نوسان منفي 
قيمت متانول در نيمه دوم سال ۹۷ تغيير چنداني در 
رشد قيمتي نسبت به تابستان نداشت. بر اساس آمارها 
»زاگرس« در تابس��تان ۲هزار و ۴۴۰ ميليارد تومان 
فروش داش��ت؛ كه در پاييز به يك هزار و ۴۸۰ تومان 
ارتقا يافته است. اين شركت در تابستان ۷۲۴ تومان سود 
خالص به ازاي هر س��هم به دست آورد كه در پاييز اين 

رقم ۴۸۸ تومان ثبت شد.
در خصوص پتروشيمي خارك نيز بايد گفت نيمي از 
توليدات اين ش��ركت متانول و نيمي ديگر ال پي جي 
است. در پتروشيمي خارك ميزان فروش و حاشيه سود 
با افت مواجه شده، كه اين مهم به دليل رشد نرخ گاز و 

افت قيمت جهاني متانول در ۳ ماهه پاييز بوده است.

   عملكرد اوره سازها
اما ش��ركت هاي اوره س��از مهم ش��امل پتروشيمي 
پرديس، خراسان، كرمانشاه و شيراز است. در خصوص 

توليد اوره وضع قيمت تثبيتي محصول اوره تحويلي 
داخلي، روند صعودي قيمت خ��وراك و روند نزولي 
قيمت محصول در بازارهاي جهاني از اهميت بسياري 

برخوردار است.
در زمينه توليد اوره، »شپديس« بيشترين ميزان توليد 
اوره را در اختي��ار دارد به طوري كه حدود ۶۳ درصد از 
توليد اوره در ايران به اين شركت تعلق دارد. بعد از آن 
نيز »شيراز« در رده دوم بيش��ترين ميزان توليد قرار 
دارد. در بخش بيشترين فروش نيز »شپديس« در رده 
نخست قرار دارد. در اين زمينه نيز اين شركت ۶۲ درصد 
از بازار فروش اوره را در اختيار دارد. بهترين گزارش هاي 
۹ ماهه اين صنعت متعلق به شركت هاي اوره ساز بوده 
است. بر اس��اس آمار گمرك ايران اوره باوجود تمامي 
مشكلات داخلي كه بر سر قيمت گذاري داشته است، 
از نظر صادرات كاهش نداشته و نسبت به سال گذشته 
به ترتيب از نظر وزني و ارزشي افزايش ۴ و ۲۰ درصدي 

را نشان داده است.
به ط��ور كلي در ۱۰ ماه اخير ش��ركت هاي اوره س��از 
صادرات بيشتري نسبت به مدت مشابه سال قبل داشته 
كه از نظر وزني رش��د ۴.۳ درصد و از نظر ارزشي رشد 

۲۰.۳ درصدي را نشان مي دهد.

سيد علي حسيني، مديرعامل بورس انرژي گفت: براي 
ابزارسازي در بازار سرمايه مجموعه هاي زيادي تلاش 
كرده اند و امروز در بورس انرژي نيز شاهد دستاوردهاي 
ارزنده اي هستيم. حسيني در حاشيه دومين همايش 
تامين مالي، با بيان اينكه پيش بيني شده سرمايه گذاري 
در حوزه انرژي تا سال ۲۰۳۵ بالغ بر ۴۰ هزار ميليارد دلار 
باشد، ادامه داد: بر اساس پيش بيني ها بيشترين حجم 
سرمايه گذاري در حوزه انرژي به برق اختصاص دارد، 
نفت در جايگاه دوم است و پس از آن گاز، زغال سنگ و 
در آخر انرژي هاي پاك قرار گرفته اند. مديرعامل بورس 
انرژي با اشاره به سياست هاي كلان اقتصادي و اظهارنظر 
سياست گذاران افزود: در ايران نيز افزايش قابليت توليد 
روزانه نفت خام به ۴.۵ ميليون بش��كه، ميعانات گازي 
۹۵۰هزار بشكه و يك ميليارد و صد ميليون متر مكعب 
گاز طبيعي تا س��ال ۱۴۰۰ در دستور كار قرار داشت. 
همچنين افزايش توليد مجتمع هاي پتروشيمي از ۲۵ 
ميليارد دلار به ۸۰ ميليارد دلارنياز به سرمايه گذاري 
۱۳۴ ميليارد دلاري در بخش بالادستي و ۶۷ ميليارد 
دلاري در بخش پايين دس��تي تا س��ال ۱۴۰۰را رقم 

زده است.
وي ادامه داد: از س��وي ديگر دو برابر شدن مصرف برق 

طي ۱۰ س��ال آينده و ايجاد ۵۰ هزار مگاوات ظرفيت 
توليد برق جديد به س��رمايه گذاري بيش��تر در حوزه 
انتقال و توزيع نيروي برق نياز دارد. حسيني ضمن بيان 
اينكه موارد ذكر شده نشانه ظرفيت حوزه انرژي كشور 
است افزود: براي تامين مالي حوزه انرژي كشور بايد از 
ابزار هاي متنوع بهره برد. به گفته مديرعامل بورس انرژي 
ايران تأمين مالي صنايع مختلف از طريق بازار سرمايه 
از رقم ۱۴۳ هزار ميليارد ريال در سال ۱۳۹۱، به ۱۲۲۰ 
هزار ميليارد ريال در سال ۱۳۹۵ رسيده كه بيانگر رشد 
۷۵۰ درصدي اس��ت. در سال ۹۶ نيز با رسيدن حجم 
تامين مالي به ۲۰۵۰ هزار ميليارد رشد ۶۸ درصدي را 
تجربه كرديم و اين حاكي از ظرفيت بالاي بازار سرمايه 
و همچنين بورس انرژي در تامين مالي بخش هاي مولد 

اقتصاد كشور است. 
وي با اش��اره به اينكه با هدف افزاي��ش تنوع ابزارهاي 
تامين مال��ي بهره برداري از صندوق س��رمايه گذاري 
پروژه در دس��تور كار بورس انرژي ق��رار گرفت، افزود: 
صندوق سرمايه گذاري پروژه يك نهاد مالي است كه با 
اخذ مجوز از سازمان بورس و اوراق بهادار تأسيس شده 
و ويژگي آن جمع آوري سرمايه از عموم و تخصيص آن 
به سرمايه گذاري در ساخت و تكميل پروژه معين است.

حسيني به مراحل راه اندازي و نحوه عملكرد اين صندوق 
اشاره كرد و گفت: مراحل راه اندازي اين صندوق شامل 
دريافت موافقت اصولي تاسيس صندوق، دريافت مجوز 
تاسيس صندوق پروژه، دريافت مجوز فعاليت از سازمان، 
تاس��يس ش��ركت پروژه، دريافت مجوز اولين عرضه 
عمومي، درج نماد در بورس انرژي ايران و قيمت گذاري 
سهام شركت پروژه اس��ت. وي اجراي پروژه از طريق 
عقد قرارداد با پيمانكاران ذي صلاح براساس مراحل، 
زمانبندي، مصالح و نقشه هاي پيش بيني شده در طرح 
توجيهي پروژه و با رعايت مقررات مربوطه؛ ارائه صورت 
وضعيت هاي پيش��رفت پروژه به ناظر فني، در مواعد 
مقرر در اساسنامه؛ ارائه صورت  وضعيت هاي پيشرفت 
مالي پروژه به مدير صندوق در مواعد مقرر در اساسنامه؛ 
همكاري با ناظر فني، مدير صندوق، متولي و كارشناس 
رسمي دادگستري منتخب براي بازديد از مراحل اجراي 
پروژه. مس��ووليت اخذ پاي��ان كار و مجوزهاي نهايي 
مربوطه براي آمادگي و رسيدن به مرحله بهره برداري را 
از وظايف و مسووليت هاي شركت پروژه دانست و ادامه 
داد: مجمع، هيات مديره، مدير، متولي، متعهد پذيره 
نويس، ناظر فني، بازارگردان و حس��ابرس اركان اين 

صندوق را تشكيل مي دهند.

در دومين همايش تامين مالي كه روز يكش��نبه 
برگزار ش��د، ابزار اوراق منفعت كه به تازگي وارد 
بازار س��رمايه شده اس��ت نيز مورد نقد و بررسي 

قرار گرفت. 
در همين رابط��ه محمودرضا خواج��ه نصيري، 
مديرعام��ل تامين س��رمايه تمدن با اش��اره به 
ساختارها و روش هاي تامين مالي از طريق بازار 
س��رمايه عنوان كرد: امروز در بازار سرمايه كشور 
و با كمك كميته فقه��ي ابزارهاي مالي متنوعي 
در دس��ترس س��رمايه گذاران قرار دارد كه با هر 

سليقه اي منطبق است.
وي اف��زود: اوراق اج��اره، اجاره س��هام، مرابحه، 
سفارش س��اخت، رهني و خريد دين، مشاركت، 
س��لف و اوراق منفعت از مهم ترين ان��واع اوراق 

بدهي هستند.
خواجه نصيري با بيان اينكه در حال حاضر يكي 
از مهم ترين ابزاره��اي تامين مالي اوراق منفعت 
اس��ت، افزود: اين اوراق با استفاده از قراردادهاي 
مجاز شرعي طراحي شده و به توسعه كمي و كيفي 

بازار مالي كمك مي كند.
مديرعامل تامين س��رمايه تم��دن، تامين مالي 

صنعت نفت كش��ور با استفاده از اوراق منفعت را 
راهي براي توس��عه اقتصادي دانست و افزود: در 
سياس��ت هاي اقتصاد مقاومتي به توسعه صنعت 
نفت كش��ور تاكيد ش��ده و بديهي اس��ت كه هر 
صنعتي به تامين مالي نياز دارد و يكي از بهترين 

گزينه هاي تامين مالي اوراق منفعت است.
وي تصري��ح كرد: امروز بازار س��رمايه كش��ور از 
ظرفيت هاي متنوع و گسترده اي براي تامين مالي 
برخوردار اس��ت و به ويژه در بحث اوراق منفعت 
س��ازمان بورس، اركان، س��مات و مجموعه بازار 
س��رمايه روش اثر بخش و كارآم��دي را طراحي 
كرده ان��د كه مي توان��د نقش مهمي در توس��عه 

اقتصادي كشور ايفا كند.

اوراق منفعت، ابزاري براي توسعه اقتصاديصندوق سرمايه گذاري پروژه، ابزار شفاف تامين مالي
يك كارشناس بازار سرمايه تشريح كردمديرعامل بورس انرژي مطرح كرد
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تغيير جهت بورس
گروه بورس| شاخص كل بورس اوراق بهادار تهران 
در معاملات روز گذش��ته با افزاي��ش ۵۵۰ واحدي 
همراه شد و در نهايت به رقم ۱۵۶هزارو ۷۰۵ واحدي 
رسيد. در همين حال، ش��اخص بازار اول با افزايش 
۷۱۹ واحدي همراه شد و در نهايت رقم ۱۱۶ هزارو 
۶۹۴ واحدي را به خود اختصاص داد. در نقطه مقابل 
نيز شاخص بازار دوم با ريزش ۳۷۸ واحدي به رقم ۳۰۶ 
هزارو ۱۸۴ واحدي بازگشت. افزون بر اين، شاخص 
قيمت نيز با رشد ۱۵۹ واحدي توانست رقم ۴۵ هزارو 
۳۹۳ واحدي را تجربه كند. اين در حالي اس��ت كه، 
شاخص صنعت با ۱۹۲ واحد، رقم ۱۴۰ هزارو ۵۳۶ 
واحد را به ثبت رساند. بر اساس اين گزارش در داد و 
ستد هاي روز گذشته بورس تهران ارزش معاملات 
به رقم ۳۶۷ ميليارد تومان رس��يد كه در ۱۰۶ هزارو 
۲۱۲نوبت معاملاتي صورت گرفت. از سويي ديگر، روز 
گذشته ۷۱۵ ميليون ورقه به ارزش افزون بر ۴ هزار 
و ۶۱۳ ميليارد ريال در مجموع بازارهاي فرابورسي 
دادوستد شد و همزمان شاخص كل نيز با ۹.۶ واحد 
افزايش در سطح ۱۹۴۷ واحدي قرار گرفت. در اين 
ميان نم��اد »ذوب« به عن��وان پربيننده ترين نماد 
معاملاتي بيشترين حجم معامله را نيز با دادوستد 
۷۰.۵ ميليون سهم در اختيار گرفت. در سوي ديگر، 
بالاترين ارزش معام��لات به نماد تازه وارد »زفكا« با 
معاملاتي به ارزش بي��ش از ۱۷۱ ميليارد ريال قرار 
گرفت. افزون بر اين، بازارهاي اول و دوم فرابورس روز 
گذشته به ترتيب با تغيير مالكيت ۵۲ و ۱۹۹ ميليون 
سهم به ارزش ۱۴۳ و ۶۴۸ ميليارد ريال روبرو شدند 
و در بازار پايه سهامداران به استقبال جابه جايي ۴۰۸ 
ميليون س��هم به ارزش ۸۶۲ ميلي��ارد ريال رفتند. 
 بر اين اس��اس، بازار ابزارهاي نوين مالي نيز معامله

۳۸ ميليون ورقه را تجربه كرد كه ارزش آن ۲ هزار و 
۷۸۹ ميليارد ريال بود. 

مصوبه مجلس و افزايش عرضه 
نفت در بورس

مديرعامل بورس انرژي مصوبه مجلس عرضه نفت 
و ميعانات گازي در بورس را مهم ارزيابي كرد. سيد 
علي حسيني گفت: اين مصوبه به عرضه ها در بورس 
نظم مي دهد و مشتريان از اين بابت احساس امنيت 
مي كنند، در نتيجه احتمال انجام معامله نفت خام 
در بورس بيشتر مي ش��ود. وي در گفت وگو با ايسنا 
درباره عرضه نف��ت و ميعانات گازي در بورس انرژي 
اظهار كرد: مصوبه مجلس از اين بابت خوب است كه 
مطمئن هستيم حداقل يك سال نفت خام سبك، 
سنگين و ميعانات گازي در بورس بطور منظم عرضه 
مي شود. وي با اشاره به لزوم عرضه نفت در محيطي 
شفاف همچون بورس، گفت: براي متقاضيان نفت در 
بورس انرژي مهم اس��ت كه عرضه ها منظم و مداوم 
باشد. خريدار نمي تواند يك محموله خريد كند و از 
آن به بعد ديگر خريدي انجام ندهد. مديرعامل بورس 
انرژي با اشاره به عرضه نفت در بورس با توجه به قانون 
بودجه، بيان كرد: اين مصوبه كه سبب مي شود نفت 
به صورت منظم يك سال در بورس انرژي عرضه شود 
امكان معامله را بيشتر مي كند. حسيني ادامه داد: براي 
نفت خام خريدار قطعاً وجود دارد ولي براي خريداران 
با توجه به شرايط فعلي، محدوديت هايي وجود دارد. 
وي در پاسخ به اينكه آيا در برابر عرضه نفت در بورس 
مقاومت وجود دارد گفت: اصلًا و به هيچ وجه مقاومتي 
در اين مورد وجود ندارد و ما با وزارت نفت و ش��ركت 
ملي نفت در بالاترين سطح همكاري هستيم. گفتني 
است، نمايندگان مجلس در جلسه علني صبح روز 
يك شنبه مجلس بند الحاقي ۱ تبصره ۱ ماده واحده 
لايحه بودجه را تصويب كردند كه بر اساس آن وزارت 
نفت مكلف است به صورت ماهانه حداقل دو ميليون 
بش��كه نفت خام سبك، دو ميليون بشكه نفت خام 
سنگين و دو ميليون بش��كه ميعانات گازي پارس 
جنوبي را به صورت منظم و مستمر با امكان تسويه 
صددرصد )۱۰۰%( ريالي يا ارزي در رينگ بين الملل 
بورس انرژي در چارچوب قوانين و مقررات سازمان 
بورس و اوراق بهادار عرضه و گزارش عملكرد اين بند را 
هر سه ماه يك بار به كميسيون انرژي مجلس شوراي 

اسلامي ارايه كند.

رشد حجم معاملات با معاملات 
الگوريتمي در بازارسرمايه

مديرعامل ش��ركت كارگزاري بانك پاسارگاد اظهار 
داش��ت: بازاهاي مالي دنيا با عبور از الگوهاي سنتي 
به سمت رفتارهاي نوين و دانش بنيان معامله گري 
حركت كرده اس��ت. در حال حاضر بازارس��رمايه با 
بهره گيري معاملات الگوريتمي توانسته در اصلاح 
قيمت گذاري ها نادرست، بحث نقدشوندگي هاي بالاي 
اين بازار و همچنين رشد حجم معاملاتي بازارسرمايه 
بس��يار كمك كند. به گزارش س��نا، محمد عابد، در 
خصوص نخستين مسابقه معاملات الگوريتمي در بازار 
سرمايه گفت: در فرآيند معاملات الگوريتمي اصلاح 
قيمت گذاري هايي نادرست، نقدشوندگي هاي بالاي 
بازار، ارتقاي دانش عمومي، كاهش خطاهاي عملياتي 
و انساني حذف مي شود و تحليلگران قادر خواهند بود 
خود به توسعه الگوريتم هاي پيشرفته تر بپردازند كه 
در نهايت منجر به رشد بازارسرمايه به كمك معاملات 
الگوريتمي شوند. عابد در رابطه با فرهنگ سازي اين 
ابزار معاملاتي تصريح كرد: سرمايه گذاري و استفاده 
از ابزارهاي نوين در بازارسرمايه اهميت بالايي دارد، 
در اين راستا گروه مالي پاس��ارگاد با در نظر داشتن 
مسووليت هاي اجتماعي خود به همراه سازمان بورس 
و اوراق بهادار، نقش كليدي در برگزاري آن داشته و به 

فرهنگ سازي آن كمك شاياني كرده است.

تحليل

   پيش بيني تامين مالي 5۱ هزار ميليارد توماني در بودجه ۹۸ نش�ان مي دهد كه بازار سرمايه 
نقش پررنگي در سياست گذاري هاي دولت براي سال هاي آتي و تمايل اين نهاد براي استفاده از 

ابزارهاي تامين مالي دارد.
   سهم پول در دولت روحاني كاهش پيدا كرد كه نشان از تلاش اين دولت براي مهار نقدينگي 
بود با اين حال نقدينگي اقتصاد از روزنه به وجود آمده به دليل رشد حدود ۸۷ درصدي شبه پول 

در اين دولت نشات گرفت.

برش
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پذيرش مشروط صادرات ريالي

شورايعالينظارتبراتاقبازرگانيمصوبكرد
شرطرايدهيدرانتخاباتدورهنهماتاقها

كارت هاي عضويت حقيقي براي شركت در انتخابات 
دوره نه��م هيات نمايندگان اتاق ه��اي بازرگاني بايد 
حداقل 18 ماه عضويت معتبر داش��ته باشند. شوراي 
عالي نظارت بر اتاق ايران س��رانجام ش��رايط حضور 
دارندگان كارت عضويت حقيقي در انتخابات نهمين 
دوره هيات نماين��دگان اتاق هاي بازرگاني سراس��ر 
كشور را تعيين تكليف كرد. به گزارش روابط عمومي 
اتاق تهران، در جلس��ه اخير ش��وراي عالي نظارت بر 
اتاق بازرگاني ايران، حداقل س��ابقه عضويت مستمر 
تا روز انتخابات يازدهم اس��فندماه س��ال جاري براي 
رأي دهن��دگان داراي كارت عضويت حقيقي 18 ماه 
در نظر گرفته ش��د تا در آس��تانه اين روز، بند ديگري 
از آيين نامه تشكيل و نحوه فعاليت هيات نمايندگان 

اتاق هاي بازرگاني كشور اصلاح شود.
در اين جلسه كه وزير صنعت، معدن  و  تجارت، روساي 
اتاق هاي بازرگاني اي��ران و ته��ران، نايب رييس اتاق 
ايران، رييس سازمان اس��تاندار و نمايند گاني از ديگر 
وزارتخانه هاي اقتصادي مرتبط نيز حضور داشتند، پس 
از بحث و بررسي روي حداقل ميزان سابقه كارت هاي 
عضويت حقيقي براي ش��ركت در انتخابات پيش رو، 
تصميم گرفته شد حداقل سابقه اين كارت ها كه تا پيش 
از اين برابر آيين نامه يك س��ال بود، به 18 ماه عضويت 
مستمر ارتقا يابد. به اين ترتيب و با اين مصوبه، دارندگان 

كارت عضويت حقيقي اتاق هاي بازرگاني سراسر كشور 
كه تاريخ صدور آن از 11/ 06/ 1396 به قبل ثبت شده 
باشد، امكان حضور در انتخابات يازدهم اسفندماه جاري 
و حق رأي را خواهند داش��ت. بر اين اس��اس، شرايط 
رأي دهي براي دارندگان كارت هاي بازرگاني )حقيقي و 
حقوقي( و كارت هاي عضويت حقوقي تغييري نداشته 
و آنان با همان سابقه يكس��ال عضويت و اعتبار كارت 
در روز رأي گي��ري مي توانند در انتخابات نهمين دوره 
هيات نمايندگان اتاق هاي سراسر كشور شركت كنند. 
اين تصميم در راس��تاي جلوگيري از ايجاد ش��بهه و 
ضرورت شفافيت بيشتر اتخاذ شد. از آن سو، در تازه ترين 
نشست شوراي روساي اتاق هاي سراسر كشور، موضوع 
كارت هاي عضويت و روند برگزاري انتخابات نهمين دوره 
هيات نمايندگان مورد بررسي قرار گرفت. افزايش سابقه 
دارندگان كارت هاي عضويت حقيقي از يك س��ال به 
18ماه به عنوان يكي از شرايط واجدين رأي دهي در اين 
دوره، خبري بود كه توسط رييس اتاق ايران در ابتداي 
اين نشست اعلام شد. غلامحسين شافعي با بيان اين 
مطلب كه شوراي عالي نظارت بر انتخابات در جلسه اخير 
خود، افزايش سابقه دارندگان كارت هاي عضويت را به 
عنوان راهكاري براي مقابله با هرگونه فعاليتي كه شائبه 
انتخاباتي داشته باشد، در نظر گرفت، گفت: در برخي از 
استان ها مشكلاتي پيش آمده بود و براي همين ضرورت 

داشت براي جلوگيري از بروز هرگونه اختلال در روند 
برگزاري انتخابات و پايان دادن به ش��ائبه ها، راهكاري 
اتخاذ شود. به نظر مي رس��د افزايش سابقه دارندگان 
كارت هاي عضويت حقيقي از يك سال به 18 ماه راه حل 
مناسبي باشد. پدرام سلطاني، نايب رييس اتاق ايران هم 
اهميت اصالت بخش��يدن به موضوع عضويت افراد در 
اتاق هاي سراسر كش��ور را مورد توجه قرار داد و گفت: 
بايد از اين پس به سمتي حركت كنيم كه مانند اتاق هاي 
بازرگاني در سراسر دنيا، عضويت در اتاق ها، اصالت پيدا 
كند و ديگر كارت بازرگاني ملاك نباش��د. او به سخت 
بودن شرايط اقتصادي در سال آينده اشاره و تأكيد كرد: 
به طور حتم در چنين وضعيتي، مسووليت اعضاي اتاق 
نيز بيشتر خواهد بود. از طرفي مي بينيم نگاه و رويكرد 
نادرستي در س��طح جامعه نسبت به بخش خصوصي 
وجود دارد كه بايد اصلاح ش��ود. متأس��فانه شناخت 
درس��تي از بخش خصوصي بين مردم وج��ود ندارد. 
نايب رييس اتاق اي��ران ادامه داد: در دوره جديد هيات 
نمايندگان متناسب با شرايط اقتصادي به وجود آمده، 
نيازمند تدوين استراتژي و برنامه هاي جديد و متفاوتي 
هستيم. از طرفي ضمن پافشاري بر اصول و آنچه نتيجه 
بررسي و مطالعات كارشناسي است بايد مسير گفتمان 
و تعامل با دولت را نيز ادامه دهيم. سلطاني همچنين بر 
ضرورت جوان گرايي و جانشين پروري نيز تأكيد كرد. 

دبيرانجمنشيرينيوشكلاتخبرداد
قيمتشيرينيوشكلاتافزايشنمييابد

دبير انجمن شيريني و شكلات گفت: محصولات توليدي در 
صنعت شيريني و شكلات مشمول قيمت گذاري اجباري 
نيست؛ اما با توجه به پيك مصرف و توليد به مردم اطمينان 
داده مي شود كه هيچ افزايش قيمتي در محصولات توليدي 
صنعت شيريني و شكلات در اسفند و در هفته هاي پاياني 
سال وجود ندارد .جمشيد مغازه اي در گفت وگو با خبرگزاري 
پانا گفت: هيچ برنامه اي براي افزايش قيمت ش��يريني و 
شكلات در اسفند و هفته هاي پاياني س��ال وجود ندارد و 
قيمت ها در سطح كنوني تثبيت خواهد شد. او با توجه به 
ركود حاكم در صنعت غذا گفت: افزايش قيمت مواد غذايي از 
جمله شيريني و شكلات در وضع كنوني نوعي خودزني است 
و با افزايش قيمت ها ركود شدت بيشتري خواهد داشت. به 
گفته مغازه اي، قيمت ش��يريني و شكلات از ابتداي سال 
حدود 10 تا 15 درصد افزايش يافته است كه البته چاره اي 
جز اين افزايش به دليل رشد قيمت مواد اوليه مورد نياز در 

صنعت وجود نداشته است.
او درباره تاثير گراني ارز بر واردات رسمي و قاچاق شكلات به 
كشور افزود: با توجه به افزايش نرخ ارز حتي براي قاچاقچيان 
هم به صرفه نيست كه شكلات به كشور وارد كنند و به همين 
دليل ميزان شكلات خارجي در بازار كاهش يافته است اين 
وضع فرصتي براي صنايع شيريني و شكلات در كشور فراهم 
كرده است كه بتوانند از ظرفيت هاي بدون استفاده واحدهاي 
توليدي بهره بيشتري ببرند. مغازه اي ادامه داد: وضع ارز و 

كمك هاي دولت موجب شده تا بخشي از ظرفيت هاي خالي 
صنعت شيريني و شكلات احيا شود كه مي تواند در افزايش 
توليد و صادرات و اشتغال اين بخش موثر باشد. او افزود: تا 
پيش از اين از گمرك هاي رسمي حدود 3 درصد از سهم بازار 
شيريني و شكلات به كشور وارد مي شد، اما درباره آن بخشي 
كه مربوط به قاچاق بوده، آمار دقيقي در دست نيست. در 
زمينه آدامس قاچاق زيادي انجام مي شد كه اكنون به شدت 
كاهش يافته است. او همچنين درباره مواد اوليه توليد در 
صنعت ش��يريني و شكلات كه وابس��ته به واردات است، 
گفت: يك ميليون و 700 هزارتن شكلات در كشور توليد 
مي شود، اما ظرفيت اسمي كشور 2 ميليون و 400 هزارتن 
است كه به معناي خالي ماندن بخشي از ظرفيت ايجاد شده 
در كارخانجات توليدي كشور است و اين اميدواري وجود 
دارد كه بتوان از اين ظرفيت براي صادرات بيشتر استفاده 
كرد. دبيرانجمن شيريني و شكلات گفت: البته وضع كنوني 
موجب شده تا با كاهش قدرت خريد مردم ركودي نيز وجود 
داشته باشد و بايد گفت ش��كلات كالاي ضروري در سبد 
مصرفي خانوارها نيست. بنابه اظهارات مغازه اي، موفقيت 
زيادي در صادرات محصولات و فرآورده هاي صنعت شيريني 
و شكلات به دست آمده و به 66 كشور جهان صادرات انجام 
مي شود. براس��اس آمارها تا پايان فصل سوم سال جاري، 
800 ميليون دلار ش��كلات از كشور صادر شده كه از نظر 
ارزشي نسبت به سال گذشته 13 درصد افزايش يافته است. 

تعادل|
 سرانجام يكي از نگراني هاي اساسي صادركنندگان كالا 
به دو كشور »عراق و افغانستان« مرتفع شد. بر اساس 
تصميم جديد بانك مركزي، آن دسته از صادركنندگاني 
كه كالاهاي خود را تا تاريخ 16 مردادماه سال جاري، 
در مقابل دريافت ريال روانه بازارهاي عراق و افغانستان 
كرده اند، از تعهدسپاري ارزي معاف خواهند بود. اين 
در حالي است كه صادرات ريالي به اين دو كشور پس 
از تاريخ مزبور، مانند ص��ادرات در قالب تمام ارزهاي 
خارجي تلقي شده و مشمول تعهدسپاري ارزي خواهد 
بود. اين در حالي است كه معافيت از تعهدسپاري ارزي 
براي صادرات ريالي به عراق و افغانستان، كه حتي در 
نخستين بخش��نامه هاي ارزي دولت در فروردين ماه 
سال جاري هم به رسميت شناخته شده بود، با تغيير 
رييس كل بانك مركزي در مردادماه س��ال جاري، به 
محاق رفت. اين موضوع موجب شد كه براي حدود 2ماه، 
صادرات ايران به عراق به ش��كل چشم گيري كاهش 
پيدا كند. آنگونه كه دبيركل اتاق مش��ترك بازرگاني 
ايران و عراق به »تعادل« مي گويد، عدم پذيرش دينار 
عراق به عنوان ارزي معتب��ر در مقابل صادرات و نبود 
بانك هاي عامل در اين كشور براي انتقال ارز به ايران، 
دلايل اصلي بانك مركزي ب��راي الزام صادركنندگان 
ريالي به تعهدس��پاري ارزي بوده است. اكنون اما قرار 
است با رجوع به دفاتر صادراتي صادركنندگان كالا به 
عراق، ميزان ريال دريافت شده آنها در مقابل صادرات 
مشخص ش��ود و بانك هاي ايراني مستقر در عراق، با 
دريافت دينار عراق و تبديل آن به ريال، انتقال پول به 
ايران را انجام دهند. اين فرآيند اما به گفته دبيركل اتاق 
بازرگاني مشترك ايران و عراق، همچنان نوعي صادرات 
به حساب مي آيد، چرا كه عراقي ها ناگزير از خريد ريال 
ايران و در نتيجه تقويت واحد پول ملي ايران خواهند 
بود. اين در حالي است كه بر اساس پيش بيني ها، تنها 
صادرات كالايي )بدون احتساب صادرات محصولات 
پتروشيمي، ترانزيت كالا و نيز قاچاق( ايران به عراق، تا 

پايان سال به مرز 9 ميليارد دلار خواهد رسيد.

     تسهيل تجارت با دو همسايه 
صادركنندگان كالا به كش��ورهاي عراق و افغانستان 
س��رانجام به يكي از مهم ترين خواس��ته هاي خود در 
زمينه تسهيل تجارت با اين كشورها دست پيدا كردند. 
براس��اس تصميم جديدي كه در بانك مركزي اتخاذ 
شده، آن دسته از صادركنندگان كالا به اين دو كشور كه 
در مقابل صادرات خود ريال دريافت كرده اند، به شكل 
مشروط از پرداخت ارزهاي حاصل از صادرات خود به 
سامانه نيما معاف خواهند بود. شرط اين معافيت اما اين 
است كه صادرات كالا و خدمات، تا پيش از 16 مردادماه 
س��ال جاري، يعني زمان تغيير رياست بانك مركزي 
انجام شده باشد و اين در حالي است كه صادرات پس 

از اين تاريخ، چه در قالب ريال و چه در قالب ساير ارزها، 
مشمول تعهدسپاري ارزي و بازگشت ارزهاي حاصل از 

صادرات خواهد بود.
تعهدسپاري ارزي در مورد بخشي از صادرات ايران به 
اين دو كشور، پيش از اين محل مناقشه فعالان اقتصادي 
و بانك مركزي كشور بود. بخشي از صادرات ايران به اين 
دو كشور، پيش از اين نيز در قالب ريال انجام مي گرفت، 
اما اعمال تحريم هاي امريكا عليه اقتصاد ايران، بخش 
گسترده تري از صادرات كشور در اين دو مقصد صادراتي 
را به س��مت ريال س��وق داد تا به اي��ن ترتيب، اعمال 
تحريم عليه شركت هاي طرف معامله ناممكن شود. 
شيوه كار نيز به اين صورت بود كه صرافي هاي معتمد 
طرفين واردكننده و صادركننده در كشورهاي مقصد، 
تعهد مي كرد كه معادل ريالي كالاي صادر ش��ده را به 
صادركننده بازگرداند. بر اس��اس بخشنامه مورخ 21 
ارديبهشت معاون اول رييس جمهور، صادرات ريالي 
به عراق و افغانس��تان، از بند پ بخشنامه ارزي در باب 
بازگشت ارزهاي حاصل از صادرات مستثني شده بود، 
حال آنكه بخش��نامه بانك مركزي در دوره مديريت 
جديد، موارد قبلي ص��ادرات به اين دو كش��ور را نيز 

مشمول بازگشت ارز صادراتي كرده بود.
اما در همين رابطه، رييس كنفدراسيون صادرات ايران 
مي گويد: از آنجايي كه از زمان صدور بخشنامه معاون 

اول رييس جمهور تا زماني كه بخشنامه مرتبط با اين 
موضوع از سوي بانك مركزي در دوره مديريت رييس 
كل جديد ابلاغ شد، 5 ماه زمان سپري شده بود، بسياري 
از صادركنندگان با اين دغدغه مواجه بودند كه چطور 
بابت صادراتي كه به صورت ريالي انجام داده اند، تسويه 
ارزي داشته باشند. به گزارش ايسنا، او ادامه مي دهد: 
خوشبختانه بانك مركزي پذيرفته صادركنندگاني كه 
تا 16 مرداد 97 كالاي صادراتي خود را به صورت ريالي 
به عراق و افغانستان فروخته اند، با ارايه اسناد مثبته اي 
كه نش��ان دهد اين ريال، بابت كالاه��اي صادراتي به 
حساب آمده، رفع تعهد ارزي حساب شده و رفع تعهد 
صورت گيرد. به نظر مي رسد اين اقدام، يك همراهي 
بسيار خوب از سوي بانك مركزي بوده كه يك دغدغه 
جدي و مش��كل اساسي را از س��ر راه صادركنندگان 

برداشت.

     رجوع به دفاتر صادراتي
اين اما در حالي است كه مشكل صادركنندگاني كه پس 
از تاري��خ 16 مرداد كالا را در قالب صادرات ريالي روانه 
عراق و افغانستان كرده اند، هنوز هم پابرجا است. بر اين 
اساس، از اين تاريخ به بعد، بخشنامه هاي ديگري صادر 
شده كه بر تعهدسپاري ارزي به صورت سيستمي تأكيد 
داشته اند و به اين ترتيب، صادرات به عراق و افغانستان 

پس از اين تاريخ نيز ملزم به بازگشت ارز بوده و صادرات 
ريالي پذيرفته شده نيست.

حميد حسيني، دبيركل اتاق مشترك بازرگاني ايران 
و عراق اما در گفت وگو با »تعادل«، در مورد بازگش��ت 
ارزهاي حاصل از صادرات پس از تاريخ مورد اشاره در 
بالا، مي گويد: بانك مركزي هنوز در اين مورد به صورت 
روشن اظهارنظر نكرده، اما آنطور كه به نظر مي رسد، 
صادركنندگان مي توانند تعهد ارزي خود را با واردات 
در مقابل ص��ادرات ايفا كنند. البت��ه اين احتمال هم 
وجود دارد كه بانك مركزي، آنها را به تهيه ارز در مقابل 
صادرات ريالي ملزم كند. البته اين مورد كماكان يك 
مشكل در مسير صادرات ما به عراق خواهد بود. حسيني 
بيان مي كند: صادركنندگان ريالي به عراق و افغانستان 
در بخشنامه مورخ 21 فروردين ماه سال جاري از شمول 
بازگش��ت ارز صادراتي معاف شده بودند اما متأسفانه 
اين موضوع هنوز بطور كامل حل و فصل نشده است. 
مهم ترين دليل بروز اين مشكل هم اين است كه دينار 
عراق جزو ارزهاي مورد قبول بانك مركزي براي رفع 
تعهدسپاري ارزي نيست و از آن سو بانكي هم در عراق 
وجود ندارد كه بتواند پيگير تبديل دينار به ارزهاي مورد 
قبول بانك مركزي ايران از اين منظر باشد. بنابر اظهارات 
حس��يني، تأكيد بانك مركزي بر ايفاي تعهدسپاري 
ارزي در مورد صادرات به عراق موجب شد كه صادرات 

ما به اين كشور براي حدود دو ماه، به شكل چشم گيري 
كاهش پيدا كند.

همچنين به گفته دبيركل اتاق مشترك بازرگاني ايران 
و عراق، با تصميم بانك مركزي، قرار بر اين است كه با 
رجوع به دفاتر صادراتي صادركنندگان، ميزان صادرات 
ريالي صادركنندگان مشخص شود و با هماهنگي هاي 
صورت گرفته ب��ا برخي بانك هاي ايراني در عراق، اين 
بانك ها دينار عراق را دريافت كرده و در مقابل به ايران 
ريال بازگردانند. به اين ترتيب، بخش بزرگي از مشكل 

صادرات به عراق حل خواهد شد.

     پاسخ به منتقدان صادرات ريالي
حسيني اما اين را هم اضافه كرد كه بر خلاف نظر برخي 
منتقدين كه صادرات ريالي را صادرات به معناي واقعي 
نمي دانند، صادرات ايران به عراق تا پايان سال رشدي 
چشم گير خواهد داشت. به گفته او، پيش بيني ها نشان 
مي دهد، تنها صادرات كالايي ايران، بدون احتس��اب 
صادرات پتروشيمي، ترانزيت كالايي و حتي قاچاق، تا 
پايان سال به حدود 9 ميليارد دلار  مي رسد. او مي گويد: 
نمي توان گفت كه صادرات در مقاب��ل دريافت ريال، 
صادرات به معناي واقعي نيست، چرا كه واردكنندگان 
عراقي كالا از ايران ريال در اختيار ندارند تا آن را به ايران 
بدهند و براي پرداخت ريال به ايران، ناچار به خريد ريال 
از بانك هاي خودشان هستند. به اين ترتيب، دريافت 
ريال در مقابل صادرات كالا به عراق، به دليل تهيه ريال 
از بانك هاي عراقي، عملا در حكم تقويت واحد پول ملي 

ايران خواهد بود.

     تسهيلات براي تشويق تعهدسپاري ارزي
اين اما در حالي اس��ت كه به نظر مي رسد بانك مركزي 
تس��هيلات ديگري نيز براي تشويق صادركنندگان به 
بازگشت ارزهاي صادراتي در نظر گرفته است. لاهوتي، 
رييس كنفدراسيون صادرات ايران در اين مورد گفت: 
به غير از معافيت مش��روط از تعهدس��پاري ارزي براي 
صادركنندگان ريالي به عراق و افغانستان، بانك مركزي 
در جهت برداشته شدن موانع پيش روي صادركنندگان 
در ثبت سفارش نيز گام هاي جدي برداشته است. اكنون، 
همكاري بس��ياري خوبي ميان بانك مركزي و وزارت 
صمت براي گروه كالاهايي شكل گرفته كه قرار است با 
ارز حاصل از صادرات، وارد كشور شوند و به همين دليل 
عرضه ارز به سامانه نيما رشد قابل توجهي داشته است. 
به گفته رييس كنفدراسيون صادرات ايران، بخشنامه 
اخير بانك مركزي، مشوق هايي براي صادركنندگاني 
كه ارز را به كشور بازگردانده اند، در فروش اسكناس به 
صرافي ها در نظر گرفته است. اين در حالي است كه بر 
اساس پيش بيني بانك مركزي، با افزايش عرضه ارز در 
سامانه نيما، حدود يك ميليارد و 700 ميليون دلار در 

اين بازه زماني، ارز به كشور برمي گردد. 
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صادرات سخت شد
خبرگزاري تس�نيم| رييس اتاق مشترك ايران 
و چين مدعي است، 3 ماه اس��ت صادراتي نداشته 
و با ندانم كاري بانك مركزي، صادرات كش��ور قفل 
شده است؛ او معتقد است در صورت عدم اصلاح اين 
شرايط، بهار سختي را پيش رو خواهيم داشت. اسدالله 
عسگراولادي در واكنش به تصميم اخير بانك مركزي 
تحت عنوان مشوق هاي بازگشت ارز صادرات براي 
صادركنندگان، با انتقاد از سياست هاي ارزي كشور 
اظهار كرد: اين چه مش��وقي است؟ شما نگاه كنيد 
و بگوييد چه ارزش��ي دارد؟ متاسفانه اقدامات بانك 
مركزي در اين حوزه ندانم كاري اس��ت و راه اندازي 
سامانه نيما از سوي بانك مركزي باعث شده صادرات 
در كش��ور قفل ش��ود. او با تاكيد بر اينكه 6 ماه بعد 
صادراتي در كشور وجود نخواهد داشت گفت: كاهش 
صادرات كه در چند ماه گذشته كليد خورده، آغاز اين 
روند است و شما خواهيد ديد در صورت اصلاح نشدن 
اين وضعيت، ديگر صادراتي نداريم. مثلًا همين الان 

3 ماه است كه من هيچ صادراتي نداشته ام.
رييس اتاق مشترك ايران و چين با انتقاد از ناكارآمدي 
سامانه نيما براي صادركنندگان گفت: بانك مركزي 
تاكيد دارد كه صادركننده بايد ارز خود را به سامانه 
»نيما« بياورد؛ كس��ي ك��ه در آن س��وي مرزهاي 
كش��ورمان خريدار كالاي صادراتي اس��ت، »نيما« 
را نمي شناس��د.. ط��رف خارجي و خري��دار كالاي 
صادراتي از ما مي خواهد كه بانك معتبر معرفي كنيم 
ت��ا پول صادرات را به آن بان��ك واريز كند. در چنين 
شرايطي من پول صادراتم را چطور وارد كشور كنم؟ 
عسگراولادي در پاسخ به اين سوال كه چه راهي براي 
تغيير اين شرايط وجود دارد تاكيد كرد: راهش اين 
است كه »نيما« را از مسير صادرات حذف كنند؛ يعني 
صادركننده جواز صادراتي اش را بدهد به واردكننده 
و با هم توافق كنند. او با انتقاد از تخصيص ارز دولتي 
و فس��ادآور بودن ارز 4200 توماني گفت: ارز 4200 
توماني در ش��رايط امروز يك حماقت است و نهايتا 
دولت ناچار است تا ارز 4200 توماني را حذف كند و 

ارز دولتي محكوم به حذف است.

برگزاري نمايشگاه هاي بهاره 
در نيمه دوم اسفند

خبرگزاري مهر| رييس اتاق اصناف ايران با تشريح 
جزييات توافق وزارت صنعت با اصناف براي تنظيم 
بازار شب عيد گفت: نمايشگاه هاي بهاره از نيمه دوم 
اسفندماه در تهران و ساير استان ها برگزار مي شود. 
س��عيد ممبيني در حاشيه جلس��ه مقامات وزارت 
صنعت با روساي اتاق هاي اصناف، اظهار كرد: امروز 
نمايندگان اتاق اصناف مراكز استان ها، جلسه اي را 
با مسوولان وزارت صنعت براي انجام هماهنگي در 
حوزه تنظيم بازار ايام پاياني سال برگزار كرده اند كه 
بر اين اساس توافق شد تا امسال نيز همانند سال هاي 
گذشته، اصناف در تنظيم بازار شب عيد مشاركت 
كنند. او افزود: بر اين اس��اس، اصن��اف در دو بخش 
برگزاري فروش هاي فوق العاده در واحدهاي صنفي و 
برپايي نمايشگاه هاي بهاره، با دولت همكاري خواهند 
كرد. رييس اتاق اصناف ايران تصريح كرد: مقرر شده 
تا دستورالعمل نحوه مشاركت اصناف در تنظيم بازار 
شب عيد، تدوين و عملياتي شود. ممبيني ادامه داد: 
قرار بر اين است كه اتاق هاي اصناف مراكز استان ها با 
هماهنگي استانداران نسبت به برپايي يا عدم برپايي 
نمايشگاه هاي بهاره تصميم گيري كنند، اما در تهران 
مقرر شده تا نمايشگاه هاي بهاره در نيمه دوم سال برپا 
شود. به گفته او، دولت موظف شده تا كالاهاي اساسي 
را به اندازه كافي براي توزيع در اين نمايشگاه ها با نرخ 
مصوب، تأمين كند و در سطح بازار نيز سازمان هاي 
صنعت، معدن و تجارت و بازرسي اصناف به صورت 
مشترك، قيمت ها را كنترل و بر بازار نظارت خواهند 
كرد تا گرانفروشي صورت نگيرد. رييس اتاق اصناف 
ايران افزود: با تمهيداتي كه دولت براي تأمين ارز مورد 
نياز واردات كالاهاي اساسي در نظر گرفته، اميدواريم 
در ايام پاياني سال افزايش قيمت نداشته باشيم البته 
برخي كالاهاي اساسي، نرخ مصوب دارند كه بر اساس 
آن، توزيع اين كالاها نيز انجام خواهد شد. ممبيني 
خاطرنشان كرد: بازرسان اصناف به دقت بازار را تحت 
كنترل خواهند داشت تا قيمت هاي مصوب، ملاك 

عمل توزيع كالاهاي اساسي قرار گيرد.

 بهبود روابط با دنيا؛ 
بهترين راهبرد

ايسنا| عضو اتاق بازرگاني تهران معتقد است با 
توجه به تجربه فشارهاي سال هاي قبل در اقتصاد 
ايران كه موجب تضعيف بدنه اقتصادي كشور شده، 
بايد براي عبور از اين تحريم ها آماده مي شديم. فريال 
مستوفي اظهار كرد: در دور ابتدايي تحريم ها در دهه 
90 اقتصاد ايران هنوز با مش��كلات جدي تحريم 
روبرو نش��ده بود و آمادگي بيشتري براي مواجه با 
محدوديت ها داشت. او ادامه داد: پس از گذر از آن 
دوران و رسيدن به سال هاي برجام، اقتصاد ما يك 
تنفس كوتاه مدت داشت، اما بار ديگر با تحريم هاي 
ديگر مواجه شد كه به دليل تضعيف اين اقتصاد در 
سال هاي قبل، به نظر مي رسد فشار بيشتري در 
قياس با گذشته احساس مي شود.  مستوفي اضافه 
كرد: با اين وجود قدرت نفوذ امريكا در بخش هاي 
مختلف اقتصاد جهاني باعث شده كه اين كشور با 
مشكلاتي ما را مواجه كند كه بايد براي عبور از آنها 
يك برنامه ريزي دقيق داشته باشيم. به گفته او، با 
توجه به اينكه امروزه بخش قابل توجهي از اقتصاد 
دنيا را شركت هاي خصوصي مي سازند، ايران بايد 
راهكاري براي افزايش تعامل با اين شركت ها پيدا 
كند، زيرا با وجود باقي ماندن كشورهاي اروپايي در 
برجام ما همچنان به راهي نياز داريم تا چاره اي براي 
فشار امريكا بر شركت هاي خصوصي جهان پيدا 
كنيم. او با بيان اينكه ايران بايد خود را براي تحريم 
آماده مي كرد، تاكيد كرد: در حال حاضر نيز بهبود 
رابطه مان با كشورهاي ديگر دنيا و تلاش براي توسعه 

روابط بهترين راهبرد خواهد بود . 

درچهاردهميننشستكميسيونگردشگرياتاقتهرانمطرحشد

ايجاد كانال مالي در حوزه گردشگري
نمايندگان بخش خصوصي در كميسيون گردشگري 
اتاق تهران با بررس��ي كارنامه خود بر تقويت تعامل با 
دولت و لزوم برنامه ريزي و تمركز روي اهداف اولويت دار 
مشخص براي سال آينده تاكيد كردند. در اين نشست، 
همچنين گزارشي از نتايج رايزني ها با رييس سازمان 
امور مالياتي كش��ور و معاون ارزي بانك مركزي براي 
حل و فصل مسائل مبتلا به فعالان حوزه گردشگري و 

گردشگران ارايه شد. 
در ابتداي اين جلسه، رييس اين كميسيون گردشگري 
با اش��اره به اينكه، توس��عه گردش��گري  مي تواند در 
كاهش وابستگي به درآمدهاي نفتي موثر واقع شود، 
گفت: اتكا به درآمدهاي نفتي و صادرات سنتي ديگر 
پاسخگوي نيازهاي كشور نيس��ت و هر چه دولت در 
توسعه صنعت گردشگري عقب بماند، گرفتاري هاي 
بيشتري را متحمل خواهيم شد. محسن مهرعليزاده، 
با اشاره به اينكه كميس��يون گردشگري اتاق تهران، 
نخستين دوره خود را در دوره هشتم هيات نمايندگان 

سپري كرد، توضيح داد: كميسيون در اين دوره، چند 
موضوع اساسي را مورد پيگيري قرار داد كه يكي از آنها 
ساماندهي تعطيلات پايان هفته بود كه البته اگرچه 
هنوز به نتيجه نرسيده است اما بحث در مورد اهميت 
س��اماندهي اين تعطي��لات در نهادهاي تصميم گير 
جريان گرفته اس��ت. ما اميدواريم اين كميسيون در 
دوره آينده بتواند با پشتوانه تجربيات اين دوره، قوي تر 

ظاهر شود.
مهرعليزاده در ادامه به جلسه مشترك خود و تعدادي 
از نمايندگان كميسيون با معاون ارزي بانك مركزي 
اشاره كرد و گفت: در اين جلسه، مباحث بسياري مطرح 
شد و توافق كرديم مكانيزمي براي نقل و انتقال پول در 
حوزه گردشگري طراحي شود. بر اين اساس، طراحي 
اين مكانيزم كه ش��بيه SPV اروپايي ها خواهد بود تا 
مراحلي با مش��اركت فعالان حوزه گردشگري و بانك 
گردشگري پيش رفته است. در ادامه، نصرالله مستوفي، 
يكي از فعالان حوزه گردشگري كه در طراحي كانال 

مالي براي انتقال وجوه در حوزه گردشگري مشاركت 
دارد، توضيحاتي درباره ايجاد اي��ن كانال ارايه كرد و 
گفت: پس از بازگش��ت تحريم ها راهي جز راه اندازي 
مكانيزمي شبيه SPV براي نقل و انتقال وجوه فعالان 
حوزه گردشگري وجود نداشت. چرا كه انتقال پول به 
ايران با موانع جدي رو به روس��ت. درگاه نقل و انتقال 
وجوه حوزه گردشگري با مشاركت بانك گردشگري 
و با نظارت معاونت ارزي بانك مركزي اكنون به ثبت 
رسيده است. اين درگاه بر اساس مكانيزم صرافي عمل 
 مي كند اما امنيت بالايي دارد. اين كانال در ايجاد جريان 
مالي و جذب سرمايه جديد براي توسعه زيرساخت ها 

كمك  مي كند.
علي غمخوار يكي ديگر از فعالان حوزه گردشگري نيز 
بر اين باور بود كه كميسيون وقتي به نتيجه و اهداف 
مورد نظر خود دست  مي يابد كه راهكار هاي عملياتي 
ارايه كند. معمولا در جلس��ات راجع به كليات بحث 
 مي شود در حالي كه بايد از كارهاي كوچك شروع كرد. 

بايد ببينيم بضاعت دولت به چه ميزان است كه البته 
بضاعت دولت معمولا اندك است. او ادامه داد: ما بايد 
انجام وظايف ذاتي دولت را از او مطالبه كنيم. وظايف 
ذاتي دولت نيز سياست گذاري و برنامه ريزي، نظارت 
و بازاريابي در سطح بين الملل است كه هيچ يك از اين 

وظايف را به درستي انجام نمي دهد. 
به نظر من كميسيون بهتر است براي به هدف رسيدن، 

انجام كارهاي كوچك و متعدد را در برنامه دوره آينده 
خود برنامه ريزي كند. در اين نشست، همچنين شاهرخ 
ميرش��اهزاده، كارشناس اين كميس��يون، گزارشي 
اجمالي از عملكرد كميس��يون گردش��گري در دوره 
هشتم هيات نمايندگان اتاق تهران و پيشنهاداتي نيز 
براي رسيدگي و پيگيري در برنامه هاي سال آينده و 

دوره بعدي كميسيون گردشگري ارايه كرد.
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رييس جمهور در مراسم افتتاح فاز 3 ستاره خليج فارس:

پيشرفت كشور با تحريم ها متوقف نشد
گروه انرژي|

فاز سوم پالايشگاه ميعانات گازي ستاره خليج فارس 
ديروز توس��ط حس��ن روحاني رييس جمهوري بطور 
رس��مي افتتاح شد. پالايش��گاه ميعانات گازي ستاره 
خليج فارس كه عنوان »بزرگ ترين پالايشگاه ميعانات 
گازي دنيا» و نخستين در خاورميانه را يدك مي كشد، 
ميعانات گازي حاصل شده از ذخاير گازي پارس جنوبي 
را به عنوان خوراك مصرفي دريافت كرده و روزانه 45 
ميليون ليتر بنزين، ۱۲ ميلي��ون ليتر نفت گاز و نفت 
سفيد و ۳ ميليون ليتر فرآورده گاز مايع نفت گاز توليد 
مي كند و بدين ترتيب علاوه ب��ر توليد نيمي از بنزين 
مصرفي كش��ور و تبديل كردن اي��ران به صادركننده 
بالقوه بنزين، از خام فروش��ي بخشي از ميعانات گازي 
ميدان عظيم گازي پارس جنوبي جلوگيري مي كند. 
اهميت اين دس��تاوردها باعث شد كه حسن روحاني، 
رييس جمهور به همراه بيژن زنگن��ه، وزير نفت براي 
شركت در مراس��م افتتاح فاز س��وم اين پالايشگاه به 
بندرعباس سفر كند. رييس جمهور در سخنراني خود 
با بيان آگاهي دولت از وجود برخي مشكلات در كشور، 
افتتاح فاز سوم پالايشگاه س��تاره خليج فارس را كه با 
وجود جنگ اقتصادي امريكا عليه ايران صورت گرفته 
اس��ت، به معناي »خودباوري«، » روي پا ايستادن«، 
»قدرت مقابله با دشمن«، »شكستن تحريم« و »اعتماد 

به نفس و خودكفايي« دانست.
 حسن روحاني در آيين بهره برداري رسمي از فاز سوم 
پالايش��گاه س��تاره خليج فارس و پروژه افزايش كمي 
و كيفي پالايش��گاه نفت بندرعباس با اشاره به جشن 
4۰ سالگي پيروزي انقلاب اسلامي اظهار كرد: افتتاح 
فاز نخست پالايشگاه ستاره خليج فارس در سال ۹۶، 
فاز دوم در سال ۹۷ و فاز سوم در حال حاضر به معناي 
حركت خروشان اين ملت در مسير خودكفايي و عظمت 

اين ملت است.
رييس جمهوري گفت: تحريم هاي ضد ايراني س��بب 
توقف حركت و پيشرفت در كشور نشد و روند توسعه در 

كشور همچنان ادامه دارد.
رييس جمه��وري با اش��اره به اينكه تولي��د بنزين در 
سال هاي اخير نه تنها از لحاظ كمي، بلكه از لحاظ كيفي 
نيز با افزايش همراه شده است، ادامه داد: پارسال افزايش 
توليد بنزين پالايشگاه بندرعباس از روزانه ۸ ميليون 
ليتر به ۱۲ ميليون ليتر را ش��اهد بوديم و امروز پروژه 
افزايش كيفيت بنزين توليدي اين پالايشگاه به يورو5 

را افتتاح كرديم.
روحاني با بيان اينكه كسي نمي تواند اين عظمت بزرگ 
را به خاطر برخي مش��كلات اقتصادي زير سوال ببرد، 
تصريح كرد: نمي شود شاگردي را كه همه نمره هايش 
در يك سال ۲۰ است و يك بار ۱۹,5 گرفته بازخواست 
كرد. اين نه انصاف است، نه مروت است، نه عشق است.

به گفته وي، در زمان تحريم دشمن مشكلات هم پيش 
مي آيد، ش��وخي كه نيس��ت امريكا و همه مزدورانش 

هستند.
رييس جمهوري با اشاره به اينكه براي نخستين بار در 
زمان جنگ، صادرات نفت ايران از پايانه خارك در مهرماه 
يا آبان ماه سال ۶4 بطور كامل و به مدت سه هفته قطع 
شد، گفت: اما با تلاش هاي انجام شده توانستيم در طول 

مدت جنگ تحميلي نفت را صادر كنيم.
روحاني با بي��ان اينك��ه در طول جنگ، مهندس��ان 
و كاركن��ان صنع��ت نف��ت بودند كه صنع��ت نفت و 
پالايشگاه ها را سرپا نگه داشتند، اظهار كرد: در جنگ 
تحميلي عراق عليه ايران با وجود آنكه همه دنيا به صدام 
كمك كرد، اما ما روي پاي خودمان ايستاديم و صنعت 

نفت را اداره كرديم؛ البته كه كار سختي بود.
وي با اشاره به اينكه مردم در زمان جنگ روزهاي سختي 
داشتند، اما عقب نش��يني نكردند و سر فرود نياوردند، 
گفت: مردم در آن زمان امام را تنها نگذاش��تند و همه 

به ميدان آمدند.
رييس جمهوري با بيان اينكه امروز روز جنگ اقتصادي 
اس��ت، افزود: بدانيد جنگ اقتصادي از جنگ نظامي 
سخت تر اس��ت. اتحاد در اين شرايط سبب مي شود از 

اين جنگ اقتصادي سربلند بيرون بيايم.
روحاني ادامه داد: در جنگ اقتصادي، نحوه فروش نفت، 
حمل ونقل، جذب مشتري، نقل و انتقال مالي و بسياري 

از موارد ديگر آن ديده نمي شود.
وي افتتاح پالايشگاه س��تاره خليج فارس را به عنوان 
بزرگ ترين پالايشگاه ميعانات گازي جهان، به معناي 
خودباوري، روي پا ايس��تادن، قدرت مقابله با دشمن، 
شكستن تحريم و اعتماد به نفس و خودكفايي دانست.

رييس جمهوري تصريح كرد: دولت يازدهم و دوازدهم، 
كشور را در پنج مورد مهم سرنوشت ساز »توليد بنزين«، 
»گازوئيل«، »گاز«، »گندم« و »شكر« به خودكفايي 

رساند.
روحاني با اشاره به اينكه تصور كنيد كه اگر روزي بنزين 
يا گازوئيل يا گاز در كشور نباشد، چه اتفاقاتي مي افتد، 
گفت: كاري عظيم و ش��بانه روزي در صنعت نفت در 
حال انجام است تا مردم به راحتي بنزين، گازوئيل و گاز 

دريافت كنند. بايد قدر نعمت ها را دانست.
وي تصريح كرد: ش��ك نكنيد كه اگر ما متحد باشيم، 

دشمن وادار به عقب نشيني مي شود.
رييس جمهوري افتتاح پالايشگاه ستاره خليج فارس 
را به معناي موفقيت ملت و دولت دانست و افزود: اين 
موفقيت با همكاري، اتحاد و جهاد شبانه روزي وزارت 
نفت، مهندسان و قرارگاه سازندگي خاتم الانبيا )ص( 
انجام ش��ده اس��ت و آنچه آفريده ش��ده، افتخار ملت 

ايران است.
روحاني با تبريك به ملت ب��زرگ ايران، صنعت نفت، 
سپاه پاسداران، مهندسان، كارگران و تلاشگران صنعت 
نفت، ادامه داد: شما بوديد كه در زمان جنگ، نفت توليد 
و صادر كرديد و س��وخت مورد نياز را در شرايط جنگ 
تأمين كرديد و امروز در شرايط جنگ اقتصادي دلاورانه 

ايستاده ايد.

به گفت��ه وي، بايد به خودمان ايم��ان بياوريم و قدرت 
خودمان را باور كنيم. اگر اين باور در كش��ور ايجاد شد 

ما به همه قله هاي موفقيت و پيروزي دست مي يابيم.

    2 برابر شدن توليد بنزين در 5 سال 
بيژن زنگنه، وزير نفت نيز در آيين گشايش رسمي فاز 
سوم پالايشگاه ستاره خليج فارس با اشاره به توليد روزانه 
۷۶ ميليون ليتر بنزين يورو 4 و 5 در كشور گفت: افزايش 
۲ برابري و 5۰ ميليون ليتري توليد بنزين كشور در طول 
پنج س��ال با راه اندازي فازهاي يكم تا سوم پالايشگاه 

ستاره خليج فارس، جهشي بي سابقه و تاريخي است.
زنگن��ه بيان ك��رد: ظرفي��ت پذيرش خ��وراك ما در 
پالايش��گاه هاي نفت روزانه حدود يك ميليون و ۷۰۰ 
هزار بش��كه بوده اس��ت كه با به مدار آمدن فاز س��وم 
پالايش��گاه س��تاره خليج فارس و افزايش 4۰۰ هزار 
بشكه اي )افزايش ۲۰ درصدي(، به روزانه ۲ ميليون و 

۱۰۰ هزار بشكه رسيده است.
وي با اشاره به جهش بي سابقه و تاريخي توليد بنزين 
كشور در طول پنج سال گذش��ته، افزود: در سال ۹۱، 
ظرفيت توليد بنزين پايه كشور روزانه 5۲ ميليون ليتر 
و با احتساب اكتان افزاها روزانه 5۸ ميليون ليتر بود كه 
در بهمن ماه ۹۷ با افزايش 5۰ ميليون ليتري و رشد دو 
برابري به روزانه ۱۰۱ ميليون ليتر رسيد و تا پايان سال 
اين مقدار از رقم ۱۰5 ميليون ليتر در روز عبور مي كند.

وزير نفت با بي��ان اينكه عده اي ادع��ا مي كنند دولت 
اعتقادي به ساخت پالايش��گاه ندارد و ما مي خواهيم 
فقط خام فروشي كنيم، گفت: اگر وزارت نفت اعتقادي 
به توسعه ظرفيت پالايشي كشور نداشت، چگونه ظرف 
پنج سال مقدار توليد بنزين كشور ۲ برابر شده است؟! 
ما به عنوان دولت مجاز به سرمايه گذاري در طرح هاي 

جديد پالايشي نيستيم.
وي تاكيد كرد: امروز برعكس دهه پيش كه يك مورد 
از تحريم ها محدود كردن واردات بنزين به كشور بود، 
اكنون ديگر نه تنها واردكننده بنزين نيس��تيم، بلكه 
صادركننده ش��ده ايم و امريكا يي ها حتي نمي توانند 

كلمه اي در اين باره به زبان بياورند.

    فعلا بنزين صادر نمي كنيم 
زنگنه گفت: خوش بختانه ديگر نيازي به واردات بنزين 
نداريم و امكان صادرات اين فرآورده نيز هم اكنون وجود 
دارد، اما به اين دليل كه مي خواهيم ظرفيت ذخاير كشور 

را افزايش دهيم، فعلا صادر نمي كنيم.
وي درباره كيفيت فرآورده هاي توليدي در پالايشگاه هاي 
كشور تاكيد كرد: در سال ۹۱ توليد بنزين با كيفيت يورو 
در كشور نداشتيم، اما امروز با اجراي طرح هاي بهبود 
كيفيت در پالايشگاه هاي اراك، اصفهان، بندرعباس، 
ستاره خليج فارس و تبريز روزانه ۷۶ ميليون ليتر بنزين 

يورو 4 و 5 در كشور توليد مي شود.
وزير نفت تصريح كرد: ظرفيت توليد نفت گاز يورو در 
كشور در سال ۹۱ روزانه ۶ ميليون ليتر بود كه اين رقم 
در سال ۹۷ با افزايش هفت برابري به روزانه 44 ميليون 

ليتر رسيده است.
زنگنه گفت: اجراي طرح هاي پالايشي كه عمدتأ متوجه 
افزايش كيفيت فرآورده هاي نفتي و زيس��ت محيطي 
است و بيش��تر فاينانس كشورهاي اروپايي را داشتند، 
به دليل فش��ار غيرقانوني كش��ور امريكا متوقف شده 
است و اين موضوع آس��يب زيست محيطي فراواني را 

به دنبال دارد.
وي همچنين از اعط��اي موافقت اصولي براي پالايش 
۲ ميليون بشكه نفت خام و تخصيص خوراك به بخش 
خصوصي براي پالايش��گاه هاي جديد نفت و ميعانات 
گازي خبر داد و گفت: ۶۰۰ هزار بشكه از اين ظرفيت 
مربوط به پالايش��گاه هاي با ظرفيت كمتر از ۶۰ هزار 

بشكه در روز است.
وزير نفت گفت: پارس جنوبي دو زنجيره پالايش��ي و 
پتروش��يمي دارد كه پالايشگاه ميعانات گازي ستاره 
خليج فارس بخشي از زنجيره پالايشي اين طرح عظيم 

به شمار مي آيد.
زنگنه افزود: امروز مي توانستيم با حضور رييس جمهوري 
عمليات كلنگ زني فاز 4 پالايشگاه ستاره خليج فارس 
را انجام دهيم، اما نمي خواستيم آغاز اين فاز به صورت 

نمايشي باشد.
وزير نفت اف��زود: به منظور حمايت از بخش خصوصي 
براي سرمايه گذاري در اين بخش، طرحي را براي اعطاي 
تسهيلات به بخش خصوصي به منظور تكميل طرح هاي 

پتروشيمي و پالايشي به دولت ارايه كرده ايم.

    تأمين مالي پروژه با فروش نفتاي ترش 
عليرضا صادق آبادي معاون امور پالايشي وزير نفت، نيز 
در آيين بهره برداري رسمي از فاز سوم پالايشگاه ستاره 
خليج فارس كه با حضور حسن روحاني، رييس جمهور و 
بيژن زنگنه، وزير نفت برگزار شد، بيان كرد: پس از تثبيت 
فاز نخست پالايشگاه س��تاره خليج فارس كه تصميم 
گرفتيم وارد اجراي فاز دوم شويم، چالش پيش  روي ما 
منابع مالي بود، اما در كوتاه مدت توانستيم از محل فروش 
نفتاي ترش پروژه، استفاده از منابع صندوق توسعه ملي 
و بانك ملت، منابع مالي مورد نياز پروژه را تامين كنيم.

وي افزود: در تابس��تان س��ال ۹۷ كه ميانگين مصرف 
بنزين به ۹۷ ميليون ليتر در روز رسيد و اوج مصرف بود، 
پالايشگاه ستاره خليج فارس با راه اندازي فاز دوم روزانه 
۳۰ ميليون ليتر بنزين به چرخه توزيع كشور اضافه كرد 

و فاز سوم آن نيز بلافاصله راه اندازي شد. 
معاون وزير نفت در امور پالايش و پخش تصريح كرد: با 
راه اندازي فاز سوم پالايشگاه ستاره خليج فارس، افزون 
بر جهش قابل توجه در توليد بنزين، نفت گاز و گاز مايع 
)ال پي جي(، كمبود خوراك مجتمع هاي پتروشيمي 
را هم از اين پالايشگاه تامين و به عرضه ارز در كشور از 

سوي پتروشيمي ها كمك كرديم.
صادق آبادي گفت: اميدواريم از طريق اجراي فاز چهارم 

پالايشگاه ستاره خليج فارس و بهبود فناوري  فازهاي 
موجود، شاهد افزايش قابل توجه ظرفيت پالايشي اين 

پالايشگاه باشيم.
وي با اشاره به اينكه پيش راه اندازي، راه اندازي و تثبيت 
فاز س��وم پالايشگاه س��تاره خليج فارس در يك سال 
گذشته انجام شد، گفت: اجراي ۷۰۰ هزار مترمكعب 
لوله كشي، 4,5 ميليون اينچ لوله كشي روزميني، 5۲ 
هزار تن اسكلت فلزي، ۸۰ هزار تن تجهيزات نصب شده، 
مخازن خوراك به ظرفيت ۲.5 ميليون بشكه، مخازن 
سقف ثابت و شناور به ظرفيت ۸ ميليون بشكه، ۸ هزار 
تن مخازن كروي، ۶ هزار تن كابل كشي برق، ۲ هزار و 
۲۰۰ تابلوي برق، بيش از ۱5 هزار ابزار دقيق بخشي از 
اقدام هاي انجام ش��ده به منظور راه اندازي اين فاز بوده 

كه براي اجراي آن ۲.5 ميليارد يورو هزينه شده است.
مديرعامل شركت ملي پالايش و پخش فرآورده هاي 
نفتي ايران، مهم ترين دليل پيشرفت روند اجراي پروژه 
ساخت فاز سوم پالايشگاه ستاره خليج فارس را مبنا قرار 
دادن اهداف توليدي دانست و افزود: اين پروژه را بر پايه 
خرد كردن پروژه و تمركز اجرا بر اهداف توليدي هدايت 

كرديم و به نتيجه رسانديم.

    تأثير ستاره خليج فارس بر معادلات انرژي 
منطقه 

سعيد محمد، فرمانده قرارگاه سازندگي خاتم الانبياء 
)ص( نيز در آيين گش��ايش رسمي فاز سوم پالايشگاه 
ستاره خليج فارس س��خنراني كرد و اين پروژه را يك 
شاهكار مهندسي و صنعتي خواند كه به دست مهندسان 
ايراني و بدون دخالت خارجي ها اجرايي ش��ده است. 
وي افزود: افتتاح دو فاز اين پالايشگاه در سال ۹۶ و ۹۷ 
كه به لحاظ وس��عت، پيچيدگي و حجم كار در جهان 
بي نظير است، جزو اقدام هاي مثال زدني است كه در ياد 
ملت خواهد ماند و اطلاق واژه فاز به اين مجموعه هاي 
عظيم كه هر كدام يك پالايشگاه به شمار مي رود دور 
از انصاف است. فرمانده قرارگاه سازندگي خاتم الانبياء 
)ص(، خودكفايي در توليد بنزين، پرهيز از خام  فروشي 
و توليد فرآورده هاي با ارزش تر را از جمله دستاوردهاي 
احداث پالايشگاه ستاره خليج فارس برشمرد و تصريح 
كرد: با راه اندازي فاز سوم اين پالايشگاه معادلات انرژي 

در منطقه تغيير كرد.
محمد با اشاره به اينكه ساخت پالايشگاه ستاره خليج 
فارس گامي اساسي در كاهش آلودگي هوا و كمك به 
محيط زيست بود، گفت: توليد فرآورده ها با استاندارد 
يورو 5 نشان از اهميت زيست محيطي اين طرح دارد و 
از همه كساني كه در ثبت اين افتخار ملي نقش داشتند 

تشكر مي كنم.
وي ادامه داد: پس از خروج خارجي ها به بهانه تحريم ها 
در سال ۹۰، عمليات اجرايي اين پالايشگاه آغاز شد كه 
بر اساس آن معادل چهار فاز پارس جنوبي كابل كشي 
انجام و ۷۶ هزار تن تجهيز پالايشگاهي به همراه ۱۱,5 
ميليون بشكه مخزن ساخته ش��د كه براي ۶ هزار نفر 
اشتغال زايي ايجاد كرد و همه اين موارد تنها بخشي از 

دستاوردهاي اين طرح بوده است.
محمد نس��بت به س��رمايه گذاري قرارگاه سازندگي 
خاتم الانبياء )ص( در عمليات ساخت پالايشگاه آناهيتا 
در كرمانشاه به منظور تبديل شدن آن به قطب پالايشي 

غرب كشور اعلام آمادگي كرد.
به گزارش ش��انا، ط��رح احداث پالايش��گاه س��تاره 
خليج فارس به عنوان مدرن ترين پالايشگاه خاورميانه 
در سال ۱۳۸5 در مساحتي حدود ۷۳۰ هكتار در ۲5 
كيلومتري غرب بندرعب��اس كليد خورد. خوراك اين 
پالايشگاه از طريق خط لوله اي به طول ۳۸۸ كيلومتر و 
به قطر ۹۰ سانتي متر با ظرفيت دريافت 5۰۰ هزار بشكه 
تامين مي ش��ود كه از مناطق س��خت گذر استان هاي 

بوشهر، فارس و هرمزگان مي گذرد.
با افتتاح فاز سوم پالايشگاه ستاره خليج فارس، روزانه 45 
ميليون ليتر بنزين يورو 5 در اين پالايشگاه توليد خواهد 
شد كه مطابق با 5۰ درصد بنزين مصرفي در كشور است. 
عمليات س��اخت فاز چهارم اين پروژه عظيم ملي كه 
نقشي راهبردي در توازن انرژي كشور و منطقه ايفا كرده 
و ايران را از واردكننده بنزين به صادركننده بالقوه اين 

محصول راهبردي تبديل كرده است، آغاز شده است.
توليد روزانه ۱۲ ميليون ليتر نفت گاز و نفت س��فيد و 
۳ ميليون ليتر فرآورده گاز مايع از ديگر دستاوردهاي 
راه اندازي فاز سوم پالايشگاه ستاره خليج فارس است. 

عنوان بزرگ ترين پالايش��گاه ميعان��ات گازي دنيا و 
نخس��تين در خاورميانه، استفاده بيش از ۷۰ درصد از 
تجهيزات توليدي صنايع داخلي، نزديك به ۱۰۰ درصد 
اجرا از سوي نيروهاي داخلي، ۹5 درصد راه اندازي هاي 
داخلي، جوان ترين نيروي انساني دخيل در اجرا، آثار 
زيست محيطي با توليد فرآورده هاي با كيفيت، تقويت 
قدرت ديپلماس��ي و ركوردهاي بي نظير در راه اندازي 
از جمله ويژگي هاي بارز س��تاره خليج فارس به شمار 
م��ي رود كه اين طرح عظيم را به يك طرح ملي تبديل 

كرده است.
عنوان بزرگ ترين پالايش��گاه ميعان��ات گازي دنيا و 
نخس��تين در خاورميانه، استفاده بيش از ۷۰ درصد از 
تجهيزات توليدي صنايع داخلي، نزديك به ۱۰۰ درصد 
اجرا از سوي نيروهاي داخلي، ۹5 درصد راه اندازي هاي 
داخلي، جوان ترين نيروي انساني دخيل در اجرا، آثار 
زيست محيطي با توليد فرآورده هاي باكيفيت، تقويت 
قدرت ديپلماس��ي و ركوردهاي بي نظير در راه اندازي 
از جمله ويژگي هاي بارز س��تاره خليج فارس به شمار 

م��ي رود كه اين طرح عظيم را به يك طرح ملي تبديل 
كرده است.

تأمين آب اين پالايش��گاه از طريق تأسيسات آبگيري 
از س��طح دريا به مس��احت س��ه هكتار و ب��ه ظرفيت 
۲۰۰ هزار مترمكعب در س��اعت ب��ا دو خط لوله ۲۲۰ 
س��انتي متري و به طول ۶ كيلومتر انجام مي شود كه 
دومين آبگير بزرگ كشور محسوب مي شود و برق مورد 
نياز پالايش��گاه به وسيله هفت دس��تگاه توربين بخار 
تأمين و با برق سراس��ري با ديماند ۲5 مگاوات ساعت 

پشتيباني مي شود.
حفظ و استمرار عمليات برداشت گاز از ميدان مشترك 
پارس جنوبي، كاهش آلاينده هاي زيس��ت محيطي 
و تضمين خودكفايي كش��ور در تامي��ن فرآورده هاي 
راهبردي ان��رژي مانند بنزي��ن، نف��ت گاز، گاز مايع، 
هيدروژن، گوگرد و س��وخت جت و توج��ه به توليد و 
صادرات محصولات ايجاد اش��تغال پايدار در اس��تان 
هرمزگان از مهم ترين اهداف اين ابرپروژه پالايشي در 

كشور بوده است.
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ادامه ركورد زني طلاي سياه
تسنيم|  قيمت نفت در ادامه روند افزايشي خود 
ديروز باز هم ركورد شكني كرد. قيمت نفت برنت 
پس از آنكه تا رقم ۶۶ دلار و ۷۸ سنت بالا رفت، با 
اندكي تعديل و رش��د ۰,۶ درصدي به ۶۶ دلار و 
۶5سنت رسيد.، قيمت هر بشكه نفت خام امريكا 
امروز براي نخستين بار در سال جاري ميلادي به 
بالاي 5۶ دلار رس��يد. قيمت نفت وست تگزاس 
اينترمديت كه تا رقم 5۶ دلار و ۱۳ سنت بالا رفته 
ب��ود، با اندكي تعديل و البته رش��د ۰,۸ درصدي 
نسبت به رقم پاياني جلس��ه قبل به 5۶ دلار و ۲ 
سنت رسيد.  رويترز نوشت كه كاهش توليد اوپك 
و متحدانش و همچنين تحريم هاي امريكا عليه 
ايران و ونزوئلا موجب شده تا قيمت نفت به بالاترين 
رقم خود از نوامبر سال گذشته برسد. قيمت هر دو 
شاخص نفتي ديروز به بالاترين رقم از ۲۰ نوامبر 

۲۰۱۸ تاكنون رسيد.

بارندگي مطلوب است 
ايرنا|  معاون وزير نيرو گفت: در هفته هاي اخير 
ميزان بارندگي در بيش��تر نقاط كشور به سقف 
مطلوب رسيده و در استان هاي كم آبي همچون 
هرمزگان نيز نس��بت به سال گذش��ته به ۲ برابر 
رسيده است. قاسم تقي زاده روز دوشنبه در آيين 
بهره برداري از طرح بهسازي شبكه شمالي آب و 
طرح تغذيه مصنوعي دشت شميل و آشكارا افزود: 
همچنين بارندگي هاي اخير موجب ذخيره آب در 
پشت سدهاي كشور از جمله هرمزگان شده است.  
وي بيان داشت: مي طلبد كه دولت و وزارت نيرو 
براي تعادل و توزيع عادلانه آب در كش��ور تلاش 
كنند كه يقين داريم با نگاه مثبت رييس جمهوري 
به بخ��ش آب در اين دول��ت )دوازدهم( اقدامات 

موثري براي آب كشور انجام خواهد شد.

 رياض به اسلام آباد
نفت مي دهد 

ايلنا|  عربستان سعودي قراردادي را با پاكستان 
براي تامين نفت و محصولات نفتي اين كشور امضا 
كرد.خالد الفالح، وزير انرژي عربستان سعودي در 
توييتي اين خبر را اعلام كرد. بر اس��اس گزارش 
رويترز، محمد بن س��لمان، وليعهد عربس��تان 
سعودي روز يك شنبه وارد پاكستان شد و اعلام 
كرد: عربستان سعودي توافق هاي سرمايه گذاري 
ب��ه ارزش ۲۰ ميليارد دلار در جريان اين س��فر 
امضا كرده اس��ت. وليعهد عربس��تان سعودي 
روز يك ش��نبه در پايگاه هواي��ي نورخان مورد 
استقبال عمران خان، نخست وزير پاكستان قرار 
گرفت و سپس اين دو در اسلام آباد قراردادهاي 
سرمايه گذاري در بخش هاي پتروشيمي، انرژي، 
مواد معدني، ورزش و ساير بخش ها امضا كردند.

رنا
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نئوليبراليسمِ آموزشي

پنج كتاب درباره نابرابري هايي كه از دانشگاه شروع مي شوند

دانشگاههاچگونهنابرابريرادرجامعهتشديدميكنند؟

مولف: ميشل لامو| مترجم: حسين رحماني|
دانشگاه هاي دولتي از كسي پول نمي گيرند به همين 
دليل، مخصوص طبقه خاصي در جامعه نيس��تند. اما 
ميشل لامو، جامعه ش��ناس دانشگاه هاروارد، مي گويد 
ورود به اين دانش��گاه ها و ادامه تحصيل در آنها طوري 
س��ازمان دهي ش��ده كه تنها گروه خاص��ي از جامعه 
مي توانن��د آن را تجربه كنن��د. آزم��ون ورودي، نظام 
نمره ده��ي، زندگي در خوابگاه، ش��ركت در جلس��ات 
دانش��گاهي، همه و همه، به تبعي��ض و نابرابري دامن 
مي زنند. لامو، طي گفت وگويي، كه با ايو برگر انجام داده 
پنج كتاب كليدي را درباره  نابرابري آموزش��ي بررسي 

كرده است. 
ايو برگر: پژوهش پيشگامانه شما درباره سرمنشأهاي 
س��اختاري نابرابري برنده جايزه اراسموس شده است. 
لطفاً درباره سرش��ت و جوهره كارتان توضيح بدهيد. 
جامعه شناسي چطور مي تواند ريش��ه هاي نابرابري را 

آشكار كند؟
ميشل لامو: كار جامعه شناسي مكملي اساسي براي 
رويكردهاي اقتصادي به بحث نابرابري است كه بر نحوه 
توزيع منابع تمرك��ز دارد. تحليل چندوجهي نابرابري 
ناهمگوني ه��اي ارزش و اعتبار، و عضويت فرهنگي در 
ميان طبق��ات را در نظر مي گيرد. م��ن روش تحليلي 
نظام مندي را درباره برچسب زني توس��عه داده ام و در 
اين باره پژوهش كرده ام كه چطور محيط زندگي افراد 

ارزش هايي را در آنان نهادينه مي كند.
برگر: كتاب هايي كه انتخاب كرده ايد فرايندهايي كيفي 
را بررس��ي مي كند كه به نابرابري دام��ن زده اند. دليل 
نخستين انتخاب تان، يعني نابرابري ديرپا نوشته چارلز 

تيلي، چيست؟
لامو: نابرابري ديرپا كتاب بس��يار تأثيرگذاري است. 
اي��ن كتاب تحلي��ل نظام مندي اس��ت از اينكه هويت 
جامعه شناختي چگونه به افزايش نابرابري مي انجامد. 
چارلز تيلي بر دو س��ازوكار عمده تأكيد دارد: نخستين 
س��ازوكار »انباشت فرصت« اس��ت. منظور از انباشت 
فرصت تلاش هاي��ي درون گروهي اس��ت براي حفظ 
موقعيت ها و فرصت ها ب��راي اعضاي همان گروه. براي 
نمونه، در ايالات متحده امريكا، معمولًا بودجه مدارس 
ش��هرهاي مختلف بر اس��اس ثروت ماليات دهندگان 
محلي تعيين مي ش��ود. در حومه ثروتمند بوس��تون، 
مدارسي سطح بالا وجود دارد كه مزايا را از نسلي به نسل 
ديگر منتقل مي كنند. سيستم طوري طراحي شده كه 
خانواده هايي از آن بهره مند ش��وند ك��ه پيش تر از اين 
مزايا برخوردار بوده اند؛ اين يك نمونه از انباشت فرصت 
است. تيلي سازوكارهاي انباشت فرصت و سازوكارهاي 
اجتماعي ديگري را شناس��ايي مي كند كه علت دوام 

نابرابري را شرح مي دهند.
برگ�ر: ب��راي خوانندگان��ي ك��ه آش��نايي دقيقي با 
جامعه شناسي ندارند، كارتان را چگونه توضيح مي دهيد؟ 
مثلًا پژوهش��ي كه در كت��اب آينده نگرانه تان، كرامت 

كارگران، مستند شده است؟
لامو: م��ن در كرامت كارگران بخش هايي را در حومه 
پاريس و نيويورك شناس��ايي كرده ام كه تعداد زيادي 
از ساكنانشان اعضاي طبقه كارگر هستند. منظور من 
از »طبقه كارگر« كارگران يقه س��فيد دون پايه، مانند 
فع��الان بخش فروش، و كارگران يقه آبي اس��ت. من با 
افرادي كه به تصادف انتخاب مي شدند مصاحبه كردم. 
پرسش هايم طوري طراحي شده بود كه مشخص شود 
اين افراد براي ارزيابي ديگران از چه معيارهايي استفاده 
مي كنند. سپس اين معيارها را به شيوه اي نظام مند غربال 
كردم و در گام بعدي معيارهاي مورداس��تفاده اكثريت 
)كارگران سفيدپوست( را با معيارهاي بدنام ترين گروه ها 
در هر كشور -مهاجران اهل آفريقاي شمالي در فرانسه 
و سياه پوستانِ ايالات متحده - مقايسه كردم. در اينكه 
گروه هاي مختلف اخلاق را چط��ور تعريف مي كنند، 
تفاوت هاي روشني وجود داشت. براي نمونه، كارگران 
سفيدپوس��ت ايالات متحده بر اين تأكيد داشتند كه 
مهم ترين جنبه اخلاق »خودِ منضبط« اس��ت، يعني 
اينكه صورت حساب هاتان را بپردازيد و سخت كار كنيد. 
امّا سياه پوستان بر »خودِ ملاحظه گر« تأكيد داشتند كه 
به همبستگي و همدردي با انسان هاي ديگر و احترام به 
اصل و ريشه آنان مربوط مي شود. همچنين تفاوت هاي 
آشكاري بين دو كشور وجود داشت. در هر دو كشور، از 
مصاحبه شوندگان خواستم قهرمانان شان را نام ببرند. در 
ايالات متحده، نام دونالد ترامپ بارها ذكر شد. در آنجا 
بيشتر احتمال داشت كه مصاحبه شوندگان »موفقيت 
م��ادي« را دليلي براي قهرمان ناميدنِ كس��ي در نظر 
بگيرند. در فرانس��ه تعداد بس��يار كمتري براي چنين 
چيزي اهميت قائل بودند. هدف اين نيست كه بگوييم 
همه فرانسوي ها اين طورند و همه امريكايي ها آن طور، 
بلكه منظور اين اس��ت كه ببينيم عضويت فرهنگي در 
هر بافت و زمينه اي چه معناي��ي دارد و ارزش و اعتبار 
افراد چگونه ارزيابي مي ش��ود تا بتوان، در هر دو كشور، 
نابرابري را به چالش كشيد. تمركز من بر مسائلي است 
كه در بافت هاي نهادي متفاوتْ مشابه اند. براي نمونه، در 
كتاب استادان دانشگاه چگونه مي انديشند، به موضوع 
ارزشيابي در حوزه تحصيلات عالي پرداخته ام: فرايند 
بررسي همكاران چگونه كار مي كند؟ در ميان رشته هاي 
دانشگاهي مختلف )مثلًا فلسفه و اقتصاد در مقايسه با 
تاريخ و انسان شناس��ي(، چه ن��وع معيارهايي ارزش و 
اعتبار بيشتري دارند؟ دانشگاه ها چگونه تعيين مي كنند 
كه كدام پژوهش اهميت بيشتري دارد؟ من با اعضاي 
هيات هاي بررس��ي همكار صحبت كردم و معيارهاي 
صوري مورداستفاده دانشگاه ها مانند ابتكار و خلاقيت 
را بررسي كردم، ولي شكل هاي گوناگون ناهمساني را 
هم در نظر گرفتم: مواردي ازجمله قوميت، نوع موسسه 
)يعني دانش��گاه هاي ليبرال، دانش��گاه هاي پژوهشي 

سرآمد(، و تنوع جغرافيايي.
برگر: ش��ما يك ب��ار دومين كتاب پيش��نهادي تان را 
اينگونه توصيف كرديد: »بازنمايي ش��اهانه اي از اينكه 
چطور كمّي سازي عملكردْ ابعاد گوناگوني از جهان مان 
را متح��ول كرده اس��ت«. درب��اره كتاب محرك هاي 
اضطراب: رتبه، س��ابقه و مسووليت دانشگاهي بيشتر 

توضيح بدهيد.
لامو: اين كتاب بس��يار مهم اس��ت و حركت به سوي 
كمّي سازي عملكرد را با افزايش نابرابري مرتبط مي كند. 
نقطه عزيمت مولفانِ محرك هاي اضطراب انتش��ار 
رتبه بندي هاي دانشكده هاي حقوق در وب سايت يواس 
نيوز بوده است. آنها نش��ان مي دهند وقتي انتشار اين 
رتبه بندي ها آغاز شد، بسياري از دانشكده هاي حقوق 
نيز برنامه هاشان را طوري تنظيم كردند كه جايگاه شان، 
در معيارهايي كه س��نجيده مي شود، بهبود يابد. براي 
نمونه، اين دانش��كده ها پذيرش متقاضيان را بر اساس 
امتيازاتي مش��خص انجام دادند تا در س��نجش امتياز 
مربوط به پذيرش دانش��جو آمار بهتري كس��ب كنند. 
نويس��ندگان كتاب مصاحبه هاي زيادي ب��ا مديران و 
اعضاي دانشكده ها انجام داده اند تا دريابند كمّي سازي 
عملكرد چگونه فعاليت اين دانشكده ها را منحرف ساخته 
است، انحرافي كه حاصل اشاعه بيش ازحدِ استانداردهاي 
مربوط به عملكرد بوده است.اسپلند و سائودر ]مولفان 
كتاب[ اين كتاب را كمكي به درك ما از پديده اي كلي تر 
معرفي مي كنند، پديده اي كه دانشمندان علوم اجتماعي 
نامش را »جامعه حسابرسي« گذاشته اند. افراد و نهادها 
عملكردها را هرچه بيش��تر كمّي سازي مي كنند و اين 
فرايندي اس��ت كه انحراف ها و پيامدهاي ناخواس��ته 
متعددي در پي دارد. حركت به سوي جامعه حسابرسي 
همبسته نئوليبراليسم بوده است: اينكه چطور نهادهاي 
مختلف س��ازوكارهاي بازار را به خدم��ت گرفته اند تا 

اثربخشي و نتيجه را به حداكثر برسانند.
برگر: شما اش��اره كرده ايد كه ارزيابي كمّي مي تواند تا 

چند دهه آثاري گمراه كننده داشته باشد.
لامو: ابزارهاي كمّي اثر تخت كننده دارند. براي مثال، 
در ايالات متح��ده، با ثبت معدل نمرات و امتياز آزمون 
دانش آموزان در نرم اف��زاري به نام »نوينس«، احتمال 
ورود آنها به دانش��گاه ارزيابي مي ش��ود. اي��ن نرم افزار 
ب��ه دانش آموزان توصيه مي كند كه ب��راي ورود به چه 
نوع دانش��گاه هايي اق��دام كنند، كدام دانش��گاه ها در 
دسترس ش��ان قرار دارد و كدام دانشكده ها را به عنوان 

گزينه تضميني در نظر داشته باشند.

 نرم افزار نوينس اين احساس را در بين نوجوانان پديد 
آورده كه يك سلس��له مراتب دانشگاهي بي چون وچرا 
وجود دارد و اين سلسله مراتب به رقابتي شديدتر دامن 
مي زند، زيرا همه بايد بر اس��اس مجموع��ه واحدي از 
استانداردها رتبه بندي شوند. اگر چنين نرم افزاري وجود 
نمي داشت، براي متقاضيان ورود به دانشگاه ساده تر بود 
تا درك كنند كه هر دانشكده اي وظيفه متفاوتي دارد و 
مي تواند با نيازهاي دانشجويان متفاوتي سازگار باشد. 
اين نمونه اي اس��ت از اينكه چطور وقتي كمّي س��ازي 

نهادينه شود، تأثيري منحرف كننده خواهد داشت.
برگر: اين ما را به س��وي دانش��گاه و عن��وان بعدي در 
فهرست شما مي رساند: پرداخت هزينه مهماني: چگونه 
دانشگاه نابرابري را ابقا مي كند. لطفاً درباره تأثير زندگي 

دانشگاهي بر نابرابري بگوييد.
لامو: اين كتاب نوعي قوم نگاري خوابگاه هاست كه دو 
زن انجامش داده اند. يكي از آنها استاد دانشگاه ميشيگان 
و ديگري استاد دانش��گاه كاليفرنيا است، كه بخشي از 
زندگي  شان را در يكي ديگر از دانشگاه هاي غرب ميانه 
گذرانده اند. در دوره اي كه لارا هميلتون دستيار تحقيق 
بود و در خوابگاه زندگي مي كرد، متوجه ش��د سيستم 
»مس��يرهايي« را پديد آورده اس��ت ك��ه حالت هاي 
گوناگون تعامل با ديگران را تسهيل مي كند. اين مسيرها 
بسته به طبقه اجتماعي دانش��جويان تفاوت زيادي با 
يكديگر داش��تند. مولفان كتاب متوجه شدند كه براي 
شركت در مراسم اجتماعي در دانشگاه بايد پول زيادي 
داشته باش��يد تا بتوانيد از عهده خريد لباس، آرايش، 

هزينه هاي رفت وآمد و غيره بر بياييد. ازآنجاكه دانشگاه 
پذيراي فرهنگ برگزاري مهماني است، زنان دانشجوي 
سخت كوش به حاش��يه رانده مي شوند و به اين ترتيب 
دخترها تشويق مي ش��وند درس شان را چندان جدي 
نگيرند. هرچند دختران طبقه كارگر تمايل بيش��تري 
دارند كه به دانشگاه بروند و پسرها بيشتر دوست دارند 
در همان شهر زادگاه شان بمانند، اما اين دخترها بيشتر به 
زادگاه شان برمي گردند. نتيجه اينكه نرخ حذف شدن آنها 
بيشتر است. آنها نمي توانند، مانند دختران طبقه متوسط 
رو به بالا، همراه با كل شبكه اجتماعي شان تحرك داشته 
باشند. بچه هاي طبقه كارگر پول كمتري براي معاشرت 
با ديگران دارند و درنتيجه نمي توانند شبكه اي اجتماعي 
به بزرگي شبكه اجتماعي دانش��جويان طبقات بالاتر 

ايجاد كنند.
بحث كتاب اين است كه دانشگاه متمايل است به اينكه 
خواسته هاي طبقه متوس��ط رو به بالا را تسهيل كند و 
زندگي دانشجويي پيرامون مسيري تنيده شده است 
كه دانشجويان طبقه كارگر منابع كافي براي پيمودنش 
را ندارند. بنابراين، دانش��گاه با پديد آوردن ش��يوه اي از 
تجربه زندگي دانشگاهي به بازتوليد نابرابري طبقاتي 

كمك مي كند.
برگ�ر: چگونه مي ش��ود از يافته هاي آرمس��ترانگ و 
هميلتون و جامعه شناسان ديگري كه درباره طبقه كار 

مي كنند، براي كاهش نابرابري، استفاده كرد؟
لامو: تأثير كتاب آنها براي مديران دانش��گاه ها روشن 
كرد كه بخش هايي از فرهنگ نهاد دانشگاه، كه به نظر 
نمي رسد ارتباطي با نابرابري داشته باشد، عملًا خوراكي 
براي نابرابري اس��ت. مولفان كتاب روشن كرده اند كه 
فرهنگ مهماني دانشگاهي هم نابرابري اقتصادي و هم 
نابرابري جنسيتي را بازتوليد مي كند. ازآنجاكه اين كتاب 
جايزه هاي مهمي برده و بحث هاي گسترده اي را پديد 
آورده، مي توانيم بگوييم اين يافته ها به راستي ديده شده  
است. يافته هاي آنان كاربست هاي فراواني داشته است. 
مثلًا مديران دانش��گاه هاروارد كوشيده اند كانون هاي 
تك جنسيتي را منحل كنند، كانون ها و گروه هايي كه 
زيرمجموعه هايي صوري از دانشگاه به حساب نمي آيند، 
بلكه نقش مهمي در توليد فرهنگ دانش��جويي دارند. 
اين اقدام با مقاومت هاي شديدي مواجه شده است كه 
عوامل جنسيتي به اندازه عوامل فرهنگ طبقاتي در آن 

دخيل بوده است.
برگر: كتاب ايجاد يك كلاس نوش��ته جامعه شناس 
دانشگاه استنفورد، ميشل استيون، انتخاب بعدي شما 

است. كمي درباره اش توضيح بدهيد.
لامو: اي��ن كتاب درب��اره فرايند پذيرش دانش��جو در 
دانش��گاه هاي امريكاي��ي و كالج هاي عل��وم مقدماتي 
اس��ت. نويس��نده كتاب )كه اكنون در دانشكده علوم 
تربيتي دانشگاه استنفورد مش��غول به تدريس است( 
زمان زيادي را در دفتر پذيرش يك كالج مقدماتي زبده 
گذرانده و كوشيده معيارهاي مورداستفاده براي ايجاد 
يك كلاس را ثبت و مستندس��ازي كن��د. درحالي كه 
سياست هاي پذيرش دانشجوي دانشگاه هاروارد به عنوان 
بخشي از دادخواستي كه اتهام تبعيض عليه متقاضيان 
آسيايي امريكايي را طرح مي كند زير ذره بين است، اين 
مساله اهميت ويژه اي يافته است. در واكنش به رأي دادگاه 
عالي در پرونده اي عليه دانشگاه ميشيگان كه چند سال 
پيش صادر شد، دانش��كده ها وادار شدند سياست هاي 
پذيرش دانش��جوي مرتبط با كمك به سياهپوستان را 
بازبيني كنند. پس از رأي دادگاهِ مهمي كه در سال ۱۹۷۸ 
در پرونده اي عليه دانشگاه كاليفرنيا صادر شد، دانشگاه ها 
معيارهاي خود را بازتعريف كردند تا تنوع دانش��جويان 
بطور كلي ارزش بيشتري پيدا كند. نتيجه اينكه بعضي 
از دانشجويان فقط به خاطر برتري علمي شان پذيرش 
نمي شوند، بلكه تأثير آنان در افزايش تنوع ديدگاه ها در 
محيط دانشگاه هم در نظر گرفته مي شود. براي مثال، 
اهل كانزاس بودن، خواننده اپرا بودن يا قوميت متقاضيان 

در نظر گرفته مي شود.
اين كتاب به دامنه معيارهايي مي پردازد كه دانشگاه ها 
اكنون ب��راي ارزيابي دانش��جويان ب��ه كار مي گيرند. 
بع��د از آن، كت��اب ديگ��ري نوش��ته ناتاش��ا واريك��و 
با عنوان س��وداي تن��وع: و تنگناهاي ديگ��ر در رابطه 
با ن��ژاد، پذيرش و شايسته س��الاري در دانش��گاه هاي 

برجسته۵منتشر شده است كه فرايند پذيرش دانشجو 
در آكس��فورد، ب��راون و ه��اروارد را مقايس��ه مي كند. 
درواقع دانش��گاه آكس��فورد، برخلاف دانش��گاه هاي 
امريكايي، فعاليت هاي فوق برنامه را در فرايند پذيرش 
دانش��جو دخيل نمي كند. اين موضوع تأثير شديدي 
 ب��ر نح��وه وقت گذران��ي نوجوان��ان امريكاي��ي دارد.

تأكيد بر فعاليت هاي فوق برنامه مي تواند اثري انحرافي 
داشته باشد. بس��ياري از بچه ها خودش��ان را مشغول 
فعاليت هايي متعدد مي كنند تا احتمال پذيرش شان در 
دانشگاه را افزايش بدهند. من دانشجويي به نام استفان 
بلجين دارم كه پايان نامه دكتري اش درباره مقايس��ه 
دانش آموزان دبيرس��تاني در بوس��تون و برلين است. 
بلجين نشان مي دهد كه چطور امريكايي هاي نوجوان 
بين سنين سيزده تا هجده سال زندگي شان را پيرامون 
افزايش پتانسيل خود براي ورود به دانشگاه هاي رده بالا 
سازمان دهي كرده اند. نتيجه اينكه اين بچه ها خسته و 

افسرده و منفي باف مي شوند.

برگر: جامعه شناسان چيزي را كه استيونز مستندسازي 
ك��رده »بازتوليد اجتماع��ي« مي نامن��د و اين همان 
چيزي اس��ت كه درب��اره اش حرف مي زنيد؛ درس��ت 
است؟ مي توانيد توضيح بدهيد كه چطور اين مفاهيم 
جامعه شناس��انه مي توانن��د درباره مش��كل نابرابري 

روشنگري كنند؟
لامو: مفهوم »بازتوليد اجتماعي« را پير بورديو مطرح 
كرده كه يكي از مهم ترين جامعه شناسان قرن گذشته 
بود )و من هم��راه با او تحصيل ك��ردم( . اين مفهوم به 
فرايندها و ساختارهاي اجتماعي اي اشاره مي كند كه 
نابرابري را فرامي برند و منتق��ل مي كنند. براي نمونه،  
دانشگاه ها دانش��جويان را بر اس��اس سازگاري شان با 
شيوه زندگي طبقه متوسط مي سنجند و ارج مي نهند. 
بنابراين، سنجش��ي كه بي طرف به نظر مي رس��د، در 
اصل مبتني بر طبقه است. پير بورديو در بافت و زمينه 
فرانس��وي كار كرد، اما ايده هاي او به ايالات متحده هم 
رسيده است. اين مفهوم به ويژه در ايالات متحده روشنگر 
است، جايي كه گفته مي شود تحصيلات عالي منجر به 
برابري بيشتر شده است. مفهوم »بازتوليد اجتماعي« 
نش��ان مي دهد كه چطور واقعيت با اين تصور در تضاد 
اس��ت. تحصيلات عالي فقط در توليد سرمايه انساني 
خلاصه نمي شود، بلكه با تصاحب و تثبيت موقعيت هاي 
فرهنگي مبتني بر طبقه مرتبط است، موقعيت هايي كه 
در انباشت فرصت سهم دارند و به حفظ مرزهاي طبقاتي 
كمك مي كنند. يكي از دانشجويان سابقم، لورن ريورا، 
كتابي نوشته است كه اهميت ويژه اي دارد. لورن ريورا 

فرهن��گ كارفرمايان نخبه را با تمركز بر ش��ركت هاي 
حقوقي، بانك هاي سرمايه گذاري، و مشاوران مديريتي 
تحليل كرده اس��ت. او مصاحبه هاي كاري فرايندهاي 
انتخابي ش��ركت هاي برجسته را بررس��ي كرده است. 
بحث ريورا اين اس��ت كه طبقه فرايند انتخاب را شكل 
مي دهد. ريورا نشان مي دهد كارفرمايان براي چيزي به 
اسم »عامل آسايش« ارزش قائل اند و اغلب با اصطلاح 
»آزمون فرودگاه« از آن ياد مي كنند. آنها ]از خودشان[ 
مي پرسند: »اگر با اين متقاضي به سفري بروم و همراه 
ب��ا او در فرودگاه گير كنم، آيا من و اين متقاضي چيزي 

خواهيم داشت تا درباره اش حرف بزنيم؟«
اين آزمون معيارهاي مورداستفاده در رويه استخدام را 
تحت تأثير قرار مي دهد. كارفرمايان كساني را استخدام 
مي كنند كه فعاليت هاي مشابهي دارند. اين فعاليت ها 
بستگي زيادي به طبقه دارند، چون براي انجام شان منابع 
فراواني لازم است. كتاب شجره نامه هم به حوزه ديگري 
مي پردازد كه كساني كه عضو طبقه متوسط نيستند، در 

آن جريمه مي شوند.
برگر: چنين به نظر مي رسد كه ريورا به مفهوم سرمايه 
فرهنگي اش��اره دارد، مفهومي كه در مركز كتاب شما، 
پول، اخلاقيات و رفتار، قرار گرفته است. مي توانيد مفهوم 

سرمايه فرهنگي را در بافت كتابتان توضيح بدهيد؟
لامو: آش��نايي با فرهنگِ س��طح بالا چيزي است كه 
»سرمايه فرهنگي« مي ناميم. نظريه بورديو اين است 
كه سرمايه فرهنگي شبكه هايي را تقويت مي كند كه 
بر دسترسي افراد به چيزهاي مختلف موثر است. اگر 
بچه خانواده اي از طبقه متوسط بوده ايد و والدين تان هر 
يكشنبه شما را به موزه برده اند، آن وقت مي توانيد درباره 
تفاوت امپرسيونيسم و اكسپرسيونيسم انتزاعي حرف 
بزنيد. اين شكلي از سرمايه فرهنگي است كه به بچه هاي 
طبقه متوسط امكان مي دهد به شبكه هايي دسترسي 
داشته باشند كه در نوع خود دور از دسترس بچه هاي 
طبقه كارگر قرار دارند. سرمايه فرهنگي احساسي از 
آسايش فرهنگي را عرضه مي كند كه در موقعيت هايي 
بس��يار گوناگون مي تواند مفيد و ارزشمند باشد. اين 
آس��ايش براي بيان و نمايش هويت طبقه متوسطي 
اهميتي اساس��ي دارد. بوردي��و در كار خلاقانه اش بر 
بازتوليد طبقه و فرهنگ سطح بالا تمركز داشت. من در 
كار تجربي ام، به ويژه در پول، اخلاقيات و رفتار، نشان 
داده ام كه امريكايي ها درك وسيع تر و بازتري نسبت به 
فرهنگ دارند، ولي همچنان با حذف نمادين درگيرند. 
مثلًا امريكايي هاي عضو طبقه متوسط روبه بالا براي 
همه ژانرهاي موسيقايي ارزش قائلند. اما، همانطور كه 
مقاله مشهوري با عنوان »همه چيز غير از هوي متال« به 
قلم بتاني بريس��ون نش��ان مي دهد، بيزاري از ]انواع 
خاصي از[ موسيقي نيز معرِّف طبقه است. تمايل ما اين 
است كه بيش��ترين بيزاري را داشته باشيم از ژانرهاي 
موس��يقايي اي كه مرتبطند با گروه هاي��ي كه از نظر 
اجتماعي در دورترين فاصله با ما قرار گرفته اند. براي 
اعضاي طبقه متوسط روبه بالاي سفيدپوست، اين نوع 
موسيقي موسيقي هوي متال )يكي از علاقه مندي هاي 

طبقه كارگر( است.
برگر: چگونه مي شود به مساله بازتوليد امتيازهاي ويژه 
 پرداخت و درعين حال در آتش پوپوليسم هيزم نريخت؟

لامو: اميدواري من در مقام پژوهشگر اين است كه مردم 
به نقشي كه طبقه در ادامه يافتن نابرابري دارد آگاه شوند 
و براي سنجش سراغ معيارهاي تكثرباورانه تري بروند. 
اگر س��نجش و ارزيابي را بر معيارهاي باريك پختگي 
فرهنگي استوار كنيم، آن وقت ]دسترسي به[ امتيازهاي 

ويژه را بازتوليد كرده ايم.
اگ��ر بخواهي��م ارزش و منزل��ت انس��اني اف��رادي از 
پس زمينه هاي مختلف را درك كنيم، بايد بكوش��يم تا 
در تعامل ه��اي روزمره مان كم��ي از نابرابري بكاهيم و 
درعين حال حواسمان به نقدهاي پوپوليسم باشد. وقتي 
سفيدپوس��تانِ طبقه كارگرْ نخبگان را نفي مي كنند، 
درواقع نوعي آگاهي تيزهوشانه را به نمايش مي گذارند 
نسبت به اينكه در پايين ترين رده سلسله مراتب فرهنگي 
جاي گرفته اند. اگر اعضاي طبقه متوسط رو به بالا نسبت 
به اينكه چطور رفتارشان بيزاري طبقاتي را تغذيه مي كند 
هشياري بيشتري كسب كنند، شايد روزي برسد كه اين 

افراد هيزم كمتري به آتش پوپوليسم بريزند.

  مفه�وم »بازتولي�د اجتماع�ي« را پير 
بورديو مطرح كرده ك�ه يكي از مهم ترين 
جامعه شناس�ان قرن گذش�ته بود )و من 
همراه ب�ا او تحصيل ك�ردم( . اين مفهوم 
ب�ه فرايندها و س�اختارهاي اجتماعي اي 
اش�اره مي كند كه نابرابري را فرامي برند و 
منتقل مي كنند. براي نمونه،  دانش�گاه ها 
دانشجويان را بر اس�اس سازگاري شان با 
ش�يوه زندگي طبقه متوسط مي سنجند 
و ارج مي نهن�د. بنابراي�ن، سنجش�ي كه 
بي طرف به نظر مي رس�د، در اصل مبتني 
بر طبقه است. پير بورديو در بافت و زمينه 
فرانسوي كار كرد، اما ايده هاي او به ايالات 
متح�ده هم رس�يده اس�ت. اي�ن مفهوم 
به ويژه در ايالات متحده روش�نگر است، 
جايي كه گفته مي ش�ود تحصيلات عالي 
منجر به برابري بيشتر شده است. مفهوم 
»بازتولي�د اجتماعي« نش�ان مي دهد كه 
چطور واقعيت با اين تصور در تضاد است. 
تحصي�لات عالي فقط در توليد س�رمايه 
انساني خلاصه نمي شود، بلكه با تصاحب 
و تثبي�ت موقعيت ه�اي فرهنگي مبتني 
بر طبقه مرتبط اس�ت، موقعيت هايي كه 
در انباشت فرصت س�هم دارند و به حفظ 

مرزهاي طبقاتي كمك مي كنند.

برش
  اگر بخواهيم ارزش و منزلت انساني افرادي 
از پس زمينه هاي مختل�ف را درك كنيم، بايد 
بكوش�يم تا در تعامل هاي روزمره مان كمي از 
نابرابري بكاهيم و درعين حال حواس�مان به 
نقدهاي پوپوليسم باشد. وقتي سفيدپوستانِ 
طبقه كارگرْ نخبگان را نفي مي كنند، درواقع 
نوعي آگاهي تيزهوشانه را به نمايش مي گذارند 
نسبت به اينكه در پايين ترين رده سلسله مراتب 
فرهنگي ج�اي گرفته اند. اگ�ر اعضاي طبقه 
متوسط رو به بالا نسبت به اينكه چطور رفتارشان 
بيزاري طبقات�ي را تغذيه مي كند هش�ياري 
بيشتري كسب كنند، شايد روزي برسد كه اين 

افراد هيزم كمتري به آتش پوپوليسم بريزند.
  دانشگاه هاي دولتي از كسي پول نمي گيرند 
به همين دليل، مخصوص طبقه خاصي در جامعه 
نيستند. اما ميشل لامو، جامعه شناس دانشگاه 
هاروارد، مي گويد ورود به اين دانشگاه ها و ادامه 
تحصيل در آنها طوري سازمان دهي شده كه 
تنها گروه خاصي از جامعه مي توانند آن را تجربه 
كنند. آزمون ورودي، نظام نمره دهي، زندگي در 
خوابگاه، شركت در جلسات دانشگاهي، همه و 
همه، به تبعيض و نابرابري دامن مي زنند. لامو، 
طي گفت وگويي، كه با ايو برگر انجام داده پنج 
كتاب كليدي را درباره  نابرابري آموزشي بررسي 

كرده است.

برش
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 اولويت كشور
كاهش فاصله طبقاتي است

يك جامعه شناس مهم ترين اولويت اجتماعي و 
فرهنگي كشور را كاهش فاصله طبقاتي دانست 
و گفت: امروز اين فاصله از نظر ش��يوه زندگي و 
درآمدها بسيار زياد شده است و جامعه به شدت 
به حقوق شهروندي نياز دارد زيرا مردم حق دارند 
كه در زندگي خود از رفاه بيشتري برخوردار باشند 

و احساس رضايتمندي كنند.
ايرنا در خصوص مهم تري��ن اولويت ها در حوزه 
اجتماعي و فرهنگي با »اميرمحمود حريرچي« 
جامعه شناس و استاد دانشگاه گفت وگويي كرد 

كه در ادامه امده است: 
  كشور در طول س�ال هاي پس از انقلاب 
توانس�ت ب�ه توس�عه دس�ت پي�دا كند. 

مهم ترين اولويت در اين حوزه چيست؟ 
پس از پيروزي انقلاب اسلامي افرادي صادقانه 
انجام وظيف��ه كردند و نتيجه هايي خوبي هم به 
دست آمد كه اين دستاوردها در حوزه اجتماعي 
و فرهنگي چشمگير بود. اكنون كشور در خصوص 
توسعه انساني در حد متوسط به بالا قرار دارد در 
حالي كه پيش از پيروزي انقلاب در حد بس��يار 
پاييني قرار داشت. براي نمونه بيش از ۸0 درصد 
مردم بي س��واد بودند در حالي ك��ه امروز بطور 
تقريبي اين مساله از ميان برداشته شده است اما 
بايد به اين موضوع توجه داشت كه نبايد دولت ها، 
دولت قبلي را به دور از انصاف نقد كنند زيرا اين 
درد بزرگي است و به افراد اين امكان را مي دهد تا 
به نوعي از خود رفع مسووليت كنند و سبب شود 
تا مردم بگويند كه مس��وولان كار خود را انجام 
نمي دهند، برنامه مشخصي ندارند و وضعيت را 

به درستي مديريت نمي كنند. 
بنابراين در حوزه اجتماعي و فرهنگي توس��عه 
ايجاد ش��ده اما اين توس��عه تداوم پي��دا نكرده 
اس��ت. از اين رو مهم ترين اولويت كش��ور تداوم 
توسعه انساني محسوب مي شود. براي نمونه ما 
در سندهاي توسعه اي كش��ور قرار بود كه از هر 
نظر در منطقه رتبه نخس��ت را داشته باشيم اما 
آنطور كه بايد در جهت اين سندهاي توسعه اي 
حركت نكرديم و بيشتر بخش هاي كشور دچار 
نوع��ي روزمره گي ش��ده اند. اين ام��ر در حوزه 
اجتماعي باعث نااميدي مردم مي شود، يعني اگر 
مردم احساس كنند كه كشور در جهت توسعه 
اجتماعي، فرهنگي، اقتصادي و سياسي يا همان 
اخلاقيات جامعه حركت نمي كند، دچار ياس و 

نااميدي خواهند شد.
  مهم ترين اولويت هاي اجتماعي در نحوه 
برخورد با نسل هاي پس از انقلاب چيست؟ 
نسل هاي پس از انقلاب كه از آنها به عنوان دهه 
60، ۷0، ۸0 و ۹0 نام برده مي شود، حال و هواي 
نس��ل انقلاب و ش��رايطي را كه براي آنان پيش 
آمد، درك نمي كنند. بنابراين آسان نيست براي 
آنه��ا توضيح داد كه چرا انقلاب اس��لامي اتفاق 
افتاد زيرا اين نسل ها مسائلي پيش مي كشند و 
مقايس��ه هايي انجام مي دهند كه لزوم آنچناني 
براي آن وجود ندارد. اين نسل ها بايد بدانند كه 
انقلاب اسلامي هدف هاي والايي مانند عدالت، 
آزادي، جمهوريت و اسلام داشت كه افراد زيادي 
به پاي اي��ن آرمان ها ايس��تادگي كردند و جان 
خود را نيز از دست دادند تا انقلاب اسلامي حفظ 
شود. البته اين نسل ها هم حق دارند و شرايط و 
محدوديت هايي را كه امروزه براي آنها وجود دارد، 
مي بينند. بنابراين اكنون كه در دهه پنجم انقلاب 
اسلامي هس��تيم يكي از اولويت هاي اجتماعي 
كشور اين است كه با اين نسل ها صادقانه برخورد 

كنيم.
  اولوي�ت كش�ور در ح�وزه اجتماع�ي و 

فرهنگي چيست؟
يكي ديگر از اولويت هاي مهم كش��ور در حوزه 
اجتماعي و فرهنگي اين است كه بررسي كنيم 
ببينيم تا چه اندازه به شعارهاي انقلاب اسلامي كه 
در اين حوزه ها داده شد، مانند عدالت اجتماعي 
دس��ت پيدا كرده ايم؛ يعني اولويت امروز كشور 
بايد توجه به عدالت اجتماعي باش��د. همچنين 
مشاركت همه جانبه مردم در حوزه هاي اجتماعي 
از ديگر اولويت هاي دهه پنجم انقلاب اس��لامي 
است؛ يعني بايد ملت س��ازي انجام دهيم. براي 
اين كار هم مردم بايد به عنوان نيروهاي اجتماعي 
كشور در بسياري از موارد مشاركت داشته باشند. 
براي نمونه سازمان هاي مردمي كه در خصوص 
مسائل مختلف اجتماعي حضور دارند مي توانند 
بسيار راهگشا باشند. بنابراين اينكه يك گروه در 
يك جايگاه خاصي ق��رار بگيرند و فكر كنند كه 
مي توانند از طرف مردم تصميم بگيرند، اشتباه 

است؛ يعني نبايد نگاه از بالا به مردم داشت.
  امروز در حوزه اجتماعي شاهد فاصله زياد 
طبقاتي هستيم. اين مساله را تا چه اندازه 

مهم مي دانيد؟
يكي ديگ��ر از اولويت هاي دهه پنجم انقلاب در 
حوزه اجتماعي كاهش فاصله طبقاتي به خصوص 
ميان مسوولان و مردم است. امروز اين فاصله نه 
تنها از نظر ش��يوه زندگي و درآمدها بسيار زياد 
شده است بلكه اين افراد در ميان مردم هم حضور 
ندارند. مسوولان تا چه اندازه در مناطق محروم 
حضور پيدا مي كنند و مشكلات مردم را نزديك 
مي بينند؟ متاس��فانه بايد گف��ت كه اين فاصله 
بسيار زياد شده اس��ت و يكي از اولويت ها، بايد 
حضور مسوولان در ميان مردم باشد. در نهايت 
بايد گفت كه امروز جامعه به شدت نيازمند حقوق 
شهروندي است زيرا مردم حق دارند كه در زندگي 
خود از رفاه بيشتري برخوردار باشند و احساس 
رضايتمندي كنن��د اما عموم مردم به اين حق و 
حقوق خود نمي رسند. براي نمونه دانشجوياني 
هستند كه براي هزينه هاي زندگي خود كولبري 
مي كنند اين فرد چگونه مي تواند از زندگي خود 

احساس رضايتمندي كند. 
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تجربه شرق آسيا در بازآفريني شهري

بازار مسكن نيازمند ثبات اقتصاد

گروه راه و شهرسازي| شهلا روشني|
همين چند وقت پيش بود كه محمد اسللامي، 
وزير راه و شهرسلازي در حاشيه جلسه هيات 
دولت گفلت بزرگ ترين دغدغه ملا در هيات 
دولت، تأمين مسلكن مورد نياز مردم اسلت و 
اميدواريم بلا توجه به واگلذاري زمين، مجوز 
سلاخت به همراه تسلهيلات مالي به خصوص 
در بافت هلاي فرسلوده شلهري، شلهرهاي 
جديد و شلهرهاي بالاي 50 هزار نفر جمعيت، 
ساخت وسلاز در كشلور تحرك بيشتري پيدا 
كنلد. حال به گفته برخي از كارشناسلان نبود 
تسهيلات ويژه، نبود سلرمايه گذاري واقعي و 
سازنده صاحب صلاحيت، ريزدانگي بافت ها، 
مباحث حقوقي، نبود زيرسلاخت هاي كامل و 
جامع در بافت هاي فرسلوده، تراكم جمعيت و 
همچنين عدم همكاري شهروندان باعث شده 
در طي چند سال اخير اقدامات قابل توجهي در 
اين حوزه انجام نشود. به اعتقاد كارشناسان و 
فعالان حوزه مسلكن اگر دولت دوازدهم اين 
7 چالش اساسي بافت فرسلوده را حل نكند، 
نمي تواند پاسخ مناسبي به بزرگ ترين دغدغه 

دولت يعني تأمين مسكن دهد.

 دليل عدم موفقيت در بافت فرسوده
 در همين رابطه، عطا آيت اللهي، كارش��ناس اقتصاد 
مس��كن با بيان اينكه در دنيا از روش »دوباره تنظيم 
زمين« براي نوس��ازي بافت هاي فرس��وده استفاده 
مي شود، گفت: اين سياست را كشورهاي شرق آسيا 
مانند ژاپن، كره جنوبي يا اندونزي و فيليپين در چند 
سال اخير، سرلوحه كار خود قرار داده اند. در اروپا نيز 
كش��ورهايي مانند آلمان، فرانسه و كشورهاي بلوك 
ش��رق نيز از اين سياست براي توليد مجدد زمين در 

كلانشهرهاي خود بهره جسته اند.
وي گفت: در اين روش دو س��مت معادله بافت هاي 
فرسوده يعني مالكان و مجريان به سود خود مي رسند. 
درواقع »دوباره تنظيم زمين« از روش هاي س��نتي 
احياي بافت فرسوده دوري جسته و بر اساس سياست 
افزايش مشاركت مردمي، راهكار برد � برد را بررسي 

مي كند.
وي با بيان اينكه احياي بافت فرس��وده در كشور ما با 
نواقص زيادي همراه است، گفت: يكي از اصلي ترين 
مشكلات بافت فرسوده، احياي پلاك با ارايه يك سري 
مش��وق تجميعي و خريد بافت هاي فرسوده توسط 

شهرداري و ايجاد منطقه جديد است.
به گفته آيت الله��ي، در روش اول يعن��ي با تجميع 
پلاك ه��ا فق��ط س��اختمان هاي ري��ز مت��راژ را با 
س��اختمان هاي چهار، پنج طبقه عوض مي كنيم و 
درروش دوم بازنده اصلي مالك است. نمونه اين اشتباه 

را مي توانيم در پروژه نواب به وضوح ببينيم.
وي بابيان اينكه سياست هاي »دوباره تنظيم زمين« 
4 مزيت اساسي براي كشور و به خصوص كلانشهرها 
دارد، گف��ت: اولين مزي��ت آن تأمين زمين اس��ت. 
باسياس��ت هاي دوباره تنظيم زمي��ن در بافت هاي 
فرسوده، امكان توليد زمين براي ساخت مسكن نيز 
فراهم مي شود. اين امر به بهينه سازي استفاده از زمين 
در سطح شهر نيز منجر مي ش��ود كه امكان افزايش 
طبقات در بافت فرس��وده، توليد زمين براي تأمين 
تأسيسات شهري، فضاي سبز و فضاي تنفس در درون 

بافت هاي فرسوده فراهم مي شود.
اين كارش��ناس مس��كن گفت: دومين مورد جذب 

نقدينگي و سرمايه هاي سرگردان است.
وي بابيان اينكه از ابتداي سال 96 تاكنون نقدينگي 
سرگردان در كشور به شدت افزايش يافته است، گفت: 
دلالي هاي متعدد در بازار ارز، س��كه و خودرو و حتي 
مسكن باعث شده اين نقدينگي ها به ميزان زيادي در 
كشور انباشت شود و متأسفانه به علت نبود مديريت 
صحيح در منازل شهروندان بلوكه شود. درحالي كه 
با سياست هاي دوباره تنظيم زمين مي توان اين منابع 

راكد را به چرخه تولي��د تبديل كرد.وي افزود: بدون 
حضور سرمايه احياي بافت فرسوده با شكست روبرو 
مي شود. همانطور كه مي بينيد وضعيت كنوني و عدم 
احياي سرعتي بافت فرسوده ريشه در عدم مشاركت 
مردم نهفته است. براي حل اين چالش بايد مسوولان 
و حكمران ه��اي محلي مردم را رقي��ب خود قلمداد 
نكنند و چش��م انداز برد – برد داشته باشند. چراكه 
سرمايه هاي سرگردان همواره ميل به مكان و هدفي 

دارد درصد رشد بيشتري دارد.
وي گفت: اين امر س��رمايه هاي س��رگردان در بازار 
مسكن را از سوداگري متوجه توليد كرده، درنتيجه 
از اثرات تورمي ناش��ي از س��وداگري در بازار مسكن 
نيز كاسته خواهد ش��د.اين كارشناس مسكن گفت: 
در كنار موارد ذكرش��ده اصلاح شبكه معابر و تأمين 
نيازهاي شهري نيز مي تواند از مزيت هاي بافت هاي 
فرسوده محسوب شود.آيت اللهي گفت: حل مشكلات 
شهرس��ازي از مزيت هاي ديگر احياي بافت فرسوده 
است. چرا كه اين بازسازي در مقياس هاي كلان تر و 
در حد احياي يك محله چند هكتاري انجام مي شود، 
امكان بازس��ازي و تأمين امكانات مناس��ب شهري 
را فراهم مي كن��د و مي تواند طرح هاي ش��هري را با 

ايده هاي شهرسازانه هماهنگ كند.

 گام اول؛ جلب مشاركت مردمي 
در همين زمينه ش��اهين افتخاري، مدير پروژه هاي 
ساختماني با بيان اينكه در حال حاضر احياي بافت 
فرسوده در كشور دچار تسلسل شده است، گفت: در 
حال حاضر، تفكر بيشتر مسوولان براي احياي بافت 
فرسوده به تملك اجباري و سياست تراكم تشويقي 
منتهي مي شود. در حالي  كه اين دو روش در تمام دنيا 

منسوخ شده است.
وي گفت: تملك اجباري ابتدايي ترين سياستي كه 
در كشور براي حل مش��كل بافت هاي فرسوده اجرا 
مي شود. اين سياس��ت در نواب با شكست روبرو شد. 
اجراي اين طرح دو مش��كل اساس��ي تأمين مالي و 
مقاومت مردمي براي اجراكنن��دگان آن را به دنبال 
دارد.افتخاري همچنين سياس��ت تراكم تشويقي را 
صحيح ندانست و در اين خصوص گفت: اين سياست 
همان گونه كه گفته شد ممكن است تا حدودي منجر 
به ساخت وسازهاي انفرادي و خرد در بافت فرسوده 
شود، اما در نهايت نمي تواند به احياي بافت بينجامد. 
در اين سياست به غيراز اتلاف منابع و امكانات، اتفاقي 
ديگري در احياي بافت نمي افت��د.وي با بيان اينكه 
بهترين راهكار احياي بافت فرسوده مشاركت مالي 
و معنوي شهروندان اس��ت، گفت: راه سياست هاي 
مشاركتي است كه در آن ساكنين نيز از ارزش افزوده 
حاصل از احياي بافت بهره مند مي شوند و همچنين 
پس از مدتي مي توانند، خود ساكن همان بافت و محله 
باشند.افتخاري در نهايت گفت: اين مشاركت مي تواند 
پاسخگو و راه حل دو مش��كل تأمين مالي و مقاومت 

مردمي باشد.

 نه به معامله هاي »ير به ير« 
 در همين زمينه، بماني كارشناس بازار مسكن بابيان 
اينكه در حال حاضر 60 هزار هكتار بافت فرس��وده با 
جمعيت 8 ميليون واحد مس��كوني در كشور وجود 
دارد، گف��ت: مدل تملك اجباري ب��دون ارايه زمين 
معارض و پرداخت تنها هزينه بافت فرس��وده باعث 
ش��ده ما در بحث احياي بافت فرسوده دچار آسيب 

جدي شويم.
اين كارشناس مس��كن بابيان اينكه در حال حاضر 
س��اكنان مناطق بافت فرس��وده افراد قديمي شهر 
و مهاجران هس��تند گفت: نوس��ازي بافت فرسوده 
پ��ول و هزينه مي خواه��د و مطمئنا ب��دون حضور 
س��رمايه گذاران يك محله هم اصلاح نمي شود.وي 
گفت: طبق برنامه ريزي هاي انجام ش��ده قرار بر اين 
است كه تا سال ۱400، ۵00  هزار واحد مسكوني در 
بافت فرسوده كل كش��ور ساخته شود. اما متأسفانه 

با وجود گذر چندين س��ال از تمرك��ز احياي بافت 
فرس��وده تاكنون اقدامات مطلوبي ب��راي اين احيا 

صورت نگرفته است.

 راهكارهاي حياتي براي احيا
اين كارشناس بازار مسكن همچنين در ادامه با بيان 
اينكه 3 راهكار حياتي براي تمرك��ز بر احياي بافت 
فرس��وده وجود دارد، گف��ت: در گام اول بايد كميته 
مش��ترك و نظام برنامه ريزي واح��دي در كليه ابعاد 
كالبدي، سكونتي، اقتصادي و اجتماعي اعمال شود. 
نكته دوم مربوط به س��رمايه گذاري است. اين روش 
مي توان��د از دو راه يارانه دولتي و حضور س��ازندگان 

ذي صلاح تأمين شود.
وي در مورد تزريق يارانه دولتي به بافت هاي فرسوده 
گفت: هم اكن��ون كفگير دولت ب��ه ته ديگ خورده 
اس��ت. در حال حاضر، دولت نه مي تواند و نه تمايل 
دارد كه همانند س��ال 89 دس��ت به چاپ اسكناس 
بزند چراكه وضعيت كنوني كش��ور دستاورد همان 
دوران چاپي اس��ت.بماني در خص��وص راهكار دوم 
يعني جذب س��رمايه گذار گفت: ب��دون ترديد اين 
راهكار بسيار مناسب است، اما متأسفانه مشوق هاي 
حضور سرمايه گذاران بسيار كم رنگ است. در ضمن 
همه سازمان هاي با جذب سرمايه گذار دنبال سهم 
خواهي خود نيز هس��تند و به نوع��ي مي خواهند از 
حضور سرمايه گذاران به س��ود خود بهره ببرند، در 
حالي كه مشام س��رمايه گذاران در اين مورد بسيار 
تيز است و وارد چنين مسائلي »ير به ير« نمي شوند.

اين كارش��ناس بازار مس��كن در نهايت گفت: سوم 
اينكه نوس��ازي بافت ها به گونه اي نباشد كه موجب 
افزاي��ش قيمت مس��كن در اين محدوده ها ش��ود. 
نوسازي به صورتي نباشد كه ساكنان اين بافت ها كه 
اقشار محروم و كم درآمد جامعه هستند، از محدوده 
اين بافت ها رانده ش��وند و نتوانند از مواهب نوسازي 
بهره مند ش��وند. اينها از موارد اصلي مورد توجه در 

احياي بافت هاي فرسوده است.

 دردسر تجميع قطعات 
در همين رابطه، جلال صباغ، كارشناس بازار مسكن 
بابيان اينكه سازندگان در دوران ركود سراغ دردسر 
تجميع كردن قطعات نمي رون��د، گفت: امر تجميع 
با توجه به دش��واري هاي خريد ملك از س��اكنان و 
رفت وآمد به اداره ثبت يك كار مشكل است، بنابراين 
س��ازندگان به جاي تحمل دردس��رهاي تجميع به 

دنبال خريد زمين ، سرمايه گذاري و ساخت مسكن 
در مناطق بالاي  ش��هر مي روند تا بتوانند مش��تريان 

خاصي براي خود دست وپا كنند.

 رونق مسكن در پي رونق اقتصاد
صباغ اظهار ك��رد: دوره رونق مس��كن قطعاً با رونق 
اقتصاد كلان حاصل خواهد شد و اگر رونق اقتصادي به 
كشور بازگردد، مساله بافت هاي فرسوده نيز به صورت 
روتين و آرام آرام اصلاح مي ش��ود. چراكه خود مالك 
متوجه مي شود با احياي بافت ملك خود مي تواند به 
سود بالاتري دس��ت پيدا كند.وي گفت: براي بهبود 
بازار مسكن بايد از اقتصاد خرد شروع كرد تا بنگاه هاي 
توليدي، رونق يابند و اين حركت بايد تدريجي باشد. 
پيش بيني ما اين است كه به زودي، اوضاع كسب وكار 
و معاملات حوزه مسكن بهبود مي يابد و ازآنجايي كه 
اقتص��اد، مجموعه اي به هم پيوس��ته از فعاليت هاي 
مختلف است، براي رونق حوزه مسكن ضروري است 
ك��ه كل مجموعه اقتصاد به حرك��ت درآيد.به گفته 
صباغ، خدمات مختلفي در صنعت ساخت وساز درگير 
است كه از آن جمله مي توان به صدور مجوز ساخت 
از سوي ش��هرداري، مجوز تراكم، انشعاب برق و آب 
و... اش��اره كرد كه هركدام هزينه خاص خود را دارد 
و اگر نرخ اين خدمات افزاي��ش يابد، نرخ ها در حوزه 
س��اختمان نيز افزايش خواهد يافت و ساخت وس��از 
گران خواهد ش��د.وي با بيان اينكه سرنخ مشكلات 
مسكن و ساماندهي به آن در دست دولت است و براي 
ايجاد تعادل در بازار مس��كن، مي ت��وان چند راهكار 
را پيش��نهاد داد، گفت: ارايه تس��هيلات مناسب به 
انبوه سازان مسكن با نرخ سود مناسب و افزايش سقف 
وام مس��كن يكي از اين راهكارها است. در واقع بايد 
مسوولان توجه كنند كه سود بانكي حاضر به هيچ وجه 
نمي تواند در خانه دار شدن مردم سهولت ايجاد كند. 
همچنين با توجه به قيمت زمين در شهرهاي بزرگ 
يا شهرستان ها ميزان تسهيلات نيز بايد متغير باشد.

اين كارش��ناس بازار مس��كن گفت: در صورت ارايه 
اين امكانات از س��وي دولت مي توان شاهد افزايش 
ساخت وساز بود و به اين ترتيب با ايجاد تعادل قيمتي، 
گامي موثر در رونق ساخت وساز و بهبود وضعيت بازار 

مسكن برداشته مي شود.

 ناتواني در تكميل ساختمان هاي نيمه كاره
حميدرضا قاضي زاهدي، كارشناس ساخت وساز نيز 
با بيان اينكه در حال حاضر سازندگان توانايي تكميل 

پروژه ه��اي نيمه تمام خود را ندارن��د، گفت: در حال 
حاضر 76 هزار پروژه نيمه تمام عمراني و ساختماني 
در كشور وجود دارد كه تكميل اين پروژه ها به واسطه 
مش��كلات اقتصادي در چرخه توقف مقطعي افتاده 
اس��ت.قاضي زاهدي گفت: البته توقف بخشي از اين 
واحدها به علت گراني مصالح ساختماني و عدم انتظار 
مثبت از آينده بوده است.وي بابيان اينكه ما در سوخت 
منابع مالي و ملي برجس��ته هستيم، گفت: برخي از 
پروژه هاي ملي و حتي ساختماني كشور از عمري برابر 
با عمر انقلاب دارند. در حال حاضر، در گوش��ه  و كنار 
تهران با ساختمان هاي روبرو هستيم كه سازه هاي آن 
در حال پوسيده شدن هستند. درحالي كه اين منابع 
مي توانستند با مساعدت دولت و مسوولان وارد چرخه 

مصرف شوند.
اين كارشناس ساخت وس��از نبود برنامه ريزي، رشد 
قيمت هاي مصالح س��اختماني وع��دم حمايت هاي 
دولت را س��ه دلي��ل افزايش تعداد س��اختمان هاي 
نيمه كاره دانست و گفت: اما يكي از مهم ترين دلايل 
رها شدن پروژه هاي ساختماني به صورت نيمه كاره، 
ناتواني مالي سازندگان در ادامه كار است كه ناشي از 
نابساماني بازار مسكن در پي شرايط جديد حاكم بر 

اقتصاد كشور است.
وي همچنين گفت: خلأ قانوني و نبود قوانين روشن 
براي تعيي��ن تكليف س��اختمان هاي نيم��ه كاره و 
رهاشده، موجب مس��كوت ماندن اين موضوع شده 
است و تا زماني كه بسياري از افراد از قوانين سرپيچي 
يا به نفع خود از قوانين به ش��كل ديگري اس��تفاده 

مي كنند، اين مشكل به قوت خود باقي خواهد ماند.
اين كارشناس افزود: دولت همزمان با ارايه راهكارهاي 
جدي ب��راي اص��لاح بافت فرس��وده بايد ب��ه اتمام 
واحدهاي س��اختماني اهتمام بورزد، چرا كه تكميل 
اين س��اختمان تأثير زيادي بر ايجاد تعادل عرضه و 

قيمت مسكن مي شود.
وي درنهايت گفت: تكميل ساختمان هاي نيمه كاره 
رهاش��ده موجب رون��ق اقتصادي و ايجاد اش��تغال 
خواهد ش��د. بنابراين همه ساختمان هاي نيمه كاره 
رهاشده بزرگ و نسبتا بزرگ دولتي و خصوصي بايد 
شناسايي و تكليف آنها روشن شود، زيرا اين سازه ها 
جزيي از سرمايه هاي كشور هستند و بايد وارد چرخه 
اقتصادي و اشتغال شوند. دستگاه هاي دولتي بايد با 
تمام توان به بخش خصوصي كمك كنند تا پروژه هاي 
نيمه ساخته كه عدم اتمام آنها با دلايل موجه همراه 

است، تكميل شود. 

ورود بخش خصوصي به بازار 
مسكن مانند ساير بخش هاي 
اقتصاد تابع شرايط عمومي 
وضعيت اقتصادي كش��ور و 
ش��رايط اختصاص��ي زمينه 
س��رمايه گذاري مورد انتظار 
اس��ت. در ح��ال حاض��ر كه 
شرايط عمومي اقتصاد كشور 
دوران ملته��ب و پرتنش��ي 
را تجرب��ه مي كن��د، ب��راي ترغيب و تح��رك  بخش 
خصوصي به منظور ورود به بازار مس��كن بايد شرايط 
و اعتمادس��ازي بيش��تري را براي س��رمايه گذاران 
فراهم كرد. سرمايه گذاري در بخش مسكن به دليل 
زمانبر بودن و سرمايه بر بودن، دوره بازگشت سرمايه 
طولاني تري را نسبت به س��اير بخش هاي اقتصادي 
دارد. اين دوره بازگش��ت طولاني در شرايط فعلي كه 
قيمت اجناس بطور تقريبا روزانه تغيير مي كند، موجب 
انتظار سوددهي بالا براي سرمايه گذاران در اين بخش 
مي شود. به علاوه، حجم سرمايه گذاري بالايي كه بخش 
مسكن مي طلبد، موجب مضاعف شدن اين انتظارات 
خواهد شد. ازاين رو، در شرايط فعلي سرمايه گذاري 
در بخش معاملات مس��كن جذابيت بيشتري براي 
س��رمايه گذاران نس��بت به ورود به بخش و ساخت 
مسكن دارد. به همين دليل است كه در شرايط فعلي 
بازار، با وجود گردش مالي بالا و حجم ريالي قابل توجه 
در گردش، شاهد افزايش ميزان عرضه مسكن نيستيم، 

درحالي كه معاملات مس��كن در حال انجام است. در 
اين ش��رايط دولت و س��اير نهادهاي مرتبط با بخش 
مسكن براي جذب س��رمايه گذاران بخش خصوصي 
بايد برنامه ها و تدابير ويژه اي بي انديشند. در ماه هاي 
اخير كه رياس��ت وزارت راه و شهرسازي تغيير كرده، 
ش��اهد اعلام طرح هايي مبني برس��اخت 400 هزار 
واحد مس��كوني در سال 98 هس��تيم. فارغ از هزينه 
ريالي مورد انتظار براي س��اخت اين حجم از مسكن، 
سوال اصلي اين است كه سهم بخش خصوصي از اين 
طرح پيش��نهادي به چه ميزان است؟ طبق اظهارات 
وزير مسكن و شهرس��ازي حجم قابل توجهي از اين 
عدد بايد توس��ط بخش خصوصي محقق شود. طبق 
اطلاعات ارايه شده، بخش اعظم حمايت دولت از اين 
طرح ش��امل تأمين زمين، ارايه مجوزهاي ساخت و 
پرداخت تس��هيلات با محوريت بافت هاي فرس��وده 
شهري است. در اين گزارش، به بررسي ميزان كارآيي 
و اثربخشي اين محرك ها ارايه شده توسط دولت كه در 
سال هاي گذشته نيز اجراشده بود، مي پردازيم. بحث 
تأمين زمين از طرف دولت عمدتا دربرگيرنده واگذاري 
زمين هاي مازاد دس��تگاه ها و س��ازمان هاي دولتي، 
واگذاري اراضي ملي و احياي بافت هاي فرسوده شهري 
بوده اس��ت. آنچه در سال هاي اخير در مورد واگذاري 
زمين هاي متعلق به دستگاه هاي دولتي مشاهده شد، 
اين بوده اس��ت كه عمدتا اين زمين ها صرف ساخت 
مسكن براي كاركنان شاغل در دستگاه ها دولتي شده 
و عم��لًا اثر قابل توجهي بر رفع نياز عمومي نداش��ته 

است. واگذاري زمين هاي ملي نيز در طرح مسكن مهر 
مورد اجرا گذاشته ش��د، اين اراضي عمدتا در مناطق 
كمتر برخوردار و حاش��يه ش��هرها قرار دارند و علاوه 
بر هزينه هاي س��نگين آماده س��ازي، نيازمند تأمين 
زيرساخت هاي ش��هري از قبيل آب، برق، گاز، تلفن 
و ساير امكانات موردنياز براي سكونت مانند مدرسه، 
مس��جد و غيره است كه بخش خصوصي توان مالي و 
توجيه اقتصادي براي سرمايه گذاري در اين بخش ها را 
ندارد. از طرفي با توجه به شرايط فعلي اقتصادي دولت 
بعيد به نظر مي رس��د كه توان تأمين اين تأسيسات 
و امكانات در س��طح كش��ور در اولويت و توان دولت 
باشد، كما اينكه در حال حاضر در پروژه هاي مسكن 
مهر كه چندين س��ال از ساخت آنها مي گذرد، شاهد 
كمبود و مشكلات بسياري درزمينه تأمين امكانات و 
تأسيسات حداقلي براي ساكنان هستيم. علاوه بر اين 
موارد، ساخت مسكن در اين مناطق به دليل موقعيت 
جغرافيايي و جو رواني كه در مورد نحوه تملّك عرصه 
اينگونه زمين ها حاكم اس��ت، موجب شده تا قيمت 
ملك فاصله چنداني با هزينه ساخت آن نداشته باشد. 
ازاين رو، بعيد به نظر مي رس��د، سرمايه گذاران بخش 
خصوصي تمايل چنداني براي س��اخت بن��ا در اين 
مناطق داشته باشند. در بافت هاي فرسوده شهري كه 
عمدتاً در مناطق مركزي شهرها قرارگرفته اند، ساخت 
بنا به دلايلي همچون داش��تن مالك شخصي، توان 
مالي اندك عمده افراد ساكن در اين بخش ها و بحث 
تجميع زمين مشكلاتي پيشروي سرمايه گذاران بخش 

خصوصي قرار گرفته است كه برطرف كردن آنها بيشتر 
نيازمند دخالت بخش هاي دولتي و نهادهاي دخيل 
در بخش مسكن اس��ت. ازاين رو، دولت بايد در بخش 
واگذاري زمين ب��راي تحرك  بخش خصوصي با نگاه 
واقع بينانه تري عمل كند. ادامه راه حل ها و راهكارهاي 
اجراشده توسط دولت هاي قبل نمي تواند در شرايط 
اقتصادي و اجتماعي فعل��ي جوابگو و محرك بخش 

خصوصي باشد.
 در بخش تس��هيلات نيز به گفته مسوولان بانكي، در 
حال حاضر توان افزايش سقف تسهيلات مسكن براي 
بانك هاي عامل وجود ن��دارد و طبق اظهارات فعالان 
بخش خصوصي تسهيلات اعلام ش��ده توسط دولت 
كه براي احيا و بازس��ازي بافت هاي فرس��وده مصوب 
ش��ده بود نيز بطور كامل پرداخت نشده است. با توجه 
به افزايش قابل توجه هزينه ساخت بنا در سال جاري، 
ميزان تسهيلات ارايه شده فعلي توسط دولت و بانك ها 
براي ساخت مسكن، پوشش زير 40 درصدي را نشان 
مي دهد. از طرف ديگ��ر، با توجه به كاهش قابل توجه 
توان مالي جامعه و عدم تمايل س��رمايه گذاران بخش 
خصوصي، بعيد به نظر مي رسد بتوان از ابزار تسهيلات 
بانكي به عنوان عامل محرك بخش خصوصي براي ورود 
به بازار ساخت مسكن استفاده كرد. تسهيلات اعلامي 
از طرف دولت مبني بر ارايه مجوزها و تخفيفات براي 
ساخت مسكن نيز در سال هاي گذشته تصويب و اجرا 
شد. هرچند در بس��ياري موارد، اختيار اجرا و اعطاي 
تخفيفات و معافيت ها به دس��ت شهرداري ها سپرده 

شد كه موجب برخورد گزينشي و سليقه اي در برخي 
موارد ش��د، اما نمي توان تأثير قابل توجهي در ميزان 
اشتياق سرمايه گذاران بخش خصوصي به واسطه اين 
گزينه متصور شد. همان گونه كه در موارد فوق بررسي 
شد، مش��خص اس��ت كه دولت طرح جديد و برنامه 
كاربردي براي س��اخت تعداد واحد مس��كوني مورد 
ادعا در عمل ندارد و با توجه به راهكارهاي ارايه شده و 
اجراشده قبلي، سعي در اجراي طرح هاي پيش رو دارد. 
با توجه به شرايط فعلي كشور و توان مالي اندك دولت 
بعيد به نظر مي رسد اين طرح در سال آينده قابل اجرا 
باشد. اصرار دولت مبني بر اجراي طرح هاي جديد در 
بخش مسكن بدون توجه به تجربيات گذشته و شرايط 
فعلي بازار مسكن موجب س��ردرگمي بيشتر مردم و 
سرمايه گذاران خواهد شد. دولت در شرايط كنوني بايد 
با استفاده از حق حاكميت و توان اجرايي و ظرفيت هاي 
قانوني، در گام نخست براي ورود بيش از ۲ ميليون واحد 
مسكوني خالي ساخته شده در كشور اقدام كند. با ورود 
اين حجم از مسكن به چرخه مصرف، علاوه بر تأمين 
بخش قابل توجهي از نياز بازار، سرمايه لازم براي تأمين 
مالي طرح هاي آينده در بخش مسكن نيز تأمين خواهد 
شد. بايد در نظر داشت كه مهم ترين محرك براي بخش 
خصوصي در ورود به طرح هاي سرمايه گذاري فراهم 
آوردن شرايط باثبات و آرام در اقتصاد است، محرك هاي 
م��وردي و موقتي مطمئنا  بخش خصوص��ي را براي 
ورود به بازارهايي كه نياز به سرمايه گذاري عظيم او و 

بلندمدت دارند، قانع نمي كند.
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 2 گزينه مناسب تر
از ساخت واحدهاي جديد

 مهم تري��ن عامل��ي 
ك��ه ش��هرها را تحت 
تغييرات ساختاري قرار 
داده، جمعيت اس��ت. 
بعد از انقلاب اسلامي 
ب��ا اج��راي برخ��ي از 
سياست هاي تشويقي 
و مهاجرت هاي بي رويه 
روستا به شهر، تغييرات 
 جمعيت��ي در اي��ران 
به طور فزاينده اي افزايش يافت. با گذشت چهار 
دهه از انقلاب اس��لامي و تغييرات چش��مگير 
جمعيتي، گسترش شهرها و ساخت واحدهاي 
مس��كوني براي جمعيت ش��هرها هنوز مُدلي 
از عدال��ت اجتماعي يعني برخورداري س��هم 
عمده اي از جمعيت ش��هر نش��ين در كس��ب 
خانه مس��كوني ارايه نشده اس��ت. وابستگي دو 
سويه بين افزايش جمعيت و افزايش واحدهاي 
مس��كوني موضوعي دايما مطرح است. اما اين 
نابرابري در محروم ماندن از مسكن ملكي، پديد 
آورنده خيلي از معضلات و مشكلات بوده است. 
دولت ها در ادوار مختلف س��عي بر تأمين نِسبي 
اين نياز ضروري جوامع شهرنشين داشته اند و با 
وجود تلاش هاي كم و بيش براي خانه دار كردن 
نيازمندان، همچنان اين مس��اله از دغدغه هاي 
دولتمردان است. اين بار در سياستگذاري جديد 
ظاهرا دولت در نظر دارد با حمايت از سازندگان 
بخش خصوصي اين دِي��ن را ادا كند و از طريق 
حمايت هاي چند جانبه ساخت واحدهاي جديد 
را به س��ازندگان بخش خصوص��ي واگذار كند. 
هر چند اگر واقع بينانه به موضوع توجه ش��ود، 
مي بينيم كه واقعا ظرفيتي براي ساخت واحدهاي 
جديد وج��ود ندارد و تقاضايي براي اين واحدها 
متصور نيست. دولت امروزه بزرگ ترين دغدغه 
خود را در تأمين مسكن مورد نياز براي نيازمندان 
مي بيند، ولي كاش با بررس��ي هاي بيش��تر به 
اين نتيجه مي رس��يد كه تنها راه تأمين اين نياز 
ساخت واحدهاي جديد نيس��ت و راه حل هاي 
ديگري با توجه به وضع موجود در ش��هرها قابل 
بهره برداري اس��ت. وزارت راه و شهرس��ازي در 
نظ��ر دارد، پس از تأمين زمين، مجوز س��اخت 
و نيز تس��هيلات كه همه اين گزينه ها مستلزم 
بودجه كلان است، نسبت به ساخت واحدهاي 
جديد اقدام كند، اين اقدام به گس��ترش فضاي 
موجود پيرامون ش��هر مي انجامد. در حالي كه 
در اكثر شهرهاي بزرگ واحدهاي آماده و بدون 
استفاده با گستردگي قابل توجهي فراهم است. 
اگر دولت بخواهد اي��ن عرضه و تقاضا را متوازن 
كند و از تورم مسكن بكاهد بايد عرضه و تقاضا را 
نسبتاً به هم نزديك كند و با سياستگذاري اين 
واحدهاي آماده را به مصرف نيازمندان برساند 
و به نوعي ب��ا هزينه كمتري اين ني��از را تحقق 
بخشد و اجراي اين پيشنهاد، هزينه اي به مراتب 
كمتر در س��رمايه گذاري از حي��ث هزينه هاي 
زير ساختي و روس��اختي متحمل مي شود. در 
واقع با هزينه كمتر، نظم بيشتر و زمان كوتاه تر 
به نتيجه مد نظر مي رس��د. با پرداخت سهمي 
از مبلغ قيمت تمام ش��ده اين واحدها در قالب 
يارانه خريد مس��كن ب��راي نيازمن��دان و واريز 
آن به حساب فروش��ندگان در اجراي اين طرح 
موفق تر خواهد بود. ح��ال اگر دولت عزم جدي 
ب��راي ورود به س��اخت واحده��اي جديد دارد 
تنها مكان مناس��ب در اين بُرهه، بافت فرسوده 
شهرها هس��تند كه با توجه به داشتن زمين از 
قبل و خيلي از زير ساخت هاي ديگر هزينه هاي 
كمتري براي دولت در پي دارد. اجراي آن در دل 
بازآفريني شهري به نوسازي تدريجي اين بافت 
منجر مي شود. البته به شرطي كه هويت فضاهاي 
شهري در اين بافت همچنان محفوظ بماند. هر 
 چند كه در اين وضعيت اقتصادي و بودجه هاي 
قطره چِكاني امكان ساخت براي دولت يا حمايت 
از س��ازندگان به اين راحتي قابل تصور نيس��ت 
و وعده س��اخت و تكميل چندص��د هزار واحد 
مسكوني تا پايان سال آينده بعيد به نظر مي رسد. 
با توجه به گران بودن قيمت كنوني زمين و مصالح 
و به تبع آن گران تمام ش��دن قيمت تمام شده 
واحدهاي مسكوني و ناتواني قدرت خريد براي 
متقاضيان هم اكنون تقاضايي وجود ندارد و اين 
موضوع باعث كاهش شديد ساخت وساز از سوي 
سازندگان و بي رغبتي براي ورود آنها به ساخت 
جديد شده اس��ت. دولت در اين برهه مي تواند 
با سياس��ت هاي حمايتي و تشويقي سازندگان 
را به س��اخت در بافت فرسوده ترغيب كند. اين 
اقدام از لحاظ كيفيت سازه اي و نوسازي در اين 
بافت موثرتر واقع مي ش��ود. صحبت هاي چند 
روز پيش وزير راه و شهرسازي اميد چنداني در 
دِل سازندگان ايجاد نكرده است، زيرا سازندگان 
اعتمادي به قيمت ها در اين بازار ندارند و حتي 
با فرض مقبول شدن اين صحبت ها چه ضِماني 
براي پيش فروش آنها وجود دارد؟ با چه تضميني 
وجود دارد كه تا تحويل واحدها، قيمت ها مجددا 
تصاعدي ب��الا نمي رود كه س��ازندگان متضرر 
نشوند يا در تحويل به موقع واحدها خُلف وعده 
ايجاد نشود. از اين جهت ترغيبي براي ورود آنها 
به س��اخت پروژه هاي جديد ديده نمي ش��ود و 
همچنان منتظر بهبود اوضاع در آينده هستند 
و اگر قبلا زميني براي ساخت واحدهاي جديد 
خريد كرده اند، همچنان عمليات اجرايي ساخت 
را به تعويق ميندازند تا ش��ايد روزنه اي از اميد و 
تقاضا مثل س��ال هاي قبل ديده شود. فعلا كه 
تمايل و رغبتي از سوي سازندگان براي تكميل 
واحدهاي حتي با درصد پيشرفت بالا هم ديده 
نمي شود و حجم وسيعي از اين واحدهاي در حال 

تكميل بدون پايان كار مانده اند.
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شناساييترافيكنامتعارفمكالماتبينالملل

مكالمههاييكهقاچاقميشود
گروه دانش و فن|

مديرعامل ش��ركت ارتباطات زيرساخت از شناسايي 
شماره تلفن هايي كه داراي ترافيك نامتعارف ارتباطي 
هستند خبر داد و گفت: اين شماره ها به صورت هفتگي 
در شبكه زيرس��اخت شناس��ايي و پيگيري حقوقي 

مي شوند.
صادق عباسي ش��اهكوه با اش��اره به اينكه مكالمات 
بين المل��ل كاربران براي خ��روج از كش��ور و ورود به 
كشور بايد از ش��بكه ارتباطات زيرساخت عبور كند، 
اظهار داش��ت: از نظر قانون هرگونه ترافيك ارتباطات 
بين الملل بايد از شبكه ارتباطات زيرساخت عبور كند و 
زماني كه اين ارتباطات از شبكه زيرساخت عبور نكند، 
غيرقانوني محسوب مي شود. درست مانند كالايي كه 
بايد از گمرك كشور وارد شود و در غير اينصورت قاچاق 

به شمار مي رود.
وي با بيان اينكه هم اكنون از مسير ارتباطات بين الملل 
اقدام��ات غيرقانون��ي در برق��راري ترافي��ك صورت 
مي گيرد ك��ه از جمله آن مي توان ب��ه ايجاد ترافيك 
نامتعارف، ترمينيش��ن و قاچاق ترافيك اش��اره كرد، 
افزود: سامانه شركت ارتباطات زيرساخت، شماره هايي 
كه ترافيك هاي نامتعارف ايجاد مي كنند را شناسايي 

كرده و ما نسبت به قطع اين شماره ها اقدام مي كنيم.
مديرعامل شركت ارتباطات زيرساخت، با تاكيد براينكه 
شناسايي اينگونه شماره ها بطور متداول اتفاق مي افتد 
و سريعا قابل شناس��ايي بوده و طولاني مدت نيست، 
ادامه داد: معمولا سامانه شركت زيرساخت به صورت 
هفتگي شماره هايي كه از آنها به طور نامتعارف ارتباط 
برقرار شده باشد را شناسايي و قطع مي كند. در مواردي 
نيز كه اينگونه ارتباطات در شبكه ما شناسايي نشوند، 
از سوي اپراتورها گزارش داده مي شوند و ما نسبت به 
قطع آنها اقدام كرده و پيگيري حقوقي انجام مي دهيم.

عباس��ي ش��اهكوه با بيان اينكه ترافيك نامتعارف با 

ترمينيشن و قاچاق مكالمه تفاوت دارد، گفت: ترافيك 
نامتعارف اغلب از س��مت كشورهاي آفريقايي و بعضا 
كشورهايي كه خيلي معروف نبوده و رفت و آمد كمي از 
سمت ايران به اين كشورها مي شود، اتفاق مي افتد. اما در 
بحث قاچاق مكالمه، متخلفان به جاي اينكه ارتباطات 
ديگر كشورها را بطور مستقيم به مقصد ارسال كنند، آن 
را به ايران ارسال كرده و از طريق مراكز بين الملل ما به 
كشور مقصد ارسال مي كنند؛ تا از فرصت مكالمه ارزان 
ايران و يارانه پرداختي ايران به مكالمات، استفاده كنند.

وي با بيان اينكه اما ترافيك نامتعارف با دلايل ديگر و 
برمبناي تجارت هاي ديگري صورت مي گيرد، افزود: 
تماس هاي نامتعارف با هدف درآمدزايي عده اي از توليد 

ترافيك صورت مي گيرد.
 دراين روش، فرد يا افراد تماس گيرنده با اس��تفاده از 
تماس گيرنده هاي خودكار از شماره هاي ويژه با كاربران 
در داخل ايران تماس ناموفق برقرار مي كنند كه برقراري 
مجدد تماس با اين شماره ها، هزينه نسبتا بالايي در بر 
خواهد داشت و هرچه طول مكالمه بيشتر شود، هزينه 
نيز افزايش مي يابد. البته اين هزينه، هزينه اي اضافه بر 

هزينه تماس بين المللي است.
مديرعامل ش��ركت ارتباطات زيرساخت توضيح داد: 
 )traffic generation( توليد ترافيك نامتع��ارف
اصطلاحي است كه در صنعت ارتباطات به كار مي رود 
و عده اي از خلاءهاي موجود در شبكه ارتباطي استفاده 
ك��رده و درآمد كس��ب مي كنند. اما باي��د بدانيم كه 
درآمدزايي از توليد ترافيك مكالمه و جمع آوري ترافيك 
ارتباطي، منبع درآمد غيرقانوني محسوب مي شود و 
به همين دليل ع��ده اي از زمان هايي مانند اربعين كه 
نرخ ها تغيير مي كند و كاربران ممكن است در انتظار 
تماس هاي خارجي باشند، استفاده كرده و با بالابردن 

ترافيك ارتباطي، درآمدزايي مي كنند.
وي ادامه داد: اين درحالي است كه موضوع ترمينيشن 

)برقراري ارتباطات غيرمجاز از خارج به داخل كشور( 
با افزايش نرخ ارز پررنگ تر مي ش��ود و در اين برهه از 
زمان، براي قاچاقچيان، قاچاق به صرفه تر خواهد بود. 
اما با اين حال ما در ش��ركت ارتباطات زيرساخت هم 
روش هاي مختلف براي كنترل داريم و جلوي بسياري 
از اينگونه اقدامات را مي گيريم و تلاش اين است كه اين 

موضوع به حداقل برسد.

به گزارش مهر، آبان ماه امس��ال، كارب��ران زيادي در 
ايران ب��ا تماس هاي تلفني از ش��ماره هاي خارجي با 
پيش شماره هايي همچون ۰۶۷۸، ۰۹۶۰ و... كه متعلق 
به كشورهايي مانند وانواتو، مالديو، ماداگاسكار و ...بود، 
مواجه شدند كه اغلب نيز به صورت Missed Call و 

انتظار تماس روي گوشي فرد ديده مي شد.
در اين روش كلاهبرداري، تماس گيرنده به س��رعت 

تماس مدنظر را قطع ك��رده و منتظر تماس مجدد از 
سمت ايران مي شد. از آنجايي كه برخي كاربران پس 
از مش��اهده ش��ماره روي تلفن خود و تماس ناموفق، 
عادت به برقراري مجدد ارتباط با تماس گيرنده دارند، 
نس��بت به برقراري مجدد تماس با اين شماره تلاش 
كرده و درنهايت با هزينه س��نگيني در صورتحساب 

خود مواجه شدند.
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بيزينس تايمز| بورژه اكهولم، مدير ارشد اجرايي شركت 
اريكسون به تازگي در واكنش به اظهارات اخير تحليلگران، 
خاطرنشان كرده اس��ت كه ممنوعيت فعاليت هواوي در 
توسعه زيرساخت هاي مخابراتي، موجب محروم ماندن اروپا 

از شبكه اينترنت 5G نخواهد شد.
 اخيراً تحليلگران و كارشناسان فعال در حوزه فناوري برآورد 
و اعلام كرده بودند كه ممنوعيت فروش و فعاليت شركت 
هواوي كه بدون شك يكي از بزرگ ترين پيشگامان در توسعه 
زيرساخت هاي شبكه نسل پنجم اينترنت پنجم )5G( در 
جهان به ش��مار مي رود، اروپا را متحم��ل ضرر و زيان هاي 
متعددي خواهد كرد به گونه اي كه برآورد مي شود اين قاره 
سبز كه همواره در پيشرفت تكنولوژي هاي مختلف پيشرو 
و پيشتاز بود، حالا احتمالًا بعد از اعلام ممنوعيت فعاليت 
اين اپراتور بزرگ مخابراتي در كش��ورهاي اروپايي از ساير 
مناطق و كشورهاي جهان عقب خواهد افتاد و بدين ترتيب 
آسيب هاي زيادي را متحمل خواهد شد. اريكسون به عنوان 
يكي از بزرگ ترين و معروف ترين شركت هاي مخابراتي و 
اپراتورهاي اروپايي عنوان كرده است كه ممنوعيت فعاليت 
شركت چيني هواوي در كش��ورهاي اروپايي تحت تأثير 
نگراني هاي امنيتي و احتمال جاسوسي از اطلاعات كاربران 
و تحويل آن به دولت چين، موجب محروميت اين قاره سبز از 
خدمات گسترده شبكه نسل پنجم اينترنت نخواهد شد بلكه 
اريكسون به عنوان يكي از موثرترين شركت هاي مخابراتي 

فعال در اين منطقه قادر خواهد بود.
 برخي از تحليلگران و كارشناسان چندي پيش اعلام كرده 
بودند كه برخي از شركت ها و اپراتورهاي مخابراتي همچون 
نوكيا، اريكسون و سامسونگ از تحريم و ممنوعيت فعاليت 
ش��ركت چيني هواوي در زمينه توس��عه زيرساخت هاي 
شبكه اينترنت 5G س��ود و منافع زيادي عايدشان خواهد 
شد چراكه هواوي هم اكنون بزرگ ترين شركت مخابراتي 
فعال در توسعه تجهيزات و زيرساخت هاي فناوري شبكه 
5G در جهان به ش��مار مي رود و سهم عظيمي از بازارهاي 
جهاني مربوطه را به خود اختصاص داده است. بنابراين در 
صورتي كه اين سهم حذف شود، مسلم است كه شركت هاي 

جايگزين و رقب��اي آنكه از مهم ترين آنها مي توان به نوكيا، 
اريكسون و سامسونگ نام برد، فرصت بهتري براي عرض 
اندام و توسعه فعاليت هاي مخابراتي پيدا خواهند كرد. به 
باور اين كارشناسان، در اين ميان شركت آسيايي و كره اي 
سامس��ونگ فرصت بهتري در ميان س��اير رقباي هواوي 
خواهد داشت كه در حوزه فناوري شبكه اينترنت 5G نيز 
به موفقيت و دستاوردهاي بزرگ و قابل توجهي دست پيدا 
كند. با توجه به افزايش روزافزون محبوبيت فناوري هاي نوين 
و گسترش تلاش و فعاليت شركت هاي مختلف تكنولوژي و 
اپراتورهاي بين المللي براي برقراري و توسعه زيرساخت هاي 
لازم براي فناوري نسل پنجم اينترنت 5G، مي توان گفت كه 
يك ماراتن و رقابت تنگاتنگ ميان اين غول هاي تكنولوژي 
درگرفته است و هر يك از آنها در تلاشند نخستين اپراتور و 
شركت مخابراتي باشند كه امكان دسترسي و بهره برداري 
از جديدترين نس��ل اينترنت را در اختيار كاربرانشان قرار 
مي دهند. نسل پنجم شبكه تلفن همراه 5G، استانداردهاي 
پيشنهادي براي نسل جديد ارتباطات سيار است كه پس از 
نسل چهارم شبكه تلفن همراه فعلي ارايه مي شود. هواوي كه 
بزرگ ترين توليدكننده و توسعه دهنده تجهيزات مخابراتي 
و دومين سازنده و عرضه كننده موبايل در جهان محسوب 
مي ش��ود، در طول يك سال اخير از س��وي دولت ترامپ، 
رييس جمهوري امريكا و بسياري از كشورهاي هم پيمانش 
به شدت تحت فشارهاي سياسي و تجاري قرار گرفته است و 
بسياري از اين كشورها اعم از امريكا، كانادا، استراليا، نيوزلند، 
ژاپن و برخي از كش��ورهاي اروپايي استفاده از محصولات 

هواوي و نصب تجهيزات مخابراتي را ممنوع اعلام كرده اند.

اروپاازشبكهG5محرومنميماند

زد دي نت| محققان و پژوهش��گران امنيتي به تازگي 
دريافته اند كه بدافزار جديدي در تصاوير متحرك رد و بدل 
شده توسط كاربران در اپليكيشن هاي پيام رسان وجود 
دارد كه قادر است اطلاعات شخصي آنها را به سرقت ببرد.
با توجه به افزايش روزافزون تعداد حملات س��ايبري و 
بدافزاري به حساب هاي كاربري و سرقت حجم زيادي 
از اطلاعات شخصي كاربران در فضاي مجازي و محيط 
اينترنت، بس��ياري از كارشناسان فعال در حوزه امنيت 
سايبري به تازگي دريافته اند كه بدافزار جديدي در تصاوير 
متحرك موسوم به GIF در اپليكيشن هاي پيام رسان و 
شبكه هاي اجتماعي مختلف وجود دارد كه مي تواند به 
حريم خصوصي كاربران و مخاطب��ان آنها نفوذ كرده و 
بدين وسيله به هكرها اين امكان را بدهد كه به اطلاعات و 

داده هاي موردنظر خود دسترسي پيدا كنند.
با اينكه هنوز هدف و انگيزه دقيق اين دسته از هكرها و 
مجرمان سايبري براي طراحي و تعبيه چنين بدافزاري 
در تصاوير متحرك موسوم به GIF كه از از محبوبيت و 
استقبال بي نظيري از سوي كاربران برخوردار شده است، 
معلوم و مشخص نشده اما به گفته بسياري از كارشناسان 
و محققان مربوطه، به نظر مي رس��د كه اين بدافزار نيز 
همچون بسياري ديگر از بدافزارهاي ديگر قصد دارد به 
اطلاعات موردنظر هكرها دس��ت پيدا كرده و آنها را در 
نيل ب��ه اهداف و انگيزه هاي سوءاس��تفاده گرايانه خود 

كمك كند.
در س��ال هاي اخير حملات س��ايبري و بدافزاري رشد 
قابل ملاحظه اي داش��ته است به گونه اي كه بسياري از 
تحليلگران برآورد كرده اند تعداد قربانيان نفوذ هكرها و 
بدافزارهاي رايانه اي در جهان تا سال ۲۰۲۰ ميلادي تقريباً 
معادل كل جمعيت خواهد شد و اين بدان معناست كه 
همه افرادي كه در حال حاضر در جهان زندگي مي كنند، 
تقريباً حداقل يك بار مورد حمله و هدف هكرها و حملات 
س��ايبري و بدافزاري قرار خواهند گرفت كه اين خود به 

معناي افزايش روزافزون چالش هاي امنيتي بوده است.

تصاويرمتحركآلودهبهبدافزار
دركمينكاربران

گيزمگ|  مقامات توكيو مش��غول ابداع سيستمي 
هس��تند كه با استفاده از رادارهاي آب وهوايي، وقوع 
تندباد و باران هاي س��يل آسا را ۲۰ تا 3۰ دقيقه قبل 
از وقوع پيش بيني مي كند. مقامات توكيو مش��غول 
آزمايش فناوري جديدي هس��تند كه با اس��تفاده از 
رادارهاي آب وهوايي و ام��واج راديويي ديجيتال در 
زمين مي تواند به سرعت و با دقت باران هاي شديد و 
تندباده��ا را ۲۰تا 3۰ دقيقه قبل از وقوع، پيش بيني 
كند. اين فن��اوري جديد با همكاري س��ازمان هاي 
صنعتي، دولتي و دانش��گاهي از جمله انستيتو ملي 
فناوري اطلاعات و مخابرات در كوگاني ابداع ش��ده 
اس��ت. مقام��ات اميدوارند اي��ن سيس��تم را قبل از 
المپي��ك ۲۰۲۰ ميلادي اجرا كنند. سيس��تم هاي 
رادار فعل��ي تواناي��ي مح��دودي ب��راي پيش بيني 
 باران هاي سيل آسا دارند كه به نام باران هاي چريكي 
)guerilla rainstorms( مشهور هستند. اين نوع 
بارش از ريزش و خنك شدن بخار آب به وجود مي آيد 

و بطور ناگهاني در مناطق گرم آغاز مي شود.
اما سيستم جديد قدرتمندتر از نمونه هاي فعلي است 
و مي تواند اندازه قطرات باران و ساختار ابر را بسنجد.

در مرح��ه بعد اين سيس��تم با ام��واج راديويي روي 
زمين يكپارچه مي ش��ود. مي توان از اين امواج براي 
اندازه گي��ري تغييرات لحظه اي در س��طح بخار آب 
استفاده كرد. به وسيله اين امر مي توان زمان احتمالي 

توفان را بطور دقيق تر پيش بيني كرد.

ابداعسيستميبرايپيشبيني
تندبادوبارانسيلآسا

انگجت|تي��م ك��وك مديرعامل اپل و تع��دادي از 
س��ناتورهاي ايالات متحده به دنبال اجراي نس��خه 
امريكايي قوانين حفاظت از داده هاي عمومي اتحاديه 
اروپا هس��تند تا ب��راي حفظ حريم ش��خصي مردم 

تصميمات جديدي اتخاذ شود.
اين افراد موفق ش��ده اند نظر مثب��ت برخي مقامات 
دولتي را نيز در امريكا ب��ه اجراي طرح مذكور جلب 
كنند. بر اس��اس گزارش��ي كه در اين زمينه توسط 
كميت��ه بازرگاني و انرژي كنگره امريكا تهيه ش��ده، 
ديوان محاسبات دولت امريكا از تصويب چنين قانوني 

حمايت كرده است.
ديوان محاسبات معتقد است كه بايد يك قانون جديد 
و جامع در زمينه حفظ حريم شخصي كاربران در زمان 
اس��تفاده از اينترنت به تصويب برس��د و كميسيون 
فدرال ارتباطات امريكا مس��ووليت اجراي اين قانون 
را بر عهده داش��ته باش��د. اين ديوان بر اين باور است 
كه طرح پيشنهادهاي سناتورها و تيم كوك به مردم 
امري��كا امكان مي ده��د تا كنترل بيش��تري بر روي 

داده هاي شخصي خود داشته باشند.
كميسيون فدرال ارتباطات امريكا پيش از اين هم در 
اين زمينه مسووليت هايي داشته است. اما به اهمال 
در اين زمينه متهم شده و محدود بودن قدرت آن نيز 
به پليس و نهادهاي اطلاعاتي و امنيتي امريكا امكان 
داده تا بطور گس��ترده از ارتباطات س��ايبري مردم 

جاسوسي كنند.
در صورت تصويب قانون جديد كميس��يون يادشده 
قدرت بيش��تري يافته و مي تواند نهادهاي متخلف 
دولتي را مجازات كند. گفتني است در گزارش ديوان 
محاسبات امريكا به رسوايي افشاي اطلاعات خصوصي 
كاربران فيس بوك از طريق شركت كمبريج اناليتيكا 
نيز اشاره ش��ده و تصريح شده به علت رويدادهايي از 
اين دست وضع قوانين جديد فدرال در حوزه حريم 

شخصي در امريكا ضروري است.

كنگرهامريكابهدنبالاعمال
قوانينجديدحريمشخصي

رويداد

بازداشت متخلفان 
اپليكيشن هاي  موبايلي

روابط عمومي وزارت ارتباطات| وزير ارتباطات 
از بازداش��ت متخلفان پرونده مربوط به ش��ركت 
توسعه دهنده اپليكيشن هاي موبايلي كه اقدام به 
فريب كاربران براي عضويت در سرويس هاي ارزش 
افزوده مي كرد، خبر داد. محمدجواد آذري جهرمي 
دوماه پيش از تخلف يك ش��ركت توسعه دهنده 
اپليكيشن هاي موبايلي خبر داده بود كه در مدت 
كوتاهي بيش از 5۰۰ نرم افزار موبايلي توسعه داده 
است. وي گفت: اين نرم افزارها از پوشش ادعيه تا 
عناوين غير اخلاقي را شامل مي شد و براي خالي 
كردن جيب مشتركان تلفن همراه با سرويس هاي 
ارزش افزوده، توسعه داده شده بود. وزير ارتباطات 
تاكيد كرد كه گزارش به پليس براي رس��يدگي 
بيشتر ارجاع شده و مبالغ به مردم باز خواهد گشت. 
آذري جهرمي روز گذشته در توئيتر نوشت: در ادامه 
بررسي هاي انجام ش��ده درخصوص اين پرونده، 
برخي بازداشت ش��دند. وي گفت: اين نرم افزارها 
به اجبار و فريب مردم را عضو برخي سرويس هاي 
ارزش افزوده مي كردند و طبق گزارش پليس فتا، 
تاكنون به يك فقره درآمد نامشروع 5.۸ ميلياردي 
اقرار كرده اند. وزير ارتباطات با تشكر از پليس براي 
پيگيري اين پرونده افزود: همچون قبل مبالغ رفته 

از جيب مردم را بازمي گردانيم.

 رايانه ۳۰ ساله اپل 
هنوز هم كار مي كند

سي ان ان|يك پروفسور نيويوركي يك رايانه 
قديمي اپل را در خانه پدري خود يافته كه هنوز 
پس از 3۰ سال، كار مي كند. اين نسخه از رايانه 

روميزي اپل در سال ۱۹۸3 عرضه شده است.
»جف پاف« يك پروفسور نيويوركي يك نسخه 
از رايانه قديم��ي Apple lle را دارد كه پس از 
3۰س��ال هنوز هم كار مي كند. پ��اف اين رايانه 
قديمي را در انب��اري خانه پدري خ��ود يافته و 
تصاويري از آن را در توئيتر منتش��ر كرده است. 
Apple lle سومين مدل از سري Apple II بود 
كه در سال ۱۹۸3 ميلادي عرضه شد. اين نسخه 
داراي ويژگي مختلفي بود و كاربران مي توانند از 
كليدهاي قس��مت بالا و پايين كيبورد استفاده 
 Caps Lock و Shift كنند. همچنين كليد هاي
آن نيز كارآيي دارند. اين رايانه ها در سال ۱۹۹3 

ميلادي با تخفيف فروخته شدند.

اتهام فيس بوك به نقض 
عمدي قوانين حريم شخصي

سي ان ان| نمايندگان مجلس انگليس، فيس بوك 
را به نقض عمدي و آگاهانه قوانين حريم شخصي اين 
كشور و قوانين مرتبط با رقابت عادلانه تجاري متهم 
كرده اند. بر اساس گزارش كميته ديجيتال، فرهنگ، 
رس��انه ها و ورزش مجلس نمايندگان انگليس در 
مورد سوءاستفاده از اطلاعات كاربران در شبكه هاي 
اجتماعي، مارك زاكربرگ مديرعامل فيس بوك با 
مقاومت در برابر خواست نمايندگان به منظور حضور 
در جلسه علني مجلس انگليس، آنان را تحقير كرده 
اس��ت. گزارش مذكور كه بر مبناي محتواي تعداد 
زي��ادي از ايميل هاي داخلي ش��ركت فيس بوك 
تهيه شده، نشان مي دهد كه اين شبكه اجتماعي 
هم از نقض حريم ش��خصي كاربران و سواستفاده 
از داده هاي آنها اطلاع داش��ته و هم مطلع بوده كه 
قوانين رقابت منصفانه تجاري را در انگليس نقض 
كرده است. اسنادي كه توسط اين كميته بررسي 
و مطالعه شده، نش��ان مي دهد كه دادخواستي در 
كاليفرنياي امريكا علي��ه فيس بوك تقديم دادگاه 
شده و همين اتهامات عليه اين شركت در آن مطرح 
شده است. اسناد گذشته در سال ۲۰۱۸ و از طريق 
يك شركت كوچك فناوري به نام Six۴Three كه 
در اين منازعه حقوقي دخيل بود به دست مجلس 
انگليس افتاد. اين اسناد نشان مي دهد كه فيس بوك 
تلاش داشته تنظيمات بخش حريم شخصي كاربران 
را از كار بيندازد تا بتواند داده هاي شخصي آنها را در 
اختيار برنامه نويسان و توسعه دهندگان قرار دهد. 
اسناد يادشده نشان مي دهد كه فيس بوك داده هاي 
كاربران را در اختيار برنامه نويساني كه به هر علت با 
آنها خصومت داشته قرار نمي داده تا كسب وكارشان 

را مختل كند.
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هزار ريال به حساب جام بانک ملت به شماره 2905500133 به نام منطقه 9 عمليات انتقال گاز.  د ( ارائه آخرين روزنامه رسمی و تغييرات هيئت 
 ـ( ارائه گواهينامه صلاحيت ايمنی پيمانکاری از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و( ارائه گواهينامه موديان مالياتی )کد اقتصادی( مديره شرکت  ه

تذکر: قيمتها متناسب با کالای ساخت داخل با لحاظ کيفيت ، ارائه گردد.

 آگهی فراخوان مناقصه عمومی 
شركت انتقال گاز ايران  شماره مناقصه:8877۰۰۰7 

  منطقه9عمليات انتقال گاز    

نوبت اول
شماره مجوز:1397,6250 

روابط عمومی منطقه 9 عمليات انتقال گاز

اداره كل نوسازي مدارس استان ايلام در نظر دارد پروژه هاي موجود در جدول شماره 2 را مطابق جدول زمانبندي شماره 1 از طريق سامانه تداركات الكترونيكي دولت برگزار نمايد. 
.www كليه مراحل برگزاري مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايي پاكت ها از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد( به آدرس 
setadiran.ir انجام خواهد شد. و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلي، مراحل ثبت نام در سايت مذكور و دريافت گواهي امضاء الكترونيكي را جهت شركت در 
مناقصه محقق سازند. اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاكت الف )تضمين شركت در مناقصه( از طريق آدرس 
ايلام بلوار شهيد بهشتي روبروي انبار غله اداره كل نوسازي مدارس استان ايلام شماره تماس 08432223222 انجام مي پذيرد. پيمانكاران محترم مي بايست تنها پاكت ضمانتنامه 

را به صورت فيزيكي ارائه دهند. هزينه آگهي روزنامه به عهده برنده مناقصه مي باشد.

آگهي فراخوان مناقصه يك مرحله اي عمومي

نوبت اول

روابط عمومي اداره كل نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس استان ايلام 

دريافت اسناد 
كميسيون مناقصهتسليم پيشنهاد تا آخر وقت اداريعودت اسناد در صورت انصراف 

تا تاريخ از تاريخ 

چهارشنبه 15 اسفند 1397سه شنبه 14 اسفند 1397سه شنبه 14 اسفند 1397شنبه 4 اسفند 1397دوشنبه 29 بهمن 1397

مدت پيمان )ماه(رشته و رتبه پيمانكار مبلغ تضمين )ريال(مبلغ برآورد )ريال( محل اجرا عنوان پروژهرديف 

تكميل دبستان 6 كلاسه 1
مطابق گواهي صلاحيت صادره از 10,759,944,654537,997,234دره شهر مسكن مهر دره شهر 

6سازمان برنامه و بودجه 

 احداث دبستان 2 كلاسه 2
مطابق گواهي صلاحيت صادره از 2,378,645,150118,932,259چرداولچال خشك چرداول 

3سازمان برنامه و بودجه 

 به شماره آگهي 1۳97-2۳

وزارت آموزش و پرورش جمهوري اسلامي ايران 
سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس كشور 

اداره كل نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس استان ايلام 

جدول 1. زمانبندي مناقصه 

جدول 2. مشخصات پروژه ها



اخبارشهرستانها 11 بنگاهها

وابستگي به نفت را بايد كاهش دهيم

 آمادگي بخش تعاون براي كمك به دولت
گروهبنگاهها|

 اساسي ترين مشكلي كه مورد تاكيد مقام معظم رهبري 
قرار مي گيرد، بايد نخستين دستور كار همه باشد، اما اين 

مقاومت قديمي مانع از تحقق آن مي شود.
عضو هيات رييسه اتاق تعاون ايران با تاكيد بر اينكه بايد 
راهبرد عبور از بحران را در سال هاي تنفس برجام طراحي 
مي كرديم، تصريح كرد: الان هم هر كسي هر مسووليتي 
دارد، فارغ از تفكر سياس��ي، بايد اقتصاد مقاومتي را با 

جديت دنبال كند.
ماش��اءلله عظيمي عضو هيات رييسه اتاق تعاون ايران 
درباره بيانيه اخير مقام معظم رهبري و تاكيد ايشان بر 
عملياتي شدن اقتصاد مقاومتي گفت: اقتصاد مقاومتي 
با يك مقاومت ريشه دار در عرصه هاي اجرايي و اداري 
كشور مواجه است كه به اشكال ساختاري اقتصاد دولتي 
بر مي گردد.به گزارش تعادل از پايگاه اطلاع رساني اتاق 
تعاون ايران، وي با بيان اينكه ما به يك دولت اقتصادي 
بيش از يك دولت سياسي نياز داريم، گفت: اين به معناي 
آن نيس��ت كه دولت سياست گذاري نكند، بلكه به اين 
معناست كه همه اركان دولت در همه بخش ها اولويت 
اول كشور را زير ساختهاي اقتصادي در نظر بگيرند.عضو 
هيات رييسه اتاق تعاون ايران يادآور شد: اساسي ترين 
مشكلي كه مورد تاكيد مقام معظم رهبري قرار مي گيرد، 
بايد نخستين دستور كار همه باش��د، اما اين مقاومت 

قديمي مانع از تحقق آن مي شود.

   موانعي بر سر راه اقتصاد مقاومتي
وي با اش��اره به برخي موانع در اجرايي ش��دن سريع و 
بدون تاخير ابلاغيه مقام معظم رهبري در زمينه اقتصاد 
مقاومتي، تصريح كرد: يكي از مشكلات اين است كه ما نه 
تنها از فرصت ها، بلكه حتي از تهديد ها هم براي خلاصي 

از وابستگي به نفت استفاده نمي كنيم.
عظيمي افزود: بسياري از كش��ورهايي كه در شاخص 
توسعه منابع انساني نسبت به ايران بسيار پايين هستند، 
از ظرفيت نفت براي فرآورده محوري و صادراتي كردن 
كشورشان اس��تفاده كردند؛ در صورتي كه حتي منابع 
انس��اني چنداني ندارند و در اين زمينه وابس��ته اند، اما 
توانسته اند مبتني بر اصولي كار كنند و ريسك هاي ناشي 
از وابستگي مستقيم به نفت را با كالاها، بازارها و مشتقات 

جايگزين جبران كنند.
اين فعال اقتصادي ادامه داد: يكي از راهكارهاي رسيدن 
ب��ه اقتصاد مقاومتي اين اس��ت كه بتواني��م از راه هاي 

جايگزين وابستگي به نفت استفاده كنيم.

    رشد اقتصادي به اندازه ظرفيت انرژي
رخ نمي دهد

وي يكي ديگر از مشكلات را عدم تناسب در شدت انرژي 
در مصارف خانگي و صنعتي برشمرد و ادامه داد: در توليد 
يك واحد كارگاهي هنوز دو تا سه برابر نرم جهاني انرژي 
مصرف مي كنيم و كمتر بهره مي گيريم و همچنين در 
مصارف خانگي مصرف لوكس بالاتر است و عدالتي وجود 
ندارد. در واقع هرچه ظرفيت جديد ايجاد مي كنيم، رشد 

اقتصادي به اندازه ظرفيت انرژي اتفاق نمي افتد.
عظيمي در آسيب شناس��ي علت ع��دم تحقق اقتصاد 

مقاومتي به ضعف در جايگزيني مش��تريان و شركاي 
راهبردي اشاره كرد و گفت: اين مساله در شرايط تحريم 

به ما صدمه زده است .

   حت�ي برنامه هاي خوب در سيس�تم اجرايي 
دولتي بي اثر مي شود

اين كارش��ناس اقتصادي دولتي و بانكي بودن س��اختار 
اقتصاد و ديوان سالاري زياد را از ديگر مشكلات برشمرد و 
ادامه داد: به همين دليل در حالي كه رييس جمهور و تمام 
دولت مايلند قدم هاي اساسي در تحقق اقتصاد مقاومتي 
بردارن��د اما به اين دليل كه به نگاه مج��دد و بازنگري در 
ساختار اجرايي كشور نياز داريم، همچنان هر برنامه خوبي 
هم كه مي آوريم در سيس��تم هاي اجرايي و دولتي حل 

مي شود و تحول آفريني اتفاق نمي افتد.

  تحول اصلي در ساختار اقتصاد دولتي 
بايد رخ دهد

عظيم��ي با تاكيد بر اينكه تحول اصلي بايد در س��اختار 
اقتصادي دولت رخ دهد، اضافه كرد: همچنان در مواردي 
كه م��ردم مي توانن��د ورود كنند، دولت��ي اداره كردن را 
مي بينيم.عضو هيات رييسه اتاق تعاون ايران با يادآوري 
اينكه در ص��در ابلاغيه اقتصاد مقاومتي توجه به مردمي 
كردن اقتصاد مورد تاكيد قرار گرفته اس��ت، گفت: تنها 
بخشي كه شناس��نامه مردمي در اقتصاد ايران و جهان 
دارد بخش تعاون است، هرچند برخي وزارتخانه ها سعي 
مي كنند توجه داشته باشند، اما تبديل به يك نداي ملي 
نشده است.عظيمي با اشاره به اينكه نگاه به تعاوني ها صرفا 
نبايد مصرف كننده باشد، بلكه اين بخش علاوه بر اينكه 
مصرف كننده كالاي ايراني است، توليد كننده هم هست 
يادآوري كرد: هزينه هاي ايجاد شغل در بخش غير تعاوني 

۲ تا ۳ برابر بخش تعاوني است.
وي اتاق تعاون را يك ساختار منضبط در مدل جهاني در 
ايران برشمرد و ادامه داد: اتاق هاي تعاون در سراسر كشور 
و ۱۵۰ اتحاديه ملي و استاني آماده اند تا بار را از روي دوش 
دولت بردارند.اين فعال حوزه تعاون با تاكيد بر اينكه نياز به 
يك رديف تسهيلاتي ويژه داريم گفت: براي مردمي كردن 
اقتصاد نياز به اين داريم كه از ابتدا به تعاوني ها نگويند هر 
آنچ��ه آورده مالي داريد بياورند، بلك��ه بايد مديريت اين 
آورده ها را مطالبه كنند. همچنين به در نظر گرفتن رديف 
تسهيلاتي داريم كه قطعا با ويژگي هاي بخش تعاون كه 
در توليد پايدارتر و در بازار بي واسطه تر است، قابل برگشت 
خواهد بود.عضو هيات رييسه اتاق تعاون ايران مهم ترين 
بخش را مردمي  سازي اقتصاد دانست كه اگر به اين صدر 

توجه شود، ذيل آن نيز فراهم خواهد شد.

   تعاونگران مهمان ويژه رييس مجلس
وي اقتصاد مقاومتي را نيازمند ملزوماتي از جمله اصلاح 
نظام بانكي، تحقيقات، آموزش، توجه به بانوان، بهره وري، 
شدت انرژي و حركت به سمت توليد و صادرات مشتقات 
نفتي برش��مرد و گفت: تحقق هر ك��دام از اين بخش ها 
مي تواند آرزوهاي يك بخش، يك وزارتخانه و جنبه اي از 
اقتصاد را برآورده كند و بخش هايي كه مدت ها به سختي 

حركت مي كرده را به حركت وا دارد.

    تجربه برنامه حمايت از كشاورزان در ژاپن
اين فعال اقتصادي اتخاذ سياست هاي پيشگيرانه اي كه در 
مواقع بحران بتواند به كشور كمك كند را الزامي دانست و با 
اشاره به تجربه ژاپن گفت: يكي از بخش هاي تعاوني  موفق 
ژاپن، بخش كشاورزي اس��ت كه در سال ۲۰۱۴ گردش 
مالي آنها نزديك به ۵۰ ميليارد دلار بوده است. نمونه اي از 
اقدامات حمايتي كه آنها انجام مي دادند اين بود كه چون 
طبق كنوانس��يونهاي بين المللي نمي تواسنتند جلوي 
واردات را بگيرند، اجازه واردات برنج از هند، س��ريلانكا و 
جاهاي ديگر را مي دادند، اما دولت تمام برنج هاي وارداتي 
را براي حمايت از كش��اورزان مي خريد و به كش��ورهاي 
فقير هديه مي داد. در واقع به كشاورز هاي خودشان يارانه 
مي دهند تا محصولشان در كشور خودشان مصرف شود.

وي افزود: مي بينيم كشوري كه كاملا دو دو تا چهارتاي 
اقتصادي را مي داند، اما در بحث غذا نگاهي به بهاي تمام 

شده نمي كند و از كشاورز خود حمايت مي كند.
عظيمي به تجربه گراني محصولات كشاورزي و دامي در 
نوسانان ارزي در كشور خودمان اش��اره كرد و ادامه داد: 
دولت بايد آنقدر از كشاورز و دامدار خود حمايت مي كرد 
كه در شرايط نوسانات اقتصادي و برنامه هايي كه دشمن 
براي ما دارد در تور دشمن نيفتد و دام خود را به بهاي بيشتر 
نفروشد؛ در واقع بايد حمايت ها به نحوي بود كه فعاليت 
عادي اقتصادي در شرايط بحراني براي كشاورز و دامدار به 
صرفه باشد.به گفته وي داشتن يك برنامه جامع دامپروري 
و كش��اورزي فصل مهمي از اقتصاد مقاومتي است تا اگر 
كشاورز امسال به دليل كمبود، گوجه كاشت روي دستش 
نماند و به قيمت حمل هم نتواند به بازار بياورد و سال آينده 

سيب را براي جلوگيري از آلودگي در خاك دفن نكند.

   حمايت واقعي از بخش خصوصي
اين فعال بخش تعاون حماي��ت از بخش خصوصي 
را بخش ديگري از الزام��ات تحقق اقتصاد مقاومتي 
برشمرد و گفت: وقتي دولت پول ندارد بايد جذابيت 
زيرساخت ها را براي واگذاري بالا ببرد؛ براي نمونه به 
بخش خصوصي نگويد شما هم مثل دولت و با شرايط 
برابر سيلو بسازيد بلكه براي بخش خصوصي ساخت 
سيلو ۲۰ درصد ارزان تر از آنچه دولت مي سازد، تمام 
شود، چرا كه دولت مي خواهد بار خود را به دوش آنها 
بيندازد و البته ۸۰ درصد صرفه جويي هم كرده است.

 بانك ه�ا از س�پرده مح�وري خ�ارج و 
سرمايه محور شوند

عضو هيات رييس��ه اتاق تعاون ايران اصلاح ساختار 
نظام بانكي را در مس��ير اقتص��اد مقاومتي ضروري 
دانس��ت و تاكيد كرد: چرا بايد نظ��ام بانكي به جاي 
سرمايه محور بودن سپرده محور باشد؛ وقتي سپرده 
محور باش��د مجبور اس��ت با س��ودهايي كه بتواند 
جوابگوي سپرده ها باش��د به كارآفرينان تسهيلات 
بده��د. اگر بانك ها س��رمايه محور باش��د، از طريق 

سرمايه به هدف هاي توسعه اي وام مي دهند.
عظيمي تصريح كرد: بايد بانك ها از بنگاه داري خارج 
ش��وند و به حامي بنگاه ها تبديل ش��ود؛ رسالت اول 
هر بانكي تس��هيل فعاليت هاي اقتصادي اس��ت نه 
پرداخت وام آن هم به واحدهاي خود.وي يادآور شد: 
بار اقتصاد را از اول به غلط بر دوش بانك ها گذاشتيم 
و الان نمي توانيم كاري بكنيم؛ ادغام برخي بانك ها، 
صرفه جويي در هزينه ها، تبديل دارايي هاي غير موثر 

به موثر، افزايش توان وام دهي و پوشش ريسك براي 
سپرده هاي مردم از مواردي است كه بايد براي نجات 
بانك ها انجام شود تا زنجيره اقتصاد مقاومتي به هم 
وصل شود.عضو هيات رييسه اتاق تعاون تاكيد كرد: 
شرايط ويژه كه اقتصاد كشور به خود گرفته را نبايد در 
شرايط عادي فراموش كنيم؛ متاسفانه وقتي فروش 
نفت بالا مي رود و تحريم ها كم رنگ مي شود يادمان 
مي رود كه ممكن است در بره هاي ديگر چه بلايي بر 

سر اقتصاد كشور بيايد.
به گزارش فارس، وي با يادآوري اينكه بخش زيادي 
از ريس��ك هايي كه بر ما تحميل مي ش��ود، در اراده 
ما نيس��ت، تاكيد كرد: ما براي حف��ظ نظام و ثبات 
اقتصادي كشور خودمان بايد برنامه داشته باشيم نه 
اينكه دلمان خوش باش��د كه فرصتي به ما داده اند و 
دلمان را به نيم برجامي خوش كنيم كه دو سه سال 
شرايطمان خوب است؛ بايد با برنامه و تشكيل ستاد 
بحران در همان دو سه س��ال تنفس راهبردي براي 

عبور از شرايط فعالي طراحي مي كرديم.
وي ش��رايط فعالي را امتحاني براي ملت و مسوولان 
نظام دانست كه بايد با تدبير از آن عبور كنند و افزود: 
در اين شرايط همه مسووليت دارند و نمي شود گفت 
كه دولت مسوول اس��ت و ديگران اعتصاب سياسي 
كنن��د، بايد فراتر از دس��ته بندي هاي سياس��ي هر 
كسي به فكر تدبير و كمك به دولت براي عبور از اين 

شرايط باشد.
عظيم��ي در پايان تاكيد ك��رد: اقتص��اد مقاومتي 
مي تواند اقتصاد ايران اس��لامي را در جايگاه واقعي 

خود قرار دهد.
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اعمال قانون بيش از 32 هزار 
خودروي آلاينده

مشهد| رييس اداره محيط زيست، ايمني و بهداشت 
شهرداري مشهد گفت: از ابتداي سال جاري تا پايان 
دي ماه در خصوص ۳۲ هزار و ۲۸۵ دستگاه خودروي 

آلاينده زيست محيطي اعمال قانون شد.
محمد پذيرا گفت: 6 هزار و ۲۰۵ مورد از اين تخلفات 
مربوط به خودروه��اي دودزا و ۱6 هزار و ۲۲۳ مورد 

مربوط به نداشتن معاينه فني بوده است.
وي با بي��ان اينكه مراجعه خودروها به مراكز معاينه 
فني خودرو و رفع نقص تا ۱7 درصد از ميزان آلودگي 
هوا مي كاهد، اظهار داش��ت: پنج هزار و 9۴۴ تخلف 
نيز مربوط به نداشتن گواهي برچسب معاينه فني 

بوده است.

رفع تجاوز حريم اختصاصي 
در محدوده مركز بهره برداري

رشت|مدير منطقه 9 عمليات انتقال گاز از رفع تجاوز 
حريم اختصاصي در محدوده مركز بهره برداري رشت 
خبر داد.رسول داودي نژاد با اعلام اين خبر اظهار كرد: 
پس از گزارش عمليات خطوط لوله مركز بهره برداري 
رشت مبني بر تجاوز به حريم اختصاصي خطوط لوله 
در محدوده خط اول سراسري، رفع تجاوز به حريم 
اختصاصي در دس��تور كار قرار گرفت. مدير منطقه 
9 با بيان اينكه رفع تجاوز در محدوده رضوانشهر، به 
طول دو كيلومتر انجام شد، افزود: رفع تجاوز خط لوله 
سراسري اول زيرنظر يارد رشت با استفاده از ماشين 
آلات شركتي توس��ط عمليات خطوط لوله رشت، 
همكاري واحد حقوقي و همچنين با حضور نماينده 

واحد حراست منطقه با موفقيت انجام شد.

بازداشت عاملان فساد ارزي 
در مازندران

ساري|س��ربازان گمنام امام زمان )عج( در اداره 
كل اطلاعات مازن��دران ۵ نفر از عوامل اصلي باند 
فساد ارزي را دستگير و تحويل مرجع قضايي دادند.

تأسيس ش��ركت هاي كاغذي و صوري و تطميع 
مسوولان برخي شعب بانك ها از جمله شگردهاي 
اين شبكه سازمان يافته براي دريافت ارز دولتي به 

بهانه واردات كالا بوده است.
ميزان حوالجات ارزي اخذ شده اين باند فساد 7۲ 
ميليون دلار بوده كه از برخي بانك ها در استان هاي 
مازندران، تهران، بوشهر، سيستان و بلوچستان، 
بندرعباس، تبريز و قزوين بدون وثيقه و تضمين 
دريافت شده است. سربازان گمنام امام زمان )عج( 
در اين پرونده مبلغ ۲۱ ميليارد ريال از منابع مالي 
موجود اين باند را توقيف و از پرداخت ۳۸ فقره حواله 

ارزي به مبلغ ۲۰ ميليون يورو جلوگيري كردند.

 ساماندهي 
مرز بين المللي باشماق

سنندج| استاندار كردستان گفت: ساماندهي 
وضعيت مرز بين المللي باشماق مريوان به عنوان 
يكي از مرزهاي مهم زميني كشور، از اولويت هاي 

اقتصادي استان كردستان است.
بهمن مرادنيا در جلسه بررسي موانع و مشكلات 
پايانه مرزي باشماق مريوان، با بيان اين مطلب 
اظهار كرد: متأسفانه به دلايل مختلف در گذشته 
نوع نگاه به وضعيت مرز رسمي باشماق مريوان، 
نگاه مناس��بي نبوده و در ح��ال حاضر نيز براي 
فعاليت بخ��ش خصوصي در اي��ن پايانه مرزي 

نارسايي هاي وجود دارد.
وي اف��زود: با توجه به احتم��ال تصويب نهايي 
منطقه آزاد بانه و مريوان همه بايد براي تسهيل 
در مراودات مرزي به خص��وص در پايانه مرزي 
باشماق مريوان تلاش كنيم. استاندار كردستان، 
با تاكيد ب��ر لزوم تس��ريع درروند توس��عه زير 
س��اخت هاي مرز باش��ماق مري��وان در ادامه 
خاطرنش��ان كرد: دس��تگاه هاي متولي بايد با 
هدف بهبود وضعيت توسعه صادرات در اين مرز 
توان خود را مضاعف كرده و راه را براي رونق هر 
چه بيشتر اقتصادي در مرز باشماق هموار سازند. 
مرادنيا تاكيد كرد: تلاش هاي فراواني براي بهبود 
شرايط در مرز باش��ماق صورت گرفته و حضور 
همزم��ان دو معاون وزير در اين مرز نيز نش��ان 
از اهميت بررسي مش��كلات مرزي بين المللي 

باشماق مريوان است.

بركناري دو مدير در سطح 
استان به دليل ضعف عملكرد

تهران| مديركل بازرس��ي، مديريت عملكرد 
و امور حقوقي اس��تانداري تهران تاكيد كرد: بر 
اساس بازرس��ي هاي صورت گرفته در دو مورد 
مديران متخلف يا ضعيف در حوزه عملكرد در 
سطح استان بركنار ش��دند و در برخي شوراها 
و دهياري ه��ا نيز م��واردي منجر ب��ه تغيير و 

جابه جايي متخلفان شد.
حجت الاسلام عباس اس��لامي ضمن اشاره به 
پايش مداوم عملكرد دس��تگاه ها و ارگان هاي 
استان توسط كل بازرسي گفت: ارزيابي عملكرد 
تمامي دس��تگاه هاي اجرايي و ستادي استان 
تهران به صورت سالانه صورت مي گيرد و اكنون 
ني��ز با توجه به قرار گرفتن در ايام پاياني س��ال 
جاري در حال انجام اين پايش و ارزيابي هستيم.
وي افزود: در همين راس��تا كارگاه آموزش��ي 
 تعري��ف س��ازوكار جه��ت پايش ش��اخص ها 
در خصوص عملكرد دستگاه ها در استان تهران 
در حوزه هاي عمومي و تخصصي برگزار ش��ده 
اس��ت و نمايندگان مجموعه هاي ادارات كل و 
فرمانداري ها در در اين رابطه آموزش هاي لازم 

را فرا مي گيرند.

افتتاح جايگاه اختصاصي عرضه سوخت در چهلمين سالگرد انقلاب اسلامياولويت نخست ارتقاي سلامت بازنشستگان و مستمري بگيران است
ايلام|مديركل تأمين اجتماعي استان ايلام گفت: اولويت نخست در 
ايلام ارتقاي سلامت بازنشستگان و مستمري بگيران تأمين اجتماعي 
است. سهيلا ملكشاهي در گفت وگو با خبرگزاري تسنيم در ايلام 
اظهار داشت: علاوه بر ارايه خدمات بيمه اي و مستمري افزايش سطح 
دانش، آگاهي، توانمندي، خودمراقبتي و رعايت بهداشت و توجه 
به سلامت جسم و روان از جمله برنامه هاي تأمين اجتماعي استان 
ايلام براي سلامت روحي و جسمي بازنشستگان تحت پوشش است.
 مديركل تأمين اجتماعي استان ايلام به نقش سلامت در توسعه 
اشاره كرد و گفت: توس��عه اجتماعي نيازمند فرهنگ سازي براي 

جلوگيري از فقر حركتي است كه اين مهم ميان بازنشستگان موجب 
انتقال شادي و نشاط در جامعه مي شود. وي در ادامه افزود: اجراي 
فعاليت هاي ورزشي، افزايش اميد به زندگي، ارتقاي وضع اجتماعي 
و توجه به منزلت بازنشستگان مي تواند در كاهش بار مالي تأمين 
اجتماعي و افزايش اميد و سطح رفاه بازنشستگان موثر باشد. او به 
اميدآفريني در جامعه اشاره كرد و توصيه هاي مقام معظم رهبري 
در تزريق اميد به جامعه را مورد اش��اره ق��رار داد و گفت: اقدامات 
خودمراقبتي در زمينه سلامت و گسترش روحيه نشاط و سلامت 

در خانواده ها به منظور افزايش اميد به زندگي است. 

مازندران|مديرشركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه ساري، 
گفت: دوازدهمين جايگاه اختصاصي عرضه سوخت در ناحيه بهشهر 
افتتاح شد. سبحان رجب پور مدير شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي 
منطقه ساري در مراس��م افتتاحيه كه مورخه ۲۱ بهمن 97 درجايگاه 
اختصاصي عرضه سوخت ترابري سجادي در جمع مقامات ومسوولان 
اس��تاني، عنوان كرد: جايگاه اختصاصي عرضه سوخت مايع )بنزين، 
بنزين سوپرو نفتگاز( شهرستان بهشهر با نام )سجادي( در مدار سوخت 
رساني قرار گرفت وبا افتتاح اين جايگاه در اين شهرستان شاهد بهبود 
در ارايه خدمات سوخت رساني به خودروها خواهيم بود. سبحان رجب 

پور ادامه داد: جايگاه تك منظوره فرآورده هاي نفتي )سجادي( بهشهر با 
صرف هزينه اي بالغ بر ۳۵ ميليارد ريال با سرمايه گذاري آورده شخصي 
به بهره برداري رسيد . او با احتساب جايگاه هاي افتتاح شده در سال هاي 
اخير، بيان كرد: با افتتاح جايگاه )سجادي( بهشهر در حال حاضر منطقه 
ساري در ۸  شهر تحت پوشش خود تعداد ۱۲۴ باب جايگاه عرضه سوخت 
مايع و تعداد ۸6 باب جايگاه سي ان جي و دو منظوره دارد و جايگاه عرضه 
سوخت )سجادي( بهشهر به منظور ارايه خدمات هرچه بهتر سوخت 
رس��اني به همشهريان و مسافرين با زمان بندي زود تر از موعد، در دهه 

فجر 97 به بهره برداري رسيد .

چهرههاياستاني

رييس كميسيون كشاورزي در صنايع غذايي اتاق تعاون ايران؛ پنجاهمين نشست كميسيون كشاورزي با حضور معاون تعاون

تاكنون يك واگذاري به تعاوني ها ارايه نشده است مذاكره با شستا براي واگذاري ها به بخش تعاون
محم��د جعفر كبيري مع��اون امور تع��اون وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي در نشس��ت كميسيون 
كشاورزي اتاق تعاون ايران، با هدف گسترش تعامل 
 و آشنايي با چالش هاي تعاونگران حوزه كشاورزي 

حضور يافت.
به گزارش تعادل از پايگاه اطلاع رس��اني اتاق تعاون 
ايران، پنجاهمين نشس��ت كميسيون كشاورزي و 
صنايع غذايي اتاق تعاون امروز با حضور محمد جعفر 
كبيري معاون امور تعاون وزارتخانه، در اتاق تعاون 

ايران برگزار شد.
در اين نشست، ارس��لان قاسمي رييس كميسيون 
كش��اورزي و صنايع غذاي��ي اتاق تع��اون گزارش 

مبسوطي از عملكرد كميسيون ارايه داد.
محمدجعفر كبيري در جلسه مشترك كميسيون 
كش��اورزي و صنايع غذايي اتاق تعاون ايران گفت: 
اينكه دولت بايد ب��ه بخش هاي تعاوني كمك كند، 

درست است و ما پيگير آن هستيم. 
ما س��ه رديف اصلي بودجه داريم كه يك رديف اول 
توسعه  بخش است كه بس��يار عدد محدودي دارد. 
رديف ديگر، عدد درش��تي دارد اما هر سال تسهيل 

آن صفر بوده است.
وي افزود: بخش تع��اون ظرفيت  هاي زيادي دارد و 

مي تواند در دريافت مطالبات به ما كمك كند.
معاون امور تعاون وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
با اشاره به بند ۲9 اصل ۴۴ اظهار داشت: در اين بند 
آمده اس��ت كه ۳۰ درصد از درآم��د واگذاري  ها در 

اختيار بخش تعاون قرار گيرد كه از سال ۸۸ تاكنون 
اين عدد جمع شده و پرداخت نشده است و رقم آن 
به ۱7 هزار ميليارد تومان مي  رسد اما تاكنون كسي 

آن را طلب نكرده است.
كبيري ادامه داد: هر س��ال ع��ددي در بودجه قرار 
مي گيرد اما پرداخت نمي شود. معاونت امور تعاون 
در حد توان خود، آن را پيگيري كرده است. در حالي 
كه برخي رديف  ها تا 7۰ درص��د در بودجه افزايش 
داش��ته  اند و مذاكرات تعيين بودجه را از فروردين 
سال 97 ش��روع كرده  اند، بخش تعاون با ادعاي 9۴ 
هزار تعاوني فعال براي دريافت مطالبات خود هيچ 

اقدامي نكرده است.
وي اضافه ك��رد: كارگروه ويژه  اي براي بخش تعاون 
ايجاد شده اس��ت و ما در بحث واگذاري  ها با شستا 
مذاك��ره كرديم تا برخي از بخش ه��ا را به تعاوني  ها 
واگذار كند. با بانك توسعه تعاون هم مذاكره كرديم 
تا تامين مالي تعاوني  هايي را كه مشكل دارند برعهده 

بگيرد.اين مقام مس��وول ادامه داد: توس��عه بخش 
تعاون نياز به همكاري دوجانبه وزات تعاون و بخش 
تعاون دارد و بايد ش��رايط كشور را با يك نگاه جامع 

دنبال كنيم تا به يك همصدايي برسيم.
كبيري درخصوص بازار و برند تصريح كرد: رويكرد 
ما اين اس��ت كه اگر توانستيم تس��هيلاتي را براي 
بخش تعاون جمع كنيم، به صورت فردي نباش��د و 
توليدكننده بداند براساس تداوم بازار چه چيزي را 
توليد كند كه در اين خصوص تسهيل  گر بايد براي 
توس��عه به توليدكننده آموزش دهد. در اين زمينه 
وزارت تعاون در حال انجام اقدامات لازم براي تامين 

منابع است.
وي اف��زود: در بحث تخفيف ارز م��واد اوليه در حال 
مذاكره هستيم. ش��ركت  هاي خصوصي هم در اين 
زمينه مش��كل دارند. برخي از اتحاديه ها كه مدعي 
واردات دام زنده با قيمت ۵۰ هزار تومان هستند، ما 

از طرح آنها استقبال مي كنيم.
معاون وزي��ر تع��اون، كار و رفاه اجتماع��ي با بيان 
 اينكه ميزان كالاها براي تعاوني  هاي مرزنش��ين به

۴۸ كالا افزاي��ش يافته اس��ت، خاطرنش��ان كرد: 
تعرفه ها به اندازه قبل است و باعث رونق كسب و كار 
آنها خواهد ش��د. ما معافيت تعرفه واردات كالاها را 
براي بخش هاي مرزنش��ين داشتيم كه به تازگي به 
تصويب دولت رسيده است و مي توان از آن به عنوان 
يك هديه از طرف دولت به تعاوني  هاي مرزنش��ين 

تعبير كرد.

رييس كميسيون كشاورزي وصنايع غذايي اتاق تعاون 
ايران، با بيان اينكه در خصوص طرح هاي نيمه  تمام و قابل 
واگذاري متاسفانه دولت تنها به فكر فروش است، گفت: در 
ماده ۱۸ قانون بخش تعاون هم به همين نكته اشاره شده 
است اما تاكنون يك واگذاري هم به شكل اجاره به شرط 

تمليك و پيمان مديريت ارايه نشده است.
به گزارش تعادل از پايگاه خبري اتاق تعاون ايران، ارسلان 
قاسمي در نشست مشترك اتاق با معاون امور تعاون وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي گفت: دو پاره بودن مشكل اصلي 
در بخش كشاورزي است. برخي اتحاديه در تعاون روستايي 
و برخي ديگر در بخش وزارت تعاون اس��ت. ما متقاضي 
تسهيلات وجوه ارايه شده و كمك  هاي فني و مهندسي را 
داريم. بخش كشاورزي در حدود ۲۴ درصد از GDPكشور 
نقش دارد اما هميشه با بحران  هاي مختلف روبرو است و 
نمي تواند به صورت عادي كار كن��د.وي افزود: اگر دولت 
پول ندارد، پ��س چطور واردات انجام مي دهد؟ اگر دولت 
براي واردات پول دارد، س��قف اعتبارات را افزايش دهد تا 
مشكلات حل شود. در خواست ما اين است كه اعتبارات 
بند »خ « بودجه اصلاح شود.رييس كميسيون كشاورزي 
در صنايع غذايي اتاق تعاون ايران ادامه داد: ما كارگروهي 
براي طرح اشتغال روستايي داشتيم كه سه جلسه آن انجام 
شده است. ما مي توانيم اطلاعات زيادي را در اختيار وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعي قرار دهيم كه در هر اس��تان و 
روس��تا چه فعاليتي مي تواند مثمرثمر باشد.قاسمي در 
رابطه با طرح هاي نيمه  تمام و قابل واگذاري اظهار داشت: 
در زمينه طرح هاي نيمه  تمام و قابل واگذاري هم متاسفانه 

دولت در واگذاري  ها تنها به فكر فروش است در حالي كه 
در اصل ۴۴ هم اش��كال مختلفي ذكر شده است. در ماده 
۱۸ قانون بخش تعاون هم به همين نكته اشاره شده است 
اما تاكنون يك واگذاري هم به شكل اجاره به شرط تمليك 
و پيمان مديريت ارايه نشده است.وي اضافه كرد: تا قبل 
از برنامه پنجم، بخش كشاورزي به صورت عام از پرداخت 
ماليات معاف بود اما در برنامه پنجم شرط معافيت صفر را 
ارسال اظهارنامه مالياتي گذاشتند و بسياري از شركت  هاي 
كوچك ما با مشكل مالياتي مواجه شدند و به كمك وزارت 
تعاون نيازمنديم تا اين مش��كلات مرتفع ش��ود.رييس 
كميسيون كشاورزي در صنايع غذايي اتاق تعاون ايران 
با بيان اينكه ما ۲۲ هزار تعاوني فع��ال و ۱۸ هزار تعاوني 
غيرفعال داريم كه دليل غيرفعال بودنشان همين مشكلات 
اس��ت، تصريح كرد: تفاهنامه هاي بسياري براي بخش 
تعاون و بخش هاي زير مجموعه ما توسط وزارت تعاون با 
بخش هاي ديگر دولت بسته شده اما بخش تعاون در اين 

ميان حضور نداشتند و در حقشان اجحاف شده است.



اقتصاد اجتماعي12اخبار

سيلاب هاي اخير به بافت تاريخي شهر جهاني يزد 9 ميليارد تومان خسارت زد

آب، خشت ها را با خود برد 
ريحانه جاويدي|

اگرچه بارندگي هاي اخير، تالاب هورالعظيم در استان 
خوزستان را لبريز كرد، به هيرمند در قلب سيستان 
و بلوچستان جان دوباره داد و كانون هاي گرد و غبار 
در درياچه هامون را خاموش كرد اما براي يزد اوضاع 
ديگري را رقم زد. س��يلاب در ميان اين شهر تاريخي 
كه به عنوان يكي از نخستين شهرهاي خشتي دنيا در 
فهرست ميراث جهاني يونسكو به ثبت رسيده است، 
راه افتاد و خانه هاي خشت و گلي اين شهر را را تا نيمه 
به كام خود كشيد. س��ه خانه تاريخي و برج و باروي 
شهر يزد تخريب شد. برآورد اوليه حكايت از آن دارد 
كه ۹ ميليارد تومان خسارت به آثار تاريخي اين شهر 
وارد ش��ده كه البته بنا بر اظهارنظر مسوولان ميراث 
فرهنگي اين اس��تان، اين رقم قطعي نيست و بيشتر 
هم مي شود. با اين حال مسوولان مديريت بحران يزد 
اظهارنظر ديگري درباره اين موضوع داشتند و تخريب 
خانه هاي تاريخي را ناشي از سيلاب نمي دانند، بلكه 
معتقدند تخريب ها از طرف مالكان اين بناهاي تاريخي 
انجام ش��ده اما كارشناس��ان نظر ديگري دارند آنها 
معتقدند، سياست نادرست در توسعه بافت تاريخي 
يزد آن را در برابر اين قبيل حوادث آسيب پذير كرده 
و اگر سيستم مديريت آب كه در گذشته در اين شهر 
كويري رايج بود، احيا نشود، بايد منتظر خسارت هاي 

بدتر و بيشتر بود. 

   سيلاب يا تخريب عمدي؟
مهرماه امسال اداره ميراث فرهنگي يزد با كمك مردم 
بافت تاريخي را رفت و روب كرد و دستي به ناودان هاي 
خانه ها كش��يد تا بارندگي زمستاني به بافت تاريخي 
آسيب نزند اما شدت سيلاب بيشتر از آن بود كه با اين 
اقدامات ساده و كمك هاي مردمي بشود با آن مقابله 
كرد. آن ط��ور كه مديركل مي��راث فرهنگي، صنايع 
دستي و گردش��گري اس��تان يزد اعلام كرده است، 
خسارت سيلاب در بافت تاريخي شديد است و 3 خانه 
تاريخي و برج و باروي ش��هر تخريب شدند. مصطفي 
فاطمي درباره جزييات اين اتفاق به »تعادل« گفت: 
اين خسارت كه در ابتدا ۹ ميليارد تومان برآورد شده 
بود، در حال حاضر رو به افزايش است و همچنان مردم 
در حال مراجعه به ميراث فرهنگي براي امدادرساني 

به بناها هستند.

او افزود: خس��ارت به بناهاي تاريخي به حدي بود كه 
ناچار به تخريب برخي از ديوارهايي كه پي ها، پايه ها 
و س��تون هاي آنها خيسيده و در حال فرو ريزش بود، 
شديم كه بايد دوباره آنها را مرمت كنيم در حالي كه 
اين اقدامات نيز هزينه هاي زي��ادي در بر دارد. براي 
رفع مشكلات بافت تاريخي، نجات بناها و خانه هاي 
س��اكنان اين منطق��ه نيازمند بودجه س��تاد بحران 

هستيم.
فاطم��ي بيان كرد: بقعه س��يد ش��مس الدين، خانه 
تاريخي اربابي، خانه قاجاري با تزئينات خاص در محله 
گازرگاه، بخشي از زندان اسكندر، حصار سمت شمالي 
بافت تاريخ��ي و برخي ديگر از خانه هاي عرصه بافت 
جهاني نيز دچار آسيب شده اند. مسجد ملأ اسماعيل 
و مسجد چهل محراب نيز هر چند آسيب نديده اند اما 

دچار آب گرفتگي و “خيسيدگي “ شده اند.
اظهارات فاطمي در حالي است كه پيش از اين هادي 
هادي نسب، مديركل مديريت بحران استانداري يزد، 
خراب ش��دن چند مورد منزل مسكوني تاريخي در 
بافت جهاني يزد را بي ارتباط با سيلاب و آب گرفتگي 
دانس��ته و بيان كرد: طبق بررس��ي هاي انجام شده 
تخريب ناش��ي از آب گرفتگي توس��ط مالك با قصد 

تخريب عمدي بوده است.

   تغييرات تحميلي شهر را آسيب پذير كرد
قطعا در طول ساليان درازي كه بافت تاريخي شهر يزد 
به حيات خود ادامه داده تا امروز كه به ميراثي جهاني 
تبديل شده، اين نخستين بار نيست كه بارندگي با اين 
وسعت در اين شهر خش��تي رخ داده و سيلاب به راه 
مي افتد اما چرا بناهاي خش��تي اين شهر در گذشته 
دچار خسارت نشده و استوار باقي ماندند اما اكنون با 
بارش نخستين باران جدي در فصل زمستان اينچنين 
آسيب پذير شده است؟ كارشناسان معتقدند تغييراتي 
كه در چند س��ال اخير بدون توجه به س��اختار بافت 
تاريخي در جريان شهرس��ازي به اين ش��هر تحميل 
شده، بافت تاريخي را در مقابل حوادثي نظير سيلاب 
آس��يب پذير كرده اس��ت. علي اصغر سمسار يزدي، 
مدير مركز بين المللي قنات و سازه هاي آبي درباره اين 
موضوع به »تعادل« گفت: در گذشته بخشي از روان آب 
ناش��ي از بارندگي كه از بام خانه ها جاري مي شد در 
باغچه ها نفوذ مي كرد و آن بخشي هم كه در خيابان ها 

و معابر به جريان در مي آمد به سمت چاه هاي جذبي 
هدايت مي ش��د. از طرف ديگر معبرهايي هم تعبيه 
ش��ده بود كه آب بدون آسيب به بناهاي مسكوني به 

قنات ها وارد شود.
او اف��زود: اما در مورد ش��هري جديد ب��دون توجه به 
اقليم و نوع معماري و طراحي س��نتي بافت تاريخي 
بعضي تدابير گذش��تگان براي مهار آب حذف ش��د. 
س��طح معابر به غلط با آسفالت پوشيده شد در حالي 
كه آس��فالت اصلا مناس��ب اقليم يزد نيست همين 
اتفاق سبب شد راه جذب آب به درون زمين مسدود 
ش��ده و معابر غير قابل نف��وذ ش��وند. از طرف ديگر 
چاه هاي جذبي با آسفالت پوشانده شد. در واقع تمام 
خروجي ها و ورودي هاي آب را مسدود كرديم و حالا 
شكايت مي كنيم كه چرا سيلاب در بافت تاريخي راه 
افتاده اس��ت. قنات ها را هم غيرفعال كرديم در حالي 

كه در گذش��ته از ظرفيت اين بارندگي براي پر كردن 
ذخاير آب در قنات و س��يراب ش��دن سفره هاي آب 
زيرزميني اس��تفاده مي شد، نه خس��ارتي به خانه ها 
مي زد و نه هزينه اي در برداش��ت بلكه باعث استفاده 
مردم هم مي ش��د كه به سب تصميم هاي غلط از آن 

بي بهره شديم. 
مدير مركز بين المللي قنات و س��ازه هاي آبي درباره 
راه ح��ل جلوگيري از تكرار چني��ن اتفاق هاي گفت: 
راه ح��ل مديريت اين وضع اين اس��ت ك��ه به تجربه 
گذشتگان اعتماد كنيم و به سيستم قبل برگرديم كه 
البته زنده كردن قنات ها با توجه به تخريب هاي فراواني 
كه داشته امكان پذير نيس��ت و اگر در شرايط فعلي 
بخواهيم جريان آب سطحي را به قنات ها هدايت كنيم 
جز آنكه آب را به پس ساختمان هاي تاريخي بريزيم 
و بناها از بين برود، نتيجه ديگري نخواهد داش��ت اما 

بايد چاه هاي جذبي احيا ش��ده و افزايش يابند. محل 
فعلي تجمع آب در معابر در واقع همان نقاطي بوده كه 
در گذشته ورودي چاه هاي جذبي قرار داشته بنابراين 
مسوولان شهرداري و ميراث فرهنگي يك مرحله از 
هزينه جلوترند چ��ون مكان حفر چاه به راحتي قابل 
شناسايي است. از طرف ديگر بايد آسفالت ها را از معابر 
بافت تاريخي جمع كنند تا خاك امكان نفوذ داشته 
باشد و آب را به سفره هاي آب زير زميني هدايت كند. 
طبيعت نيست كه براي ما هزينه و زحمت مي آفريند 
بلكه مديريت نادرست ماست كه نه تنها باعث مي شود 
امكان اس��تفاده از روان آبي كه آب شيرين بوده را از 
دس��ت بدهيم بلكه بايد ميلياردها تومان هم صرف 
مرمت و بازسازي بناهاي تخريب شده كنيم در حالي 
كه اگر از ابتدا از مصالح مناسب استفاده مي شد چنين 

زحمت و هزينه اي به بار نمي آمد. 

افزايش دستمزد پزشكان در ۹۸؛ آري يا خير؟
»دستمزد پزشكان« مبحثي كه عده اي افزايش سالانه 
آن را كمك به قشري مرفه مي دانند و پزشكان را متهم 
به داش��تن درآمدهاي چند ميلياردي مي كنند و در 
س��ويي ديگر هم برخي معتقدند جز اقليتي خاص، 
عمده پزشكان دستمزد مكفي دريافت نمي كنند و بايد 
درآمدهايشان مانند ساير اقشار جامعه رشدي سالانه 
و منطقي را تجربه كند... سبد تعرفه هاي پزشكي در 
ابتداي سال ۱3۹۷ در هر دو بخش دولتي و خصوصي 
به طور ميانگين پنج درصد افزايش يافت؛ بطوري كه 
ج��ز فني تعرفه ۲.۵ درصد و هتلينگ هش��ت درصد 
بالا رفت و جز ء حرفه اي تعرفه هم كه شامل حقوق و 
دستمزد پزشكان است، رشدي صفر درصدي نصيبش 
شد، اما با گذشت شش ماه از سال ۱3۹۷ و با افزايش 
قيمت ارز و ساير هزينه ها، مس��وولان سازمان نظام 
پزشكي كشور، پيشنهاد “افزايش تعرفه هاي پزشكي 
در نيمه دوم ۹۷ “ را ارايه داده و اعلام كردند كه با توجه 
به ايجاد تورم دو رقم��ي در حوزه هاي مختلف، تمام 
موسس��ات درماني براي تأمين هزينه هايشان دچار 
مشكل شده اند؛ به خصوص در حوزه مخارج پرسنلي؛ 
چراكه هزينه هاي جاري شان افزايش يافته و از طرفي 

مطالباتي هم دارند كه معوق مانده است.
در عين حال بيمارس��تان هاي خصوص��ي نيز با بالا 
رفتن هزينه ها دچار مشكل شده بودند. زيرا برخلاف 
گذشته كه با چك هاي س��ه ماهه و شش ماهه اقلام 
مصرفي مورد نيازشان را مي خريدند، حالا براي تأمين 
دارو، تجهيزات پزشكي و اقلام مصرفي مورد نيازشان 
بايد نقدا پول مي دادند، پولي كه در جيب ش��ان نبود؛ 
چراكه هزينه هايشان به روز نشده بود. بر همين اساس 
براي جبران اين هزينه ها نظام پزشكي پيشنهاد رشد 
تعرفه ها در ش��ش ماهه دوم ۱3۹۷ را به شوراي عالي 
بيمه ارايه داد، پيشنهادي كه قرار بود از سوي سازمان 

برنامه و بودجه بررسي شده و به هيات دولت ارايه شود 
و مصوب��ه دولت را دريافت كن��د؛ مبحثي كه اقدامي 

عملي درباره آن صورت نگرفت.
ازسويي، با توجه به اينكه در آستانه ورود به سال ۱3۹۸ 
هس��تيم، اين روزها بحث تعيين تكليف تعرفه هاي 
پزش��كي س��ال آينده نيز داغ شده اس��ت و برخي از 
مسوولان س��ازمان نظام پزش��كي و وزارت بهداشت 
از پيشنهاد رش��د ۱۵ درصدي تعرفه هاي پزشكي به 
دولت خبر مي دهند. حال بايد ديد كه اين پيشنهاد تا 
چه ميزان عملي مي شود و آيا امسال دستمزد پزشكان 
افزايش مي يابد يا خير؟ محمد جهانگيري، معاون فني 
و نظارت سازمان نظام پزشكي، درباره مباحث مربوط 
به تعرفه هاي پزشكي سال ۱3۹۸، گفت: سازمان نظام 
پزش��كي همواره خودش را مكلف و مقيد مي داند كه 

قان��ون را اجرا ك��رده و به گونه اي رعايت حال مردم را 
داشته باشد. او با بيان اينكه سازمان نظام پزشكي طبق 
قانون و قبل از اينكه بودج��ه از دولت به مجلس رود، 
پيشنهاداتش را در حوزه تعرفه ها در شوراي عالي بيمه 
ارايه مي كند تا در آنجا مصوب شود و بعد به دولت رود، 
افزود: پيشنهاد سازمان نظام پزشكي در شوراي عالي 
بيمه اين بود كه در حقوق و دستمزد جامعه پزشكي 
هم مانند ساير اقشار عمل شود؛ به طوري كه اگر قرار 
است حقوق و دستمزد ساير اقشار جامعه افزايش يابد، 
اين افزايش را براي جامعه پزشكي هم لحاظ كنند. حال 
اگر براي همه پنج درصد افزايش حقوق و دس��تمزد 
مي بينند، براي پزشكان هم همين ميزان را ببينند و 
اگر ۱۵ درصد افزايش دستمزد مي دهند، براي جامعه 

پزشكي هم ۱۵ درصد افزايش را اعمال كنند.

   جز فني تعرفه هاي پزش�كي مع�ادل تورم 
محاسبه شود

جهانگيري ادامه داد: حال اگ��ر در كنار اين افزايش، 
مكانيزم تعديلي ايج��اد كردند، آن را هم براي جامعه 
پزشكي در نظر بگيرند، اما نبايد حقوق جامعه پزشكي 
را در ج��ز حرفه اي تعرفه يعني حقوق و دس��تمزد از 
ساير اقشار جدا كنيم. در جز فني تعرفه نيز كه شامل 
هزينه هاي جامعه پزشكي است، خواهش مان اين بود 
كه هزينه هاي ما را معادل نرخ تورم محاس��به كرده و 

رشد دهند. 
او با بيان اينكه افزايش جز فني تعرفه ها بر اساس نرخ 
تورم، مساله اي منطقي اس��ت، اظهار كرد: زماني آب 
معدني را براي بيمارس��تان ها يك ريال مي خريدم و 
يك ريال ه��م مي فروختم، اما اكن��ون آن را دو ريال 
مي خريم، حال آيا مي توانيم همان يك ريال بفروشيم؟ 
اين منطقي نيس��ت. از طرفي بيمارس��تان ها بايد در 
زمينه حقوق و دستمزد پرسنل بيمارستان ها از ابتدا 
طبق قانون عمل كرده و اين بخش هم جز هزينه هاي 
بيمارستان هاي خصوصي محسوب مي شود. بنابراين 
جز فني تعرفه را بايد بر اس��اس نرخ تورم رشد دهيم 
كه اميدواريم پيگيري شود و در عين حال به مردم هم 

اجحاف نشود.
جهانگي��ري در ادام��ه صحبت هايش با بي��ان اينكه 
سازمان نظام پزشكي آماده است تا در بحث بهره وري، 
كنترل هزينه ها و... به وزارت بهداش��ت كمك كند تا 
به مردم فشار وارد نش��ود، ادامه داد: بر همين اساس 
جلس��ات مكرري با وزارت بهداش��ت داش��ته ايم و از 
پزشكان هم خواسته ايم كه هزينه هايشان را كنترل 
كرده و كاهش دهند. به هر حال در حال حاضر بحث 
اقتصادي كش��ور، موضوع مهمي اس��ت و بايد آن را 

رعايت كنيم.

   آنقدر پول نداريم كه جنس ارزان بخريم!
وي با تاكيد بر لزوم كيفي سازي خدمات سلامت در 
كش��ور، گفت: بايد به اين فكر باشيم كه امروز آنقدر 
پول نداريم كه جنس ارزان بخريم، بلكه بايد به سمت 
كيفي س��ازي رفته و س��عي كنيم ك��ه كيفيت ارايه 
خدمات مان افت نكند. اگر به هر دليلي كيفيت ارايه 
خدمات سلامت كاهش يابد، در نهايت مردم متضرر 
مي شوند. به عنوان مثال اگر براي بيمارستان تعرفه 
هتلينگ صرف نكند، سرويس درستي به بيمار ارايه 
ن��داده و در نتيجه بيمار هم از ن��وع دريافت خدمت 

راضي نخواهد بود. 
از طرفي اگر قرار باش��د پزش��كي با ويزيت دو بيمار، 
درآمد منطقي يك بيمار را كسب كند، ممكن است 
در تشخيصش اشتباه كند يا اگر آزمايشگاه نتواند به 
موقع و درست كارش را انجام دهد، ممكن است بيمار 
دچار عوارض شود. بنابراين بحث اين است كه ما قائل 
به بهره وري و بهينه سازي هستيم، اما بايد حداقل هايي 

را مدنظر قرار دهيم.

   لزوم سرمايه گذاري در حوزه سلامت
معاون فني و نظارت سازمان نظام پزشكي كشور ادامه 
داد: از طرفي مهم ترين موضوعي كه بايد به آن توجه 
كنيم، سرمايه گذاري در حوزه سلامت است. در حال 
حاضر خريد يك دستگاه در بخش خصوصي سه برابر 
شده اس��ت. حال اگر اين دس��تگاه مستهلك شود و 
نتوان آن را بروز كرد، يعني تجهيزات خوبي نداريم كه 
از طريق آن خدمت مناسب ارايه دهيم. بنابراين نبايد 
ناوگان ارايه خدمت در حوزه سلامت فرسوده شود و 
بايد خدمات مان به روز ش��ده و از تكنولوژي روز دنيا 
غافل نشويم. بايد بدانيم كه عارضه عدم توجه به اين 

مسائل در طولاني مدت مشخص مي شود.
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فضاي نامطلوب آموزشي
در روستاها 

سرپرست معاونت آموزش متوسطه وزارت آموزش 
و پرورش گفت: فضاي آموزشي در روستاها مطلوب 
نيس��ت و اين آزاردهنده است.عبدالرسول عمادي 
اظه��ار كرد: هنوز در برخي مناط��ق به دليل اينكه 
دانش آموز كم است، فضاي آموزشي مطلوبي نداريم 
و اين آزاردهنده است. وي اضافه كرد: در سند تحول 
بنيادين بايد از م��دارس كوچك به مدارس بزرگ و 
متوسط چرخش كنيم. اين مسوول اضافه كرد: در 
مدارس روستايي منظور از مدارس بزرگ و متوسط، 
مدارس ش��بانه روزي و روستا مركزي است يعني با 
مركزيت يك روستا دانش آموزان روستاهاي اطراف 
در آنجا مستقر و به تحصيل ادامه دهند.سرپرست 
معاونت آموزش متوسطه وزارت آموزش و پرورش 
بيان كرد: به صرفه نيس��ت كه با وج��ود دو تا پنج 
دانش آموز در هر روستايي مدرسه اي احداث شود 
و بهتر است به ش��بانه روزي ها منتقل يا از مدارس 

روستاي مركزي استفاده كنند. 

واريز عيدي مستمري بگيران 
تامين اجتماعي تا ۱۰ اسفند

سرپرست سازمان تامين اجتماعي از واريز »عيدي« 
مستمري بگيران و بازنشستگان تامين اجتماعي تا 
۱۰ اس��فند ماه خبر داد. محمد حسن زدا در جمع 
بازنشس��تگان ش��هر تهران ضمن اعلام اين خبر 
گفت: رقم عيدي همان ميزان مصوب اعلام ش��ده 
توسط دولت است، بنابراين رقم واريزي به حساب 
مستمري بگيران و بازنشستگان يك ميليون تومان 
خواهد بود. او در پاسخ به اينكه آيا عيدي نيز همچون 
حقوق ماهيانه بر اساس حروف الفبا واريز مي شود؟ 
گفت: جزييات واريز و چگونگ��ي آن متعاقباً اعلام 
مي ش��ود. زدا اظهار كرد: طرحي براي ايجاد امكان 
خريد اعتباري بازنشس��تگان و مستمري بگيران 
تأمين اجتماع��ي داريم كه با عملياتي ش��دن آن 
بازنشستگان مي توانند تا سقف حقوق يك سال خود 
از فروشگاه هاي خاصي لوازم خانگي تهيه كنند. او 
درباره همسان سازي حقوق بازنشستگان نيز گفت: 
حقوق فعلي بازنشستگان پاسخگوي نيازهاي آنان 
نيست و اميدواريم در بودجه سال آينده كشور كه در 
دستور كار مجلس شوراي اسلامي قرار دارد، اعتبار 
مورد نياز براي همسان سازي حقوق بازنشستگان 
تأمين اجتماعي لحاظ شود.سرپرس��ت س��ازمان 
تأمين اجتماعي افزايش امي��د به زندگي و كاهش 
متوسط سن بازنشستگي را از دلايل عمده افزايش 
هزينه ه��اي اين س��ازمان برش��مرد و گفت: طرح 
اصلاحات پارامتريك كه در مجلس شوراي اسلامي 
درحال پيگيري است مي تواند به كاهش مشكلات اين 
سازمان كمك كند و بررسي اين طرح به سال آينده 

موكول شده است.

واردات دارو بايد
براساس نياز جامعه باشد

نايب رييس كميس��يون بهداشت و درمان مجلس 
گفت: اگر توليدكنندگان داخلي دارو توان تامين نياز 
كشور را نداشته باشند، بايد بر اساس نياز موجود مجوز 
واردات دارو داده شود. نبايد به نياز كشور بي تفاوت 
باش��يم و با دارو ه��اي بي كيفيت داخل��ي و قاچاق 
س��لامت مردم را به خطر بيندازيم.محمد حسين 
قرباني درباره افزايش ناگهاني قيمت دارو ي بي حسي 
دندان پزشكي به خانه ملت گفت: تحريم هايي كه در 
سطح بين المللي براي نظام جمهوري اسلامي ايران 
اعمال شده در حوزه هاي دارويي و سلامت تاثيرگذار 
بوده است، بر اساس همه پروتكل هاي بين المللي غذا 
و دارو حتي در زمان جنگ نيز از تحريم ها مستثني 
 CFT ،هستند. اما متاسفانه تحريم هاي ناشي از پالمو
و سوئيفت انتقال ارز را دچار مشكل كرده و واردات 
مواد اوليه و برخي از دارو ها از جلمه داروي بي حسي 
دندانپزش��كي را مختل كرده اس��ت. نايب رييس 
كميسيون بهداشت و درمان مجلس شوراي اسلامي، 
گفت: در گذشته برخي از دارو هاي بي حسي از طريق 
قاچاق وارد كشور  مي شد و برخي از نيازهاي كشور را 
تامين مي كرد، اما در حال حاضر با توجه مشكلات 
و نوسانات اقتصادي حتي قاچاق دارو نيز مقرون به 
صرفه نيست، از طرفي توليد داخلي تمام نياز هاي 
كشور را تامين نمي كند. قرباني با بيان اينكه سازمان 
غذا و دارو بايد سياست گذاري و استراتژي خوبي در 
حوزه تامين و توزيع دارو داشته باشد اظهار كرد: اگر 
توليد كنندگان داخل��ي دارو توان و ظرفيت تامين 
نياز كشور را نداشته باشند بايد بر اساس نياز موجود 
مجوز واردات دارو داده ش��ود. نبايد به نياز كش��ور 
بي تفاوت باش��يم و با دارو هاي بي كيفيت داخلي و 
قاچاق سلامت مردم را به خطر بيندازيم. او با اشاره 
به وعده وزارت بهداشت در خصوص رفع مشكلات 
كمبود دارو يادآور شد: مشكلات كمبود دارو بالاخص 
دارو ي بي حس��ي دندانپزشكي تا پايان سال جاري 
با تولي��دات داخلي و واردات بر طرف خواهد ش��د. 
قرباني با اشاره به سهميه اي شدن دارو هاي بي حسي 
دندان پزشكي گفت: سهميه اي شدن كارپول هاي 
دندانپزشكي نوعي رانت در توزيع ايجاد مي كند كه 
مشكلات حوزه دارو را افزايش مي دهد. اين موضوع 
نشان مي دهد كه محصولات داخلي توان توليد به حد 
نياز كشور را ندارند. نماينده مردم آستانه اشرفيه در 
مجلس دهم، با اشاره به قاچاق معكوس كارپول توليد 
داخل تصريح كرد: سازمان غذا و دارو به عنوان متولي 
اصلي تامين و توزيع دارو هاي بي حسي دندانپزشكي 
بايد نظارت ويژه اي در اين خصوص داشته باشد چرا 
كه كارپول هاي توليد داخلي به دليل قيمت ارزان تر به 
خارج كشور قاچاق مي شوند. نايب رييس كميسيون 
بهداش��ت و درمان مجلس شوراي اسلامي، با بيان 
اينكه واردات محصولات كش��ور بايد بر اساس نياز 
كشور باشد خاطرنشان كرد: متاسفانه برخي از افراد 
با استفاده از عناوين مختلفي چون اقتصاد مقاومتي، 
اشتغال، توليد داخلي مانع واردات دارو بر اساس نياز 
كشور مي شوند، متاسفانه برخي از تصميم ها بر اساس 

نياز جامعه و مردم نيست.

۵۰۰ محله آسيب خيز شناسنامه دار شدند
رييس گروه پيشگيري از اعتياد سازمان بهزيستي كشور 
از اج��راي فاز دوم طرح »پازك« در ۵٠٠ محله ش��هري و 
روستايي به منظور پيشگيري از اعتياد زنان و كودكان خبر 
داد. ماريت قازاريان با بيان اينكه طرح »پازك« اقدام ويژه اي 
است كه به موضوع »پيشگيري از اعتياد در زنان و كودكان« 
مي پردازد، افزود: اين طرح شامل فعاليت هاي پيشگيري از 

اعتياد در ۵٠٠ محله شهري و روستايي است.
او با بيان اينكه اين طرح در فاز اول در ١٢ استان اجرا مي شود، 
اظه��ار كرد: دو گروه زنان و ك��ودكان به اين دليل انتخاب 
شده اند كه گروه هاي آسيب پذير جامعه هستند و نسبت 

به گروه هاي ديگر بيشتر در معرض آسيب قرار مي گيرند.
رييس گروه پيشگيري از اعتياد سازمان بهزيستي كشور 
با اش��اره به اينكه از اين ۵٠٠ محله در ابتدا يك شناسنامه 
كامل محلي تهيه ش��ده است، به ايسنا گفت: در واقع يك 
دارايي سنجي كامل و جامع از ۵٠٠ محله اي كه توسط خود 
استان ها انتخاب شده، تهيه شده است. همچنين محلات 
مذكور نقاط خيلي آلوده نيستند، چراكه قرار است كارهاي 
پيشگيري در سطح اوليه در آنها انجام شود و اگر لازم بود وارد 
سطح دوم و سوم شويم. قازازيان افزود: بنابراين محله هايي 
در اس��تان ها انتخاب ش��دند كه امكان فعاليت سطح اول 

پيشگيري در آنها وجود داشته باشد. او با بيان اينكه در حال 
حاضر شناسنامه هاي هر محله تهيه شده است، گفت: ۵٠٠ 
شناسنامه كامل و جامع از سوي تسهيل گران محله اي به 
كمك خود بهزيستي استان ها تهيه شده و فاز دوم اين طرح 
نيز كه در حال اجراست، شامل مصون سازي كودكان زير سن 
دبستان در محله هاي مذكور است. رييس گروه پيشگيري از 
اعتياد سازمان بهزيستي با اشاره به اينكه اين كار به دو شيوه 
انجام مي شود، گفت: اگر محله مورد نظر مهدكودك داشته 
باش��د، اين طرح در مهدكودك مذكور اجرا مي شود. اين 
درحالي است كه اتفاقاً بسياري از اين محلات مهدكودك 
ندارند و بچه هاي زير دبستان از مهدكودك رفتن محروم 
هستند و بسياري اوقات هم بضاعت مالي آنها اين اجازه را 
به آنها نمي دهد. قازاريان ادامه داد: در اين محلات هم اين 
گروه ها شناسايي مي شوند و براي آنها و والدينشان طرح 
مصون سازي در برابر اعتياد در محيط مناسبي كه در همان 
محلات است كه معمولاً يك محيط فرهنگي مثل كتابخانه 

مدرسه و … است اجرا مي شود.
به گفته او، در اقدامي ديگر نيز براي همس��ران افراد معتاد 
پكيج هاي خاص ساختاريافته اي تهيه شده است كه اين 
پكيج به شكل ٨ جلس��ه براي آنها اجرا مي ش��ود. در اين 

آموزش ها همسران افراد معتاد شركت مي كنند تا از طريق 
آموزش هاي لازم توانمند شوند و به آنها آگاهي داده شود. 
رييس گروه پيشگيري از اعتياد سازمان بهزيستي كشور 
تاكيد كرد: بنابراين هدف از اين كار توانمندسازي زنان از 
طريق اطلاعات پيشگيرانه اس��ت تا از مشكلات جدي و 
پيچيده تر در خانواده پيشگيري شود. به گفته قازاريان براي 
اين دو اقدام پكيج هاي ويژه تهيه و آموزشگراني آماده شده 
است و اين فاز نيز در حال اجراست. رييس گروه پيشگيري از 
اعتياد سازمان بهزيستي كشور تصريح كرد: اين طرح در ١٢ 
استان از جمله لرستان، آذربايجان غربي، آذربايجان شرقي، 
خراسان جنوبي، هرمزگان، كرمان، چهارمحال بختياري و 
… اجرا مي شود و قرار است طي سال آينده تعداد اين ١٢ 

استان به تدريج بيشتر شود.
قازاريان با بيان اينكه اين استان ها براساس شاخص هاي 
ويژه اي انتخاب شده اند كه تنها شامل بزرگي و وسعت 
آنها نبوده اس��ت، اظهار كرد: در فاز بعدي قصد داريم 
پكيج ها را حتي براي زناني ك��ه فرد معتادي در خانه 
ندارند تهيه كنيم و كارزارهاي رسانه اي ويژه اي نيز در 
هر محله اجرا شود. به اين ترتيب در نهايت مي خواهيم 

۵٠٠ محله پاك داشته باشيم.

توسعه اورژانس كشور در قالب طرح تحول
مع��اون درم��ان وزارت بهداش��ت ضمن اش��اره به 
ط��رح تح��ول در حوزه اورژانس كش��ور و توس��عه 
آمبولانس ه��اي هوايي گفت: همچني��ن در قالب 
خدم��ات ك��د ۲۴۷ و ٧٢۴ جهت درم��ان بهنگام 
سكته هاي مغزي و قلبي توانستيم بيش از ۴۰ هزار 
س��كته قلبي و ۵ هزار بيمار سكته مغزي را بوسيله 

اورژانس به موقع به بيمارستان ها منتقل كنيم.
قاس��م جان بابايي با بيان اينكه تقريباً سابقه ندارد 
كه وزارت بهداش��ت زميني را براي س��اخت و ساز 
خريداري كرده باشد و اكثر مركز بهداشت و درمان 
و... را خيرين ساخته اند، گفت: در حوزه سلامت بعد 
از اس��تقرار نظام جمهوري اس��لامي پيشرفت هاي 
بسياري اتفاق افتاد. در حال حاضر ما پيشرفته ترين 
پيونده��اي اعضاي بدن را انج��ام مي دهيم و حتي 
از كش��ورهاي اطراف براي انجام پيوند به كشور ما 

مراجعه مي كنند.
او با اش��اره به اينك��ه قبل از انقلاب در كش��ور تنها 
۵۰ عم��ل پيوند كليه انجام ش��ده بود، ام��ا امروزه 
سالانه حدود ٢٠٠٠ پيوند كليه و ١٠٠٠ پيوند مغز 
استخوان انجام مي شود، گفت: بيمارستان شريعتي 

بيش��ترين آمار پيوند مغز اس��تخوان و بيمارستان 
نمازي شيراز بيش��ترين عمل پيوند كبد را دارد. در 
واقع پيشرفته ترين عمل دنيا مربوط به پيوند است 
كه در حال حاضر م��ا در انجام حداقل دو نوع پيوند 

در دنيا سرآمد هستيم.
او افزود: همچني��ن در حال حاضر ما در زابل حدود 
١٢٠ پزش��ك متخصص داريم؛ در حالي كه قبل از 
انقلاب داشتن اين تعداد پزشك جزو آرزوها بود. در 
ش��هرهاي ديگر نيز همين طور است. همچنين در 
سال گذش��ته اعزام پزشكي به خارج از كشور كمتر 
از ۵٠ مورد بوده است و همين امر به اين معني است 

كه توسعه پزشكي رو به پيشرفت است.
معاون درمان وزارت بهداش��ت در ادامه اظهار كرد: 
گام بعدي ما ش��روع طرح تحول توس��عه اورژانس 
بوده اس��ت. روزي جزئي از آرزوها بود كه در كشور 
هليكوپتر آمبولانس داشته باشيم، اما در حال حاضر 
در استاني مثل كهگيلويه و بويراحمد ۲ پايگاه هوايي 
اورژان��س داريم و بيماران بد حال به س��رعت براي 
درمان منتقل مي ش��وند. درحالي كه در سال هاي 

گذشته امكان انتقال بيماران وجود نداشت.
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با تخصيص 2100 ميليارد تومان براي بازآفريني شهري موافقت شد

»تعادل« اظهارات مديران سابق و كنوني شهر تهران درباره ميزان بدهي هاي شهرداري را بررسي مي كند

آغاز تزريق پول به بافت هاي فرسوده

 واكنش ديپلماتيك حناچي به اظهارات قاليباف

گروه راه وشهرسازي|زهره علامي|
مهرماه س��ال جاري، تفاهمنامه اي ب��ا بودجه 3600 
ميليارد توماني بين س��ازمان برنامه و بودجه، وزارت 
راه و شهرسازي، و صندوق توسعه ملي به امضا رسيد. 
براس��اس تفاهم نامه امضا شده، بودجه در نظر گرفته 
شده بايد براي بازسازي ۱00 هزار واحد مسكوني بافت 
فرس��وده و ايجاد 300 هزار شغل در كشور اختصاص 
مي يافت كه به گفته مجيد روستا، عضو هيات مديره 
شركت بازآفريني شهري كشور، 2۱00 ميليارد تومان 
از محل وجوه اداره شده به نوسازي مسكن در بافت هاي 
فرسوده در دستور كار قرار گرفته است.  به گفته مجيد 
روستا، ۱500 ميليارد تومان ديگر هم به عنوان منابع 
براي توس��عه و تجهيز خدمات روبناي��ي و زيربنايي 
بافت هاي فرسوده در دس��تور كار سازمان مديريت و 
برنامه ريزي قرار گرفته كه به زودي موافقت نامه هاي 
آن صادر خواهد شد. اختصاص 3600 ميليارد تومان 
براي نوسازي بافت فرسوده درحالي صورت گرفته است 
كه تجربه ساليان گذشته نشان مي دهد كه بازسازي 
اين بافت ها هيچگاه اولويت دولت ها نبوده است اما گام 
جديد وزارت راه و شهرسازي براي اختصاص اين بودجه 
حكايت از عزم جدي اين وزارتخانه براي اجراي طرح 

بازآفريني شهري دارد. 

   عقب ماندگي از برنامه سوم توسعه
عضو هيات مديره انجمن انبوه س��ازان ته��ران درباره 
نوس��ازي بافت هاي فرس��وده به »تعادل« مي گويد: 
براساس قانون برنامه سوم توسعه بايد ساليانه ۱0درصد 
از حجم اين بافت ها، نوسازي مي شد كه متاسفانه اين 

اقدام صورت نگرفت.
حسن محتشم مي افزايد: طي سال هاي گذشته شاهد 
رش��د نوسازي بافت هاي فرس��وده نبوديم و برهمين 
اساس در مقابل حجم اندكي از اين بافت ها كه نوسازي 
شده، تعدادي از واحدهاي مسكوني به بافت فرسوده 
تبديل شده است. او ادامه مي دهد: با توجه به پوشش 
بافت هاي فرس��وده نوسازي ش��ده توسط واحدهاي 
مسكوني كه فرسوده شده، مي توان گفت اقدام خاصي 
در اين زمينه رخ نداده است. به گفته محتشم، البته در 
دو س��ه سال اخير با توجه به تغيير رويكرد وزارت راه و 
شهرسازي و تحول در بازس��ازي بافت هاي فرسوده، 
شاهد برداش��تن گام هاي مثبتي در اين زمينه بوديم 
كه يكي از اين گام ها امضاي تفاهم نامه 3600 ميليارد 

توماني براي نوسازي بافت هاي فرسوده است.
عضو هيات مدي��ره انجمن انبوه س��ازان تهران اظهار 
مي كند: اين تفاهم نامه اگرچه مثبت قلمداد مي شود 
اما بايد منتظر ماند و مش��اهده كرد كه تا چه حد اين 
تخصيص ه��ا انجام مي ش��ود و در نوس��ازي بافت ها 

تاثيرگذار است.

  سكونت 21 ميليون نفر در بافت 
عضو هيات مديره شركت بازآفريني شهري با تاكيد بر 
اينكه ۱40 هزار هكتار از اراضي كشور در بافت فرسوده 
قرار دارد، گف��ت: 2700 محله با جمعيتي حدود 2۱ 
ميليون نفر و به مساحت 30 درصد شهرهاي كشور در 

هدف بازآفريني كشور قرار دارند.

به گزارش فارس، روستا در اجلاس سراسري انبوه سازان 
ايران افزود: اين اعداد نشان مي دهد كه با سازوكارهاي 
سنتي مساله بازآفريني كش��ور را نمي توان حل كند 
و از آنجا كه س��الانه بايد ۱0 درصد از محلات هدف و 
بافت هاي فرسوده بازسازي شود، بايد به نحو ديگري 
اين محلات و بافت هاي فرسوده بازسازي و احيا شود. 

او با اشاره به اينكه نشست مشترك با كانون انبوه سازان 
اولين جلسه نبوده و نخواهد بود، گفت: تاكنون جلسات 
زيادي با انبوه سازان داشته ايم چرا كه معتقديم جامعه 
انبوه س��ازان كش��ور به عنوان بخش اجرايي كش��ور 

محسوب مي شوند. 
عضو هيات مديره بازآفريني ش��هري با بيان اينكه در 
قان��ون برنامه پنجم تاكيد ش��ده بود كه س��الانه بايد 
۱0درصد بافت هاي فرسوده بازس��ازي و احيا شوند، 
گفت: آمارها نشان مي دهد كه توفيق چنداني در احياي 

بافت هاي فرسوده نداشته ايم. 
روس��تا اضافه كرد: تاكنون نزديك به 270 هزار فقره 
تسهيلات نوسازي پرداخت شده است، پس بايد برنامه 
اقدام جامع در بازآفريني ش��هري تدوين و بازس��ازي 
محله ه��ا در اولويت قرار بگي��رد.  او تاكيد كرد: تنها با 
الزامات مال��ي و ابزارهاي قانوني در كش��ور نمي توان 
بافت هاي فرس��وده را احي��ا كرد، پس باي��د به حوزه 
بازسازي به صورت متفاوت و ويژه نگاه شود و از ظرفيت 

توسعه گران استفاده شود. 
عضو هيات مديره بازآفريني ش��هري با اشاره به اينكه 
مسكن يك كالايي است كه بايد به صورت تخصصي به 
آن بطور جدي و ويژه نگاه شود، گفت: بايد از ظرفيت 
تمام انبوه س��ازان و كانون انبوه سازان براي بازسازي و 

احياي بافت فرسوده استفاده شود. 

به گفته روس��تا، يكي از دلايل مهمي كه باعث ش��ده 
نتوانيم، در بافت فرسوده و احياي آن موفق عمل كنيم، 
اين بوده اس��ت كه هيچگاه از ظرفيت كاري مشترك 
استفاده نكرده و آن را تمرين نكرده است.  او يادآور شد: 
با تعريف مشترك مي توانيم به مشكلات پي ببريم و با 
استفاده از ابزارهاي جديد مشكلات را برطرف كنيم، 
پس بايد متناسب با تجارب كشورهاي ديگر بازسازي 
بافت فرس��وده را پيش ببريم.  اين مقام مسوول تاكيد 
كرد: صرفا با يك ابزار مالي نمي توان به بازسازي بافت 
فرس��وده اقدام كرد، پس در كن��ار ابزارهاي مالي بايد 
ابزارهاي شهري و ساير مجوزها به كار گرفته شود تا در 

احياي بافت هاي فرسوده موفق عمل كنيم. 
عضو هيات مديره بازآفريني ش��هري گفت: براساس 
مصوبه دولت كه در خرداد ماه امسال به تصويب رسيد 
كمك هايي در جهت توس��عه زيرساخت هاي شهري 
در محلات ابلاغ ش��ده اس��ت تا در بحث هاي سازمان 
نظام مهندسي و تخفيفات لازم در بيمه و معافيت هاي 
مالياتي و انشعابات براساس اين مصوبه در دستور كار 
بود كه با هدف تس��هيل در احياي بافت هاي فرسوده 

ابلاغ شده است.

  سازنده هاي مسكن 2 بار ورشكست شدند
با توجه به اينكه بازوي اجرايي دولت در نوسازي بافت 
فرس��وده انبوه س��ازان هس��تند، نگاهي به مشكلات 
آنها مي تواند در بهبود عملكرد آنها در س��اخت و ساز 
بافت فرسوده راهگشا باش��د، رييس كانون سراسري 
انبوه سازان ايران با بيان اينكه پيش فروش مسكن به 
ضرر سازنده ها اس��ت، گفت: قانون هاي خلق الساعه 
در حوزه مالي��ات كمر توليد كنندگان صنعت احداث 

را خواهد شكس��ت و موجب ركود بيش��تر ساخت و 
ساز خواهد ش��د. جمشيد برزگر در اجلاس سراسري 
انبوه س��ازان ايران با اش��اره به اينكه ايران در شرايط 
اقتصادي سختي به سر مي برد، گفت: در تمام حوزه ها 
شرايط اقتصادي سختي وجود دارد، به جز حوزه هايي 
كه در آن رانت و فساد است، بنابراين تمام حوزه ها اسير 
گرفتاري هاي به وجود آمده اقتصادي هستند.  او ادامه 
داد: سوال اين است كه چرا نتوانستيم از موقعيت ها و 
پتانسيل ها استفاده كنيم و جواب اين است كه به دليل 
عدم توجه به قوانين وضع شده بوده است و متاسفانه 
هيچگاه بخش خصوصي مورد توجه قرار نگرفته است.  
برزگر با اش��اره به ورشكسته شدن سازندگان مسكن 
گفت: سازندگان مس��كن دو بار ورشكسته شدند كه 
بي تقصير بودند يك بار در سال 9۱ با قيمت 4 برابري 
كالاها مجبور شدند واحدهاي ساخته شده را تحويل 

دهند و يك بار هم در سال 96 و 97 بود. 
رييس كانون سراس��ري انبوه س��ازان ايران ادامه داد: 
سازنده هايي كه پيش فروش مسكن كرده بودند بايد 
با قيمت  تمام ش��ده بالاتري واحدهاي ساخته شده را 
واگذار مي كردند.  او با مقايسه بازار مسكن با بازار خودرو 
گفت: خودرو در اختيار دولت است و هر زمان كه پيش 
فروش خودرو صورت گرفت دولت خودرو را با قيمت 
روز به فروش رساند، اما اين وضعيت در بخش مسكن 

وجود ندارد و اين يك ضعف ا ست. 
برزگر با بيان اينكه مسكن موتور محرك اقتصاد است 
و تنها س��ندي اس��ت كه 97 درصد آن وابس��تگي به 
توليدات داخلي دارد، اف��زود: در عرض ۱0 روز قيمت 
ميلگرد از 3500 تومان در ه��ر كيلو به 4700 تومان 
رسيد، حال سوال اين اس��ت وقتي قيمت تمام شده 

مسكن بالا مي رود، چطور مي توان از پيش فروش مسكن 
صحبت كرد.  او ادامه داد: چرا اجراي اين قوانين از سوي 
كميس��يون عمران مجلس گرفته نمي شود با وجود 
احضاريه هايي كه به كميسيون عمران ارايه شده است 
و همين طور در اختيار كميسيون عمران باقي مانده 
است.  رييس كانون سراسري انبوه سازان ايران تاكيد 
كرد: متاسفانه در قانون پيش فروش مسكن، سازنده ها 
همواره متضرر مي شوند و متاسفانه قوانين پيش فروش 
اجازه اخذ تسهيلات تا پيش��رفت 20 تا 30 در صدي 

ساخت و ساز را به سازنده ها نمي دهند. 
برزگر تاكيد كرد: با اين قوانين وضعيت توليد مسكن 
با يك دشواري مواجه است و سوال اين است كه با اين 
قوانين بازدارنده چطور مي توان به 20 ميليون خانوار 

بدمسكن 20 ميليون مسكن احداث و تحويل داد. 

  حمايت مجلس از بازسازي شهري
رييس كميس��يون عمران مجلس ش��وراي اسلامي 
هم در اجلاس سراس��ري انبوه سازان با تاكيد بر اينكه 
مجلس آ ماده است، تا از انبوه سازان براي ورود به احياي 
بافت هاي فرس��وده حمايت كند، اف��زود: دولت توان 
زيادي ندارد كه به تنهايي بخواهد بستر حضور و احياي 
بافت هاي فرسوده را فراهم كند، بنابراين انبوه سازان 
بايد تلاش كنند تا با جل��ب اعتماد مردم براي احياي 
بافت هاي فرسوده اقدام كنند، پس بايد موانع از پيش رو 
برداشته شود.  محمدرضا رضايي كوچي به بحث عقب 
ماندگي توليد از تقاضا اشاره كرد و گفت: درحال حاضر 

چهار ميليون واحد مسكوني كسري داريم.
رضايي كوچي با تاكيد بر اينكه نهادهاي بزرگي مثل 
آس��تان قدس رضوي مي توانند در احياي بافت هاي 
فرس��وده اقدام كنند، گفت: سالانه يك ميليون واحد 
مسكوني بايد در كشور احداث شود تا پاسخگوي تقاضا 
باشيم، اين در حالي است كه در حال حاضر سالانه 300 
تا 370 هزار واحد مسكوني در كشور احداث مي شود.  
او تصريح كرد: اگر دولت سياست گذاري لازم را انجام 
ندهد قطعا سال آينده با افزايش قيمت مسكن مواجه 
خواهيم ش��د چرا كه برخي تص��ور مي كنند چون 2 
ميليون واحد مسكوني خالي از سكنه داريم پس نيازي 

به توليد و ساخت مسكن نيست. 
رييس كميسيون عمران مجلس درخصوص توان ايران 
در صادرات خدمات فني و مهندسي گفت: متاسفانه در 
مورد صادرات خدمات فني و مهندسي غافل هستيم، 
چرا كه تنها 2 ميليارد دلار براي كشور ارز آوري در اين 
حوزه صورت گرفته است و اين نشان مي دهد، در صدور 

خدمات فني و مهندسي ضعف داريم. 
رضايي كوچي گفت: وقتي بتوانيم سرمايه هاي كشور را 
وارد يك كشور كنيم و سرمايه هاي خود را در كشورهاي 
ديگر سرمايه گذاري كنيم، وابستگي و همبستگي به ما 
كمك خواهد كرد.  او گفت: در كميسيون عمران مجلس 
تلاش خواهيم كرد كه در مورد وضعيت صنايع مرتبط 
با خدمات فني و مهندس��ي تحقي��ق و تفحص انجام 
دهيم و به همين منظور از وزارت خارجه خواسته ايم 
كه در كميس��يون عمران كارگروهي ب��ا حضور وزير 
خارجه، وزير نيرو، وزير اقتصاد و وزير راه و شهرسازي 

تشكيل شود. 

گروه راه و شهرسازي|
واكنش ها به تازه تري��ن اظهارات محمد باقر قاليباف، 
 شهردار اسبق تهران در تكذيب بدهي 52 هزار ميليارد 
توماني شهرداري از سوي برخي از اعضاي شوراي شهر 
سابق و كنوني شدت گرفته است، پيروزحناچي شهردار 
تهران اما تنها به خواندن يك بيت ش��عر اكتفا كرده و 

گفته است: رنگ رخساره خبر مي دهد از سر ضمير.
بدهي شهرداري تهران به بانك ها و پيمانكاران موضوع 
جديدي نيس��ت و در زمان مديريت قاليباف نيز مبلغ 
بدهي هاي ش��هرداري محل اختلاف اعضاي اصولگرا 
و اصلاح طلب ش��ورا بود. آن زمان ناصر اماني، معاون 
برنامه ريزي و امور ش��ورا هاي ش��هرداري تهران، اين 
عدد را 20 هزار ميليارد تومان اعلام كرده بود، اما ديگر 
اعضا عدد هايي متفاوت را عنوان مي كردند. رحمت الله 
حافظي، رييس كميسيون سلامت شوراي شهر تهران، 
اين عدد را 40 هزار ميلي��ارد تومان و محمد حقاني و 
محمد مهدي تندگويان ديگر اعضاي شوراي چهارم، 
اين عدد را بيش از 70 هزار ميليارد تومان اعلام كرده 
بودند، اما اين مساله مهم تا پايان دوره چهارم شوراي 
شهر تهران در ابهام باقي ماند و در نهايت يك عدد قابل 
اتكا و قطعي از بدهي ها، ارايه نش��د. با تغيير مديريت 
شهري و روي كار آمدن شوراي شهر پنجم، محمد علي 
نجفي اولين شهردار منتخب ش��وراي پنجم تهران، 
در 24 دي ماه سال گذشته در نشست علني پارلمان 
ش��هري پايتخت با رونمايي از س��ند تحويل و تحول 
شهرداري اعلام كرد: »در بخش بدهي ها مي توان رقم 
حدود 8 هزار ميليارد تومان اعلام كرد و با توجه به ديون 
و بدهي هاي ثبت شده و ثبت نشده، قطعي و احتمالي، 
شهرداري تهران 52 هزار و ۱00 ميليارد تومان بدهي 
دارد يعني 3 برابر بودجه سال 96 شهرداري تهران.« بعد 
از استعفاي نجفي،  محمد علي افشاني دومين شهردار 
منتخب شوراي پنجم نيز در 30 مردادماه سال جاري 
در نشس��تي عدد ميزان بدهي ش��هرداري را 55 هزار 
ميليارد تومان ارزيابي كرده بود: »شهرداري تهران مبلغ 
55 هزارميليارد تومان بدهي دارد و بخش عمده اي از 
اين بدهي نيز به بخش بانكي است كه هر ماه سود بانكي 

نيز به ارقام بدهي اضافه مي شود.« 
س��يدمحمود ميرلوحي، عضو شوراي شهر تهران نيز 

باره��ا در صحبت هاي خود بر رق��م 55 هزار ميليارد 
تومان تاكيد كرده است. به گفته او شهرداري به بانك 
شهر 20 هزار ميليارد بدهي دارد و روزانه ۱7 ميليارد 
تومان سود بانكي بدهي هاي شهرداري است. ميرلوحي 
بعد از اظهارات قاليباف از شهردار تهران خواست تا بدون 
در نظر گرفتن ملاحظات اسناد بدهي هاي شهرداري 

را منتشر كند.
29 آبان سال گذشته نيز سميع الله حسيني مكارم، 
معاون اقتصادي وقت شهردار تهران درباره بدهي هاي 
ش��هرداري گفته بود: »ش��هرداري ته��ران بيش از 
۱4 هزار ميليارد تومان به بانك ش��هر بدهكار است. 
مجموعه بدهي هاي حاضر و تكميل پروژه ها، بيش از 
50 هزار ميليارد تومان است. جالب است بدانيد بنياد 
مستضعفان 20 سال قبل زميني به شهرداري داده كه 
بخشي از پول آن هنوز مانده است و حالا مي گويد يا 
زمين را به قيمت روز بدهيد يا ديركرد آن را با قيمت 
روز كه حالا 38 برابر ش��ده پرداخ��ت كنيد.او با بيان 
اينكه در حال جمع بندي دو نوع بدهي در شهرداري 
تهران هس��تيم، افزوده بود: برخ��ي از پيمانكاران از 
شهرداري شكايت كرده و دادگاه به نفع آنها رأي داده 
است كه چيزي حدود 700 تا ۱000 ميليارد تومان 
هزينه اين شكايت ها مي شود و همچنين پرونده هاي 
زيادي در دادگاه داريم كه نمي دانيم سرانجامش��ان 
چه مي ش��ود به همين دليل بايد اعلام كنم كه رقم 

بدهي ها قطعي نيست.«
لازم به يادآوري است محمدعلي افشاني شهردار سابق 
تهران جلسه اي را براي تعيين تكليف »مسير پرداخت 
بدهي ش��هرداري به نظام بانك��ي« و »مدل همكاري 
بانك ها با شهرداري براي تكميل پروژه هاي شهري« با 
حضور مديران عامل چندين بانك خصوصي و دولتي 

تشكيل داد و با آنها درباره اين موارد مذاكره كرد.
اما قاليباف و يارانش همواره درصدد اين بوده و هستند 
تا دوران ۱2 س��اله مديريت خود بر شهر تهران را جزو 
سال هاي درخشان و طلايي شهرتهران نشان دهند، 
در حالي كه اوضاع شهر و ش��هرداري تهران به خوبي 
نشان دهنده حال بد اين نهاد عمومي است.بسياري از 
كارشناسان شهرداري را يك نهاد ورشكسته مي دانند 
كه در آينده نزديك توانايي اداره شهر را نخواهد داشت. 

شنبه گذشته شهردار اسبق تهران براي چندمين بار 
عدد سنگين بدهي هاي شهرداري ورشكسته دوران 
مسووليتش را در برنامه اي تلويزيوني يك طرفه تكذيب 
كرد و آن را »يك دروغ بزرگ« خواند و در ادامه تلويحا 
درباره مديريت شهري كنوني گفت: »كار نمي كنند و 
مي خواهند در قدرت بمانند و دروغ مي گويند. قاليباف 
مدعي شد با اسناد تفريغ بودجه، شهرداري را با ۱6 هزار 
ميليارد تومان بدهي و ۱4هزار ميليارد تومان طلب با 

تاييد ذي حسابي از دولت تحويل داده است.«
اين اظهارات صداي اعتراض رييس شوراي شهر تهران 
و برخي اعضاي اين ش��ورا را كه در اين يك سال و نيم 
درگير همين بدهي ها و شرايط مالي سنگين بوده اند، 
بلند كرده است. خبرنگاران شورا كه روزهاي يك شنبه 
و سه ش��نبه براي حضور در جلس��ات علني شوراي 
شهر به خيابان بهشت مي روند هرهفته شاهد تجمع 
پيمانكاران و طلبكاران ش��هرداري جلوي در ش��ورا 
هستند كه شعارهايي را عليه شهردار و اعضاي شوراي 
شهر سر مي دهند. اين درحالي است كه به گفته زهرا 
ن ژاد بهرام،  عضو ش��وراي ش��هر تهران، مطالبات تمام 
تجمع كنندگان مربوط به دوران مديريت قاليباف است 
و خود پيمانكاران نيز بر اين موضوع تاكيد دارند. نكته 
جالب اينجاست كه در دوره قاليباف خبري از تجمع 
اين افراد جلوي در ش��ورا و شهرداري نبود و اكنون هر 
هفته تعداد زيادي از اين افراد به راحتي جلوي در شورا 

شعارهايي عليه مديريت شهري سر مي دهند.
پيروز حناچي، سومين شهردار منتخب شوراي پنجم 
پيش از اين درباره پرداخت بدهي پيمانكاران گفته بود: 
»معاونت مالي در حال بررسي بدهي هاي شهرداري 
به پيمانكاران اس��ت. حدود 80 درصد پيمانكاران از 
شهرداري طلب هاي جزئي دارند كه با كمي برنامه ريزي 
مي توان آنها را پرداخت كرد، اما 20 درصد طلب هاي 
هنگفت دارند كه پرداخت آن كمي مش��كل اس��ت. 
معاونت مالي در حال بررس��ي وضعي��ت بدهي هاي 
شهرداري و تعيين تكليف آنها است، اما شنيده شده كه 
برخي از اين تجمعات با هدايت عواملي از شهرداري هاي 
نواحي و مناطق صورت مي گيرد كه در صورت اثبات با 
عوامل آن برخورد خواهد شد و شهرداران مناطق مراقب 

چنين تحركاتي باشند.«

صحبت ه��اي قاليباف در برنامه تلويزيوني ياد ش��ده 
واكنش هاي بسياري برانگيخته است.محسن هاشمي 
رييس شوراي شهر تهران اين سخنان قاليباف و رفتار 
يك جانبه صداوسيما را غيرمنصفانه و ظلم به شهرداري 
تهران خوانده و گفته است: هم صداوسيما بايد فرصت 
پاسخگويي به شورا و شهرداري بدهد و هم محمد باقر 

قاليباف بايد اظهارات خود را اصلاح كند.
اما پيروزحناچي شهردار كنوني شهر تهران در پاسخ به 
اظهارات قاليباف تنها به خواندن يك بيت شعر اكتفا كرد 
و گفت: رنگ رخساره خبر مي دهد از سر ضمير. شهردار 
تهران در پاسخ به اين سوال كه عضو شوراي شهر از شما 
خواسته است كه بدون در نظر گرفتن ملاحظات ليست 
بدهي ها را منتشر كنيد، ادامه داد: ما ترجيح مي دهيم 

به كار خود ادامه دهيم.

  يك بدهي عمده 30 هزار ميلياردي
زهرا نژادبهرام عضو هيات رييس��ه شوراي شهر نيز در 
واكنش به اين سخنان گفت: آقاي قاليباف! فقط يك 
قلم از بدهي هاي دوران ش��ما 30 هزار ميليارد تومان 

وام بانكي است.
به گفته نژاد بهرام تنها در يك مورد ش��هرداري تهران 
30 هزار ميليارد تومان به بانك ها بدهي دارد كه وقتي 
بدانيم ش��هرداري تهران در فاصله يكسال و نيم اخير 
وامي دريافت نكرده است پرواضح است كه اين بدهي 
متوجه مديريت ش��هري در دوره آقاي قاليباف است.

جز اين، آقاي قاليباف مي توانند روزهاي يك ش��نبه و 
سه شنبه سري به ش��وراي شهر تهران بزنند و حضور 

پيمانكاراني كه در اعتراض به عدم پرداخت حق پيمان 
خود تجمع مي كنند را از نزديك ببينند. اين پيمانكاران 
در دوره مديريت ايش��ان قرارداد بس��ته اند و طلبكار 
هس��تند. چنين وضعيتي را نمي توان ناديده گرفت و 

گفت شهرداري تهران بدهي اي نداشته است .
اما از منظري ديگر هم پخش سخنان آقاي قاليباف قابل 
تأمل است. رفتار صدا و سيما كه بطور مرتب تجمع هاي 
پيمانكاران مقابل شوراي شهر تهران را پخش مي كند 
جاي پرسش دارد كه چگونه از آقاي قاليباف نپرسيده 
است اگر شهرداري تهران بدهي نداشته است پس اين 
همه تجمع براي چيست؟ در عين حال رسانه ملي بايد 
همان ظرفيتي كه براي آقاي قاليباف ايجاد كرد را براي 
مجموعه مديريت شهري كنوني و دوستان ما در شوراي 

شهر تهران هم ايجاد كند.

    واكنش تندگويان به اظهارات قاليباف 
محمد مهدي تندگويان، عضو س��ابق ش��وراي شهر 
تهران به اظهارات محمد باقر قاليباف شهردار پيشين 
تهران درباره بدهي هاي شهرداري نيز واكنش نشان 
داد و با انتشار عكسي كه در آن محمود احمدي نژاد و 
قاليباف دركنار يكديگرنشسته اند در صفحه شخصي 
توييتر خود نوشت: »چند شب پيش در برنامه بدون 
توقف پاس��خ آقاي قاليب��اف به مي��زان بدهي ها ي 
ش��هرداري در زمان مديريت ايش��ان را ديدم و تازه 
فهميدم اين عكس در همنيش��يني ايش��ان با برادر 
احمدي نژاد چقدر طبيعي است.خدايا لحظه اي ما را 

به حال خودمان رها نكن.«
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تهران با ماهي ۷20 ميليارد 
تومان اداره مي شود

معاون توسعه منابع انساني شهرداري تهران اعلام 
كرد: در حال حاضر ماهانه حدود 720 ميليارد تومان 
حقوق و دس��تمزد و هزينه نگهداشت شهر توسط 
شهرداري تهران پرداخت مي شود. به گزارش ايسنا، 
ابراهيم شيخ درباره ميزان پرداخت هاي شهرداري 
تهران در حوزه حقوق و دستمزد و نگهداشت شهر 
تهران گفت: بايد تلاش كنيم ش��هر تهران ارزان تر 
اداره شود و در راس��تاي تحقق اين استراتژي پنج 
راهبرد چابك س��ازي، هوشمندس��ازي، پوشش 
انتظارات شهروندان، رعايت اخلاق توسط كاركنان 
بيش از گذشته، توجه به رفاه حال و آينده كاركنان 
و شايسته س��الاري در دستوركار قرار گرفته است. 
وي اف��زود: تمامي كاركنان مجموعه ش��هرداري 
تهران در س��امانه اي تحت عنوان »سيستم جامع 
منابع انساني شهرداري تهران« به صورت هوشمند 
و شفاف فعاليت و حضور و غياب شان ثبت مي شود. 
در حقيقت برنامه داريم به شكل شفاف اين بخش 
در اختيار شهروندان نيز قرار گيرد؛ در حال حاضر 
اي��ن كار در مراحل نهايي قرار گرفته اس��ت، البته 
ملاحظات قانوني وج��ود دارد كه ابلاغ ش��ده، اما 
تلاش مي كنيم اي��ن كار را محق��ق كنيم. معاون 
ش��هردار تهران درباره روند انتصابات در مجموعه 
ش��هرداري تهران گفت: در شهرداري تهران يكي 
از پيچيده ترين تيم هاي انتصابات را داريم؛ به اين 
ش��كل كه ابتدا مقام مافوق در فرمي اطلاعات فرد 
را به اداره كل ارزش��يابي و كارگزيني ارايه مي كند. 
در مرحله بعد ارزشيابي شايستگي هاي مديريتي و 
همچنين ارسال مشخصات فرد براي اخذ استعلام 
به مراجع نظارتي و نهايتاً استعلام از مرجع تخصصي 
براي فرد از بخش تخصصي مربوطه انجام مي شود. 
درحقيقت صلاحيت هاي تخصصي افراد از معاونت 
تخصصي اخذ مي ش��ود. وي افزود: اين اقدامات در 
كميت��ه انتصابات انجام و تك ت��ك اطلاعات افراد 
بررسي مي شود و نهايتاً نسبت به انتصاب افراد اقدام 
مي شود. بي ترديد در هيچ وزارتخانه اي چنين نظام 
پيچيده اي براي انتصابات وجود ندارد. البته نتايج 
كار كميته انتصابات براي ش��هردار تهران ارس��ال 
و در صورت تأييد ش��هردار تهران نسبت به صدور 
حكم براي فرد مورد نظر اقدام مي شود. حدود يك 
سال است كه انتصابات با اين شيوه آغاز شده است 
و خروجي اقدامات اين كميته س��بب شده تعداد 
افرادي كه دكتري داش��تند از 4.6 به ۱7.6 درصد 
و تعداد افراد زير ليس��انس از 5.2 به ۱.2 درصد در 
مجموعه ش��هرداري تهران رس��يده است و به اين 
ترتيب اين شيوه باعث شده افرادي سركار آيند كه 

تحصيلات بهتري دارند.

 آماده سازي ۶ ايستگاه مترو 
تا پايان سال

مديرعامل شركت راه آهن شهري تهران و حومه 
از آماده سازي 6 ايستگاه مترو از خطوط 6 و 7 تا 
پايان سال خبر داد. به گزارش فارس، علي امام با 
اشاره به تسريع عمليات آماده سازي در خطوط 6 
و 7 گفت: در تلاش هستيم 9 كيلومتر جنوبي از 
خط 6 را با سه ايستگاه دولت آباد، بعثت و ميدان 
شهدا تا پايانه سال آماده افتتاح كنيم. وي افزود: 
در حال حاضر فعاليت هاي س��اختماني در اين 
سه ايستگاه به پايان رس��يده و براي تجهيز اين 
ايس��تگاه ها برنامه ريزي كرده ايم كه در صورت 
عدم بروز مش��كل خ��اص، تا پايان س��ال آماده 
بهره برداري اوليه خواهيم بود. مديرعامل شركت 
راه آهن شهري تهران و حومه با اشاره به آخرين 
وضعيت تجهيز خط 7 نيز گفت: بخش شمالي 
اين خط حد فاصل ايستگاه شهيد نواب صفوي 
تا ميدان صنعت شامل 7.5 كيلومتر با دو ايستگاه 
دانشگاه تربيت مدرس و ميدان صنعت در مرحله 
سيگنالينگ است.تجهيزات باقي مانده اين خط 
هفته گذشته ترخيص و هم اكنون در حال نصب 
است. امام تصريح كرد: ايستگاه هلال احمر كه در 
مسير افتتاح شده خط 7 قرار داشت و در تيرماه 
سال گذشته به دليل عدم تكميل افتتاح نشد در 

اين مرحله، افتتاح خواهد شد.

كولاك برف در ارتفاعات 
تهران و شمال كشور

امروز به س��بب بارش برف و ك��ولاك در مناطق 
كوهس��تاني و ارتفاع��ات اس��تان هاي گيلان، 
مازندران، گلستان، قزوين، البرز، تهران، سمنان، 
خراسان ش��مالي و ش��مال خراس��ان رضوي، 
لغزندگي جاده ه��ا، مه آلودگي و كاهش ديد، رخ 
مي دهد. به گزارش فارس، براساس تحليل آخرين  
داده ها و نقشه هاي پيشيابي هواشناسي، امروز با 
ورود سامانه اي به سواحل خزر و شمال شرق بارش 
باران و در مناطق سردسير و دامنه ها بارش برف 
به همراه كاهش 7 تا ۱0 درجه اي دما پيش بيني 
مي شود. امروز سامانه ديگري در جنوب و جنوب 
شرق كش��ور فعال خواهد بود كه سبب رگبار و 
رعدوبرق، وزش باد شديد موقت در اين مناطق و 
بارش برف در ارتفاعات كرمان خواهد شد. فعاليت 
اين سامانه روز چهارشنبه روي نيمه شرقي كشور 
است و روز پنج شنبه به تدريج سامانه از شرق كشور 
خارج مي شود. در سه روز آينده مركز و شرق خليج 
فارس و روزهاي سه شنبه و چهارشنبه درياي خزر 
مواج است. آسمان تهران امروز )سه شنبه( صاف 
همراه با وزش ب��اد، بعدازظهر افزايش ابر و گاهي 
وزش باد ش��ديد پيش بيني مي شود، بيشينه و 
كمينه دما در تهران ۱0 و صفر درجه خواهد بود و 
روز چهارشنبه دماي تهران به يك درجه زير صفر 
مي رس��د.  امروز بندرعباس با بيشينه دماي 25 
درجه بالاي صفر گرم ترين مركز استان و شهركرد 
با كمينه دماي 8 درجه زير صفر سردترين مركز 

استان خواهد بود.



صنعت،معدن و تجارت14اخبار

با حضور معاون اول رييس جمهور مراسم نكوداشت سيد علاء الدين ميرمحمدصادقي برگزار شد

تقديرازالگويكارآفريناخلاقمدار
مراس��م نكوداشت س��يد علاء الدين ميرمحمدصادقي با 
عنوان 70 سال خدمت،  كارآفريني، مسووليت اجتماعي 
و نيكوكاري روزگذشته با حضور مقامات عاليرتبه كشور 
در اتاق ايران برگزار شد. هدف از برگزاري اين آيين در روز 
كارآفريني، تبيين نيكوكاري و اهميت پيوند آن با اقتصاد در 
كشور بود و نيز تلاش شد تا ايشان به عنوان يك الگو براي 
فعالان اقتصادي به خصوص جوانان معرفي شود. رونمايي 
از كتاب »مجموعه مقالات سياستي«، كتاب زندگينامه 
حاج علاء مير محمدصادقي با عنوان »حاج علاء؛ كارآفرين 
نيكوكار« و سرديس ايشان، از ديگر رويدادهايي بود كه در 
اين مراسم رونمايي  شد. علاوه بر اين، تمبر اختصاصي چهره 
سيد علاءالدين ميرمحمدصادقي نمايش داده شد و مهر روز 

نيز از سوي اسحاق جهانگيري روي تمبر، زده شد.
مع��اون اول رييس جمهور در اين مراس��م گفت: با توجه 
به ش��رايط ويژه اقتصادي حاكم بر كش��ور و وجود برخي 
مشكلات و چالش هاي جدي، حضور بخش خصوصي در 
ميدان اقتصاد را راهكاري اجتناب ناپذير خواند و تصريح كرد: 
همواره بخش خصوصي ايران شامل افرادي بوده كه از منظر 
عملياتي و فكري توانمند است و مي تواند براي حل مشكلات 
اقتصادي راه حل هاي مناسب ارايه دهد. اسحاق جهانگيري 
افزود: امروز ه��م بايد تأكيد كنم كه راه حلي جز اعتماد به 
بخش خصوصي نداريم. به باور معاون اول رييس جمهور، 
اتاق ايران بايد با پشتوانه قوي بخش خصوصي كشور، بطور 
قدرتمند در صحنه اقتصادي حضور پيدا كند.بخش بعدي 
اين مراسم به پيام علي لاريجاني، رييس مجلس شوراي 
اسلامي اختصاص پيدا كرد. او در اين پيام ضمن برشمردن 
ويژگي هاي حاج علاء الدين ميرمحمدصادقي، تأكيد كرد: 
الگوس��ازي از افرادي مانند ايشان براي نسل جوان كشور 
لازم است. او تأكيد كرد: ايش��ان در زمره افرادي است كه 
علاوه بر كارآفريني، تعهد انقلابي و بينش عميق سياسي، 
در فعاليت هاي نيكوكارانه نيز مشاركت جدي دارد و بايد 
به عنوان يك الگوي خاص به جامعه معرفي شود.غلامعلي 
حداد عادل، عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام نيز در 
توصيف شخصيت حاج علاءالدين ميرمحمدصادقي گفت: 
در هر دوره اي همواره ش��خصيت هايي وجود دارند كه به 
عنوان الگو براي سايران معرفي مي  شوند. همانطور كه شهيد 
چمران در زمان خودشان الگويي تمام عيار براي دانشگاهيان 
بودند؛ حاج علاءالدين ميرمحمد صادقي هم الگويي براي 
هم��ه بازرگانان و فردي اقتصادي، متدي��ن، فعال و قانون 
شناس است. او افزود: بخش خصوصي بايد از تمام توان خود 
براي تقويت بنيه اقتصادي كشور استفاده كند؛ همانطور كه 
مقام معظم رهبري هم تاكيد داشتند در شرايط فعلي اين 
بخش خصوصي است كه بايد فعال اصلي اقتصادي باشد و 
دولت با برداشتن موانع فعاليت بخش خصوصي، ميدان را 
به آنها واگذار كند.در ادامه اين مراسم غلامحسين شافعي، 
رييس اتاق ايران با تاكيد بر اين موضوع كه امروز با برگزاري 
اين مراسم اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي ايران 
پايه گذار ارزش گذاري به اخلاق و مسووليت اجتماعي در 
بين فعالان اقتصادي اس��ت، تاكيد كرد: تاريخ نشان داده 
است كه طول عمر هيچ كس به هيچ عنوان باعث ماندگاري 
آن شخص نخواهد شد. بلكه آن چيزي كه باعث مي شود 
تا فردي ماندگار ش��ود، كمال است. رييس پارلمان بخش 

خصوصي با خطاب به معاون اول رياست جمهوري گفت: ما 
فكر مي كنيم در شرايط فعلي اين وخامت اوضاع اقتصادي 
نيست كه مشكل آفرين اس��ت، بلكه آنچه در حال حاضر 
مس��اله اصلي اس��ت و كمتر به آن توجه مي شود، سقوط 
اخلاق در جامعه است. در اين شرايط همه مسووليم تا به 
اين موضوع توجه كنيم.مسعود خوانساري، رييس اتاق 
تهران نيز گفت: كارآفريني را نبايد تنها توليد ثروت در نظر 
گرفت؛ بلكه كارآفريني زماني معناي واقعي پيدا مي كند 
كه همراه با توليد ثروت، مس��ووليت اجتماعي هم ظاهر 
شود. علاءالدين مير محمد صادقي از جمله شخصيت هاي 
كارآفريني هستند كه با داشتن اين دو خصيصه امروز بايد 

به نسل جوان معرفي شود. 

   پی�ام ویدئوی�ی رئی�س مجل�س ب�رای آیین 
نکوداشت علامیرمحمد صادقی

رئيس مجلس ش��ورای اس��لامی برای آيين نکوداش��ت 
علاميرمحمد صادقی پيامی ويدئويی صادر کرد.

در آيي��ن نکوداش��ت علاميرمحمد صادقی ک��ه در اتاق 
بازرگانی ايران برگزار شد، علی لاريجانی در پيام ويديويی 
به اين آيين گفت: آنچه ويژگی آقای ميرمحمدصادقی را 
ممتاز می  کند، آن است که وی فردی کارآفرين بوده که در 
حوزه فعاليت   های اقتصادی صاحب سبک است و کارهايی 
انجام داده که به توسعه کشور کمک می   کند. به اين معنا 
که منجر به ايجاد توان اقتصادی از سوی بخش کارآفرينی 

کشور می شود.
ايش��ان فردی صادق و مومن اس��ت، هنگامی که مسائل 
اقتصادی با اخلاق و ايمان آميخته می شود بسيار جذاب 

است. چراکه اگر يک فرد با ايمان هر دو وجه اقتصادی و دينی 
را با هم همراه کند، مورد توجه قرار می  گيرد چراکه مراعات 
مسائل دينی را در اقتصاد داشته و بر نحوه کسب درآمد و 

چگونگی مصرف آن حساس شده است.
ميرمحمدصادقی فردی خليل است که عصبانی نمی  شود 
چراکه برخی افرادی که ديندار هستند ممکن است عصبانی 
هم بش��وند اما در اتاق بازرگانی نيز نوع گفت وگوی ايشان 

همواره همراه با متانت اسلامی بوده است.
مشی ايشان در حوزه مس��ائل کارآفرينی همواره با تعهد 
انقلابی و اخلاق همراه بوده است که بايد در حوزه کارآفرينی 
مورد توجه قرار گيرد. لذا خوب است که رفتار و سلوک وی 

در مسائل اقتصادی تبيين گردد.

   بخ�ش خصوص�ی بای�د هرآنچ�ه دارد به 
میدان بیاورد

همچنين غلامعلي حداد عادل عضو مجمع تش��خيص 
مصلحت نظام گفت: وظيفه بخش خصوصی در طول ۴0 
سال گذشته سنگين تر است هم آنچه دارد بايد به ميدان 

بياورد و هم به دولت در تصميم گيری ها کمک کند.
غلامعلی حداد عادل با اشاره به سابقه آشنايی خود با وی 
گفت: علاقه ام به ايشان را از مرحوم پدرم به ارث بردم پدرم 
می گفتند که بازرگان درستکار هم داريم و آن هم ميرمحمد 

صادقی است.
وی افزود: پس از ۴0 س��ال از انقلاب ما هر س��ال يک الگو 
داشتيم و اگر آن را معرفی نکرديم اشکال از ما است به طور 
مثال برای ما دانشگاهيان شهيد چمران الگو بود کسی که 
شاگرد اول بود و از بروکلی آمريکا دکترای فيزيک پلاسما 

داشت اما به عشق به وطن و دين از آمريکا می آيد به لبنان 
و بعد ايران و در زمان جنگ اس��لحه می گيرد اين می شود 
الگوی دانش��گاهيان. آقای مير محمد صادقی هم الگوی 

بازرگانان است.
حداد عادل افزود: اغراق و تملق زشت است، اما توجه نکردن 
ب��ه ظرفيت ها و خوبی ها عيب اس��ت اول انقلاب جوی به 
وجود آمده بود که اگر کسی دستش به دهنش می رسيد 
امری نکوهيده بود حالا آن عرق تند تب سردی امروز کرده 
است. آقای ميرمحمد صادقی نشان داد می شود فعال بود، 
قانون ش��ناس بود، بازرگان بود درآمدزا بود و کار خير کرد 

اين يک الگو است.
وی افزود: امروز وظيفه بخش خصوصی در طول ۴0 سال 
گذشته سنگين تر است هم آنچه دارد بايد به ميدان بياورد و 
هم به دولت در تصميم گيری ها کمک کند بخش خصوصی 
بايد فعال اصلی باشد و دولت بايد ميدان را به آنها بسپارد. 
ش��رايط فعلی جنگ اقتصادی اس��ت مانند مرداد ۳۲ که 
جنگ روزنامه ای هم بود. اين جلس��ه اين پي��ام را دارد که 
بازرگانان ايران خودشان را برای کشور می خواهند نه کشور 

را برای خودشان.

   خطر سقوط اخلاقی بدتر از اوضاع ناگوار 
اقتصادی است

در اين مراسم غلامحسين شافعی گفت: خوشحاليم که 
بخش خصوصی با جنس زمخت اقتصاد امروز تصميم گرفته 

که از کار گل برآيد و به کار دل نشيند.
رئيس اتاق بازرگانی ايران با اشاره به مراسم نکوداشت اين 
فعال اقتصادی گفت: وزن اين جلسه نشان می دهد که هنوز 

نزد مردم ما و در کشورمان کرامت جايگاه خاص خود را دارد 
و واژه بزرگ کرامت در زندگی ما ارزش والايی دارد.

وی اظهار داش��ت: ما امروز نقطه آغازی را در اتاق بازرگانی 
ايران پايه گذاری کرده ايم که حتما پايانی نخواهد داشت و 
آن ارزش گذاری و احترام به اخلاق در بين فعالان اقتصادی 

است.
شافعی گفت: تاريخ نش��ان داده طول عمر هيچ گاه باعث 
ماندگاری هيچ انسانی نش��ده است و عرض آن به تنهايی 
نتوانسته باعث جاودانگی شود، بلکه آنچه حجم عمر را تعيين 
می کند، ارتفاع عمر يا همان به سمت آسمان رفتن است 
و آنجاست که حجم عمر تشکيل شده و باعث ماندگاری 

انسان ها می شود.
وی بيان داشت: طول عمر ما سن و سال است و عرض عمر 

قيل و قال و ارتفاع عمر پروبال ماست.
رئي��س اتاق بازرگانی ايران اظهار داش��ت:                                                                                                                                                      به جز اين هيچ 
انسانی در طول تاريخ نه به دليل جا و نه به دليل مقام و نه به 
دليل مکنت و قدرت در دنيا ماندگار نشده است و نمونه های 

بسياری هم وجود دارد.
شافعی اضافه کرد: مديران ماندگار کسانی هستند که قادرند 
تعادل لازم را بين انسان و ماشين و بين احساس و منطق و 
بين معيشت و فضيلت به نفع رستگاری انسان ها به کار برند.

وی ادامه داد:                                                                                                                                                                                                                                  يک انسان ماندگار، يک رهبر عاشق و عاقل 
است. مغز و عقل توليد انديشه می کند اما دل توليد انگيزه 
می کند و تلفيق اين دو می تواند باعث رستگاری انسان شود.

رئيس اتاق بازرگانی ايران اظهار داش��ت:                                                                                                                                                      آقای ميرمحمد 
صادقی يک مدير عاقل و عاش��ق اس��ت که به مسئوليت 

اجتماعی خويش واقف بوده است.
ش��افعی در پايان خط��اب ب��ه جهانگيری مع��اون اول 
رئيس                                               جمهور                                    گفت: در ش��رايطی که ما در آن قرار داريم، 
اوضاع اقتصادی آن قدر خطر بزرگی نيست، برای مسائل و 
مشکلات ما، و موضوعی که کمتر به آن توجه می شود، مسئله 

سقوط اخلاقی در جامعه است.  
وی افزود                                                                                                                                                                                                                   : شايد هر فردی مسئول است که اين موضوع مهم 
را به طور جدی مورد توجه قرار دهد و اين بزرگداشت هم در 

اصل توجه دادن به مسئله سقوط اخلاقی در جامعه است.

   میر محم�د صادقي:  خ�ودم را به خداوند 
متعال بدهكار مي دانم

علاء ميرمحمد صادقی نيز در مراسم نکوداشت خود گفت: 
من يک بنده ساده و کوچک و خدمتگزار هستم که با مرور 
ايام گذشته فکر می کنم شايد می توانستم کارهای بيشتری 
انجام دهم و خودم را نسبت به خداوند متعال بدهکار می دانم. 

اين فعال اقتصادی اظهار داش��ت: اگرچ��ه بنده مخالف 
برگزاری اين مراسم بودم، اما به من اعلام شد که اين مراسم 
در راستای ترويج نيکوکاری است و به همين دليل برگزاری 

اين مراسم را پذيرفتم. 
وی افزود: نيکوکاری با توجه به رشد جمعيت و درآمد مردم 

نسبت به گذشته کمتر شده است. 
ميرمحمد صادقی با بيان اينک��ه خودم را نزديک به مرگ 
می دانم، گفت: اميدوارم ب��ا کارنامه خوبی به دنيای ديگر 
بروم، ضمن اينکه از روسای اتاق های بازرگانی می خواهم 

که نيکوکاری را ترويج دهند. 

سرپرست سازمان توسعه تجارت مي گويد دولت ممكن است صادرات را به بهاي تنظيم بازار داخل متوقف كند

حركت به سمت مگاپروژه هاي صادراتي
تعادل|توسعه صادرات غيرنفتي كشور به چه فاكتورهايي 
نيازمند است؟ براي پاسخ به اين سوال كارشناسان و صاحب 
نظران، موارد بي ش��ماري را بيان كرده اند. اما سرپرس��ت 
س��ازمان توس��عه تجارت خلأ اصلي كاهش عدم توسعه 
صادرات كش��ور را نبود برندهاي قابل صادرات مي داند. به 
گفته محمدرضا مودودي، اقتصادهاي بزرگ جهان زماني 
شكوفا مي ش��ود كه برندهاي بزرگ را پرورش داده باشد، 
در حالي كه برندسازي در طول سال هاي گذشته در ايران 
مغفول مانده است. بر اساس آمار، در حوزه صادرات نزديك 
به 10 هزار واحد صادر كننده در كشور وجود دارد درحالي 
كه كمتر از 500 مورد از آنها بيش از 10 ميليون دلار صادرات 
دارند. علاوه بر اين، تنها حدود 500 شركت صادراتي بيش از 
50 ميليون دلار كالا صادر مي كند. از ديگر سو اما قرار است با 
شكل گيري برخي مگاپروژه هاي صادراتي، صادرات از مبدا 
ايران جان تازه اي بگيرد، مگاپروژه هايي كه به گفته سرپرست 
سازمان توسعه تجارت ايران، شناسايي شده و عمدتاً توسط 
بخش خصوصي اجرايي خواهند شد. اين اما در حالي است 
كه برخي سياس��ت هاي صادراتي كشور نيز به دليل بروز 
شرايط خاص در ماه هاي اخير، دستخوش تغييراتي شده 
است، تغييراتي كه در مواردي با رويكردهاي صادراتي كشور 
در تضاد قرار مي گيرد. بر اين اساس، رويكرد سازمان توسعه 
تجارت، جلوگيري از صادرات آن دسته از كالاهايي است كه 
با استفاده از ارز دولتي تهيه شده اند و آنگونه كه سرپرست 
اين سازمان مي گويد، دولت آماده است صادرات را به بهاي 

تنظيم بازار داخل متوقف كند.

   پاشنه آشیل توسعه صادرات
سرپرست سازمان توسعه تجارت ايران در نشستي كه به 
مناسبت برگزاري دومين جايزه ملي نشان )برند( تجاري 
برتر ايران برگزار شد، در نخستين محور سخنان خود، بر 
ضرورت برندسازي براي توسعه صادرات غيرنفتي كشور 
تاكيد كرد. محمدرضا مودودي با بيان اينكه برندس��ازي 
در طول س��ال هاي گذشته در كشور مغفول مانده، گفت: 
براي اينكه برندهاي مختلف كشورمان را در عرصه تجارت 
بين المللي معرفي كنيم بايد شاخص هاي قدرتمند و بزرگي 
داشته باشيم كه در كشور ما هنوز اين اتفاق نيفتاده است. 
به گفته او، واقعيت اين است كه اقتصادهاي بزرگ جهان 
زماني شكوفا مي ش��ود كه برندهاي بزرگ را پرورش داده 
باشد. اين در حالي است كه ما در كشورمان به صورت ويژه 
روي شركت ها و برندهاي بزرگ كار نكرده ايم. مودودي ادامه 
داد: در حوزه صادرات نزديك به 10 هزار واحد صادر كننده در 

كشور داريم اما كمتر از 500 مورد از آنها بيش از 10 ميليون 
دلار ص��ادرات دارند و حدود 500 ش��ركت صادراتي نيز 
بيش از 50 ميليون دلار صادر مي كنند. به گفته سرپرست 
سازمان توسعه تجارت، بنابراين وقتي بخواهيم با يك توليد 
يك بازار 500 ميليون نفري را پوش��ش بدهيم، اين سوال 
مطرح مي شود كه بايد سراغ كدام شركت و محصول رفت 
و آيا اين توانايي در كشور وجود دارد؟مودودي گفت: بيش 
از 100 هزار واحد صنعتي در كش��ور وجود دارد اما تعداد 
توليد كنندگاني كه بتوانند در اين زمينه رقابت كنند بسيار 
اندك است. هم اكنون حدود ۲0 هزار شركت وارد كننده در 
كشور وجود دارد كه تقريبا 900 شركت از اين تعداد بيش 
از 10 ميليون دلار واردات دارند. او با بيان اينكه اساسا براي 
برونگرايي توليدات مان اهداف را به صورت مشخص تعريف 
نكرده ايم، گفت: در 50 سال گذشته شايد بيش از ۳500 
ميليارد دلار درآمد داشته ايم اما ماحصل اين جذب درآمدها 
هنوز منجر به توليدي كه برند آن در سطح دنيا شناخته شده 
باشد، نشده است. مودودي ادامه داد: ما 1.۲ درصد جمعيت 
جهان و 1.۲ درصد از GDP جهان را داريم اما متاسفانه با 
وجود اينكه بايد 1.۲ درصد صادرات جهاني در دنيا را داشته 

باشيم، سهم ما از اين عدد كمتر از 0.۲ درصد است.

   افزایش صادرات با مگاپروژه ها
مودودي در محور ديگري از س��خنان خود به مگاپروژه ها 
پرداخت و يكي از سياست هاي اصلي سازمان توسعه تجارت 
براي رسيدن به چشم انداز 1۴0۴ را به كارگيري مگاپروژه ها 
معرفي كرد. به گفته سرپرست سازمان توسعه تجارت، تنوع و 
گستردگي ما در حوزه هاي مختلف توليدي بسيار زياد است 
اما به مگاپروژه هاي توليدي و صادراتي نپرداخته ايم. او افزون 
بر اين گفت: اگر بخواهيم در 5 سال آينده 10 ميليارد دلار به 
صادرات مان بيفزاييم بايد به بحث مگاپروژه ها توجه كنيم، 
چراكه با مسيري كه در صادرات پيش گرفته ايم، نمي توانيم 
به اهداف مان برسيم. او با بيان اينكه حدود چند سال است 
كه صادرات غيرنفتي ما حدود 50 ميليارد دلار است، گفت: 
پيش از اين، حتي اين بحث مطرح بود كه با تعديل نرخ ارز 
مي توانيم افزايش صادرات را محقق كنيم اما اين كار صورت 
نگرفت. سرپرست سازمان توسعه تجارت گفت: بايد سهم 
بودجه پروژه هاي مگاصادرات��ي افزايش يابد. اين پروژه ها 
شناسايي شده و عمدتا پروژه هاي بخش خصوصي است 
كه هم باعث افزايش اشتغال و هم افزايش ارزآوري مي شود. 
مودودي با بيان اينكه ش��رايطي كه اكنون در كشور با آن 
روبرو هستيم، شرايط خاصي است، گفت: تامين نياز داخلي 

اولويت بيشتري نسبت به صادرات دارد، اگرچه به اين امر 
واقف هستيم كه حفظ بازارهاي صادراتي از الزامات حضور 
كالاهاي ايراني در بازارهاي جهاني است، بنابراين تا جايي 
كه ام��كان دارد از صادرات كالا به بهاي تنظيم بازار داخل، 

جلوگيري خواهيم كرد.

   تاكید مجدد بر ارزآوري صادركنندگان
مودودي اما محور سوم سخنان خود را، روي ارز آوري فعالان 
اقتصادي بنا كرد. او گفت كه دولت تمام تلاش خود را انجام 
مي دهد تا ارز حاصل از صادرات به كشور بازگردد تا از اين 
طريق نيازهاي صادراتي تامين شود و اين در حالي است كه 
همكاري  لازم هم با صادر كنندگان در بازگشت ارز صادراتي 
صورت گرفته است. به گفته مودودي، در سال جاري، بيش 
از هر س��ال ديگري واردات روغن به كشور صورت گرفته و 
كالاهاي صادراتي هم از روغني اس��تفاده كرده اند كه دلار 
۴ هزار و ۲00 توماني دريافت كرده اند كه البته اين روند در 
شكر و ساير مواد اوليه مشاهده نيز مي شود كه دولت به دقت 
آنها را رصد مي كند. او همچنين گفت كه محدوديت هاي 
صادراتي از سوي دولت براي جلوگيري از صدور كالاهايي 
است كه با ارز دولتي تهيه شده و بنابراين در مورد كالاهاي 
ديگر تلاش شده تا صادرات بدون محدوديت انجام شود. او 
تاكيد كرد كه تمام كالاهايي كه با ارز دولتي توليد شده بايد 
ارز حاصل از صادرات خود را به كشور بازگردانند. مودودي 
در خصوص تنظيم بازار كالاهاي مورد نياز مردم نيز گفت: 
تنظيم بازار داخل از اولويت اول ماست و اگر ضرورت داشته 
باشد، مردم در داخل از كالايي استفاده كنند، منطقي نيست 
كه اجازه دهيم كالا به خارج از كشور صادر شود. موضوعي 
كه پيرامون آن اخبار زيادي در فضاي مجازي كشور مخابره 
شده است، واردات اقلام غير ضروري همچون سنگ پا، مربا 
و غذاي حيوانات است. اما مودودي با طرح اين سوال كه آيا 
دولت براي هر فعاليت هاي بخش خصوصي بايد چارچوب 
بگذارد گفت: ما چارچوب كلي را تعيين مي كنيم و در شرايط 
كلي، به عنوان مثال ممنوعيت 1۳۳9 قلم كالا اعلام شد كه 
البته در فهرست جديد حدود ۲9۳ قلم كالا از آن حذف و 
100 قلم كالا به آن اضافه شد. اينها اقلام مهمي بودند كه 
سهم زيادي از ارزبري را تشكيل مي دهد، بنابراين در رابطه با 
آنها سياست كلي اعلام مي شود. سرپرست سازمان توسعه 
تجارت ادام��ه داد: بطور كلي كدهاي HS كه امروز مبناي 
تعاملات تجاري ما با دنيا هستند، كدهايي 8 رقمي هستند 
ولي اين كدها در دنيا ت��ا 1۲ رقم هم وجود دارند. بنابراين 
براي تع��دادي از اقلام وارداتي كدي تعريف مي ش��ود كه 

ممكن اس��ت كالاهاي مختلفي در آن كد تعريف شود اما 
ممكن است يك مورد از آن كالاها بيشتر از ساير كالاها در 
كد مورد نظر بيش��تر وارد كشور شود كه در مجموع چون 
براي واردات آن دسته از كالاها آن كد كاربرد مي يابد، ميزان 
وارداتي كه انجام مي شود توسط آن كد معرفي مي شود.به 
گفته او، وقتي مي گويند مثلا 50 ميليون دلار واردات مربا 
انجام شده است دقيقا به منزله آن نيست كه اين مقدار مربا 
وارد كشور شده، بلكه ممكن است ژله هاي صنعتي و ساير 
موادي كه در آن كد تعريف مي شود، به اين ميزان وارد كشور 
شده باشد. مودودي افزود: حال اگر بخش خصوصي بخواهد 
ارز صادراتي خود را براي واردات سنگ پا صرف كند و بخش 
خصوصي هم بخواهد اين كالا را مصرف كند آيا بخش دولتي 
حق دارد در آن مورد تصميم گيري كند؟ او ادامه داد: مجلس 
تصويب كرده كالايي كه توليد داخلي دارد واردات آن ممنوع 
است. اما ممكن است يك كالاي ممنوعه در يك زمان ثبت 
سفارش شده باشد كه هنوز ممنوعيت آن اعلام نشده و براي 

واردات آن هم فرصت وجود داشته باشد. 

   سهم اندك صادرات خدمات فني مهندسي
سرپرست سازمان توسعه تجارت همچنين به ميان فعالان 
حوزه خدمات فني مهندسي رفته و در اجلاس سراسري 
انبوه سازان مسكن، گفت: صادرات خدمات فني مهندسي 
امروز به نسبت آنچه كه در توان فعالان اين حوزه و شايسته 
آنها است، نيس��ت. مودودي گفت: در 15 سال گذشته در 
61 كشور 617 پروژه خدمات فني و مهندسي داشته ايم، در 
اين باره زماني ۲5 ميليارد دلار ارزآوري در اين بخش انجام 
شده است، اما واقعيت اين است كه بايد سالانه ۲5 ميليارد 
دلار صادرات داشته باشيم. او با بيان اينكه 500 ميليون دلار 
صادرات خدمات و فني مهندسي داريم، افزود: ۳۴ درصد 
اين ميزان صادرات خدمات فني و مهندسي مربوط به بخش 

مسكن است. او با تاييد اينكه مشكلات و موانعي در زمينه 
مبادلات بانكي بين المللي و تحريم ها وجود دارد، گفت: در 
حال حاضر كميته اي با عنوان توسعه صادرات خدمات فني 
و مهندسي تشكيل داده ايم، اما نقش بخش خصوصي فارغ 
از اين مسائل را نبايد ناديده گرفت. مودودي با تاكيد بر اينكه 
اگر مشوق ها باعث توسعه خدمات فني و مهندسي بشود در 
اين بخش لحاظ خواهد شد، گفت: اگر قرار است حمايتي 
صورت بگيرد بايد در زمينه صادرات خدمات فني و مهندسي 

رشد صورت بگيرد.

   فرصت سوزي در صادرات
از آنسو، رييس كميس��يون توسعه صادرات اتاق بازرگاني 
ايران نيز در اين اجلاس معتقد بود كه صادرات خدمات فني 
مهندسي در كشور با وضع خوبي روبه رو نيست. به گفته 
عدنان موسي پور، در بخش واردات در 10 ماهه نخست از 
سال جاري، شاهد كاهش 18 درصدي آمارها هستيم كه 
به دليل اعمال سياس��ت ها و ممنوعيت هاي وارداتي بوده 
است. صادرات كشور در 10 ماه منتهي به دي سال جاري 
نيز به رقم ۳6 ميليارد دلار رسيد كه نسبت به سال گذشته، 
با رشد روبرو شده است. اما اين رشد 10 ماهه متاثر از رشد 
صادرات در 6 ماهه نخست سال بوده اما آمارها نشان مي دهد 
كه صادرات در نيمه دوم سال جاري به افول روبرو بوده است. 
او افزود: اين درحالي اس��ت كه با نوس��ان ارزي كه در سال 
جاري به وجود آمد، بايد با جهش صادراتي مواجه مي شديم. 
موسي پور در بخش ديگري از سخنان خود، به فرصت سوزي 
تصميمات نادرست اش��اره كرد و گفت: مهم ترين عامل 
كاهش صادرات، عدم تصميم گيري به موقع در استفاده از 
فرصت ها است. هم اكنون در سوريه فرصتي براي صادرات 
خدمات فني مهندسي ايجاد شده، اما اگر همانند تجارب 

گذشته اقدام كنيم، بازار سوريه را نيز از دست مي دهيم.
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 حباب قیمت هاي بازار 
شكسته خواهد شد

پايگاه خبري ايكوپ�رس |  معاون مديرعامل در 
بازاريابي و فروش ش��ركت اي��ران خودرواعلام كرد: 
همزمان با عرضه تعداد بالايي از خودروهاي توليدي و 
با اجراي شرايط فروش فوري درروزهاي آتي، حباب 
قيمت خودروهاي اين شركت دربازار شكسته خواهد 
ش��د. مصطفي خان كرمي با بيان اين مطلب افزود: 
ش��ركت ايران خودرو با تمام توان خود و بهر ه گيري 
از ظرفيت هاي موجود به ايجاد بهبود وضعيت توليد 
تلاش مي كند. به طوري كه در حال حاضر تحويل اين 
شركت به حدود روزانه 1500 دستگاه رسيده است. 
او افزود: با توجه به سياست هاي وزارت صنعت، معدن 
وتجارت و تلاش و همياري زنجيره تامين قطعات و 
واحدهاي توليدي شركت ايران خودرو، عدد تحويل 
در آينده نزديك به بيش از 1500 دستگاه نيز افزايش 
خواهديافت. خان كرمي تاكيدكرد: ش��ركت ايران 
خودرو ط��ي روزهاي آتي با ف��روش فوري و تحويل 
محصولات در سال 97 با روند افزايش قيمت مقابله 
خواهد كرد. او افزود: متاسفانه دلالان و سودجويان كه 
عاملان اصلي رشد قيمت ها در بازار هستند، هميشه 
منتظر فرصتي هستند كه به موضوع افزايش قيمت 
سرعت بيشتري بدهند كما اينكه در روزهاي جاري 
شاهد آن هستيم كه دلالان از افزايش تقاضا در روزهاي 
پاياني سال و فرا رسيدن ايام نوروز سوءاستفاده كرده و از 
موقعيت و شرايط كنوني كه براقتصاد كل كشور حاكم 
است، حداكثر سودجوئي را مي برندو ما درصددهستيم 
كه در مقابل اين عده از مشتري نماها مقابله كرده و 
خودرو را به دست مصرف كننده نهايي برسانيم. خان 
كرمي به مشتريان توصيه كرد، كه فريب اين دلالان 
را نخورده و منتظر آغاز شرايط فروش فوري شركت 
ايران خودرو باش��ند. به گفته او، اجراي فروش فوري 
محصولات ايران خودرو از امروز سه شنبه ۳0 بهمن 
ماه 97 به صورت روزانه و مستمراز ساعت 10 صبح هر 
 روز از طريق سايت فروش اينترنتي شركت به نشاني
www.esale.ikco.ir آغ��از خواهد ش��د. خان 
كرمي در پايان ياد آورشد: اميد داريم با عرضه مناسب 
در اين ايام ضمن كنترل ب��ازار و كاهش قيمت هاي 
افسارگسيخته بازار، نياز متقاضيان واقعي را تامين 
نماييم. در پايان اين گزارش آمده اس��ت: به منظور 
كوتاهي دست واسطه ها و براي اينكه محصولات به 
دس��ت مصرف كنندگان نهايي برسد، از محدوديت 
هايي همچون هر كد ملي يكدستگاه، عدم امكان ثبت 
نام افرادي كه طي 18 ماه گذشته ثبت نام داشته اند، 
عدم امكان ثبت نام براي افراد زير 18 سال و ... استفاده 

خواهد شد.

 افزایش بي دلیل 
قیمت خودرو 

خبرگزاري تسنيم| رييس انجمن صنايع همگن 
قطعه س��ازي با بيان اينكه هيچ دليل خاصي براي 
افزايش قيمت خودرو در روز هاي اخير وجود ندارد، 
اين افزايش را ناشي از حباب دانست. محمدرضا نجفي 
منش درباره افزايش قيمت خودرو در روز هاي اخير 
گفت: شرايط امروز بازار خودرو هيچ تغييري نسبت 
به ماه هاي گذشته نداشته و اين افزايش قيمت حبابي 
است كه به زودي نيز از بين خواهد رفت. او با بيان اينكه 
افزايش قيمت خودرو هاي داخلي در روز هاي اخير 
هيچ دليل مشخصي ندارد، افزود: اين افزايش قيمت 
ناش��ي از عدم عرضه خودرو در بازار نيست و بيشتر 
دلالي است. رييس انجمن صنايع همگن قطعه سازي 
در عين حال گف��ت: در دو ماهه اخير و از آنجايي كه 
خودروسازان بدهي خود را به قطعه سازان نداده اند، 
توليد خ��ودرو كاهش يافته، اما اي��ن موضوع عامل 
افزايش قيمت در روز هاي اخير نيست. عضو هيات 
نمايندگان اتاق بازرگاني افزود: خودروسازان 1۲ تا 
1۳ هزار ميليارد تومان بدهي به قطعه سازان دارند؛ در 
حالي كه اگر از ابتداي سال اجازه داده مي شد تا قيمت 
خودرو به تدريج بالا برود، امروز توليد نيز افُت نمي كرد.

راه اندازي طرح »تاپ« 
وزارت صنعت در هفته آینده

ايس�نا| معاون آموزش، پژوهش و فناوري وزارت 
صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اجراي طرح فرصت 
مطالعاتي صنعتي، گفت: متاسفانه از 1۳0 درخواست 
از سوي واحدهاي صنعتي تنها ۴ نفر از دانشگاهيان 
براي مشاركت در اين طرح اعلام آمادگي كردند. برات 
قباديان با تاكيد بر اينكه تحولات اساسي در جامعه 
مديون نظام دانشگاهي است، افزود: بر اساس گزارش 
پايگاه هاي بين المللي، ايران در سال ۲01۳ رتبه سوم 
جهاني را در تربيت مهندس و منابع انساني و علوم پايه 
كسب كرده است كه اين امر به عنوان يك سرمايه و 
پيشرفت براي كشور محسوب مي شود. او خاطرنشان 
كرد: ولي ابرچالش ما در اين زمينه، آن است كه چرا 
دانش��گاه ها نقش خ��ود را در جامعه ايفا نمي كنند. 
قباديان با اشاره به وجود 5 ميليون دانشجو و صد هزار 
استاد هيات علمي در كشور، اظهار كرد: چالش هايي 
چون تغيير اقليم، خشكسالي، ريزگردها و بيكاري 
فارغ التحصيلان دانشگاهي، چالش هايي نيستند 
كه يك شبه در كشور ايجاد شوند. ما بايد از گذشته 
برنامه ريزي هاي لازم براي اشتغال فارغ التحصيلان 
دانشگاهي داشته باشيم.معاون وزير صنعت، معدن و 
تجارت به تدوين »طرح فرصت مطالعاتي صنعتي« 
اش��اره كرد و گفت: در اين طرح از س��وي واحدهاي 
صنعتي 1۳0 نفر اعلام نياز ش��د تا جذب واحدهاي 
صنعتي ش��وند، ولي تنها ۴ نفر از دانشگاهيان كل 
كشور براي مشاركت در اين طرح اعلام آمادگي كردند. 
قباديان با تاكيد بر اينكه ديوار بي اعتمادي براي هر 
دو طرف صنعت و دانشگاه كشيده شده است، اظهار 
كرد: از سوي ديگر مشاهده مي كنيم كه تا سال 9۴ 
تنها 800 واحد صنعت��ي و معدني داراي واحدهاي 
تحقيق و توسعه بودند، ولي با برنامه هاي اجرايي شده 
در دو سال اخير دو هزار واحد صنعتي ديگر صاحب 

واحدهاي تحقيق و توسعه شدند. 
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اتوپياي سوسياليستي »كيم«

روياي بر باد رفته پوتين

گروه جهان|
 رهبر كره ش��مالي با تمرك��ز بر اقتصاد به جاي توس��عه 
تس��ليحات هس��ته اي قصد دارد تا نخس��تين اتوپياي 
سوسياليستي خود را بسازد؛  اين پروژه به نيروي انساني 
گس��ترده اي نياز دارد اما خش��م عمومي از كار اجباري و 
كاهش وفاداري اعضاي حزب تحقق اين رويا را با تهديدي 

جدي مواجه كرده است. 
رويترز نوشته: هزاران دانشجوي كره شمالي ژانويه به كوه 
پكتو رفتند، محلي كه گفته مي شود ريشه هاي خانواده كيم 
در آنجا شكل گرفته است، جايي كه »كيم جونگ اون« در 
حال س��اخت يك مركز بزرگ اقتصادي است. اين پروژه 
عظيم يكي از بزرگ ترين طرح هاي عمراني كيم و بخشي از 
كارزار اقتصاد مقاومتي اوست؛ حتي در شرايطي كه تلاش 
دارد تا دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا را قانع كند كه 
تحريم هاي اقتصادي را عليه اين كشور لغو كند.رسانه هاي 
رسمي كره شمالي تصاويري الهام بخش از ميهن پرستي 
دانشجويان را به تصوير كش��يده اند، كساني كه با ناديده 
گرفتن سلامتي خود، برنج يخ زده مي خورند و به سختي 
روي اين طرح كار مي كنند. كيم در يك سال گذشته حداقل 
پنج بار از سامجيون در نزديكي مرزهاي چين بازديد كرده 
است. او چهار سال پيش از اينكه دستور »نوسازي سرزمين 
مقدس انقلاب« را داد، بي صبرانه در انتظار تكميل »اتوپياي 
سوسياليست« خود با آپارتمان ها، هتل ها، پيست اسكي، 
مراكز تجاري، فرهنگي و پزشكي تا پايان 2020 ميلادي 
است.مخالفان كره شمالي و فعالان حقوق بشر مي گويند 
كه بسيج گسترده اي مردم براي كار كردن در اين سايت 
كه علاوم��ت وفاداري به كيم و ح��زب كارگران حاكم به 
ش��مار مي رود در عمل نوعي برده داري است. گفته شده، 
كارگران ج��وان حقوقي دريافت نمي كنند و تنها در ازاي 
غذايي ناچيز مجبورند كه به مدت 10 سال روزانه حدود 
12 ساعت كار كنند تا بتوانند در مقابل شانس بيشتري براي 
ورود به دانشگاه با حزب قدرتمند حاكم را داشته باشند. اما 
اين اتوپياي سوساليستي يك تهديد جدي نيز پيدا كرده 
است. مخالفان دولت كيم مي گويند كه با رشد بازارهاي 
خصوصي و ثبات نس��بي مالي كه نتيجه پايداري شرايط 

سياسي در اين كشور است، دولت كره شمالي مجبور شده 
است كه در سال هاي اخير نيروي جوان انساني را براي اين 
پروژه استخدام كند. »چو چونگ هويي« يكي از مخالفان 
دولت كره شمالي كه پيشتر در اين پروژه فعاليت داشته، 
مي گويد: »اگر به خاط��ر عضويت در حزب يا تحصيلات 
نبود هيچ كس به آنجا نمي رفت. كار كردن در اين سايت، به 
شما كمك مي كند كه كار بهتري پيدا كنيد. اما اين روزها 
مي توانيد از بازارها پول به مراتب بيشتري به دست بياوريد. 
وفاداري اساس تشكيلات است اما از مردمي كه مزه پول را 

چشيده اند، چه انتظاري داريد؟«

   بسيج مردم 
سال گذشته پس از اينكه كره شمالي تكميل شدن برنامه 
تسليحات هسته اي خود را اعلام كرد، كيم جونگ اون 
تمركز را بر اقتصاد گذاشته و گفت كه رفاه مردم اين كشور 
در اولويت اول دولت او قرار دارد. در واقع، سامجيون هسته 
اصلي ابتكار اقتصادي اوست، شهري كه قرار است مدلي 

مدرن از يك منطقه كوهستاني توريستي باشد. 
واحدهاي كارگري كه بريگادهاي جوان خوانده مي شوند، 
توس��ط كيم ايل س��ونگ پدربزرگ كي��م جونگ اون 
راه اندازي شد تا پس از آزاد شدن شبه جزيره كره از اشغال 

ژاپن )1945-1910( راه آهن، جاده، شبكه هاي توزيع 
برق، و ديگر پروژه هاي زيرساختي را بسازند. 

»كره جنوبي باز« يك گروه حقوق بش��ري مس��تقر در 
سئول، تخمين زده كه از سال 2016 ميلادي در مجموع 
بيش از 400 هزار نفر در سامجيون كار كرده اند. »كئون 
ايون كيونگ« كه ب��ا بيش از 40 عضو بريگارد مصاحبه 
كرده، در اين باره مي گويد: »پرسش��ي اين است، كيم 
جونگ اون با وجود تحريم هاي بين المللي چطور توانسته 
منابع انساني و غيرانساني را براي چنين پروژه گسترده اي 
فراهم كند؟ پاسخ ساده است. هر چيزي كه لازم داريد 

از م��ردم بگيريد.« رس��انه هاي دولتي كره ش��مالي در 
ماه هاي گذش��ته بارها با انتش��ار مطالبي از جوانان اين 
كشور خواسته اند تا نيروي جواناني خود را براي ساختن 
س��امجيون به كار بگيرند. در اين گزارش ها تاكيد شده 
كه كيم جونگ اون قدردان كس��اني است كه با ارسال 
مواد و مصالح لازم براي تكميل شدن اين پروژه به دولت 
كمك مي كنند. مقالات و تصاوير اين رسانه ها كارخانه ها، 
خانواده ه��ا و افرادي را نش��ان مي دهد ك��ه لباس هاي 
زمس��تاني، پتو، كفش و بيس��كوييت براي كارگران در 

سامجيون مي فرستند. 
روزنامه رسمي رودونگ شيمبون ماه گذشته كار كردن 
هزاران دانش��جو در سامجيون را با جنگيدن با ژاپني ها 
در جنگ جهان��ي دوم مقايس��ه ك��رد. در اين مطلب 
بخش��ي از خاطرات يكي از اين دانشجويان آمده: »هوا 
به اندازه اي س��رد بود كه كوفته برنجي ها يخ زده بودند 
اما نمي خواس��تيم كه حتي يك دقيقه را هم براي گرم 
آنها هدر بدهيم. من به كس��اني فكر مي ك��ردم كه در 
جنگ جهان��ي دوم عليه ژاپني ها در جبهه، برنج يخ زده 

مي خوردند.« 
اما داستان ديگري هم وجود دارد كه در رسانه هاي دولتي 
منعكس نمي شود. رويترز نوشته: كارگران بدون مهارت 
و ارتش بيش��ترين نيروي كار در س��امجيون را تشكيل 
مي دهند. اما مخالفان مي گويند كه فراهم كردن نيروهاي 
كار رايگان به چالشي براي كيم تبديل شده است. »چو« 
مي گويد كه دولت در ازاي س��ه س��ال كار در سامجيون 
پيش��نهاد عضويت در حزب حاكم و ورود به دانش��گاه را 
داده است. به گفته منتقدان، تمام وعده هاي دولت عملي 
نمي شود و برخي نيز براي استفاده از امتيازات سامجيون، 
افرادي را استخدام مي كنند تا به جاي آنان كار كنند، افرادي 
كه وفاداري چنداني به حزب ندارند و براي پول كار مي كنند 
و از نابرابري گله مند هستند. در ضمن رشد بازارها و افزايش 
خشم عمومي از كار اجباري هم باعث شده كه كيفيت كار 
نيروي انساني در سامجيون به ش��دت كاهش پيدا كند؛ 
شرايطي مي تواند تحقق روياي اتوپياي سوسياليستي كيم 

را به خطر انداخته يا دست كم عقب بيندازد. 

گروه جهان| طلا تسليمي|
 كشورهاي اروپايي اعتماد خود را به ايالات متحده از دست 
داده اند و از مناس��بات جديد امنيتي استقبال مي كنند، 
اما به نظر مي رسد روسيه نتوانسته از بزرگ ترين فرصت 
خود براي نزديكي به قاره سبز استفاده كند. دولت دونالد 
ترامپ بطور فزاينده اروپايي ها را تحت فش��ار مي گذارد و 
درخواست هاي بيش��تري از آنها دارد، اما ظاهرا ولاديمير 
پوتين نتوانسته كشورش را به شريكي قابل اعتماد براي 
همسايگان تبديل كند و از اين رو، طولي نخواهد كشيد تا 
دريابد كه روياي او براي جانشيني ايالات متحده به عنوان 

تضمين كننده امنيت اروپا هرگز تحقق نخواهد يافت.
به نوش��ته بلومبرگ، اعمال فش��ارهاي ايالات متحده بر 
اروپا به مراتب به فراتر از تهديدها به اعمال تعرفه وارداتي 
و مجادلات بر سر هزينه هاي نظامي افزايش يافته است. 
مقامات ايالات متحده از اروپا فرمان برداري در بس��ياري 
از ديگر زمينه ها را نيز خواستار شده اند. گوردون ساندلند 
فرستاده دولت ترامپ در اتحاديه اروپا اخيرا گفته كه اين 
بلوك بايد در تلاش ها براي تحت كنترل درآوردن چين 
در همه زمينه ها دس��ت به دس��ت ايالات متحده بدهد. 
ريچارد گرنل س��فير ايالات متحده در آلمان هم از پروژه 
خط لوله گازي »نورث  اس��تريم2« كه صادرات روسيه به 
اروپ��ا را افزايش مي دهد، انتقاد كرده اس��ت. مايك پنس 
معاون رييس جمهوري امريكا، هم در كنفرانس ورش��و 
دست نوش��ته هاي خود را ناديده گرفت تا از كش��ورهاي 
اروپايي بخواهد در خروج از توافق هسته اي ايران با ايالات 

متحده همراه شوند.با وجود اراده راسخ مقامات اروپايي در 
محافظت از آنچه از نظم ليبرال جهاني تحت رهبري ايالات 
متحده باقي مانده، شكاف در اتحاد در دو سوي اقيانوس 
اطلس )اتحاد فرا آتلانتيك( كاملا عيان است. نظرسنجي ها 
در كشورهاي مطرح اروپايي نشان مي دهد راي دهندگاني 
كه زمان��ي طرفدار امريكا بودند، ديگ��ر به ايالات متحده 
اعتماد ندارند. طبق نتايج نظرس��نجي »دويچ لند ترند«، 
تنها 24 درصد از آلماني ها، ايالات متحده را يك ش��ريك 
قاب��ل اعتماد مي دانن��د؛ اين در حالي اس��ت كه پيش از 
پيروزي ترامپ در انتخابات رياست جمهوري امريكا، اعتماد 

آلماني ها به اين كشور بيش از 50 درصد بود.
اروپا در حال حاضر به يك وزن��ه براي خنثي كردن نفوذ 
ايالات متحده نياز دارد. اگر اروپا تا اين اندازه به ايالات متحده 
وابس��ته نبود، اكنون مجبور نمي ش��د با درخواست هاي 
متعدد آن درگير شود و مي توانست به عنوان يك شريك 
همسان با آن برخورد كند. اتحاديه اروپا نه تنها به استقلال 
اقتصادي )و توانايي مقابله با تحريم هاي ايالات متحده( نياز 
دارد، بلكه بايد بتواند صلح را در همس��ايگي خود از جمله 
كشورهاي حوزه بالكان، خاورميانه، شمال آفريقا و اتحاد 
جماهير شوروي س��ابق برقرار و تهديدهاي تروريستي 
همچون داعش را سركوب كند. سازمان پيمان آتلانتيك 
ش��مالي )ناتو( چنين قابليتي دارد، ب��ه دلايل تاريخي و 
سياست گذاري هاي ايالات متحده بيشتر بر تهديد فرضي 

روسيه متمركز است تا ديگر مسائل.
اروپا از نظر اقتصادي و نظامي به ش��دت به ايالات متحده 

وابسته است. تقويت روابط با يكي از دو قدرت ديگر جهاني 
يعني چين و روس��يه مي تواند گزينه اي براي كاهش اين 
وابستگي باشد. در چنين شرايطي، مي توان گفت روسيه 
مجبور نخواهد بود تلاش ها براي كاهش وابستگي اروپا به 
ايالات متحده را از صفر ش��روع كند. چين به دليل فاصله 
فرهنگي به اندازه روسيه شريكي طبيعي براي اتحاديه اروپا 
به شمار نمي رود. براساس نظرسنجي »دويچ لند ترند«، 
35درصد از آلماني ها روسيه و 28درصد آنها چين را شريكي 
معتبر مي دانند.اتحاد بين اتحاديه اروپا و روسيه به وضوح با 
مزاياي اقتصادي و ژئوپوليتيك بسياري همراه خواهد بود. 
آنها مرز مشترك دارند و روسيه از منابع و قدرت نظامي لازم 
براي ايفاي نقش پليس منطقه برخوردار است و مي تواند در 
جاهايي همچون سوريه و ليبي ثبات برقرار كند. اگر روسيه 
و اروپا در يك طرف باش��ند و در برنامه ريزي هاي امنيتي 
مشترك اقدام كنند، بيشتر تنش ها در حوزه بالكان از بين 
مي رود. اگر ناتو اهميت خود را به عنوان چتر اصلي امنيتي 
براي اروپا از دست بدهد و اين نقش به برخي ساختارهايي 
روسي منتقل شود، آنگاه روسيه نيز به درگيري هاي متوقف 
شده و مناطق حائل در اتحاد جماهير شوروي سابق نيازي 
نخواهد داشت چراكه اين درگيري ها با مشاركت اروپايي ها 
ساده تر حل و فصل مي شوند. اما حتي در شرايط كنوني كه 
ايالات متحده غيرقابل اعتماد به نظر مي رسد، هيچ يك از 
نيروهاي سياسي اصلي در اروپا سخني از اتحاد با روسيه 
نمي گويند. علت اين مساله هم واضح است. اتحاديه اروپا و 
كشورهاي عضو اين اتحاديه به ارزش ها و قوانين به اندازه 

منافع اهميت مي دهند. حتي اگر ارزش هاي ايالات متحده 
در دوران رياست جمهوري ترامپ آشكار نباشد، باز هم اين 
كشور يك دموكراسي كارآمد به شمار مي رود كه تحت تاثير 
هوي و هوس هاي ايدئولوژي ديكتاتوري قرار نمي گيرد. 
رهبران اروپايي در انتخابات هاي عادلانه رقابت مي كنند، 
ائتلاف تشكيل مي دهند و با قضات مستقل و مخالفت هاي 
داخلي س��ر و كار دارند. پذيرفتن روس��يه به عنوان يك 
شريك قابل اعتماد براي آنها دشوار است. پوتين كه همواره 
ايستادگي در برابر هژموني ايالات متحده را اولويت سياست 
خارجي خود مي دانس��ته در دو اقدام فرصت خود را براي 
نزديكي به اروپا از بين برده اس��ت: اولي انحلال نهادهاي 
روسيه در اروپا بود و دومي حمله به اوكراين درست در زماني 
كه قصد نزديكي بيشتر به اتحاديه اروپا را داشت. اولي ممكن 
است تنها يك اشتباه محاسباتي استراتژيك به نظر برسد، اما 
به دومي انتقادهاي بيشتري وارد است، چراكه آغاز جنگ 

در نزديكي اتحاديه اروپا را به هيچ وجه نمي توان تلاش��ي 
براي ايجاد يك اتحاد جديد دانست. در حقيقت، مي توان 
گفت رياست جمهوري ترامپ مي توانست براي يك روسيه 
دموكراتيك فرصتي منحصر به فرد براي نزديكي به اروپا 
فراهم آورد، اما همكاري با يك روسيه غيردموكراتيك به 
هيچ وجه براي اروپا مفيد نيست. روسيه در بدترين حالت 
براي اروپا يك تهديد به شمار مي رود و در بهترين حالت، 
غيرقابل پيش بيني است. پوتين به جاي تلاش براي تبديل 
روسيه به كشوري صلح آميز به مثابه اروپا، در مسير مخالف 
پيش رفته و فرصت خود براي تحق��ق روياي ديرينه را از 
دست داده است. حتي اگر روسيه پس از پوتين به كشوري 
دموكراتيك تبديل شود، احتمال ديگر فرصت نزديكي به 
اتحاديه اروپا و جايگزيني ايالات متحده را نخواهد داشت، 
چراكه تا آن زمان اروپايي ها قطع��ا راه هاي ديگري براي 

استقلال از ايالات متحده يافته اند.

خبر

كوتاه از منطقه

كنارهگيري7نمايندهمجلس
بريتانياازحزبكارگر

گ�روه جهان| هفت نماينده عض��و حزب كارگر در 
مجلس بريتانيا در اعتراض به عملكرد رهبري حزب 
در رابط��ه با موضوع خروج بريتاني��ا از اتحاديه اروپا از 
اين حزب كناره گيري كردند. به گزارش بي بي س��ي، 
چوكا اومونا، لوسيانا برگر، كريس لزلي، انگلا اسميت، 
مايك گيپس، گوين شوكر و ان كافي هفت نماينده اي 
هستند كه از حزب كارگر خارج شده اند. كريس لزلي، 
وزير دارايي سابق دولت سايه گفته حزب را چپ هاي 
تند گروگان گرفته اند. آنها گفته اند كه تصميم دارند 
در پارلمان گروه مس��تقل را تش��كيل دهند. جرمي 
كوربين گفته از تصميم اين هفت نفر براي كناره گيري 
از حزب دلسرد شده كه نتوانسته اند همكاري شان را با 
سياست هايي كه الهام بخش ميليون ها نفر در جريان 
انتخابات 201۷ بوده، ادامه دهند.نمايندگان معترض 
معتقدند كوربي��ن به اندازه كاف��ي از امكان برگزاري 
همه پرسي مجدد براي خروج از اتحاديه اروپا حمايت 
نمي كند. كوربين پيش��تر گفته بود برگزيت را تحت 
شرايطي مي توان به همه پرس��ي دوباره گذاشت، اما 
منتقدان كوربين مي گويند كه پيگيري او براي برگزاري 
همه پرسي جدي نيست و اين راه را براي امكان خروج 
بدون توافق هموار مي كند. بريتانيا بايد تا آخر ماه مارس 
سال جاري از اتحاديه اروپا، چه با توافق چه بدون توافق، 
خارج شود يا اينكه درخواست خروج خود را پس بگيرد. 
از نگاه مخالفان خروج، برگزاري همه پرسي مجدد تنها 
راه عملي براي ماندن در اتحاديه اس��ت. اما مخالفان 
برگزاري دوباره همه پرسي از جمله نخست وزير بريتانيا 
مي گويند كه برگزاري همه پرسي دوباره، پشت كردن 
به راي مردمي است كه يك بار براي خروج راي داده  اند.

نمايندگانپارلماناروپاقبلاز
ورودبهونزوئلااخراجشدند

گروه جهان| يك گروه از نمايندگان پارلمان اروپا كه 
به دعوت مجلس ملي ونزوئلا به اين كشور سفر كرده 
بودند، روز يكشنبه قبل از ورود به پايتخت، از فرودگاه 

بين المللي كاراكاس اخراج شدند.
به نوشته يورو نيوز، استبان گونزالس نماينده پارلمان 
اروپا از گروه راست ميانه »حزب مردم اروپا« با انتشار 
ويديويي در شبكه هاي اجتماعي اعلام كرد ماموران 
امنيتي گذرنامه هاي اين هيات سياسي را در بدو ورود 
به فرودگاه توقيف كردند. اس��تبان گونزالس در فايل 
ويديويي خود درباره ش��كل برخورد ماموران امنيتي 
با هيات نمايندگي پارلمان اروپا گفت: »مس��اله اين 
نيس��ت كه به ما اجازه ورود نداند؛ مساله اين است كه 
به خوان گوايدو، رييس جمهوري موقت ونزوئلا اجازه 
نمي دهند با هيچ شخصيت خارجي ديدار كند.« خوان 
گوآي��دو رييس مجلي ملي ونزوئلا ماه گذش��ته خود 
را رييس جمه��وري موقت ونزوئلا اع��لام كرد. هيات 
پارلماني اتحاديه اروپا نخس��تين گروه خارجي است 

كه تلاش كرده تا با رهبر مخالفان ونزوئلا ديدار كند. 
نيكلاس مادورو هفته پيش در مصاحبه اختصاصي با 
يورونيوز گفت كه تلاش مخالفان براي تغيير رژيم در 
اين كشور، شكست خورده است. در همين حال، خوان 
گوايدو رهبر مخالفان ونزوئلا در گفت وگوي اختصاصي 
با يورونيوز اعلام كرده براي ساختن آينده كشورش و 
پيروزي بر مادورو حاضر اس��ت جانش را بدهد: »اگر 
مرگ من درد مردم را دوا كند، نگران اين نيستم كه اين 
]مبارزه[ به از دست دادن جانم يا آزادي ام منجر شود. 
بزرگ ترين نگراني ما اين است كه وقتي اوضاع عادي 

شد، چه اتفاقي خواهد افتاد.«

اروپادرخواستبازگشت
داعشيهاراردكرد

گ�روه جه�ان| پ��س از اينك��ه دونال��د ترام��پ 
رييس جمهوري ايالات متحده، از كشورهاي اروپايي 
خواست داعشي هاي بازداشت ش��ده در سوريه را كه 
تابعيت اين كشورها را دارند، بپذيرند، پاريس، برلين، 
بروكس��ل و كپنهاگ به اين اظهارات واكنش نش��ان 
دادند. به گزارش ايسنا، لوران نونيز، معاون وزير كشور 
فرانس��ه درباره اظه��ارات ترامپ در خص��وص لزوم 
استقبال از 800داعشي با تابعيت هاي اروپايي، گفته: 
»تروريست هاي فرانسوي در بازداشت كردهاي سوريه 
هستند و ما كاملًا اطمينان داريم كه كردها مي توانند 
همچنان اين داعشي ها را در بازداشت نگه دارند. در هر 
صورت اگر اينها به خاك وطن بازگردند تدابير قضايي 
درباره آنها اجرا و بر اساس قانون با آنها برخورد و حبس 
خواهند شد.« به گفته منابع، حدود150فرانسوي بين 
تروريس��ت هاي داعش هس��تند. طرف هاي حقوقي 
نگران احتمال انتقال تروريست هاي خارجي به عراق 
هس��تند. در بلژيك نيز وزير دادگس��تري اين كشور 
خواهان يك راهكار اروپايي براي اين مساله شده و گفته: 
»بايد با آرامش اين مس��اله را بررسي كرد تا با خطرات 
امنيتي كمتري مواجه شويم.« در آلمان نيز منابعي در 
وزارت خارجه اين كشور گفته اند برلين در حال بررسي 
گزينه هايي براي خارج كردن داعش��ي هاي آلماني از 
سوريه به ويژه آنهايي است كه وضعيت سلامتي خوبي 
ندارن��د. هايكو ماس وزير خارج��ه آلمان، تأكيد كرده 
درخواس��ت ترامپ ب��راي بازگرداندن 800 داعش��ي 
خواسته اي است كه اجراي آن بسيار دشوار است. ترامپ 
از كشورهاي اروپايي خواسته بيش از 800داعشي كه در 

سوريه اسير شده اند را تحويل بگيرند.

افزايشفرصتهايشغلي
دركشورهاياروپايي

گروه جهان| مركز آمار اتحاديه اروپا اعلام كرد نرخ 
اشتغال زايي در اين اتحاديه 0.2 درصد افزايش يافته 
است. به گزارش ايسنا، در سه ماهه پاياني 2018 در 
مقايسه با سه ماهه سوم، شمار افراد شاغل در منطقه 
يورو 0.3 درصد و در كشورهاي عضو اتحاديه اروپا 
0.2 درصد افزايش يافته اس��ت. در مقايسه با مدت 
مشابه 201۷، اشتغال زايي بطور متوسط هم در 28 
كش��ور عضو اتحاديه اروپا و هم در 19 كشور عضو 
منطقه يورو، 1.2 درصد افزايش يافته است. همچنين 
فرصت هاي ش��غلي در سال 2018 در منطقه يورو 
1.4 درصد و در اتحاديه اروپا 1.3 درصد بيشتر شده 
است. اين در حالي است كه نرخ رشد اشتغال زايي 
201۷ در منطقه يورو و اتحادي��ه اروپا 1.6 درصد 
بود كه نش��ان دهنده كاهش نرخ رشد فرصت هاي 
شغلي كش��ورهاي اروپايي در س��ال 2018 است. 
منطقه يورو شامل19كشور بلژيك، آلمان، استوني، 
ايرلند، يونان، اسپانيا، فرانسه، ايتاليا، قبرس، لتوني، 
ليتواني، لوكزامبورگ، مالت، هلند، اتريش، پرتغال، 
اسلووني، اسلواكي و فنلاند است كه از يورو به عنوان 
واحد پولي خود اس��تفاده مي كنند. اتحاديه اروپا 
نيز داراي 28 عضو اس��ت كه شامل 19 كشور عضو 
منطقه يورو به علاوه بريتانيا، بلغارستان، مجارستان، 
لهستان، دانمارك، سوئد، كرواسي، جمهوري چك و 
روماني است. نرخ بيكاري نيز در منطقه يورو تا پايان 
ماه دسامبر در مقايسه با مدت مشابه سال قبل 0.۷ 
درصد كاهش يافته است. متوسط نرخ بيكاري 19 
كشور عضو منطقه يورو تا پايان 2018 به ۷.9 درصد 

رسيده است.

ورشوو تشديدتنشتلآويوـ
لغواجلاس»ويزگراد«

گروه جهان| در پي افزايش تنش ها ميان لهستان و 
اسراييل، اجلاس ويزگراد كه قرار بود در شهر اشغالي 
قدس برگزار شود، لغو شد. به گزارش ايسنا، در ابتدا قرار 
بود نخست وزير لهس��تان در كنار رهبران كشورهاي 
اروپاي مركزي، چك، مجارستان و اسلووني در نشست 
گروه موس��وم به »ويزگراد« در قدس ش��ركت كند. 
اما چند روز گذش��ته بنيامين نتانياهو نخس��ت وزير 
رژيم صهيونيس��تي، در پاي��ان نشس��ت ورش��و و در 
حضور خبرنگاران، لهستاني ها را همدست نازي ها در 
هولوكاس��ت و قتل عام يهوديان معرف��ي كرد و دولت 
ميزبان و به مردم لهس��تان در كشور خودشان توهين 
كرد. نخست وزير لهس��تان به نش��انه ناخشنودي از 
اظهارات نتانياهو سفر خود را به اراضي اشغالي لغو كرد. 
پس از لغو سفر نخست وزير لهستان، ورشو اعلام كرد 
كه ياتسك كاپوتوويچ وزير خارجه، را به نشست گروه 
ويزگراد در اراضي اشغالي مي فرستد. اين نخستين بار 
بود كه كنفرانس گروه ويزگراد در خارج از حوزه اروپاي 
مركزي برگزار مي شد و قرار بود كه بازتابي از نزديكي 
مناسبات ميان دولت هاي اروپاي مركزي با اسراييل در 
دوره اخير باشد. با وجود نشانه هاي عملي ناخشنودي 
دولت لهستان از سخنان نخست وزير رژيم صهيونيستي، 
نتانياهو ديدگاه هاي خود را مرتب تكرار كرده اس��ت. 
وزارت خارجه لهستان آنا ازري، سفير اسراييل را براي 
اعلام مراتب اعتراض خود نس��بت به سخنان نتانياهو 
احضار كرد. دفتر نتانياهو در واكنش به احضار سفير اين 
رژيم از سوي لهستان اعلام كرد روزنامه اورشليم پست 
در انتقال اظهارات وي دچار اش��تباه شده و اين خبر را 

تصحيح كرده است.
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سرمايه گذاري 20ميليارد 
دلاري عربستان در پاكستان

گروه جه�ان| عربس��تان اعلام ك��رده بيش از 
20ميلي��ارد دلار در قال��ب قرارداده��اي مختلف 
در پاكس��تان س��رمايه گذاري مي كن��د. خبر اين 
سرمايه گذاري را محمد بن سلمان وليعهد عربستان 
س��عودي در س��فر خود به پاكس��تان اعلام كرد. 
هم زمان، پاكستان گفته است كه مهم ترين نشان 
شهروندي خود را به محمد بن سلمان اعطا مي كند.

به گزارش رويترز، وزارت خارجه پاكستان اعلام كرد 
كه عارف علوي رييس جمهوري اين كشور پيش از 
پايان سفر وليعهد عربستان »نشان پاكستان« را به 
او خواهد داد. پاكستان به دليل وضعيت نابسامان 
اقتصادي و كسري بودجه شديد به شدت نيازمند 
حماي��ت و س��رمايه گذاري خارجي اس��ت. يكي 
از قرارداده��اي دو طرف ب��ه ارزش 8ميليارد دلار 
مربوط به ساخت يك پالايشگاه نفتي در بندر گوادر 
پاكستان در س��احل درياي عمان است. دو طرف 
چندين توافقنامه و يادداشت تفاهم در حوزه هاي 
مختلف از جمله انرژي، پتروش��يمي و معدن امضا 
كرده اند. محمد بن سلمان گفت كه اين گام نخست 
در توسعه روابط دو كشور است و افزود: »قطعا اين 
روابط ماه به ماه و سال به سال افزايش خواهد يافت 
و به نفع هر دو كشور خواهد بود.« عربستان سعودي 
همواره اقتصاد نابس��امان پاكس��تان را با وام هاي 
س��نگين خود حمايت كرده اس��ت. ذخيره ارزي 
بانك مركزي پاكستان تنها 8ميليارد دلار است و 
اين كشور نيازمند تامين مالي از سوي كشورهاي و 

نهادهاي خارجي است. 
محمد بن س��لمان در سفر به پاكستان با استقبال 
بسيار گرم دولت اين كشور مواجه بوده است. عمران 
خان نخس��ت وزير پاكس��تان در دي��دار با وليعهد 
سعودي، عربستان را »دوست روزهاي نيازمندي« 
توصيف كرده اس��ت. محمد بن سلمان در جريان 
اين سفر در اقامتگاه رسمي عمران خان مي ماند كه 
تاكنون هيچ يك از مهمانان خارجي دولت پاكستان 

در آن اقامت نكرده اند. 
پاكس��تان اولين مقصد از س��فر آس��يايي محمد 
بن س��لمان اس��ت و بعد از آن به مالزي، اندونزي و 
هند مي رود. س��فر او به پاكس��تان از مدت ها قبل 

برنامه ريزي شده بود.

 احزاب عراقي تعامل 
با اسراييل را خيانت خواندند

احزاب عراقي با صدور س��ندي هرگونه تعامل با 
رژيم صهيونيستي را خيانت به كشور دانستند. 
به گزارش الميادين، در اين س��ند آمده اس��ت: 
»كساني كه به اراضي اس��راييل سفر كنند يا با 
اس��راييل تماس داشته باش��ند حامي اقدامات 
جنايتكارانه آن هستند. هرگونه تعامل با اسراييل 
جاسوسي و خيانت به كشور محسوب مي شود.« 

اعتصاب غذاي زندانيان 
عقيدتي در عربستان 

حس��اب كاربري زندانيان عقيدتي در عربستان 
فاش ك��رده عب��دالله الحامد، يك��ي از زندانيان 
سياسي اين كشور در اعتراض به بازداشت خود 
و نيز بدرفتاري مس��وولان زندان هاي عربستان 
با تعدادي از مبلغان، ش��يوخ و فع��الان حقوق 
بشر دس��ت به اعتصاب غذا زده است. به گزارش 
الجزيره، تعدادي از ش��يوخ بازداش��ت شده در 

عربستان نيز به اين اعتصاب غذا پيوستند.

مذاكرات مسكو و ابوظبي 
براي خريد جنگنده

 مذاكرات ميان مسكو و ابوظبي براي مجهز كردن 
امارات به جنگنده هاي »سوخو35« روسيه ادامه 
دارد. به گزارش روس��يااليوم، مديرعامل شركت 
روسي ابورن اكسپورت گفته: »در زمينه هوايي 
سه توافقنامه را در فوريه 201۷ امضا كرديم كه 
رايزني ها درباره اين توافقات ادامه دارد.« دو كشور 

201۷ يادداشت همكاري نظامي امضا كردند.

 رفت و آمد بغدادي
در سوريه با لباس مبدل 

منابع امنيتي در عراق ف��اش كردند كه ابوبكر 
بغدادي سركرده گروهك داعش از بيم شناخته 
شدن توسط مردم، عمامه خود را كنار گذاشته 
و با لباس مب��دل در خاك س��وريه رفت و آمد 
مي كند. به گزارش ايرن��ا، بغدادي هنوز در قيد 
حيات هس��ت و اكنون در اراضي سوريه به سر 
مي برد. به گفته منبع مطلع، بغدادي با گروه هاي 
مسلح خود در ملا عام ظاهر نشده بلكه همراه با 
برخي از عناصر داعش با لباس مبدل كه شناخته 

نشوند در ميان مردم رفت و آمد دارد. 

 پاكستان سفيرش در هند 
را فراخواند

س��خنگوي وزارت خارج��ه پاكس��تان اعلام كرد 
اسلام آباد سفيرش را از هند براي مشورت و رايزني 
فراخوانده است. به گزارش اسپوتنيك، محمد فيصل 
گفته اسلام آباد در پي تشديد تنش هاي دو كشور بر 
سر حمله انتحاري اخير به يك كاروان ارتش هند 
در جامو و كشمير سفيرش را فراخونده است. پس 
از آنكه يك گروه تروريستي در پاكستان مسووليت 
حمله مرگبار چند روز پيش به يك كاروان ارتش هند 
در كشمير با حدود 40 كشته در ميان نظاميان هند 
را بر عهده گرفت، هند به شدت به اسلام آباد حمله و 

سياست هاي پاكستان را محكوم كرد.
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عكسروز

چهرهروز

واكنش كمال تبريزي به سكوت سلبريتي ها در مقابل ترور 
كمال تبريزي، كارگردان سينما و عضو شوراي پروانه نمايش سازمان سينمايي مي گويد: هنرمندان و افرادي كه به اصطلاح سلبريتي محسوب 
مي شوند بايد هم در آثارشان و هم به صورت شخصي به چنين مسائلي و همچنين مشكلات ديگر جامعه واكنش نشان دهند. اگر ما مدعي هستيم كه 
كنار مردم قرار داريم بنابراين نخواهيم توانست از اين مسائل به سادگي بگذريم. هرچند متاسفانه بخشي از جامعه هنري ما نسبت به موضوعات بسيار 
كوچك تر در مقايسه با اتفاقاتي همچون حمله تروريستي يا گسترش تفكر تكفيري عكس العمل نشان مي دهد اما نسبت به موضوعات مهم تر سكوت 
مي كند. درحالي كه مساله بنيادي در هر كشوري امنيت آن است.  او مي افزايد:بنابراين بسيار مهم است كه ذهن جامعه درباره چنين موضوعاتي 

هميشه بيدار باشد زيرا خشونت هاي افراطي و ترور پديده اي است كه اگر با آن مقابله نشود مانند ويروس تكثير شده و گسترش پيدا مي كند.

بازارهنر

دغدغه هاي صهبايي در اروپا براي اجرا در ايران

تمديد كنسرت »لئو روخاس« در تهران 

زوم جشنواره »بنگلور« بر سينماي ايران

تازه ترين كنسرت اركستر مجلسي ايران 
به رهبري منوچهر صهبايي يكش��نبه 
شب ۲۸ بهمن در چارچوب روز پنجم 
از سي و چهارمين جشنواره موسيقي 
فجر در تالار وحدت برگزار شد. تازه ترين 
كنسرت اركس��تر مجلس��ي ايران به 
رهبري منوچهر صهبايي يكشنبه شب 
۲۸ بهمن م��اه در چارچوب روز پنجم 

از سي و چهارمين جشنواره موسيقي فجر ميزبان 
علاقه مندان موسيقي كلاس��يك در تالار وحدت 
تهران بود. در اين برنامه ۲ قسمت از سوئيت »بيژن و 
منيژه« اثر حسين دهلوي انتخاب شده است. دهلوي 
اين سوئيت را سال ۱۳۵۰ براي اركستر بزرگ نوشته 
و در سال ۱۳۵۶ نيز پنج قسمت آن را براي اركستر 
زهي تنظيم كرد. اين اثر يكي از كارهاي ارزشمند 
و تاثيرگذار دهلوي با استفاده از ملودي هاي اصيل 
ايراني است كه صهبايي آن را با اركسترهاي اروپايي 

اجرا، ضبط و منتشر كرده بود.
قطعه بعدي كه براي اين كنس��رت در نظر گرفته 
شده بود كنسرتو گيتار »آرانخوئز« اثري از خواكين 
رودريگو آهنگساز اسپانيايي قرن بيستم ميلادي 
با تنظيم براي اركس��تر زهي از مه��ران روحاني و 
نوازندگي گيتار كلاسيك پدرام فلسفي بود. اين اثر 
يكي از زيباترين تصانيف ش��ناخته شده در جهان 
موسيقي است كه در سال ۱۹۳۹ نوشته و در سال 

۱۹۴۰ براي اولين بار در شهر بارسلون 
اجرا ش��د و از آن پس نيز به عنوان يكي 
از بهتري��ن و زيباترين كنس��رتو براي 
ساز گيتار معروف شد. در قسمت دوم 
كنس��رت نيز، اثري به نام »كنس��رتو 
آلاروستيكا« از آنتونيو ويوالدي آهنگساز 
نامدار ايتاليايي اجرا شد. اين كنسرت 
اثري در سه قسمت كوتاه براي اركستر 
زهي است كه در برگيرنده فضاي بسيار شاد و پرشور 
بود. اركستر مجلس��ي ايران اين برنامه را با اثري از 
اتورينو رسپيگي آهنگساز اواخر قرن نوزدهم به نام 
»سوئيت شماره ۳« به پايان  رساند. اين اثر تشكيل 
شده از چهار قسمت با ملودي هاي بسيار زيبا روي 
تم هاي آهنگسازان ايتاليايي قرن ۱۷ ميلادي براي 

ساز »لوط« است.
صهبايي در اين كنسرت با ابراز خرسندي از برگزاري 
اين برنامه در چارچوب جش��نواره موس��يقي فجر 
توضيح داد: اركستر مجلسي ايران تمام تلاش خود را 
انجام داد تا كنسرت ارايه شده به بهترين شكل ممكن 
اجرا شود و اميدوارم شما نيز از اين اجرا خوشتان آمده 
باشد. من در تمام سال هايي كه در اروپا زندگي كرده 
و در سالن هاي مجلل اجرا داشتم، همواره علاقه مند 
بودم در اين اينجا اجرا كنم. من هميشه مي دانستم 
جاي من اينجاست و به همين خاطر هم هر لحظه اي 

را كه اينجا هستم خيلي دوست دارم.

هنرمن��د اك��وادوري ك��ه برگ��زاري 
كنس��رتش در ايران بار ديگر خبرساز 
ش��ده، پس از تمديد اجراي برنامه اش 
براي ششمين سانس در تهران در اسفند 
امسال، از برگزاري كنسرتي با برنامه هاي 

ويژه در برج ميلاد خبر داد.
كنسرت »لئو روخاس« كه پيش از اين 
قرار بود در تاريخ ۱۶و ۱۷ اسفند در برج 

ميلاد روي صحنه برود، بنا به اعلام تهيه كننده اين 
كنس��رت براي دو سانس ديگر در تاريخ ۲۰ اسفند 
تمديد شد تا اين سرخ پوست محبوب اواخر امسال در 
شش سانس ميزبان دوستداران اين سبك موسيقي 

در ايران باشد.
لئو روخاس در نخستين نقل قول رسمي خود درباره 
اجرا در ايران گفت: »خبر استقبال از كنسرتم در ايران 
بسيار براي من هيجان انگيز است. من از كيلومترها 
دورتر به سرزمين شما ايراني ها مي آيم و آشنايي با 
اين فرهنگ و ادبيات كه از تاريخي كهن و خوش نام 
در جهان برخوردار اس��ت، براي من جذابيت هاي 

زي��ادي دارد.« او اف��زود: »براي اجراي 
جدي��دم در اي��ران برنامه ريزي زيادي 
كرده ام و با موس��يقي ام براي ايراني ها 
آرامش هديه م��ي آورم. در فرهنگ ما 
موس��يقي ارتباطي نزدي��ك با آرامش 
درون انسان دارد و بخش بزرگي از اين 
آرامش، از طبيعت و اصواتش نش��ات 
مي گيرد. اجرا در سالن ايران در كنسرت 
قبلي ب��راي من خاطرات زيادي را در پي داش��ت و 
اين بار قطعا با انرژي بيشتري به اجراي برنامه خواهم 

پرداخت.« 
پس از كنسرت قبلي اين خواننده در ايران كه نوروز 
سال گذش��ته در برج ميلاد برگزار شد، مخاطبان 
موسيقي از تجربه حضور در سالن در فضاي مجازي 
نوشته بودند و اعتقاد داش��تند كه اين اجرا آرامش 
و انرژي خاصي را براي آنها در پي داش��ته اس��ت و 
شنيدن اين موسيقي هميشه براي همه توصيه شده 
است. همين موضوع راز محبوبيت اين سرخ پوست 

هنرمند است. 

جش��نواره بين المللي فيلم »بنگلور« در 
كش��ور هند امس��ال در مجموع ميزبان 
نمايش ۱۵ فيلم از س��ينما اي��ران در دو 
بخش خواهد بود. يازدهمين جش��نواره 
فيلم »بنگلور« كه از تاريخ ۲۱ تا ۲۸ فوريه 
)۲ تا ۹ اسفند( برگزار مي شود؛ در بخش 
»سينماي معاصر جهان« ميزبان نمايش 
فيلم هاي »بمب يك داستان عاشقانه« از 

پيمان معادي، »۳ رُخ« س��اخته جعفر پناهي، »عرق 
سرد« به كارگرداني سهيل بيرقي، »درساژ« ساخته 
پويا بادكوبه، »هتري��ك« از رامتين لوافي پور، »عطر 
داغ« از عل��ي ابراهيمي، »آوا« ب��ه كارگرداني صدف 
فروغي )كانادا، ايران(، »روزهاي نارنجي« ساخته آرش 
لاهوتي، »مغزهاي كوچ��ك زنگ زده« به كارگرداني 
هومن س��يدي و »اتاق تاريك« به كارگرداني روح الله 
حجازي خواهد بود. در بخش »سينماي معاصر جهان« 
علاوه بر فيلم هاي ايراني آثار ش��اخصي چون »مرز« 
ساخته علي عباس��ي، »خاكستر خالص ترين سفيد 
است« از »ژيا ژانگ كه«، »س��وختن« از »لي چانگ 

دو«، »كفرناحوم« به كارگرداني »نادين 
لبكي«، »داگمن« به كارگرداني »متئو 
گارونه«، »محو شدگي« از »فاتح آكين«، 
»روما« به كارگرداني »آلفونسو كوارون« 
و »دزدان فروشگاه« ساخته »هيروكازو 
كورئيدا« اش��اره كرد. اما جشنواره فيلم 
»بلگلور« امس��ال ايران و لهس��تان را در 
برنامه تمركز خود قرار داده است و شش 
فيلم ايراني »كژال« س��اخته نيما يار، »س��ارا و آيدا« 
از مازيار مي��ري، »حكايت دريا« به كارگرداني بهمن 
فرم��ان ارا، »ويلايي ها« از منير قيدي، »نس��ترن ها 
وحشي« به كارگرداني رهبر قنبري و »زرد« ساخته 
مصطفي تقي زاده در قالب اي��ن برنامه در اين رويداد 

سينمايي به روي پرده خواهند رفت.
جش��نواره بين المللي فيلم »بنگلور« هر ساله در ماه 
فوريه با حضور فيلم هايي كه صاحب جوايز بين المللي 
هستند در ش��هر بنگلور پايتخت ايالت كارناتاكا كه 
مهم ترين مركز فرهنگي و هنري كش��ور هند است، 

برگزار مي شود.

تاريخنگاري

گشايش سفارت فلسطين در تهران 
سي ام بهمن ۱۳۵۷، سفارت فلسطين در ايران در محل پيشين سفارت رژيم صهيونيستي 
گشايش يافت، پس از پيروزي انقلاب اسلامي ايران، مساله فلسطين جايگاه ويژه اي در 
سياست خارجي جمهوري اسلامي ايران پيدا كرد.  با پيروزي انقلاب اسلامي در بهمن 
۵۷ معادلات ايران در عرصه جهاني دچار تغييرات اساسي شد و كشورهايي كه تا ديروز با 
رژيم شاه براي سركوب مردم فعاليت مي كردند به دشمنان شماره يك ملت ايران تبديل 
شدند و روابط هر كدام با حكومت تازه تأسيس جمهوري اسلامي ايران شكل تازه اي پيدا 
كرد. يكي از اين كشورها رژيم اسراييل بود كه در روز ۳۰ بهمن ۱۳۵۷ به فاصله يك هفته 
پس از پيروزي انقلاب اسلامي در مراسمي با حضور ياسر عرفات رهبر سازمان آزادي بخش 

فلسطين، سفارت فلسطين در تهران در محل سابق سفارت اسراييل گشايش يافت.
به فاصله چند س��اعت پس از پيروزي انقلاب اسلامي، سفارت رژيم صهيونيستي واقع 
در خيابان كاخ سابق )فلسطين فعلي( به تسخير مردم انقلابي درآمد و تابلوي سفارت 

فلسطين بر سر در آن نصب شد.
»يوسف هارملين« سفير اسراييل كه با ۳۳ اسراييلي ديگر در مخفيگاه خود در ايران باقي 
مانده بودند، از ژنرال »سگف« وابسته نظامي اسراييل خواست با ارتشبد قره باغي رييس 
ستاد ارتش و سرتيپ پرورش معاون اطلاعات نظامي تماس بگيرد و ترتيب محافظت از 
چند اسراييلي را كه هنوز در ايران باقي مانده بودند، بدهد، اما افسران اعلام كردند امكان 

هيچ اقدامي ندارند.
»هارلود براون« وزير دفاع امريكا كه براي ارزيابي سقوط شاه و پيروزي انقلاب اسلامي به 
خاورميانه آمده بود و در بيت المقدس حضور داشت، واسطه شد تا اسراييلي ها همراه با اتباع 

امريكا در ۲۹ بهمن از ايران خارج شوند.
اسراييلي ها با هواپيماي مسافربري پان آمريكن به فرانكفورت و از آنجا به اسراييل رفتند 
و در تاريخ ۳۰ بهمن ۱۳۵۷ دولت موقت در اولين موضع گيري رسمي خود اطلاعيه اي 
منتشر و دستور اخراج ۳۲ كارمند اسراييلي شعبه هواپيمايي آل  عال در ايران را هم صادر 

كرد و خواستار قطع كامل روابط ايران و اسراييل شد.

میراثنامه

تعريفي از بحران در ميراث فرهنگي وجود ندارد
درحالي كه طي هفته هاي گذش��ته شاهد بارندگي هاي شديد در خوزستان بوديم، 
سايت ميراث جهاني چغازنبيل نيز دچار بحران شد. در اين ميان به گفته مدير پايگاه 
ميراث جهاني چغازنبيل با وجود آنكه نامه هاي متعددي براي رسيدگي به اين بحران 

به اداره كل و سازمان نوشته شد، اما هيچ پاسخي ارايه نشده است.
اعلام آماده باش مديريت بحران خوزستان در خصوص وقوع بارندگي و سيل موضوعي 
است كه در سال آبي جديد به يكي از خبرهاي مهم تبديل شده است. مسوولان محلي 
و استاني هم هر كدام با تمام امكانات خود سعي در حفاظت از مال و جان مردم تلاش 
نموده اند، اما متاس��فانه تاكنون در ميان اين خبره��ا هيچ گاه به حفاظت اضطراري 
محوطه ها و بناهاي تاريخي موجود در س��طح اس��تان در مقابل بارش هاي سنگين 
امسال پرداخته نشده و حفاظت از اين آثار حتي در  درجه اهميت دوم و سوم كاري قرار 
نمي گيرد. امين درويشي، دبير انجمن دوستداران ميراث فرهنگي شوش، با بيان اين 
صحبت ها، ادامه داد: طي روزها و هفته هاي گذشته كه با بارندگي شديد در خوزستان 
و شوش روبه رو بوديم، هيچ فعاليت خاصي از سوي مسوولان براي حفاظت از ميراث 

فرهنگي و آثار تاريخي انجام نشد.
يكي از مهم ترين آثاري كه در اس��تان خوزستان به لحاظ تاريخي جايگاه ويژه اي در 
س��طح ملي و بين المللي دارد معبد چغازنبيل است. مواد و مصالح به كار رفته در اين 
بنا عمدتاً از خش��ت و آجر با ملات گل اس��ت كه در مقابل بارندگي و رطوبت بسيار 

آسيب پذير هستند.
درويشي با اشاره به آنكه پايگاه ميراث جهاني چغازنبيل به عنوان متولي حفاظت از اين 
اثر منحصر به فرد تنها به صورت فصلي و با تعداد محدودي افراد به حفاظت اوليه برخي 
نقاط بنا پرداخته و به صورت سطحي دست به مرمت مي زند، گفت: حال با توجه به 
حجم بالاي باران در سال ۹۷ و تغيير ميزان بارندگي نسبت به سال هاي گذشته و ايجاد 
رطوبت بالا در بنا، بيم آن مي رود كه چغازنبيل دچار صدمات جبران ناپذيري شود. 
درست است حفاظت از جان و مال مردم از امور بسيار مهم كشور به حساب مي آيد؛ اما 
همين آثار نيز جزيي از دارايي هاي همان مردم است كه تخريب آنها سبب از ميان رفتن 

سرمايه هاي ملي خواهد شد، از اين رو بايد مورد توجه ويژه قرار گيرد.
دبير انجمن دوستداران ميراث فرهنگي شوش در ادامه با طرح چند سوال گفت: آيا 
تاكنون پايگاه ميراث جهاني چغازنبيل با پايش دقيق آسيب ها، اقدام حفاظتي موثر 
در جهت رفع بحران هاي ناشي از بارندگي انجام داده است؟ آيا هيچ يك از مسوولان 
اس��تاني، حفاظت از داش��ته هاي فرهنگي مانند چغازنبيل را به عنوان يك سرمايه 

ملي و جهاني در دستور كار قرار داده اند؟ عاطفه رشنويي، مدير پايگاه ميراث جهاني 
چغازنبيل، با اش��اره به آنكه بر اثر شدت بارندگي هاي اخير، بخش هايي از ديواره ها و 
گوشه هاي مرمتي بناي چغازنبيل فروريخته بود، گفت: در قله زيگورات با وجود آنكه 
تمام سطح را گاهگل كرده بوديم و آماده بارش باران بوديم اما به دليل شدت بارش، 

حفره هايي ايجاد شده بود كه اگر آن را نمي پوشانديم، منجر به فاجعه مي شد.
او ادامه داد: مجموعه آرامگاهي در قسمت شرق مجموعه چغازنبيل حد فاصل حصار 
دوم و سوم قرار دارد كه بخش هايي از حصار دوم ريخته بود كه اكنون اندود و مرمت 
شده است. در اين ميان حصار اول، حصار دوم و حصار سوم نيز دچار ريختگي اندود و 
ديواره هاي مرمتي شده بودند كه در حال حاضر همه آنها مرمت شده است. رشنويي با 
تاكيد برآنكه درست است كه رسالت سازمان ميراث فرهنگي حفاظت از آثار تاريخي 
است اما براي اين كار بودجه بسيار محدودي دارد كه به سختي نياز حفاظت اين تعداد 
از آثار را تامين مي كند، گفت: وقتي بارندگي با اين ش��دت اتفاق مي افتد، ارگان هاي 
ديگ��ر مي توانند به كمك ميراث فرهنگي بياين��د و آن را مورد حمايت قرار دهند تا 
بتوانيم مسائل پيش آمده را كنترل كنيم تا بيشتر نشود. او معتقد است: ارگان هايي 
مانند مديريت بحران در اس��تانداري، اعتباراتي براي اتفاقات غيرمترقبه دارد. آنها 
مي توانند اتفاقاتي كه در چغازنبيل به دليل بارندگي شديد مي افتد را به عنوان يك اتفاق 
غيرمترقبه در نظر بگيرند و از اعتبارات موجود به حفاظت و مرمت آن اختصاص دهند.

ايستگاه

معرفي برندگان جوايز 
انجمن نويسندگان امريكا 

انجمن چهره پردازان 
برندگانش را معرفي كرد

فيلمنامه »مي تواني هرگز 
مرا ببخش��ي؟« به عنوان 
بهترين فيلمنامه اقتباسي 
و »كلاس هش��تم« ب��ه 
عنوان بهترين فيلمنامه 
غيراقتباس��ي از س��وي 
انجمن نويسندگان امريكا 
در س��ال ۲۰۱۹ انتخاب 

ش��دند. به گزارش ورايتي، در مراس��مي كه ساعتي 
پيش به پايان رس��يد انجمن نويس��ندگان امريكا 
)WGA( جايزه بهترين فيلمنامه اقتباسي را به نيكول 
هولوف س��نر و جف ويتي براي فيلمنامه »مي تواني 
هرگز مرا ببخشي؟« اهدا كرد و جايزه بهترين فيلمنامه 
اورجينال يا غيراقتباسي نيز به بو برنهام براي »كلاس 
هشتم« تعلق گرفت. »مي تواني هرگز مرا ببخشي؟« 
بر مبناي خاطرات لي ايزراييل فقيد نوش��ته شده و 
موفق شد تا فيلمنامه هاي فيلم هاي »پلنگ سياه«، 
»اگر بيل استريت مي توانست حرف بزند«، »ستاره اي 
متولد شده« و »كوكلاس كلان سياهپوست«  را پشت 
سر بگذارد. اين فيلمنامه در قالب كمدي-درام نوشته 
شده و نامزدي اسكار را نيز در اين رشته كسب كرده 
است. هولوف سنر در مراسم دريافت جايزه اش از »لي« 
تشكر كرد و گفت اگر او زنده بود و در اين مراسم حضور 
داش��ت، احتمالا باهوش ترين فرد اين جمع مي بود. 
برنهام نيز با دريافت جايزه انجمن نويسندگان براي 
»كلاس هشتم« موفق شد تا »رُما« آلفونسو كوارون، 
»معاون« آدام مك كي، »يك جاي آرام« برايان وودز، 
اسكات بك و جان كراسينسكي و »كتاب سبز« نوشته 
پيتر فارلي، نيك واله لونگا و برايان كوري را پشت سر 
بگذارد. در حالي كه همه اين رقبا نامزد اسكار شده اند، 
»كلاس هش��تم« جايي در نامزدي اسكار به دست 
نياورده است. در »كلاس هشتم« السي فيشر در نقش 
يك دختر نوجوان در آخرين هفته كلاس هش��تم 
تصوير شده است. برنهام ۲ هفته پيش با اين فيلم موفق 
به كسب جايزه انجمن كارگردان هاي امريكا هم شد.

در بخش تلويزيوني »خانم ميزل شگفت انگيز« در 
بخش بهترين سريال كمدي به عنوان برنده انتخاب 
شد و »امريكايي ها« در بخش سريال درام اين جايزه 

را دريافت كرد.

جوايز انجمن چهره پردازان 
امري��كا برندگان��ش را 
ب��ا اه��داي جوايز س��ال 
۲۰۱۹ معرف��ي ك��رد. به 
گزارش ورايت��ي، انجمن 
چهره پ��ردازان و طراحان 
موي امري��كا »معاون« و 
»خانم ميزل شگفت انگيز« 

را به عنوان بهترين هاي سال انتخاب كرد. »معاون« 
فيلم زندگينامه اي آدام مك كي درباره ديك چني، 
با بازي كريستين بيل نامزد اسكار براي اين نقش، به 
عنوان برنده اين دوره جايزه انجمن طراحان چهره و مو 

در بخش يك دوره تاريخي خاص انتخاب شد. 
اين فيلم هم جايزه بهترين چهره پردازي شخصيت يا 
دوره خاص و هم جايزه ويژه را از آن خود كرد. »ماري 
ملكه اسكاتلندي ها« هم جايزه بهترين آرايش مو در 
بخش دوره خاص را از آن خود كرد. هر دو اين فيلم ها 
در اسكار نيز نامزد دريافت جايزه شده اند. »مرز« فيلم 
كارگردان ايراني تبار از سوئد ديگر نامزد اسكار در اين 
بخش است. »ستاره اي متولد شده« و »آسيايي هاي 
خرپول« نيز برنده جوايز دوره معاصر براي چهره پردازي 
شدند. در بخش تلويزيوني »خانم ميزل شگفت انگيز« 
جاي��زه بخش دوره اي را برد و »داس��تان ترس��ناك 
امريكايي: آخرالزمان« و »رقص با ستاره ها« نيز برنده 
جايزه معاصر شد. همچنين از سريال »وست ورلد « نيز 

با اهداي جايزه ويژه تقدير شد. 

جايزه ۲۰ هزار پوندي اسنوكرباز ايراني در مسابقات ولز

دايي: شعور فوتبالي بازيكنان ما بالاست

رقيب اسنوكر باز ايران در مرحله نيمه 
نهايي مس��ابقات آزاد اس��نوكر ولز، به 
عنوان قهرماني اين رقابتها دست يافت. 
نيل روبرتسون اسنوكر باز ۳۷ ساله استراليايي كه با 
شكست ۶ بر صفر حسين وفايي، اسنوكر باز ايران در 
مرحله نيمه نهايي راهي فينال ش��د، در اين مرحله 
اس��توارت بينگهام را شكس��ت داد و قهرمان ش��د. 
روبرتسون در اين ديدار موفق شد با نتيجه ۹ بر ۷ به 
پيروزي برس��د. او ۱۲ سال قبل هم در اين مسابقات 
قهرمان شده بود. روبرتس��ون در اولين بازي خود در 
مسابقات ولز موفق ش��د مقابل جوردن بروان ركورد 
اس��تثنايي ب��رك )break( ۱۴۷ را به ج��ا بگذارد؛ 
يعني در يك نوبت ۱۴۷ امتياز پياپي گرفت و در ادامه 
براي كسب عنوان قهرماني چهار ديدار ديگر خود را 
نيز با پيروزي پشت سر گذاشت. اين مسابقات ۳۶۶ 
هزار پوند جايزه داشت كه روبرتسون جايزه ۷۰ هزار 
پوندي را برد و بينگهام نيز ۳۰ هزار پوند به دست آورد. 

همچنين حسين وفايي كه به نيمه نهايي اين مسابقات 
رس��يد، صاحب ۲۰ هزار پوند )حدود ۳۲۰ ميليون 

تومان( جايزه شد. وفايي در اين مسابقات مارك سلبي 
نفر نخست رنكينگ جهان را شكست داده بود. 

سرمربي سايپا مي گويد الريان تيم خوبي است و خودش 
را تقويت كرده اس��ت. علي دايي، سرمربي تيم سايپا در 
نشست خبري درباره بازي تيمش برابر الريان قطر در پلي 
آف ليگ قهرمانان آس��يا گفت: بازي سختي برابر الريان 
داريم. ما بازي هاي الريان را آناليز كرديم. الريان تيم خوبي 
است. در مدت جام ملت هاي آسيا تيم خودشان را تقويت 
كردند. او ادامه داد: با اين حال ما آمديم تا بازي را با پيروزي 
پشت سر بگذاريم. ما با اطلاعات خوبي بازي فردا را آغاز 
مي كنيم و اميدوارم كه اين اطلاعات به پيروزي تيم ما ختم 
شود. دايي ادامه داد: ما در اين بازي سعي كرديم تا كارهاي 
تاكتيكي تيم را آناليز كنيم. مطمئناً خط جلوي الريان بهتر 
از خط دفاع شان است. تلاش ما بر اين است تا جلوي نقطه 

قوت آنها را بگيريم و از نقاط ضعف شان استفاده كنيم.
او در پاسخ به اين سوال كه تيم جواني دارد كه تجربه لازم 
را ندارد، گفت: ما بازيكنان جواني داريم و آنها تجربه كافي 
در بازي هاي آس��يايي را ندارند و اين مس��اله كار را براي 
ما سخت مي كند. شعور فوتبالي بازيكنان ما بالا است و 
باهوش بازي مي كنند و اين باعث مي شود انگيزه بازيكنان 
براي بازي افزايش پيدا كند. سرمربي سايپا درباره شكسته 

ركوردش در جام ملت هاي آسيا توسط المعز علي، مهاجم 
تيم ملي قطر گفت: به او تبريك مي گويم. بايد دانست كه 
ركوردهاي فوتبالي همواره در حال شكسته شدن است. 
در پايان صحبت هايم بايد از باشگاه السد قطر تشكر كنم. 
من دوران خوبي در اين باشگاه داشتم و به من خيلي كمك 
كردند. السد در اين مدت پيشرفت خوبي داشته است و اين 

نشان دهنده تلاش مسوولان باشگاه است.

   جاه طلبي هاي جديد
ام��ا بازيكن تيم الري��ان قطر نيز مي گويد س��رمربي 

جديدي به تيم اضافه ش��ده اس��ت و به همين خاطر 
جاه طلبي جديدي هم داريم. رودريگو تاباتا، بازيكن 
تيم الريان قطر بعداز ظهر دوشنبه در نشست خبري 
قبل از بازي تيمش برابر سايپا در پلي آف ليگ قهرمانان 
آسيا گفت: خوشبختانه شرايط تيم خوب است. ما از 
نظر و تكنيكي تيم بهتري شديم. سرمربي جديدي 
به تيم اضافه ش��ده است و به همين خاطر جاه طلبي 
جديدي هم داريم. بازي بس��يار مهمي فردا در پيش 
داريم. انگيزه زيادي داريم تا بتوانيم به مرحله گروهي 
ليگ قهرمانان آس��يا صعود كنيم. ما تمرينات خوبي 
براي اين مسابقه داشتيم و خوشبختانه بازي در خانه ما 
برگزار مي شود و هواداران ما را حمايت خواهند كرد. او 
ادامه داد: از تيم سايپا شناخت خوبي داريم. مي دانيم كه 
آنها از قدرت خوبي برخوردار هستند. ولي هدف ما تنها 
صعود به مرحله گروهي است. من همين جا از هواداران 
تيم مي خواهم فردا ما را تنها نگذارند تا بتوانيم با انجام 
يك بازي خوب به هدف مان برس��يم. مسابقه فوتبال 
بين دو تيم سايپا و الريان قطر ساعت ۱۸:۳۰ امروز سه 

شنبه به ميزباني دوحه برگزار مي شود. 

ورزشي
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